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Vrijwillig adviseur bij de 

Stichting Ondernemersklankbord

Er zijn succesvolle ondernemers onder de  

ZZP’ers die goed in staat zijn de noodzakelijke 

voorzieningen te betalen voor risico’s waarvoor 

ook werknemers in het algemeen verzekerd 

zijn. Ik heb het dan over de arbeidsongeschikt-

heidsvoorzieningen en het aanvullende pensi-

oen. Deze categorie ondernemers heeft er in 

het algemeen ook zelf voor gekozen voor onder-

nemer te worden.

Er is echter een relatief grote categorie, die van-

uit een werkeloosheidssituatie ZZP’er worden, 

het ondernemerschap niet ambiëren, maar 

daar noodzakelijkerwijs inrollen omdat de ar-

beidsmarkt onvoldoende mogelijkheden biedt. 

Ondernemersvaardigheden ontbreken vaak en 

de betrokken ondernemer biedt zijn diensten 

aan tegen te lage tarieven om maar werk te 

krijgen, waardoor hij/zij financieel niet in staat 

is zich te verzekeren tegen de eerder genoem-

de risico’s. Dit is dan een categorie marginale 

ondernemers, die door hun te lage tarieven 

ook nog oneerlijke concurrentie aandoen naar 

de andere ondernemers in hun sector. Ook de 

BTW-plicht wordt vaak gedeeltelijk omzeild en 

het zal niemand verbazen dat een aanzienlijk 

deel van deze groep na enige jaren in een fail-

lissement of in de ‘wettelijke schuldsanering 

natuurlijke personen’ (WSNP) belandt.

De VVD wil vasthouden aan de vrije onderne-

merskeuze en deze marginale ondernemers 

niet verplichten zich tegen de genoemde risi-

co’s te verzekeren. (zie het Financieel Dagblad 

van 12 januari j.l.) Vrijwillig kunnen ze het 

niet, dus zou een regeling in de vorm van een 

verplichte opslag over de omzet misschien een 

aanvaardbare oplossing kunnen zijn. De belas-

tingdienst of een andere instelling draagt dan 

de premies af aan de verzekeraars voor AOV en 

aanvullend pensioen. Daarmee gaat voor de 

gehele groep de tarieven en  de bruto-omzet 

omhoog wat ook betekent dat er een sterke ver-

mindering van de eerder genoemde oneerlijke 

concurrentie plaatsvindt.

 

Als liberale bedrijfseconoom lijkt me dit geen 

verkeerde oplossing. Natuurlijk is het nog be-

ter de arbeidsmarktomstandigheden zodanig 

te verbeteren dat de vlucht in het marginale 

ondernemerschap niet meer nodig is. Ik ben 

echter bang dat wij deze oplossing sowieso 

kunnen vergeten. Als we dan het min of meer 

gedwongen ondernemerschap niet kunnen 

vermijden geef dan als overheid een verplicht 

stuk bescherming. Nu zijn de gezinnen achter 

deze ondernemers de klos als de ondernemer 

arbeidsongeschikt wordt. Ook moeten ze nu na 

een leven hard werken genoegen nemen met 

een laag basispensioen: de AOW. Als ze werkne-

mer hadden kunnen blijven waren ze veel beter 

af geweest.

De ZZP‘er 
als ondernemer

In de afgelopen weken hebben we kun-
nen ervaren wat het zijn van een open 
netwerkpartij in de praktijk betekent.  
De plannen van de Commissie Toekomst 
zagen er op papier al veelbelovend uit. 
Maar om het succes van plannen te 
kunnen beoordelen moet je toch werke-
lijk in de praktijk aan de slag.  Er is door 
partijgenoten hard gewerkt aan het in 
de praktijk brengen van onze plannen. 
En met succes!

De afgelopen weken hebben we wer-
kelijk een vliegende start gemaakt. 
Het Landbouw Event in Dronten was 
meer dan uitverkocht. Er waren zo’n 
400 mensen waarvan minimaal de helft 
geen lid was. Er waren interessante dis-
cussies en ook onze minister-president 
ging uitgebreid in gesprek met de zaal. 
Het was een hele inhoudelijke avond 
met een top sfeer. In de Tweede Kamer 
hadden we de jaarlijkse VVD Open Dag. 
Deze keer lag de nadruk op het door le-
den meenemen van een introducé. Dat 
leverde zo’n 500 bezoekers op, waarvan 
een zeer groot deel (nog) geen VVD-
lid. Het was een fantastische positieve 
dag met rondleidingen, workshops, een  
simulatiedebat in de plenaire zaal en  
fotomomenten met bewindspersonen. 

Dit zijn prachtige voorbeelden van de 
cultuurverandering waar het ons echt 
om te doen is: Het zijn van een open 
volkspartij die de verbinding legt tussen 
de miljoenen liberaal denkenden in ons 
land. En hier gaan we natuurlijk mee 
door. 

De volgende stap is om ook uw lokale 
netwerk om te vormen tot een ontmoe-
tingsplaats voor liberaal denkenden. Op 
6 februari vond de Dag van de Netwer-
ken plaats. Tijdens deze dag werden de 
netwerkbestuurders bijgepraat over de 
nieuwe ontwikkelingen en was er uitge-
breid de gelegenheid om met elkaar er-
varingen uit te wisselen. Ook deze dag 
was voor mij een voorbeeld van hoeveel 
stappen we met elkaar al gezet hebben 

in een relatief korte tijd. Ik was onder de 
indruk van wat er allemaal al gebeurd is 
en van de vele vernieuwende plannen 
die lokaal in ontwikkeling zijn.

Mocht u niet in een bestuur zitten maar 
wel plannen en ideeën hebben over 
hoe uw netwerk actiever kan worden, 
neem dan alstublieft contact op met 
het bestuur van uw netwerk. Zij staan 
daar voor open en zullen dit toejuichen. 
Laten we er vooral met zijn allen wat 
moois van maken en dat kan alleen 
maar wanneer u ook uw stem laat horen 
en actief meedoet. 

De Dag van de Netwerken was voor 
onze zuidelijke leden onhandig geko-
zen. Zij vierden die dag, vaak gehuld in 
boerenkiel, carnaval. Bij het vaststellen 
van de jaarplanning hadden we daar 
onvoldoende rekening mee gehou-
den. Daarom organiseren wij nog een  
Dag van de Netwerken, met hetzelfde 
programma, in het zuiden van het land. 
Ook netwerkbestuurders uit de delen 
van ons land waar geen carnaval wordt 
gevierd zijn daar natuurlijk opnieuw van 
harte welkom.

Ik heb enorm veel energie gekregen van 
de afgelopen periode. Laten we door-
gaan op de ingeslagen weg!

Henry Keizer, Partijvoorzitter
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Door: Marjolijn Bergmann - van Leeuwen

De VVD onderscheidt zich van andere politieke par-

tijen als het gaat om kandidaatstelling. Waar ande-

re partijen werken met tijdelijke commissies, heeft 

de VVD sinds 2003 de PSC. Door het permanente 

karakter van de negenkoppige commissie, gebeurt 

het scouten, spreken en testen van talent niet al-

leen voor de verkiezingen, maar permanent. Paul 

Luijten: “Daardoor krijg je een ongelooflijk goed 

beeld van het potentieel binnen de partij. Want we 

hebben sinds de verkiezingen van 2012 zo’n 250 

mensen gesproken. Sommigen komen aftasten of 

het lidmaatschap voor de Tweede of Eerste Kamer 

of het Europees Parlement iets voor ze is. Anderen 

hebben interesse in een functie in het maatschap-

pelijk middenveld.”

Werkwijze
“De PSC bestaat uit negen leden, die allemaal een 

heel diverse achtergrond hebben,” legt Luijten uit. 

“Sommigen zijn door de politieke wol geverfd, an-

deren hebben een achtergrond als headhunter of 

komen uit het bedrijfsleven. Zo kun je ook weer an-

dere netwerken aanboren. We komen tien keer per 

jaar bijeen; bij de meeste gesprekken zitten twee le-

den van de PSC. We bespreken de ambities, tasten 

af voor welke functies iemand in aanmerking zou 

kunnen komen en wegen of de ervaring en per-

soonlijkheid aansluiten bij het profiel dat we zoe-

OP 15 MAART 2017 ZIJN ER WEER VERKIEZINGEN VOOR DE TWEEDE KAMER. EEN GOEDE VERKIEZINGSUITSLAG WORDT MEDE 

BEPAALD DOOR DE KWALITEIT VAN DE KANDIDATENLIJST. HOE KOMT DIE LIJST TOT STAND? WELKE AFWEGINGEN WORDEN 

ER GEMAAKT EN WELKE INVLOED HEBBEN DE LEDEN DAAROP? LIBER SPRAK HIEROVER MET PAUL LUIJTEN, VOORZITTER VAN 

DE PERMANENTE SCOUTINGSCOMMISSIE (PSC) EN MARIANNE SCHUURMANS, IN HET HOOFDBESTUUR VERANTWOORDELIJK 

VOOR OPLEIDEN EN TALENTMANAGEMENT. “WIJ GAAN ZORGEN VOOR EEN EVENWICHTIGE LIJST MET EEN WINNEND TEAM!”

“We gaan voor een
 winnend team!”
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Kandidaatstelling
Thematische netwerken en ledenvergaderingen van regio’s en 

lokale netwerken hebben tot uiterlijk 31 mei de mogelijkheid 

om kandidaten voor te dragen. 

Heeft u interesse in een kandidatuur voor de Tweede Kamer? 

Maak dit kenbaar aan één van bovenstaande gremia! Neem 

dan contact op met de regionale scoutingscommissie, zodat 

ook zij op de hoogte zijn van uw ambitie.

Indien besloten wordt tot een voordracht, dient dit kenbaar 

te worden gemaakt via kandidaatstellingTK2017@vvd.nl mid-

dels de daarvoor bestemde formulieren. Deze formulieren zijn  

vanaf 12 februari beschikbaar via MijnVVD.   

Assessmentdag
Een verplicht onderdeel van de kandidaatstelling is het volgen 

van een assessmentdag. Deze dag vindt plaats op 10 of 17 

juni. Indien u zich kandidaat stelt voor de Tweede Kamer, houd 

u deze data dan vrij in uw agenda.

Lijsttrekker
Het Hoofdbestuur maakt uiterlijk 1 september bekend welke 

kandidaat het landelijk bestuursoverleg voordraagt voor het 

lijsttrekkerschap. 

Thematische netwerken, ledenvergaderingen van lokale  

netwerken en regio’s hebben tot 1 oktober 12:00 uur de  

mogelijkheid om tegenkandidaten te stellen.

Verkiezingsprogramma
Het verkiezingsprogramma wordt vastgesteld op het najaars-

congres, dat plaatsvindt op 19 november 2016. Hiervoor geldt 

een bijzondere besluitvormingprocedure. Dit houdt in dat het 

verkiezingsprogramma op 7 oktober gepubliceerd wordt en 

dat thematische netwerken en de ledenvergaderingen van  

lokale netwerken en regio’s de bevoegdheid hebben om tot 

uiterlijk 28 oktober 12:00 uur amendementen in te dienen. 

Plan uw ledenvergadering daarom tussen deze twee data.

Vragen
Overweegt u een kandidatuur en heeft u vragen over bij-

voorbeeld de selectie of de procedure? Dan kunt u contact  

opnemen via kandidaatstellingTK2017@vvd.nl. 

ken. Voor de verkiezingen van 2017 hanteren we 

een specifiek profiel. Dit profiel is te downloaden 

op www.VVD.nl. Zo kun je iemand aan objectieve 

criteria toetsen.” 

Advies
“Alle mensen die op gesprek komen, worden op-

genomen in een professionele database. Na afloop 

krijgt iedereen een terugkoppeling. Soms bestaat 

die uit een gericht ontwikkelingstraject of we advi-

seren een ‘pareltje’ uit de Topkadertraining om eerst 

nog meer te rijpen. Daarna blijven we de talenten 

volgen, om te zien hoe zij zich ontwikkelen. Dan 

volgt vaak een tweede, soms zelfs een derde ge-

sprek. Tot 31 mei kunnen kandidaten worden voor-

gedragen door netwerken en/of een regio. Toch 

kan het straks zijn dat we nog lacunes hebben. Het 

valt ons bijvoorbeeld op dat veel mannen tussen de 

35 en 45 jaar met een public affairs achtergrond 

zich melden. Terwijl er bijvoorbeeld behoefte is aan 

juristen. Daarom moet je gericht gaan scouten.” 

Professionalisering
“Met de komst van de PSC heeft de VVD een enor-

me professionaliseringsslag gemaakt. We hebben 

een selectiebeleid van een hoog niveau. Toch blij-

ven we bezig om de hoogst mogelijke standaard 

op te bouwen. In de meeste regio’s hebben ze het 

voorbeeld van de PSC overgenomen in de vorm 

van regionale scoutingcommissies (RSC’s). Belang-

rijk om te weten is dat kandidaten met ambitie zich 

daar ook kunnen melden. De komende jaren gaan 

we de RSC’s helpen verder te professionaliseren. 

Lokaal is het bijvoorbeeld best lastig om de eisen 

goed te formuleren. Daarbij zijn er ook landelijke 

verschillen: in het westen is het aanbod groter. 

Maar ook in de manier van politiek bedrijven zijn er 

regionale verschillen te zien. Hoe wij hier meer lijn 

in kunnen krijgen, daar gaan wij ons de komende 

jaren over buigen. Want uiteindelijk gaat het erom 

dat de juiste VVD’er op de juiste plek terecht komt. 

Zowel landelijk als lokaal.” 

Assessment
“Mensen die zich op het laatste moment melden, 

hebben we niet kunnen volgen,” vertelt Luijten. 

“Daarom hebben we voor alle kandidaten een as-

sessment: op 10 en 17 juni bieden wij een verplicht 

programma met ruim aandacht voor politieke sen-

sitiviteit, integriteit en teamwork. Daarna is het net 

als bij het voetballen: we hebben een brede selectie 

waar we een team uit moeten gaan samenstellen. 

Soms heb je vijf spitsen, maar kun je er slechts twee 

opstellen. Of de keeper ontbreekt: dan moet je die 

gaan zoeken. Het wordt spannend, want er is meer 

aanbod dan plaats. Dat is altijd zo geweest.”

Veranderingen
Hoofdbestuurslid Marianne Schuurmans heeft 

naast Opleiding en Training sinds januari ook Talen-

tenmanagement in haar portefeuille: “Talent en de 

Haya gaan hand in hand. Zo kun je goed signaleren 

waar behoefte aan is en die opleidingen aanbie-

den of laten ontwikkelen. Neem als voorbeeld de 

assessments: die bevatten een mix van het beste 

dat de Haya te bieden heeft. Het invoeren van het 

assessment is maar één van de veranderingen die in 

deze procedure nieuw zijn.

We hanteren bijvoorbeeld ook geen groslijst meer: 

er worden maximaal 80 kandidaten voorgelegd. 

Die zijn zorgvuldig geselecteerd, want we moeten 

wel zeker weten dat elk van die kandidaten een 

goed Kamerlid zal zijn.”Uiteindelijk zorgen wij voor 

een evenwichtig advies. Daarmee leggen wij de 

basis voor  een goed team dat in maart 2017 de 

verkiezingen wint!”
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VVD 
LANDBOUW 
EVENT
Op maandag 26 januari vond op het CAH Vlietum, de agrarische hbo-in-

stelling in Dronten het Landbouw Event plaats. Het eerste evenement 

onder de nieuwe netwerkstructuur van onze partij. Sprekers uit de sec-

tor als Alexander van der Lely, CEO Lelygroep en Adjiedj Bakas, trendwat-

cher,  spraken een overvolle zaal toe. Een zaal die voor het grootste deel 

uit niet-leden van de VVD bestond. Één ding stond centraal deze avond 

vol debat en discussie: hoe behouden wij het hoge niveau van onze agro-

sector in de toekomst?  

De avond werd geopend door partijvoorzitter Henry Keizer welke het 

woord gaf aan de burgemeester van Dronten, Aat de Jonge (CDA). Ook 

De Jonge heeft de partijvernieuwing van de VVD op de voet gevolgd. Met 

lichte trots sprak hij over het eerste evenement dat open stond voor alle 

geïnteresseerden en liberalen in zijn Dronten. Tot slot richtte hij zich tot 

minister-president Mark Rutte. “Ik hoop u dit jaar terug te zien en wel 

op Lowlands.” 

De avond werd afgesloten door de premier zelf.  Hij schoof zijn trots over 

de Nederlandse agrarische sector niet onder stoelen of banken. “Het is 

ongelofelijk dat zo’n klein landje als Nederland de tweede landbouwex-

porteur van de wereld is. Qua kennis zijn wij zelfs de koploper!” Daarna 

beantwoordde hij vragen uit de zaal, gesteund door de kennis van VVD 

Tweede Kamerlid Helma Lodders,  over alle facetten van de agrarische 

sector. 

Voorafgaand aan het Event bracht Helma Lodders samen met een regio-

nale delegatie en vertegenwoordigers van het thematisch netwerk Land-

bouw een bezoek aan lokale ondernemers. Gerben Oordt is akkerbouwer 

en veehouder. In 2013 besloot hij zijn activiteiten als melkveehouderij 

uit te breiden. Veel tijd, energie en geld waren met dit besluit gemoeid. 

De fosfaatregels van staatssecretaris Dijksma maakt de toekomst van 

Oordt onzeker. Want hoeveel koeien mag hij straks houden en kan hij 

met dat aantal het hoofd boven water houden? Wat betreft Helma is de 

strijd nog niet gestreden. Zij moedigde Oordt dan ook aan om zijn onvre-

de kenbaar te blijven maken bij alle betrokken partijen. 

Na een rondleiding door de nieuwe schuur vol koeien vertrok de delega-

tie naar Vermeulen Food Group BV. Het bedrijf produceert het beroemde 

Flevosap. Samen met Jan Anthonie Bruijn, voorzitter van de verkiezings-

programmacommissie, werd er gesproken over de belemmeringen die 

zij ervaren in de bedrijfsvoering. Na een rondleiding door het bedrijf 

werd de dag afgesloten en was het tijd voor  het Landbouw Event. Onze 

eerste bijeenkomst als open netwerkpartij is een feit en mag een succes 

genoemd worden! 

 

NEDERLAND ALS
WERELDSPELER 
IN DE AGROHANDEL
Nederland is, met name dankzij de land- en tuinbouwsector de tweede 

argo-exporteur ter wereld. In 2015 is de Nederlandse agrarische export 

gestegen naar een record van  82,4 miljard. De Nederlandse agrarische 

sector staat bekend als innovatief en ontleent hieraan ook haar concur-

rentiekracht. We zijn een gidsland op agrarisch gebied. Om deze positie 

te behouden is er meer inzet nodig op fundamenteel agrarisch onder-

zoek. 

De Nederlandse agrosector is volop aan het innoveren. Een goed voor-

beeld hiervan is het Nederlandse bedrijf Lely Industries. Het is het enige 

bedrijf ter wereld dat een compleet assortiment producten en diensten 

aan de melkveehouderij levert, van ruwvoederwinning tot geautomati-

seerde voedersystemen en melkrobots. Bovendien werkt het bedrijf aan 

concepten die energieneutraal werken in de melkveesector mogelijk ma-

ken. Een andere innovatieve agrarische sector is Seed Valley (zaadverede-

ling in de kop van Noord Holland).    

         

Door de groei van de wereldbevolking en de toename van welvaart in 

andere delen van de wereld, neemt de vraag naar voedsel substantieel 

toe. Om aan deze vraag te kunnen voldoen is een efficiënte, hoogproduc-

tieve en innovatieve landbouw essentieel. De export van hoogwaardig en 

betrouwbaar voedsel is ook de export van voedselzekerheid. Dit leidt dan 

ook indirect tot meer veiligheid in wereld. Nederland speelt een belang-

rijke rol als gidsland om kennis uit te dragen. 

Om de internationale ambities van onze Nederlandse agrosector te ver-

wezenlijken zijn handelsmissies, vaak onder leiding van een bewinds-

persoon, een effectief instrument. Het opent deuren die anders voor de 

bedrijven gesloten blijven.

Zo heeft Nederland in 2015 als enige EU-lidstaat toegang heeft gekregen 

tot de Amerikaanse markt voor eiproducten, zoals eiwitpoeder voor de 

hamburger en softijs. In totaal kan Nederland ongeveer 420.000 kilo eier-

poeder, gemaakt van 100 miljoen eieren, leveren aan de VS. Dit levert de 

Nederlandse pluimveehouderij circa  10 miljoen op. 

Het staatsbezoek in China (2015) heeft geleid tot het tekenen van het 

protocol petfood, (verlenging) waarmee de voortzetting van de handel 

naar China gegarandeerd wordt voor circa  10 tot 30 miljoen per jaar.  

En tijdens een handelsmissie aan Indonesië is extra aandacht gevraagd 

voor markttoegang consumptie-uien. Dit is per 2014 gerealiseerd door 

15.000 ton ( 4,5 miljoen) naar Indonesië te exporteren. Deze export-

waarde zal de komende jaren alleen nog maar verder oplopen.

Er ligt een enorme uitdaging, maar ook een enorme kans voor de Neder-

landse agribusiness om er in de wereld ‘toe te blijven doen’. Dit werkt  

positief voor onze economie. Om deze kansen te kunnen verzilveren 

moet de primaire landbouw in Nederland de ruimte krijgen en zich kun-

nen blijven ontwikkelen én innoveren.
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Cora van Nieuwenhuizen
Europees Parlement
Economische en 
Monetaire Zaken.
Industrie, Research 
en Energie

Jan Huitema
Europees Parlement, 
Commissie Landbouw, 
Milieucommissie

Hans van Baalen
Europees Parlement,
Buitenlandse Zaken,
Veiligheids- en Defensiebeleid, 
Internationale Handel

Controle Europese 
buitengrenzen cruciaal
De Europese Unie staat voor de grootste vluch-

telingencrisis in haar bestaan. Om de toestroom 

van asielzoekers en vluchtelingen beheersbaar 

te houden, is effectieve bewaking van de Schen-

gen-buitengrenzen cruciaal. Hierbij dient samen 

te worden gewerkt met aangrenzende landen, zo-

als Turkije. Turkije geldt als een veilig land. Wie 

daar vanuit Syrië en Irak een veilig heenkomen 

heeft gevonden, heeft geen recht om zijn geluk 

ook in de Europese Unie te beproeven. 

Turkije is verplicht doorreizen te verhinderen.  

Natuurlijk moeten wij Turkije ondersteunen bij 

de opvang van vluchtelingen. Hiertoe is een over-

eenkomst tussen de Europese Unie en Turkije 

gesloten. Wij moeten Turkije aan deze overeen-

komst houden.

 

Alleen aan de buitengrenzen kan een onderscheid 

worden gemaakt tussen arbeidsmigranten, asiel-

zoekers en vluchtelingen en diegenen die voor-

wenden dat te zijn. Indien de buitengrenzen van 

Europa niet effectief worden bewaakt, zullen 

steeds meer lidstaten nationale, al dan niet tij-

delijk, eenzijdige grenscontroles invoeren, zoals 

reeds nu gebeurt, in onder andere, Oostenrijk, 

Slovenië, Denemarken, Duitsland en zelfs Zwe-

den. Hiermee komt het vrije verkeer van personen 

en goederen, een van de belangrijkste verworven-

heden van de Europese Unie, onder grote druk te 

staan. Dat is een ramp voor onze export- en door-

voereconomie want onze vrachtwagens zullen 

weer vele uren oponthoud aan, bijvoorbeeld de 

grens met Polen ondervinden. Daarom moeten 

landen, die niet aan de eisen van Schengen vol-

doen en hun buitengrenzen niet effectief willen 

bewaken uit Schengen worden gezet. 

Landen die niet in staat zijn hun buitengrenzen 

te bewaken moeten daartoe ondersteuning ont-

vangen en accepteren, anders geldt voor deze lan-

den, al dan niet tijdelijk, de uitgang.

No guts, no glory
Minister Kamp heeft voormalig Eurocommissaris 

Kroes als ambassadeur van jonge innovatieve be-

drijven geïnstalleerd. Startups kunnen bij Neelie’s 

‘Startup Delta’ terecht voor ondersteuning, fisca-

le informatie en financiële regelingen op maat. 

De bedoeling is om de positie van startups in Ne-

derland te versterken en innovatieve buitenland-

se startups naar ons land te halen. Fantastisch!

 

Maar dan dit:  een tijd geleden werd het Amster-

damse bedrijf Silk opgericht. Ze hebben een ambi-

tieuze missie; structuur aanbrengen in de infor-

matie op het web. Het bedrijfje heeft succes en na 

een paar jaar is er meer werkkapitaal nodig om te 

kunnen groeien. Helaas is dit in Nederland niet 

te vinden. Het lukte wel in Silicon Valley, waar 

veel venture capitalists zitten. Het Amerikaanse 

investeringsfonds NEA steekt 1,3 miljoen euro in 

het bedrijf. Doodzonde dat dit zo moest. Dit soort 

bedrijven zouden immers de aanjagers van onze 

economie moeten zijn. 

Er is in heel Europa een gebrek investeerders, die 

de stap durven zetten om van een start-up een sca-

le-up te maken. We hebben wel de ‘brains’, maar 

kennelijk niet de ‘balls’ om voor een groeifase van 

5 tot 10 jaar durfkapitaal in te zetten. Dat vraagt 

geduld en lef.

Europese investeerders zijn te voorzichtig en ri-

sicomijdend. In de VS is dat wel anders; daar is 

investeren in nieuwe, vooruitstrevende projecten 

de gewoonste zaak van de wereld. En als het mis-

gaat; soit. In de VS heb je geen levenslang litte-

ken als je failliet gaat, maar slechts een blauwe 

plek. Je valt, staat weer op en probeert het op-

nieuw. Neelie zegt het ook vaak: “Durf te falen”.  

Dat geldt ook voor investeerders. 

Als onze durfkapitalisten niet meer lef tonen, zijn 

de gunstige regelingen voor startups in ons land 

niet meer dan een indirecte subsidie van de Ame-

rikaanse economie. Daar rinkelt dan de kassa en 

Nederland heeft het nakijken. Dat moet anders. 

No guts, no glory! 

De Siliconvalley van de 
Europese landbouw
Op de boerderij is het nu rustig. De koeien staan 

op stal tot het wat warmer wordt, en ook de klus-

sen op het land moeten nog even wachten. Een 

groot contrast met Brussel, waar het jaar in volle 

hevigheid begonnen is. 2016 is bijzonder, want 

Nederland is tot juni voorzitter van de Raad van 

de Europese Unie. Dat houdt in dat onze regering 

de vergaderingen en onderhandelingen coördi-

neert en voorzit. Dit biedt uiteraard een mooie 

gelegenheid om zaken die wij belangrijk vinden 

onder de aandacht te brengen, maar ook om te 

laten zien wat Nederland allemaal in huis heeft. 

Vooral in de land- en tuinbouwsector is Nederland 

een echt gidsland. Onze ondernemers komen met 

fantastische innovaties. Van de ingebruikname 

van de eerste melkrobot in 1992 tot aan het zoe-

mende geluid van high-tech drones die vandaag 

de dag boven het boerenland hun rondjes vliegen; 

Nederland is de Silicon valley van de Europese 

landbouwsector. 

 

Helaas voelen Nederlandse ondernemers nog 

te vaak de nadelige gevolgen van voorop lopen, 

want het gebeurt regelmatig dat innovaties wor-

den tegengewerkt door verouderde of onduidelij-

ke Europese regelgeving. Dit vind ik een onnodige 

en ergerlijke situatie.

 

Zoals boeren de wintermaanden gebruiken voor 

onderhoudswerkzaamheden en achterstallige 

klussen, zo hoop ik dat Nederland deze maanden 

grote stappen kan maken op het verminderen 

van Europese regeldruk en het versimpelen van 

regelgeving. Daarom heb ik de gelegenheid van 

het voorzitterschap aangegrepen om een groep 

collega's uit de hele EU uit te nodigen naar Neder-

land voor een meerdaags werkbezoek. Ik zal ze la-

ten zien wat Nederland allemaal te bieden heeft, 

zodat duidelijk wordt dat uiteindelijk iedereen 

profiteert van simpeler regels die toekomstge-

richt ondernemen mogelijk maken. Ik denk dat 

mijn collega's zich zullen verbazen over de onder-

nemingen die ze te zien krijgen en ik hoop dat 

ze terug gaan naar Brussel met een flinke dosis 

boerenverstand.

De VVD werkt aan een vrij, veilig en welvarend Nederland waar 
mensen de ruimte hebben om hun eigen keuzes te maken en te le-
ven zoals ze willen. Iedere dag worden er beslissingen genomen die 
dit mogelijk maken. In deze rubriek leest u het ‘waarom’ van deze 
beslissingen. 

onder druk. Onder druk van een terroristische 

groepering die zijn weerga niet kent en die ons 

onze vrijheden niet gunt. Sterker nog, mensen 

die in God, Boeddha of simpelweg niets geloven 

dienen volgens hen te worden bestreden. Het gaat 

hier uiteraard om IS, de terroristische groepering 

die dood en verderf zaait en onze Westerse maat-

schappij omver wil werpen

IS is het grote kwaad van onze tijd. Dat kwaad be-

strijden we waar het zich voordoet. We bescher-

men ons ertegen hier in Nederland. Samen met 

de internationale coalitie onder leiding van de VS 

binden we sinds anderhalf jaar de strijd met IS 

aan in Irak. En na dit kabinetsbesluit kunnen we 

dat ook doen waar IS het sterkst is: in Syrië.

In Syrië kunnen we IS in het hart van hun infra-

structuur raken. Niet voor niets is het dat IS-sym-

pathisanten naar Syrië afreizen om daar deel te 

nemen aan de strijd. Vanuit daar wordt de strijd 

gefaciliteerd. Er zijn partijen die van mening zijn 

dat we mensen die ons land willen verlaten om 

daar met IS mee te vechten, vooral niet moeten 

tegenhouden. Daar is de VVD het niet mee eens. 

Zij vechten daar immers tegen ónze soldaten. Zij 

maken onze vijand sterker. Deze Syrië-gangers 

vormen een bedreiging voor onze veiligheid en de 

stabiliteit in de regio. Ze willen onze samenleving 

maximaal ontregelen. En al proberen we dat te 

voorkomen, ze keren uiteindelijk misschien zelfs 

weer terug naar Nederland met hun gevaarlijke, 

daar opgedane kennis op zak. Ze weten anderen 

te ronselen en in het ergste geval aan te zetten 

tot ernstige daden. Daden die ons angst inboeze-

men, onze vrijheden moeten inperken en ons in 

het ergste geval moeten doden. Voor de VVD is het 

dan ook geen optie om af te wachten en hopen 

dat ISIS vanzelf weer zal overwaaien. We moeten 

IS daarom binnen en buiten ons land vernietigen. 

In Nederland doen we dat door voorrechten 

als een uitkering, woning, paspoort, stu-

diefinanciering of waar mogelijk 

zelfs de nationaliteit van hen 

af te pakken. IS-activisten en 

sympathisanten binnen 

onze landsgrenzen 

moeten we vervolgen 

onder terrorismewetten. Samen met landen als 

de Verenigde Staten, Frankrijk, Denemarken en 

Engeland gaat Nederland daarom de zelfverklaar-

de Islamitische Staat niet alleen in Irak, maar nu 

ook in Syrië bestrijden. Door IS aan te pakken 

waar zij zich veilig voelt en een machtscentrum 

heeft opgebouwd, moeten we de wil en moraal 

breken en IS uiteindelijk vernietigen.

Het besluit om ook in Syrië deel te nemen aan de 

strijd tegen IS is naar onze overtuiging even moei-

lijk als noodzakelijk. Moeilijk, want het betekent 

dat we de piloten die deze missie zullen uitvoe-

ren het gevaar in sturen. Maar we kunnen IS niet 

verslaan als we niet bereid zijn het kalifaat in het 

hart te treffen. Om IS te verslaan moeten we com-

mandocentra, munitiedepots en trainingskam-

pen in Syrië vernietigen.

Het kabinet heeft ook besloten extra geld vrij te 

maken voor humanitaire hulp en een bijdrage 

aan het onderhandelingsproces dat uiteindelijk 

tot een politieke oplossing moet leiden. Ook blij-

ven we de Koerdische Peshmerga, een van onze 

belangrijkste bondgenoten aldaar, de ondersteu-

ning bieden die ze nodig hebben om de strijd te-

gen ISIS voort te zetten.

Het is goed, en geen seconde te vroeg, dat het 

kabinet dit logische besluit nu eindelijk neemt. 

Want de strijd tegen diegenen die onze waarden 

omver willen werpen, moeten wij met alle moge-

lijke inzet voeren.

In ons land kunnen wij gelukkig al decennia 

lang in vrijheid leven. Na de Tweede Wereldoor-

log hebben generaties Nederlanders gewerkt aan 

de opbouw van een land waar we trots op zijn. 

We staan internationaal bekend om de manier 

waarop we de strijd tegen het water hebben ge-

wonnen, om onze topsporters, om onze inter-

nationale handelsgeest. Maar net zozeer staan 

wij bekend om onze tolerantie, onze normen en 

waarden. Nederland is een land waar vrijheid van 

meningsuiting een groot goed is, homo’s met el-

kaar kunnen trouwen, vrouwen naar de stembus 

gaan en mensen in vrijheid kunnen kiezen welke 

kerk ze willen bezoeken, of niet. We mopperen 

graag op de overheid, demonstreren op het Ma-

lieveld of gaan naar de rechter als ons onrecht is 

aangedaan. Nederland is niet perfect, dat weten 

we, maar in Nederland is het veilig. In Nederland 

ben je vrij om te gaan en staan waar je wilt. Om te 

zijn wie je wilt zijn. Daar is letterlijk voor gevoch-

ten door onze ouders, grootouders en voorouders. 

Dit vrije Nederland willen we ook doorgeven aan 

de generaties na ons. Dit vrije Nederland staat 
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Het Seniorennetwerk van de VVD is voortgekomen uit de ‘klankbordgroepen Zorg’ van de VVD statenle-

den en werd in 2005 onder de naam Seniorennetwerk nieuw leven in geblazen. Betrokken bij het netwerk 

vanaf het eerste uur is Monique Boskma. In gesprek met Liber vertelt Monique over het succes van het 

seniorennetwerk.

Het Seniorennetwerk

Een netwerk
“Samen met Cock Huigen, lid van het toenmalig 

Hoofdbestuur en Jorien Janssen en met steun van 

Anouchka van Miltenburg werd het Seniorennet-

werk in 2005 nieuw leven ingeblazen. Bestuurlijk 

hing het Seniorennetwerk als een subcommissie 

onder de partijcommissie Welzijn, maar tijdens 

het VVD-jaarcongres in 2009 stelde toenmalige 

partijvoorzitter Ivo Opstelten dat wij een zelfstan-

dig netwerk moesten worden. Op het najaarscon-

gres heeft het Seniorennetwerk toen haar positi-

on paper overhandigd aan  de partijvoorzitter en 

eveneens aan  Mark Rutte en Marianne Kallen, 

toenmalig voorzitter van de bestuurdersvereni-

ging. Doel was om duidelijk de positie van het 

netwerk te markeren; geen vierde bestuurslaag 

maar een dienende adviescommissie die het be-

lang van de senioren in de maatschappij én  in de 

VVD onder de aandacht brengt!”

Monique: “Als netwerk denken wij mee over bij-

voorbeeld scouting en het verkiezingsprogram-

ma. Onze aanbevelingen zijn niet alleen voor de 

korte termijn. Wij vragen via ons netwerk coör-

dinatoren mee te denken over de doorlopende  

thema’s als euthanasie, wonen, zorg, mobiliteit, 

belastingen  en pensioenen. Wij proberen onze 

focus echt te houden op onderwerpen die de be-

langen van de senioren rechtstreeks raken. Daar-

naast is het netwerk ook bedoeld als uitnodigen-

de plaats om politieke vrienden te ontmoeten en 

mee te discussiëren ”

Het Seniorennetwerk is een podium voor kennis 

en kunde ten behoeve van de partij. Zo biedt de 

Stuurgroep Seniorennetwerk binnenkort het 

Pamflet voor een toekomstig liberaal pensioen-

stelsel aan en het Visiedocument arbeidspartici-

patie 50-plussers. “Wij geven zowel gevraagd als 

ongevraagd advies. Het Seniorennetwerk fungeert 

als een klankbord voor de gekozen VVD-bestuur-

ders; zelfstandige de publiciteit zoeken is daarbij 

niet nodig. Toch kunnen onze bestuurders nog va-

kere en alerter  in de media uitdragen dat de VVD 

een Seniorennetwerk heeft en met deze thema’s 

bezig is. Zet ons in de etalage!”

Door het land
Verspreid over het hele land zijn Seniorennetwer-

ken actief. “In Noord- en Zuid-Holland, Utrecht, 

Gelderland, Flevoland en Friesland zijn er goed-

lopende regionale seniorennetwerken.. Wij zijn 

nu bezig met de oprichting van een netwerk in 

Drenthe en Groningen. Het streven blijft om de 

‘witte vlekken’ in Overijssel , Limburg, Zeeland 

en Brabant komend jaar in te vullen. Het staat 

ieder VVD-lid vrij om een seniorennetwerk op te 

richten. Ik weet zeker dat er in deze provincies ge-

interesseerden zijn, maar je moet ergens kunnen 

beginnen met een kern in een stad of regio. Enig 

voorwaarde is dat men de lijnen uit de position 

paper aanhoudt en natuurlijk een afgevaardigde 

zendt naar het coördinatorenoverleg.”

Jaarlijks Netwerkcongres
Een belangrijk evenement is het jaarlijkse Net-

werkcongres op de tweede vrijdag in september. 

Dit jaar  staat dit in het teken van ‘Europa’. Mo-

menteel wordt het programma samengesteld en 

gezocht naar sprekers waarbij er altijd een  balans 

wordt gezocht tussen wetenschap en politiek. 

Het Seniorennetwerk is klein begonnen en kende 

ook weerstand in de beginjaren. “In het begin kre-

gen wij te horen ‘dat  de VVD  niet van het doel-

groepenbeleid is’. Maar in 2006 was het eerste 

Kamerlid overstag. Toenmalig Kamerlid Charlie 

Aptroot sprak op ons congres en al snel volgden 

meer Kamerleden. Waar we eerst nog  werden 

ontvangen  door enkele Kamerleden voor een 

uurtje bijpraten,  hebben we nu een eigen Kamer-

nieuwsbrief en jaarlijks een ‘Prinsjesdagmeet-

ing’. De Kamerleden lichten dan de senior-re-

lavante begrotingonderdelen  toe. Ook komen zij 

graag langs op de netwerk regiobijeenkomsten en 

bij de workshops van het Senioren-

netwerk Jaarcongres. Er is een goe-

de band met de Kamerleden; er zijn 

open communicatielijnen. Onze 

contactvrouw is momenteel Anous-

chka Schut. Zij verzamelt voor ons 

al het relevante seniorennieuws.”

Pittig debat
Voor de VVD staat 2016 in 

het teken van de bestuurlij-

ke transitie. Monique: “ Het 

Seniorennetwerk  heeft 

stapje voor stapje haar be-

staansrecht veroverd, bij 

zowel bestuurders als leden en de partijtop. Ieder 

regionaal Seniorennetwerk opereert naar zijn 

eigen aard en omstandigheden. Dat maakt onze 

netwerken zo aantrekkelijk; mensen bepalen zelf 

in hoge mate het karakter en de agenda van hun 

netwerk en de bijeenkomsten.”

Toch ziet Monique ook bezwaren bij het meer naar 

buiten treden van de netwerken. “De bijeenkom-

sten van de netwerken zijn een geschikt middel 

voor onze bestuurders om de tempratuur van het 

‘VVD-badwater’ te meten. Dit kan een spannings-

punt opleveren als je de bijeenkomsten openstelt, 

voor met name  de pers.” Toch pleit Monique wel 

over openheid:  “Het debat is het fundament van 

een politieke mening. Openheid is daarbij belang-

rijk en via de huidige sociale media meer dan ooit 

direct voorhanden. Mijn inziens ligt de oplossing 

in het voortdurend onderstrepen dat mening-

vorming niet zonder een pittig debat kan.” Tom 

Leijte, voormalig voorzitter van de JOVD, bezocht 

ons laatste jaarcongres en was verbaasd over de 

pittige debatstijl. Volgens hem waren de VVD-con-

gressen vaak  ‘applausmachines’. Dat is het  bij 

het Seniorennetwerk zeker niet het geval; er wor-

den pittige vragen gesteld en men schuwt een fer-

me eigen mening niet. Men krijgt daarvoor ook 

volop de ruimte tijdens het gehele congres. Dat 

levert tevreden  congresdeelnemers op! 

Lidmaatschap
Of het seniorennetwerk alleen bedoeld is voor 

senioren? Absoluut niet. “Het seniorennetwerk is 

niet leeftijdsgebonden. Ons ledenbestand is heel 

divers. Het seniorennetwerk is bedoeld voor ieder-

een die zich professioneel of vrijwillig bezighoudt 

met senioren of het zelf is. U bent dus van harte 

welkom!”

Wilt u lid worden of heeft u een vraag over het  

seniorennetwerk? Stuur dan gerust een e-mail 

naar:  seniorennetwerk@vvd.nl  Meer informatie 

vindt u op: www.vvd.nl

Als er nog eens zo’n Open Dag is, laat het 
dan weten. Dan zal ik het zeker bij anderen 

onder de aandacht brengen! 
(W. Boekestein)

Ik waardeer het bijzonder dat onze minister-president tijd 
vrij maakt om het gezelschap te bezoeken en zo ontspannen 

onze vragen beantwoordden.
(R. Scheepers)

Ik heb toch een andere kijk op het werk van de VVD 
gekregen en zelfs als PvdA-lid het sociale hart van 

de VVD mogen ontdekken.
(H. de Bruin)

VVD OPEN DAG
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De economische crisis confronteerde ons met 

de kwetsbaarheid van onze welvaart. En, eer-

lijk gezegd, vooral met onze veronachtzaming 

daarvan. Te lang gaven wij teveel geld uit, vaak 

aan de verkeerde zaken. Geld dat met hard 

werk moest worden opgebracht. Wij zagen dat 

al ruim voordat die crisis uitbrak, maar slaag-

den er in ons eentje niet in dat tij op tijd te 

keren. Dit kabinet is er, onder leiding van onze 

premier wél in geslaagd om die crisis, sneller 

dan de meeste landen, te boven te komen.  

Ons land zit nu opnieuw in een crisis. Maar 

deze keer gaat het niet om onze welvaart, het 

gaat om onze waarden. De mislukte multicul-

turele samenleving, terrorisme en de vluchte-

lingencrisis confronteren ons met de kwets-

baarheid van onze waarden van individuele 

vrijheid, verdraagzaamheid en democratie. Die 

waarden zijn zo kwetsbaar als onze bereidheid 

om ze te beschermen. 

Ik ben er van overtuigd dat de bescherming 

van die waarden bij de VVD in de beste handen 

is. Wij zijn immers de partij die voorop stond 

om deze waarden te bevechten. Gelijke rech-

ten voor mannen en vrouwen, voor homo’s en 

hetero’s. Het recht om zelf te beslissen over 

zaken van leven en dood als abortus en eutha-

nasie. De vrijheid je eigen geloof te kiezen, of 

om niet te geloven. Die rechten maken onze 

samenleving tot wat zij is. En het maakt ons 

Nederlanders tot wie wij zijn. Tolerante mensen 

die hun leven in vrijheid willen leven. In een 

land waarin vrouwen worden gerespecteerd 

en niet bedreigd. In een land waarin homo’s 

hun liefde voor hun partner niet onder stoe-

len of banken hoeven steken. Een land waarin 

wij onze vrijheid nooit zullen misbruiken om de 

vrijheid van anderen te beperken. 

Maar ook een land waarin wij niet zullen toe-

staan dat onze vrijheid wordt beperkt door 

mensen die in ons land te gast zijn. Wanneer je 

vlucht voor oorlog of om economische redenen 

in ons land asiel aanvraagt, moet vanaf dag 

één duidelijk zijn welke spelregels en wetten in 

ons land gelden en welke normen en waarden 

wij hier kennen. Dan past het dus niet dat je 

crimineel gedrag vertoont, of mensen met een 

bepaalde geloofsovertuiging of geaardheid 

niet accepteert of zelfs bedreigt. 

Wat mij betreft laten wij geen gelegenheid 

voorbij gaan om met overtuiging uit te dragen 

wat onze waarden zijn. En waar wij in ons land 

voor staan. Dat zullen wij beschermen, daar 

zullen wij voor vechten.

Halbe Zijlstra

Fractievoorzitter Tweede Kamer

Onze privacy
“In onze samenleving zijn we erg gesteld op pri-

vacy. Bij iedere maatregel die we treffen stellen we 

onszelf de vraag, hoe ver ga je? We moeten con-

stant op zoek naar de balans. Na de aanslagen in 

Parijs is de roep om zichtbare maatregelen groot, 

maar we willen ook niet op elke straathoek een po-

litieagent.”  

Privacy speelt vooral een grote rol als het gaat om 

de inlichtingendiensten. Ockje: “Welke bevoegd-

heden geef je de AIVD om een terrorist op te spo-

ren? Geef je ze onder strikte voorwaarden toegang 

tot Facebook, Twitter, je computer? De moderne 

terrorist neemt niet de bus uit Raqqa, maar reist via 

internet. Privacy is een groot goed, maar je hebt 

niets aan privacy als jouw veiligheid niet gegaran-

deerd is.”

Niet stil zitten
Na de aanslagen van afgelopen jaar in Parijs bleef 

het dreigingsniveau in Nederland substantieel. Dat 

betekent dat de kans op een aanslag reeel is. “We 

hebben de bestaande maatregelen aangescherpt 

en uitgebreid. Zowel aan de preventieve als aan 

de repressieve kant. Bovendien is 128 miljoen in 

onze veiligheidsketen geïnvesteerd om de kans op 

aanslagen te verkleinen. We kunnen nu paspoor-

ten afpakken van jihadisten die willen uitreizen, we 

kunnen ronselaars die rondhangen bij AZC’s een 

gebiedsverbod opleggen, we zijn kwetsbare ge-

bouwen scherper gaan bewaken en beveiligen. Een 

voorbeeld hiervan is de aanwezigheid van de mare-

chaussee op het Binnenhof.” Maar mensen willen 

altijd meer maatregelen. Ze willen zich veilig voe-

len. Maar 100% veiligheid bestaat nu eenmaal niet. 

“Natuurlijk verwachten mensen weer maatregelen, 

ze voelen zich onveilig. Toch moeten we nuchter 

en realistisch. In Parijs stond na Hebdo op iedere 

hoek van de straat een agent. Toch is daarmee 2de 

reeks aanslagen niet voorkomen. We willen geen 

politiestaat worden.” 

Toch kunnen we ook niet stil blijven zitten. Ockje: 

“We moeten ons continue de vraag blijven stellen 

of wat we doen voldoende en effectief is. Belangrijk 

is dat we scherp blijven en maatregelen nemen die 

doordacht zijn, geen paniekvoetbal.”

In de strijd tegen het jihadisme zijn zowel preven-

tie en repressie van belang. “Na de aanslagen op 

Charlie Hebo zijn de radicaliserende jongeren beter 

in beeld gebracht en worden zij in de gaten ge-

houden. We moeten voorkomen dat deze jongens 

geronseld worden en vertrekken naar bijvoorbeeld 

Syrië. In vergelijking met bijvoorbeeld België heb-

ben wij goed zicht op onze wijken. We hebben 

om wijken die een potentiële voedingsbodem zijn 

geen hek gezet. We weten wat er gebeurt. En als 

daar onder het mom van de vrijheid van godsdienst 

‘haatpredikers’ een platform wordt geboden, dan 

moeten we dat verbieden. We moeten niet zo bang 

zijn om zaken die niet deugen, te benoemen. In 

Nederland kennen we een traditie van tolerantie. 

Daar zijn wij aan de ene kant juist heel trots op, wij 

zijn als samenleving open, liberaal en transparant. 

Maar tegelijkertijd moet wij ook grenzen durven 

stellen. We moeten durven zeggen: dit kan niet. 

We moeten staan voor onze samenleving én onze 

vrijheden.”

Beschermen 
Na de aanslagen diende de VVD een motie in om 

terugkeerders uit Syrië direct strafrechtelijk te ver-

volgen. De motie heeft het helaas niet gehaald. 

“Heel frustrerend, als mensen zonder goede reden 

(bijvoorbeeld in het kader van journalistiek of hulp-

verlening) aanwezig zijn in het gebied van IS of een 

andere terroristische organisatie moet dit strafbaar 

zijn. Nu keren er mensen terug uit zo’n gebied en 

krijgt het Openbaar Ministerie bij gebrek aan bewijs 

de strafzaak niet rond. We kunnen deze mensen na 

hun terugkeer blijven volgen, maar wij kunnen niet 

ingrijpen tot zij een strafbaar feit begaan.” 

Ockje kijkt voortdurend hoe het beter kan. “We 

moeten problemen zo vroeg mogelijk signaleren en 

aanpakken. Daarom wil ik dat er ook maatregelen 

worden genomen om te voorkomen dat jongeren 

met verkeerde ideeën worden beïnvloed. Daarom 

wil ik bijvoorbeeld een openbare zwarte lijst met 

haatpredikers die niet meer welkom zijn in ons 

land. Ook moeten we goed kijken hoe bijvoorbeeld 

moskeeën in ons land negtief worden beïnvloed. 

Daarom pleit ik er al langer voor dat de geldstromen 

vanuit het buitenland naar Nederlandse moskeeën 

in kaart worden gebracht. Zij kopen met die finan-

ciering immers invloed in die organisaties. 

Maar verbetering is op meer terreinen mogelijk. 

Veel zaken hoeven wij als Nederland ook niet alleen 

op te lossen, we kunnen in Europa van elkaar leren 

en elkaars kennis gebruiken. Zo kunnen de Euro-

pese veiligheidsdiensten nog veel beter en nauwer 

met elkaar samenwerken.” Ockje besluit: “Het is 

aan ons politici om onze rechtsstaat en onze vei-

ligheid te beschermen. Daar zet de VVD dan ook 

stevig op in, ook als dat betekent dat we soms de 

grens moeten opzoeken van wat kan en wenselijk 

is.” 

Ockje Tellegen, Tweede Kamerlid 

De strijd tegen 
terrorisme 

Nog geen jaar na de aanslag op Charlie Hebdo werd 

Parijs opgeschrikt door opnieuw een aanslag opge-

eist door Islamitische Staat (IS). Op 13 november 

2015 vonden 130 onschuldige mensen de dood. 

Op een gewone vrijdagavond, een avond die in het 

teken stond van uit eten gaan, een voetbalwedstrijd 

bijwonen of een concert bezoeken. Maar het bleef 

hier niet bij, op vele andere plekken waaronder in 

Turkije en Indonesië vielen in de eerste maand van 

2016 slachtoffers door terroristische aanslagen. 

We realiseren ons dat het net zo goed in Nederland 

kan gebeuren, we voelen de angst. Want terreur 

zaait angst. We stellen ons zelf de vraag: doen wij 

op dit moment datgene wat nodig is om het risico 

op een terroristische aanslag in Nederland zo klein 

mogelijk te houden? Liber gaat in gesprek met 

Tweede Kamerlid Ockje Tellegen over deze vraag.

Vrijheid verdedigen
“De aanslag op Charlie Hebdo was een wake-up 

call. Voor het eerst kwam het allemaal heel dicht bij. 

Daarna volgden in november vorig jaar de tweede 

reeks aanslagen in Parijs. Voor het eerst echt het 

besef dat het net zo goed in Nederland had kun-

nen gebeuren. Na Charlie Hebdo hebben wij de 

bestaande maatregelen aangescherpt. Iedere dag 

opnieuw moeten we ons afvragen of dat wat we 

doen hout snijdt en voldoende is,” stelt Ockje.

“Je hebt niets aan privacy als jouw 
veiligheid niet gegarandeerd is”

 “We moeten niet zo bang zijn en dingen 
die niet deugen durven te benoemen”
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Bent u tevreden over de zorg in Nederland, de vei-

ligheid in de buurt waar u woont of het onderwijs 

van uw kinderen? Of mag er volgens u wel iets 

veranderen? 

Denk dan samen met de verkiezingsprogram-

macommissie mee over het programma voor de 

Tweede Kamerverkiezingen van 2017. Uw inbreng 

is nodig om met zijn allen tot het beste verkie-

zingsprogramma voor Nederland te komen.  

Een programma dat kansen biedt. Een program-

ma met onderwerpen die er voor u echt toe doen.

De eerste bijeenkomst in Eindhoven is inmiddels 

geweest. De bijkomst werd goed bezocht door  

zowel VVD-leden als niet-leden. Er volgde een 

ochtend vol discussie en voorbeelden hoe het be-

ter kan én moet in Nederland. Deze input is van  

vitaal belang voor de verkiezingsprogrammacom-

missie. Na deze middag konden er weer grote 

stappen worden gemaakt met het programma.

Graag nodigen wij u uit op de resterende twee 

regionale bijeenkomsten over het verkiezingspro-

gramma.Kunt u niet bij de bijeenkomsten aan-

wezig zijn, maar heeft u wel een goed idee voor 

het verkiezingsprogramma? Stuur dan een e-mail 

met uw bijdrage naar verkiezingsprogramma@

vvd.nl

Zaterdag 20 februari 2016    

10.00 uur - 13.00 uur (inloop vanaf 09.30 uur) 

Ijsseldelta Center - Stadionplein 20, Zwolle

Zaterdag 19 maart 2016

10.00 uur - 13.00 uur (inloop vanaf 09.30 uur)

Nyenrode - Straatweg 25, Breukelen        

Schrijf mee aan het verkiezingsprogramma!

Aanmelden
Aanmelden kan via MijnVVD.nl. Geïnte-

resseerden die geen lid zijn van de VVD 

kunnen zich aanmelden door een e-mail 

te sturen naar verkiezingsprogramma@

vvd.nl.          
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Daarom gaan wij met een echte coffee truck het  

komende jaar heel Nederland door. 

De campagne biedt de mogelijkheid om als VVD 

lokaal goed zichtbaar te zijn. Vanuit de truck wordt 

er gratis koffie uitgedeeld, de ideale manier om met 

elkaar in gesprek te gaan. Tijdens deze gesprek-

ken worden e-mailadressen verzameld. Met deze 

e-mailadressen kunnen wij mensen in de toekomst 

om hun mening vragen over onderwerpen die zij 

van belang vinden.

De truck is te reserveren vanaf april 2016 met 

chauffeur en barista! Wilt u de truck reserveren of 

meer informatie? Neem dan contact op door een 

e-mail te sturen naar: s.leidelmeyer@vvd.nl. 

We zijn goed op weg, maar we zijn er nog lang niet. 

Samen maken we de open netwerkpartij tot een 

succes. Het is vallen en weer opstaan maar vooral 

samen heel hard werken. Alleen zo worden wij de 

volkspartij die de verbinding legt tussen iedereen 

liberaal denkt en handelt. 

Van Kamercentrale naar Regio
Goed nieuws: We zijn bijna rond! Onder de nieuwe 

structuur worden de vertrouwde Kamercentrales 

omgevormd tot Regio’s. De gesprekken met kan-

didaten voor de nieuwe Regiobesturen zijn in volle 

gang. Geheel begrijpelijk waren er zorgen over de 

nieuw te vormen Regio’s. Het gebied dat vanaf nu 

onder een Regiobestuur valt is vele malen groter 

dan het oude gebied dat onder de Kamercentrales 

viel. Tegelijkertijd waren er zorgen over de provinci-

ale identiteit. Deze moet wel gewaarborgd blijven, 

ook binnen de nieuwe Regio’s. Er zijn goede ge-

sprekken gevoerd en bij de meeste zijn deze zorgen 

inmiddels weggenomen. De Regio’s kunnen van 

start in maart en april in hun definitieve vorm.

Dag van de Netwerken
“U ging naar bed en was nog bestuurder van een 

afdeling, u werd wakker en u was bestuurder van 

een lokaal netwerk. Zo snel kan het gaan,” aldus 

partijvoorzitter Henry Keizer op de eerste Dag van 

de Netwerken. Ruim 150 lokale netwerkbestuurders 

bezochten deze eerste Dag van de Netwerken. We 

zijn als partij een nieuwe weg ingeslagen met een 

nieuwe structuur. Deze hervorming creëert kansen 

maar brengt ook vragen met zich mee. Want hoe 

gaan wij nu alle liberalen van Nederland verbinden 

aan de VVD?

Een belangrijke rol hierin is weggelegd voor de lo-

kale netwerken. Het zijn de lokale netwerken die 

de liberalen gaan verbinden aan de partij. Dit kan 

bijvoorbeeld door het organiseren van evenemen-

ten die breed gedragen worden en uitnodigend zijn. 

Dat is een uitdaging, een uitdaging die we moeten 

aangaan.

Tijdens de Dag van de Netwerken gingen de lokale 

netwerkbestuurders met elkaar in gesprek over de 

invulling van deze taak. Want wat heeft een lokaal 

netwerk nu nodig? Naast praktische handvatten 

hebben wij deze dag ons ook, in aanloop naar de 

Tweede Kamerverkiezingen in 2017 gericht op onze 

kiezers. Michiel Krom, Hoofdbestuurslid Communi-

catie en Campagne vroeg de zaal wie zijn onze kie-

zers nu eigenlijk? En op welke manier willen zij be-

trokken worden bij de partij? Met deze informatie 

gingen de bestuurders aan de slag in de deelsessies. 

De dag werd afgesloten met een netwerklunch. 

Kon u deze dag niet bijwonen als netwerkbestuur-

der? Geen enkel probleem, wij zien u graag op de 

volgende Dag van de Netwerken! 

Bakkie doen?
De VVD schuwt discussie niet en gaat juist graag in 

gesprek met iedereen die Nederland beter wil ma-

ken. Daarom start in april 2016 onze nieuwe cam-

pagne: Bakkie doen?

‘Een bakkie doen’ is een oer-Hollandse uitdruk-

king. Het staat voor even een praatje maken, van 

gedachten wisselen of simpelweg even te vragen 

hoe het nu echt met je gaat. Dat is belangrijk.  

Wij willen weten wat Nederland bezighoudt.  

DE EERSTE STAPPEN IN DE GOEDE RICHTING

Op 6 april mogen we in een referendum ja of 

nee zeggen tegen het ‘stabilisatie- en associatie-

verdrag’ tussen de Europese Unie en Oekraïne.  

Maar als je sommigen van de voor- en tegenstan-

ders mag geloven gaat het over heel andere din-

gen. Volgens hen gaat over ja of nee tegen het 

regeringsbeleid; over ja of nee tegen Poetin; over 

ja of nee tegen Griekenland en de Euro; over ja 

of nee tegen de vluchtelingenstroom; over ja of 

nee tegen Europa; of zelfs over ja of nee tegen een 

Derde Wereldoorlog. Als je ‘ja’ stemt, hef je Neder-

land zo ongeveer op. Als je ‘nee’ stemt, breekt er 

een ‘continentale crisis’ uit. Ja, de discussie over 

het associatieverdrag heeft tot dusver inderdaad 

het meeste weg van een oefening in onbegrensd 

fantaseren.

Wij zijn daar niet van. Daarom hierbij een kort 

vraaggesprek met Tweede Kamerlid Han ten  

Broeke, voor wat Twentse nuchterheid. 

Wat staat er in dit ‘stabilisatie- en 
associatieverdrag’?
Het verdrag regelt tot in detail de voorwaarden 

voor eerlijke en vrije handel in en met Oekraïne. 

Allerlei handelsbelemmeringen zoals import- en 

exportheffingen tussen de EU en Oekraïne wor-

den weggenomen en er worden afspraken ge-

maakt over praktisch alles wat bij vrije handel 

komt kijken, tot exportkredietverzekeringen aan 

toe. Daarnaast wordt Oekraïne verplicht om veel 

interne veranderingen door te voeren en zichzelf 

richting de Europese normen te ontwikkelen. 

Er moet bijvoorbeeld goede rechtspraak worden 

ontwikkeld, de corruptie moet worden bestreden 

en de veiligheids- en gezondheidseisen aan Oe-

kraïense producten moeten worden verhoogd. In 

feite is het daardoor een soort vrijhandelsverdrag 

met een verzekeringspolis: we maken vrije handel 

mogelijk en zorgen er tegelijkertijd voor dat onze 

bedrijven dat daar op een eerlijke manier, dus op 

een markt naar meer Europese maatstaven, kun-

nen doen. 

Waarom doen we dit nu met Oekraïne, 
terwijl dat land in zo’n chaos verkeert? 
De voorbereidingen op een verdrag als dit lopen 

zoals je zult begrijpen heel lang – nog ver voor het 

aftreden van president Janoekovitsj - en waren 

dus al bezig voordat de huidige ellende daar uit-

brak. Ik vind het goed dat we doorzetten: als wij 

ons als EU, gezamenlijk de grootste economie ter 

wereld, zelfs van een relatief onschuldig vrijhan-

delsverdrag laten afschrikken door het Kremlin is 

het einde zoek. Ik ben heel erg voor goede relaties 

met Poetin, maar weiger voor hem op m’n rug 

te gaan liggen. Sterker nog: we zijn graag bereid 

een soortgelijk verdrag met Rusland aan te gaan, 

maar zij willen dat zelf niet.

Er wordt vaak gezegd dat wij een han-
delsvolk zijn. Een verdrag als dit ‘past bij 
dus ons’. Maar dat wordt zo vaak gezegd 
dat het voor veel mensen een beetje hol-
le woorden zijn geworden. Wat betekent 
het nu echt?
Wij Nederlanders zijn inderdaad een handels-

volk. Iedereen kent de verhalen over Michiel de 

Ruyter, de Gouden Eeuw en de VOC, maar wij heb-

ben altijd de wereld bereisd en overal handelsrela-

ties opgebouwd. Zo hebben we het geld verdiend 

waarmee we van Nederland zo ongelofelijk wel-

varend land konden maken. Dat is geen verhaal 

van vergane glorie: nog steeds verdienen ongelo-

felijk veel van onze landgenoten, waarschijnlijk 

indirect zelfs elke Nederlander, hun boterham in 

of dankzij de export. Dat zagen we de afgelopen 

jaren weer eens goed: pas toen de export begon 

te groeien, begonnen we uit de crisis te komen.  

Zowel de ja- als de nee-campagne zouden 
worden gefinancierd met buitenlands 
geld. Wat moeten we daar nou mee? 

Ik kan me voorstellen dat dat bij veel Nederlan-

ders voor die typisch Hollandse opstandigheid 

zorgt en dat ze door zulke berichten geneigd zijn 

om helemaal niet te gaan stemmen. Maar ik zou 

hen willen oproepen om zich hier gewoon zo min 

mogelijk van aan te trekken, zelf goed na te den-

ken en een eigen beslissing te nemen. Stemmen 

doe je namelijk niet voor een of ander campagne-

team, maar voor jezelf. 

Is dit verdrag een voorportaal van EU-lid-
maatschap voor Oekraïne?
Nee, dat is een compleet ander traject. In 2005 slo-

ten we precies eenzelfde verdrag nog met Chili. 

Dat land komt echt niet bij de Europese Unie. En 

Oekraïne absoluut ook niet.

Vat dat eens samen?
Dit is een vrijhandelsverdrag, mét een verzeke-

ringspolis. Als we tegen stemmen zal een groot 

deel van de vrijhandel er alsnog komen, maar 

dan zonder de verzekeringspolis. Als we voor 

stemmen krijgen we beide, met als bijkomend 

voordeel dat we de randen van de EU weer een 

beetje verder helpen stabiliseren. Dat kan in deze 

tijd ook geen kwaad. Dus laten we stoppen met 

alle spookbeelden van beide kampen en gewoon 

normaal doen. Er is niets nieuws onder de zon. 

Dit verdrag past in wat wij Nederlanders al sinds 

Michiel de Ruyter doen. Laten we voor dit verdrag 

stemmen. 
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Het najaarscongres in Rotterdam, waar de nieuwe partijstructuur werd vastgesteld, ligt alweer eni-

ge maanden achter ons. Achter de schermen wordt hard gewerkt, de overgang van de oude naar de 

nieuwe partijstructuur is in volle gang! Voor u als lid zijn de eerste verandering al zichtbaar. Uw af-

deling is omgevormd tot een lokaal netwerk en gaat misschien wel samen met lokale netwerken uit 

de regio. Ook vond de eerste bijeenkomst onder onze nieuwe structuur plaats: het Landbouw Event.  

De avond was een enorm succes. Een overvolle zaal VVD-leden, maar vooral niet-leden ging in gesprek 

met minister-president Mark Rutte over de Nederlandse agrosector. Maar er gebeurt nog veel meer.



Door Sander Troost

Het verhaal van vijf studentenvrienden die een ge-

zamenlijke passie hebben voor rock ’n roll- en roc-

kabilly-muziek begint in Groningen bij studenten-

vereniging Cleopatra. De bijzondere naam van de 

band is volgens Arno het gevolg van muziekvrien-

den-onder-elkaar die zich het bier goed lieten sma-

ken. Arno: ‘Elke bandnaam was mogelijk geweest, 

maar een rock ’n roll-band heeft als naam vaak een 

bepaald metrum. Uiteindelijk is het dus “Harige 

Harry & the Ladyshavers” geworden. En inmiddels 

treden we onder deze naam al ruim 20 jaar op.’

‘Als rockzanger heb ik geleerd hoe 

belangrijk het is voor een politicus 

om je publiek mee te nemen in je 

verhaal’

De band blinkt uit door de eigen draai en sound die 

het geeft aan het coveren van grote hits uit de jaren 

’50 en ’60. Moeiteloos spelen de bandleden tien-

tallen nummers van ‘the King of Rock ’n Roll’ Elvis 

Presley achter elkaar, waarbij het lijkt alsof Elvis zelf 

nooit bestaan heeft. Arno: ‘Je hoeft er bij ons maar 

een kwartje in te gooien, want dat is al genoeg om 

ons een zaal te laten platspelen. Als we op het po-

dium staan dan spat het plezier er vanaf, want mu-

ziek maak je niet alleen met je instrumenten of je 

stem. Nee, muziek maken doe je met hele lichaam. 

We proberen dus altijd te zorgen dat de beleving 

fantastisch is.’ Het aspect van interactie met een 

publiek is voor Arno een duidelijke overeenkomst 

met zijn werk in de Tweede Kamer. Arno vervolgt: 

‘Als rockzanger heb ik geleerd hoe belangrijk het is 

voor een politicus om je publiek mee te nemen in 

je verhaal. Als politicus stel ik mijzelf dus hetzelfde 

doel als rockzanger: het publiek aan mij weten te 

binden.’

Het is een unieke combinatie: volksvertegenwoordiger en zanger in een rock ’n roll-band. 

En hoewel de verschillen tussen het leven van een politicus en het leven van een rocker 

groot zijn, ziet Tweede Kamerlid Arno Rutte (woordvoerder zorg) ook veel overeenkomsten. 

Al sinds zijn studententijd maakt de 43-jarige Groninger als frontzanger deel uit van een 

vijfkoppige rock ’n roll-band die luistert naar de naam ‘Harige Harry & the Ladyshavers’.

‘Niets geeft mij meer 
energie dan muziek maken’

Bij de Tweede Kamerverkiezingen van 2012 stond 

Arno op plek 38 van de kieslijst. Deze plek was 

voldoende voor een lidmaatschap van de Tweede 

Kamer. Een plek in de gemeenteraad van Gronin-

gen werd ingeruild voor een zetel in Den Haag.  

De band werd door deze verandering geconfron-

teerd met een zanger die minder eenvoudig een 

optreden kan verzorgen. Arno: ‘Vroeger deden we 

meerdere optredens per jaar en tussendoor gingen 

we ook vaak nog repeteren, maar dat is vandaag al-

lemaal niet meer mogelijk. Het organiseren van een 

optreden heeft altijd heel wat voeten in de aarde. 

Daarom treden we tegenwoordig nog hooguit 2 à 3 

keer per jaar op en dat is natuurlijk heel erg weinig. 

Maar als vader van twee opgroeiende dochters wil 

ik niet altijd van huis zijn. Mijn gezin staat absoluut 

op nummer één.’

‘Muziek maken met de band is 

echt iets dat ik nog mijn hele leven 

hoop te doen.’

In de Tweede Kamer weet inmiddels iedereen wel 

wat Arno het liefst doet in zijn vrije tijd. Zo heeft 

hij samen met de band een keer voor alle collega’s 

uit de Tweede Kamer, bij de afsluiting van het par-

lementaire jaar, een optreden verzorgd. En laatst 

nog, op het kerstfeest van de VVD-fractie, heeft 

de band ook opgetreden. ‘Het was geweldig om 

zo vlak voor de Kerst samen met de band te mogen 

spelen voor de collega’s waarmee ik elke dag zo in-

tensief samen werk’, legt Arno uit. Na elk spelen 

realiseert Arno zich weer hoezeer hij het optreden 

met zijn beste vrienden mist. Arno: ‘Muziek maken 

met de band is echt iets dat ik nog mijn hele leven 

hoop te doen.’ 

De Hobby van... 

Tweede kamerlid 
Arno rutte
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Sid Lukkassen

Raadslid Duiven

Januari 2015 werd Europa opgeschrikt door 

de aanslag op Charlie Hebdo – een duidelijke 

aanval op de vrije expressie in de Westerse cul-

tuur. Dat kwam op dezelfde dag als dat Michel 

Houellebecq zijn Soumission uitbracht: een 

boektitel die naar ‘onderwerping’ verwijst, het 

spirituele motto van de islam. Ondertussen 

hebben we ook de schietpartij op cartoonisten 

in Denemarken gehad, de aanslag in Parijs en 

meer recent de massa-aanrandingen in Keulen 

en andere Duitse steden. Maart dit jaar zijn er 

dan de bommen op het vliegveld in België en de 

metro van Brussel. 

Burgers maken zich ernstig zorgen over de open 

grenzen, het religieus fanatisme en de mis-

lukte integratiepolitiek. Er ontstaan anti-Eu-

ropese enclaves – daar komen steeds mensen 

bij die naar alle verwachtingen zeer moeilijk 

integreerbaar zijn. Burgers verliezen tegelijk 

het vertrouwen in politiek, zeker nu het beeld 

ontstaat dat de EU zich laat ringeloren door 

de regering van Turkije, waar onder Erdogan’s 

regime steeds minder vrije media bestaan. Te-

gelijk gaf Frans Timmermans op Twitter te ken-

nen dat hij vrijheid van meningsuiting op het 

internet aan banden wil leggen, uit angst voor 

‘hate speech.’ In Duitsland is men al zo ver dat 

er aparte treinwagons bestaan voor mannen en 

vrouwen.

Al met al ontstaat een situatie waar we steeds 

van brandje naar brandje rennen, en steeds een 

stukje vrijheid inleveren voor een stukje vei-

ligheid. Zo komen de liberale waarden onder 

druk. Het scannen van e-mail verkeer, controle-

poortjes en zwaarbewapende politie – we gaan 

het langzaam normaal vinden. We komen in de 

greep van de angst en gaan ons richten op symp-

toombestrijding. Zoals ik ook in Avondland en 

Identiteit (Aspekt) betoog, moeten we juist de li-

berale waarden – zowel in meningsuiting als in 

kunst – principieel verdedigen. We moeten de 

niet-Westerse enclaves in Europa opbreken en 

zo snel mogelijk een soevereine en verdedigde 

Europese buitengrens instellen. 

Liberale waarden 
onder druk

In de afgelopen periode heb ik, door het 
hele land, weer veel inspirerende bijeen-
komsten mogen bijwonen. Het is goed om 
te zien dat Regio’s en Netwerken zich aan 
het richten zijn op het bereiken van een zo 
breed als mogelijk liberaal publiek. Daar-
bij wordt er hard gewerkt door onze VVD 
vrijwilligers.

Hard gewerkt wordt er ook door de leden 
van de Verkiezingsprogramma Commissie 
voor de Tweede Kamerverkiezingen van 
2017.

Wij dragen als grootste partij, nu meer 
dan ooit, de verantwoordelijkheid om met 
plannen te komen die  het beste perspec-
tief bieden voor ons waardevolle Neder-
land. Plannen en voorstellen die ook wer-
kelijk uitvoerbaar zijn.  

Er wordt wel eens lacherig gedaan over 
het belang van een verkiezingsprogram-
ma. Maar vergis u niet. Dit is voor ons een 
heel belangrijk document. Bij een forma-
tie vormt ons programma de basis van de 
onderhandelingen. We begrijpen natuur-
lijk allemaal dat bij coalitievorming ons 
programma nooit één op één zal worden 
overgenomen. Maar het is ook waar dat 
veel van wat er de afgelopen jaren gere-
aliseerd is, rechtstreeks teruggevoerd kan 
worden naar de verkiezingsprogramma’s 
van 2010 en 2012.

Wij nemen ons verkiezingsprogramma dus 
heel serieus. Anders dan veel andere par-
tijen lijken te doen, gaan wij ons program-
ma natuurlijk wel door laten rekenen door 
het CPB. De VVD vindt dat de kiezer recht 
heeft om te weten of plannen realistisch 
zijn en wat de (financiële) consequenties 
zijn. Wij geloven niet in luchtfietserij en 
goedkoop roeptoeteren langs de zijlijn.

De commissie heeft in de afgelopen maan-
den heel veel gesprekken gevoerd. Er zijn 
bijeenkomsten in het land georganiseerd. 
Iedereen kan input mailen en er zijn in-
loopspreekuren geweest. Dit alles met als 
doel om zoveel mogelijk mensen de kans 
te geven om een bijdrage te leveren aan 
ons verhaal voor de komende jaren. 

De zaterdag van ons voorjaarscongres 
staat ook in het teken van het verkiezings-
programma. Er is een plenaire “glazen bol 
sessie” over Nederland en er zijn deelses-
sies over verschillende onderwerpen uit 
het verkiezingsprogramma. Ik hoop dat u 
daaraan uw bijdrage komt leveren. 

Op die manier wordt het programma wer-
kelijk òns programma, geschreven om dat 
prachtige waardevolle Nederland alle kan-
sen te bieden voor de toekomst.

Henry Keizer, 

Partijvoorzitter
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Half maart heeft de EU afspraken met 
Turkije gemaakt die de instroom van 
asielzoekers moet terugdringen. Bent u 
tevreden? 
Azmani: “Zeker! Er zijn belangrijke stappen gezet. 

De afspraken zorgen ervoor dat de illegale instroom 

van asielzoekers opdroogt en wij nu toewerken naar 

een gecontroleerde, legale en substantieel lagere 

instroom. Turkije neemt alle vluchtelingen terug die 

de illegale oversteek naar Europa maken. Tijdelijk 

wordt voor iedere illegale Syriër die wij terugsturen,  

één Syriër uitgenodigd om legáál naar Europa te 

komen. Asielzoekers die de illegale route verkiezen, 

komen hier na terugzending niet meer voor in aan-

merking. Daarmee wordt de oversteek naar Europa 

zinloos. Dat is een belangrijke stap. Het is de eni-

ge manier om mensensmokkelaars hun ‘handel’ te 

ontnemen. Precies wat de VVD al vorig jaar heeft 

voorgesteld. Daarnaast bepalen we op deze manier 

zelf wie er naar Europa komt en in welk Europees 

land iemand asiel krijgt. Daarmee komt er een ein-

de aan het asielshoppen. Voor Nederland, dat nu 

als populair land geldt onder vluchtelingen, is dat 

gunstig.” 

De illegale asielzoekers die worden terug-
gestuurd, kunnen die veilig worden opge-
vangen?
Azmani: “Dat is precies waar de EU de komende 

jaren 6 miljard euro in investeert, in de opvangloca-

ties in Turkije. Dat geld gaat dus niet naar de Turkse 

overheid, maar komt ten goede aan de verbetering 

van de opvang van vluchtelingen. Ook dat was 

onderdeel van het plan dat ik heb gepresenteerd, 

om afspraken te maken met landen in de regio om 

vluchtelingen daar op een fatsoenlijke manier op 

te vangen. Dit bedrag staat overigens niet in ver-

houding tot wat Nederland jaarlijks aan de enorme 

instroom van asielzoekers uitgaf, laat staan de 28 

lidstaten van de EU in totaal.”

Is het terugsturen van vluchtelingen naar 
een land als Turkije niet in strijd met  
verdragen?
Azmani: “Nee dat is het niet. Iedere vluchteling 

heeft recht op een veilig onderkomen. Ieder mens 

heeft het recht in andere landen asiel en bescher-

ming te zoeken tegen vervolging, maar dat hoeft 

niet binnen Europa te zijn. Daarom zorgen we voor 

voldoende veilige en goede opvang in de regio, zo-

dat we asielaanvragen in Europa overbodig maken. 

Dat betekent wel dat de EU moet investeren in be-

tere en veiligere opvang  en dat doen we dus met 

een akkoord zoals nu met Turkije.”

Waarom heeft de EU ervoor gekozen om 
afspraken te maken met een onbetrouw-
baar land dat mensenrechten schendt?
Azmani: “De route via Turkije is één van de hoofd-

routes voor asielzoekers. We kunnen het ons niet 

veroorloven om geen afspraken te maken met 

dit land als we de toestroom over de Middelland-

se Zee willen stoppen. Nu we deze route hebben 

aangepakt, zien we de instroom dan ook aanzien-

lijk dalen. Enkele weken geleden kwamen er nog 

duizenden asielzoekers per dag naar Europa, nu zijn 

dat er nog een paar honderd. Overigens is het niet 

zo – wat ik vaak hoor – dat Turkije nu lid zou mo-

gen worden van de EU of dat Turken zonder visum 

naar Europa kunnen gaan reizen. Wat Europa heeft 

beloofd is het gesprek hierover aan te gaan. Maar 

de voorwaarden waaraan moet worden voldaan, 

zijn niet veranderd. Daar voldoet Turkije bij lange 

na niet aan. Toetreding tot de EU zie ik dan ook 

de komende jaren - en eigenlijk helemaal nooit - 

gebeuren.”

Denkt u dat we met deze afspraak de ille-
gale stroom zullen stoppen? Er zijn toch 
meer routes naar Europa?
Azmani: “Dat klopt. De oversteek van Turkije naar 

Griekenland is één van de hoofdroutes, maar we 

zullen moeten voorkomen dat de route zich verlegt, 

bijvoorbeeld via Noord-Afrika. Daarom is het be-

langrijk dat het niet bij afspraken met Turkije blijft. 

En de oplossing blijft om in te zetten op opvang in 

de regio. Dus ook daarover moeten we afspraken 

maken met andere landen.”

Stel dat deze afspraken toch niet zouden 
werken, wat doen we dan? 

Azmani: “Als deze maatregelen niet werken moe-

ten we niet schromen om in kleiner verband maat-

regelen te nemen. Het is voor Nederland echt het 

beste om dit probleem zo ver mogelijk van onze 

grenzen aan te pakken, maar als dat niet werkt zul-

len we met andere oplossingen moeten komen. De 

ervaring van afgelopen jaren leert dat in het voor-

jaar en in de zomer, meer mensen de reis richting 

Europa ondernemen. Die piek kunnen we niet nog 

een keer opvangen, het einde van onze draag-

kracht is echt in zicht. Dat zien we aan gemeenten, 

die moeite hebben de grote aantallen te verwer-

ken. Aan de voorzieningen die wij moeten bieden. 

Maar ook aan het draagvlak in onze samenleving, 

dat beduidend afneemt. Onrust rondom azc’s of op 

plekken waar nieuwe opvang moet worden gereali-

seerd. En ik snap dat wel. Dat is het gevolg als grote 

groepen migranten met een andere waardencultuur 

de Nederlandse samenleving binnenkomen. Grote 

groepen integreren per definitie moeilijk en dat leidt 

tot botsingen en spanningen.”

Soms zijn het toch ook gewoon raddraai-
ers, die homo’s treiteren en vrouwen  
beschimpen? Dat mogen we toch niet  
tolereren?
Azmani: “Absoluut niet! ik vind het onbegrijpe-

lijk dat mensen die op de vlucht zijn voor geweld 

en aan wie een veilige plek wordt geboden, dan 

zelf anderen gaan bedreigen. We moeten vanaf 

dag één duidelijk maken wat de spelregels zijn in 

ons land. Wij accepteren niet dat onze normen en 

waarden met voeten worden getreden. In onze sa-

menleving leven homo's, hetero's en verschillende 

geloven naast elkaar en zijn man en vrouw gelijk-

waardig. Daar moeten nieuwkomers zich aan aan-

passen. Zo lang we deze raddraaiers niet uit kunnen 

zetten, bijvoorbeeld omdat we ze niet terug kunnen 

sturen naar een oorlogsgebied, gaan ze wat mij be-

treft in extra strenge opvang. Ook dat voorstel is 

door de staatssecretaris overgenomen. Even leek 

het erop dat slachtoffers apart zouden worden op-

gevangen. Dat klinkt misschien sympathiek, maar 

het is totaal het verkeerde signaal. Asielzoekers die 

zich niet kunnen gedragen moeten de consequen-

ties van hun daden ondervinden. Zij worden apart 

worden gezet, niet de slachtoffers.”  
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Al maanden is Nederland getuige van een enorme toestroom van migranten richting Europa. Tiendui-

zenden asielzoekers die na betaling van mensensmokkelaars op gammele bootjes stappen, op weg naar 

een beter leven. Mensonterende taferelen. En bij aankomst in Europa reizen zij begrijpelijkerwijs door 

naar  de plek waar zij verwachten een goed leven op te kunnen bouwen. Ons land voelt daar dagelijks 

de consequenties van. Niet alleen zien wij dat er een einde komt aan de opvangplekken die gemeenten 

kunnen organiseren, ook op andere vlakken zien wij dat het einde van de draagkracht van onze samen-

leving  in zicht is. De onrust rond azc’s neemt toe. Het gevoel van onveiligheid in de samenleving groeit 

en de druk op onze sociale voorzieningen is groot. 

Het is dan ook goed dat de plannen van Malik Azmani om de asielstroom onder controle te krijgen,  

tot een Europese aanpak hebben geleid. Maar we zijn er nog niet. Tijd voor een vraaggesprek.
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Cora van Nieuwenhuizen
Europees Parlement
Economische en 
Monetaire Zaken.
Industrie, Research 
en Energie

Jan Huitema
Europees Parlement, 
Commissie Landbouw, 
Milieucommissie

Hans van Baalen
Europees Parlement,
Buitenlandse Zaken,
Veiligheids- en Defensiebeleid, 
Internationale Handel

KEEP BRITAIN IN! 
Op 23 juni stemt de Britse bevolking over de vraag 

of het Verenigd Koninkrijk lid moet blijven van 

de EU. Een Brexit kent echter alleen maar verlie-

zers. Als het VK breekt met de EU, zal dit tot grote 

onrust leiden op de financiële markten. Het VK 

zal bijvoorbeeld zelfstandig nieuwe vrijhandels-

verdragen moeten afsluiten met de rest van de 

wereld, vanuit een verzwakte onderhandelings-

positie. Het VK is immers geen economische en 

financiële grootmacht. Ook voor Nederland is een 

Brexit een verlies. Nederland en het VK trekken in 

Europa gezamenlijk op om de EU te hervormen 

en het stimuleren van de interne markt. Boven-

dien zijn Nederland en het VK belangrijke handel-

spartners. 

De deal die premier David Cameron met de EU 

heeft gesloten en waarover de Britten zich op 23 

juni via het referendum kunnen uitspreken, be-

vat goede elementen voor Nederland.  De natio-

nale parlementen, waaronder de Staten-Generaal 

krijgen het recht wetgevingsvoorstellen van de 

Europese Commissie te blokkeren (de zgn. rode 

kaart). Hiernaast wordt afstand genomen van het 

idee van een ever closer Union. Wamt: niet elk 

probleem behoeft een Europese oplossing met 

een Europees budget. 

Als partijvoorzitter van de ALDE ondersteun ik ac-

tief de ‘In’ campagne van de Britse Liberal Demo-

crats. Zo heb ik de leider van de LibDems, Tim Far-

ron, uitgenodigd om  te brainstormen over hoe 

het VK in de EU te houden. In de daarop volgende 

Europese Raad wist premier Mark Rutte alle libe-

rale collega's achter de deal met het VK te krijgen. 

Ikzelf voerde samen met voormalig leider van de 

LibDems, Nick Clegg, campagne onder het mot-

to ‘To Keep Britain Great, is To Keep Britain In’. 

Ook levert de ALDE-partij campagneadvies en on-

dersteuning aan het ‘In’-kamp voor het Verenigd 

Koninkrijk, voor Europa en dus voor Nederland! 

Echter, zoals de raadgevende referenda ons recent  

hebben geleerd, gaat  het in overwegende mate 

om gevoelens en niet om feiten. De ‘In’-campagne 

moet dus het hart van de Britten raken.

Helikoptergeld
Sinds een paar weken pompt de Europese Centra-

le Bank (ECB) nog meer miljarden in de Europese 

economie. Kwantitatieve verruiming heet dat. 

Alleen is bewezen dat dit niets helpt om de ech-

te economie aan te zwengelen. Want zonder een 

goed begrotingsbeleid en structurele hervormin-

gen, waardoor economieën weer concurrerend 

worden, schiet je er op lange termijn niets mee 

op. 

Collega Paul Tang (PvdA) vindt het nu een goed 

idee om de ECB gewoon maar geld over te laten 

maken op de bankrekeningen van Europeanen. 

Dan gaan ze vanzelf meer uitgeven, waardoor de 

economie op gang komt, zo redeneert hij. Dit be-

lachelijke plan noemt hij het uitdelen van 'heli-

koptergeld'. Bovenop de financiële steroïden die 

ECB president Mario Draghi maandelijks in de 

economie spuit, stelt Tang nu dus voor om nog 

eens een extra pepmiddel toe te dienen. 

Zo’n ‘free lunch’, is natuurlijk nooit gratis, want 

iemand moet dat betalen. En bovendien kan het 

de inflatie in rap tempo opjagen en uit de hand 

laten lopen. Maar nog veel gevaarlijker zijn de 

politieke bijeffecten. Het is nu al moeilijk om 

landen in Zuid-Europa te bewegen tot structurele 

hervormingen en ik voorspel dat dat helemaal on-

mogelijk wordt, als ze er op kunnen rekenen dat 

de ECB wel te hulp zal komen door geld aan bur-

gers uit te delen. ‘Helikoptergeld’ is alleen symp-

toombestrijding en een aanmoediging om vooral 

níet te hervormen!

De ECB weet dit ook. Keer op keer heeft Mario 

Draghi gehamerd op het feit dat monetair beleid 

alleen niet genoeg is om de Europese economie 

uit het slop te trekken. Ook hij vindt dat landen 

nu eindelijk echt eens werk moeten gaan ma-

ken van hervormingen van, bijvoorbeeld, hun 

vastgelopen arbeidsmarkten en pensioenstelsels. 

Politici en beleidsmakers die economische groei 

willen, moeten hem hierin steunen en hem niet 

vragen om voor Sinterklaas te spelen.

Nederland maakt 
indruk
Nederlandse nuchterheid wordt in Brussel niet 

altijd begrepen. We zijn te direct, fietsen zonder 

helm en lunchen met een boterham, soms zelfs 

achter ons bureau. Nu Nederland voorzitter is van 

de Raad van de Europese Unie staan wij extra in 

de kijker. Daarom nodigde ik de landbouwcom-

missie van het Europees Parlement uit voor een 

werkbezoek. Gedurende drie dagen heb ik colle-

ga's uit heel Europa laten zien waar onze land- en 

tuinbouwsector toe in staat is.

De Nederlandse agro- foodsector is een van de 

meest innovatieve ter wereld. Onze koeien liggen 

op waterbedden en bepalen zèlf wanneer ze ge-

molken worden door melkrobots. In de kas wor-

den insecten gebruikt om planten te beschermen 

en te bestuiven en dierlijke mest kan worden ver-

werkt tot kunstmestvervanger. Het zijn dit soort 

innovaties die zorgen voor de Nederlandse koppo-

sitie in de land- en tuinbouw. Als twee na grootste 

exporteur van landbouwproducten, direct na de 

VS, hebben wij heel wat om trots op te zijn. 

Namens het Europees Parlement ben ik rappor-

teur op het dossier innovatieve landbouw. Het 

werkbezoek dat ik voor mijn collega's organiseer-

de stond dan ook in het teken van innovatie. We 

bezochten innovatieve bedrijven zoals Koppert 

NV, dat tijdens het VVD congres in november nog 

de R.E. Waterman Sustainability Award kreeg toe-

gekend. Helaas kunnen nog niet alle Nederlandse 

innovaties succesvol worden ingezet. Er zijn voor-

beelden van prachtideeën die liggen te verstoffen 

op de plank, omdat ze worden tegengehouden 

door Brusselse regelgeving. Een voorbeeld hier-

van is zogenaamde groene kunstmest, die wordt 

gemaakt van dierlijke mest.  Daarom bracht ik 

met mijn collega's een bezoek aan een mestver-

werker. Ze hebben met eigen ogen gezien waar 

onze innovatieve landbouwsector toe in staat is. 

De leden van de delegatie waren zichtbaar onder 

de indruk en het over een ding snel eens: inno-

vaties moeten niet worden tegengehouden door 

wet- en regelgeving.

Landelijke debatwedstrijd
Het succes van een team

DE CAMPAGNE BAKKIE DOEN? GAAT NU ECHT VAN START! DE AFGELOPEN MAANDEN IS ER 

HARD GEWERKT AAN DE KOFFIETRUCK. EEN SPANNENDE TIJD. HET ZAT NAMELIJK NIET 

ALTIJD MEE. MAAR NU IS HET ZOVER. 

GEWAPEND MET EEN KOPJE KOFFIE GAAN WE DE STRAAT OP OM EVEN BIJ TE PRATEN OF VAN 

GEDACHTEN TE WISSELEN MAAR OOK OM TE VRAGEN HOE HET NU ECHT MET JE GAAT. WIJ 

KUNNEN NIET WACHTEN EN WAARDEREN AL UW ENTHOUSIASTE REACTIES OP DE CAMPAGNE.    

WILT U DE TRUCK RESERVEREN OF MEER INFORMATIE? NEEM DAN CONTACT OP DOOR EEN 

E-MAIL TE STUREN NAAR: BAKKIEDOEN@VVD.NL.

Wat is het geheim van team Gelderland & 
Overijssel, de winnaars van de landelijke de-
batwedstrijd?  Op 5 maart werd in Dordrecht 
voor de vijfde keer de landelijke debatwed-
strijd georganiseerd. Partijvoorzitter Henry 
Keizer verzorgde de opening en benadrukte 
het belang van de Masterclass en de talenten 
die deelnemen aan de Masterclass. Dit kan 
Tineke van der Elst, begeleidster van team 
Gelderland & Overijssel alleen maar beamen. 
“De Masterclass Oost werd vooruitlopend 
op de oprichting van de Regio al gezamen-
lijk georganiseerd. Er is dus een grote poel 

om mensen uit te selecteren. Dit is ook de 
kracht van de nieuwe partijstructuur. Door 
de schaalvergroting is het gemakkelijker om 
talent te vinden. En we hebben heel veel ta-
lent binnen de partij. We moeten hen hel-
pen zich te ontwikkelen. Deze mensen zijn 
immers de toekomst van onze partij. 

Uiteindelijk stond er een kwalitatief sterke 
groep mensen, een hecht team. Daardoor 
konden wij ons ook beter voorbereiden. Ik 
denk dat dit ook de uiteindelijke reden is dat 
wij de wedstrijd gewonnen hebben.”   

Aanwezig deze dag waren teams 
uit Brabant, Den Haag, Dordrecht, 
Gelderland & Overijssel, Rotter-
dam en Zuid-Holland Noord. De 
deelnemers gingen met elkaar in 
debat onder leiding van dagvoor-
zitter en Tweede Kamerlid Bas 
van ’t Wout. Een ervaren debater 
met veel inhoudelijk kennis.      
 
De jury bestaande uit Tamara van 
Ark, Jeannette Baljeu, Anouk van 
Eekelen, Richard Korteland en 
Michiel Krom beoordeelden de 
deelnemers op individuele kwali-
teit en prestatie als team.
Er werd deze middag gedebat-

teerd over een groot scala aan onderwerpen. 
Tegeltjeswijsheden en fraaie vergelijkingen 
wisselden elkaar af. Uitspraken als: “nivileren 
is een feestje” en “een Feyenoorder in een 
vak met Ajacieden voelt zich niet thuis” pas-
seerden deze middag.

Na een zinderende finale tussen de teams uit 
Den Haag en Gelderland & Overijssel ging 
laatstgenoemde er met de overwinning van-
door. Het team onder begeleiding van Tineke 
van der Elst, Jeroen Joon en Paula Swenker 
heeft zich in aanloop naar het toernooi goed 
voorbereid. Tineke: “We hebben de inhoud 
nadrukkelijk voorbereid. Er zijn hele bestan-
den met voor- en tegenargumenten aange-
legd. We hebben met de groep alle stellingen 
doorgenomen en ook voorafgaand aan het 
debat elkaar bestreden. Dit droeg ook bij aan 
de teamspirit. ” 

Uit handen van de partijvoorzitter mochten 
Bart Omlo, Onno Fiechter, Erik Haverkort, 
Marijke Everts, Sander Jansen en Roeland de 
Rijk de beker in ontvangst nemen. De over-
winning werd aansluitend in de oudste stad 
van Holland goed gevierd in een volkscafé. 
De trofee belandde uiteindelijk zelfs op de 
bar. De prijs voor beste individuele deelne-
mer ging naar Ilona Jense uit team Zuid- 
Holland Noord. 

Volgend jaar wordt het debat georganiseerd 
in het oosten van het land. Vanzelfsprekend 
gaat team Gelderland & Overijssel dan weer 
vol voor de winst. 



Pagina 8 VVD Liber • 2016 • Nr. 2 VVD Liber • 2016 • Nr. 2 Pagina 9

Dit is een bijdrage van: Dr. Y.K. Onno Teng, 

Rogier Klimbie, Dr. Berend Stolk, Menno Loos, 

Dr. Frits Barneveld Binkhuysen (voorzitter 

Thematisch Netwerk Volksgezondheid) 

De Tweede Kamer behandelt momenteel een ini-

tiatiefwetsvoorstel van Pia Dijkstra (D66) om een 

actief donorregistratiesysteem (ADR) in te voe-

ren is. Binnen de VVD zijn veel leden voor maar 

ook veel mensen tegen dit wetsvoorstel. Voor de 

VVD Tweede Kamerfractie is orgaandonatie een 

vrije kwestie: individuele VVD parlementariërs 

kunnen zelf hun standpunt bepalen welke tot 

uiting zal komen in een hoofdelijke stemming 

in het parlement. In deze bijdrage willen wij u 

meenemen hoe de donorregistratie in Neder-

land geregeld is. 

Een analogie
Deze vrije kwestie orgaandonatie gaat niet alleen 

om vrijheid maar meer nog om verantwoordelijk-

heid. Sinds de invoering van het huidige donorre-

gister schommelt het percentage geregistreerden 

rond de 40%. Niet iedereen voelt meteen de con-

sequenties hiervan  en daarom nemen we u graag 

mee in een gedachtenexperiment: Stel u voor dat 

in het parlement zou zitten. En stel u voor dat bij 

een hoofdelijke stemming niet de voltallige 150 

Kamerleden hun stem geven, maar slechts een 

minderheid: namelijk 60 van 150 Kamerleden 

(40%). Ook bij het huidig donorregister conclu-

deert menig liberaal terecht dat het zelfbeschik-

kingsrecht van de meeste (60%) Nederlanders niet 

gewaarborgd is. Kortom: het wetsvoorstel over 

ADR draait allemaal om het probleem van indivi-

duen die zich niet registreren (kiezen).

Het donorregister
Nederlanders kunnen op vrijwillige basis registre-

ren of zij wel of niet hun organen na hun dood ter 

beschikking stellen in het donorregister. Met het 

huidige donorregister krijgen de nabestaanden 

net na het overlijden van een dierbare de vraag 

over orgaandonatie voorgelegd. Heeft iemand 

zich niet geregistreerd dan  ligt deze keuze bij de 

nabestaanden. Het is goed om te realiseren dat 

een individu na het overlijden niets meer over 

zijn organen kan zeggen. Uw zelfbeschikking 

houdt op als u overlijdt. Het donorregister is het 

enige handvat wat de overheid heeft én biedt om 

dat zelfbeschikkingsrecht te waarborgen.

Laten we ons eerdere gedachtenexperiment nog 

een stapje doortrekken: Stel u weer die rare hoof-

delijke stemming voor met 60 i.p.v. 150 Kamerle-

den. Omdat democratie toch echt van groot be-

lang is, zijn er  maatregelen genomen door het 

parlement.:  

• Persoonlijke medewerkers moeten bij 

 afwezigheid van hun parlementariër de hand  

 opsteken (lees: nabestaanden moeten kiezen)

• de Kamervoorzitter krijgt adequate training   

 om desbetreffende persoonlijke medewerker

  correct te bevragen naar wat haar baas/

 bazin had willen stemmen (lees: artsen worden  

 getraind om op een juiste en correcte manier

  de donatievraag te stellen om de toestem- 

 mingsgraad bij nabestaanden te verbeteren)

• de Kamervoorzitter krijgt een kleine financiële  

 vergoeding voor elke geldelijke ja-stem  

 (lees: een arts krijgt een vergoeding 

 (hoe minimaal ook) voor het aanmelden 

 van een weefsel- of orgaandonor)

Dit gedachtenexperiment illustreert dat de over-

heid het registeren in het donorregister maxi-

maal heeft gestimuleerd, makkelijk en laagdrem-

pelig heeft gemaakt. Ook is het maatschappelijk 

belang benadrukt door artsen wettelijk te ver-

plichten om bij een overlijden het donorregister 

te raadplegen en bij een potentiële donor de do-

natievraag te stellen. Sterker nog: artsen worden 

getraind om de toestemmingsgraad onder nabe-

staanden te verhogen. Die minimale vergoeding 

voor artsen begint een ‘painful truth’ te worden 

in dit falend registratiesysteem. U begrijpt onder-

tussen dat registreren in het donorregister (te) 

vrijblijvend is. Maar laat een ding nog duidelijker 

zijn: als iemand stelt dat een individu het recht 

heeft om geen keuze te registreren, moet men 

zich realiseren dat de nabestaanden niet datzelf-

de recht op geen keuze hebben.

ADR: zo gek nog niet
Het ADR pakt de vrijblijvendheid van niet-regis-

teren aan doordat individuen expliciet moeten 

aangeven dat zij geen orgaandonor willen zijn of 

dat de nabestaanden hierover moeten beslissen. 

Maakt u geen keuze dan gaat het systeem er van-

uit dat u geen bezwaar heeft om donor te zijn. In 

de geneeskunde sluit dit aan het bij zogenaamde 

‘schildrecht’ van een patiënt: het recht om een 

behandeling expliciet te weigeren. De vrijheid 

van (g)een keuze maar ook de verantwoordelijk-

heid komen bij het individu te liggen. Niet, zoals 

in het huidige systeem, bij de nabestaanden. Het 

ADR is dus zo gek nog niet. Ondanks dat we als li-

beralen graag de overheid buiten de deur houden, 

is dit iets wat heel gangbaar is op gebieden waar 

solidariteit onvermijdelijk is om als samenleving 

te functioneren. Vergelijkbaar is het afsluiten van 

een basiszorgverzekering of de registratie van uw 

kenteken.

De effectiviteit van ADR
We willen natuurlijk geen wetswijziging doorvoe-

ren die tot minder orgaandonaties gaat leiden. 

U kunt gerust zijn: ADR heeft de potentie om tot 

meer orgaandonaties te leiden en dus mensenle-

vens te redden. We belichten twee cruciale onder-

zoeken. Over een periode van tien jaar zijn alle 

landen met een gepubliceerd donorregister met 

elkaar vergeleken. Van deze landen hanteren 23 

landen een ‘geen bezwaar-systeem’. 25 landen 

hanteren een ‘nee-tenzij systeem’. Het onderzoek 

wijst uit dat in de 23 landen significant meer or-

ganen worden getransplanteerd. Daarnaast werd 

er in opdracht van het Ministerie van Volksge-

zondheid, Welzijn en Sport onder 1300 mensen 

een enquête gehouden over het maatschappelijk 

draagvlak en de effectiviteit van drie verschil-

lende registratiesystemen voor orgaandonatie. 

Geconcludeerd werd dat zowel een hernieuwde 

oproep binnen het huidige ‘nee-tenzij systeem’ 

als invoering van het ADR tot meer registraties 

zullen leiden. Naar verwachting is dit effect het 

sterkst voor ADR. Het is dus niet gek dat een twin-

tigtal Europese landen een ‘geen bezwaar-sys-

teem’ hebben. En het is eigenlijk best logisch 

dat alle patiëntenverenigingen pleiten voor ADR. 

ADR redt levens!

De fractie & de vrije kwestie
Het VVD fractiestandpunt is tegen het ADR wets-

voorstel. Individuele VVD parlementariërs moe-

ten echter zelf een afweging maken. Het is niet 

ondenkbaar dat de verdeeldheid onder liberalen 

zich ook weerspiegelt in de VVD fractie. Boven-

staande afwegingen belichten de keerzijde van 

het VVD fractiestandpunt. Door wel de invoering 

van een ADR systeem te steunen, komt U op voor 

de nabestaanden die in het huidige systeem nu 

de zwakste schakel zijn. U komt op voor de zelf-

beschikking van iedere Nederlander. U komt op 

voor de eigen verantwoordelijkheid. Misschien 

redt u wel levens.  

Orgaandonatie: een vrije 
kwestie over verantwoordelijkheid

Arno Rutte, Lid van de Tweede Kamer

Woordvoerder Curatieve Zorg en Medische 

Ethiek 

Orgaandonatie is van groot belang. Voor iemand 

die meerdere keren per week veroordeeld is tot 

nierdialyse zorgt een donornier voor een enor-

me verbetering van de kwaliteit van leven. Voor 

mensen die wachten op een long of een lever is 

het vaak zelfs het verschil tussen leven en dood. 

Daarom zet de VVD zich vol in voor het vergroten 

van het aantal donororganen, onder andere door 

innovatieve technieken waarmee meer organen 

geschikt worden voor donatie, het vergroten van 

de bewustwording en het verbeteren van de ge-

sprekken met nabestaanden. 

D66 wil het aantal beschikbare organen vergro-

ten door te kiezen voor het zogenaamde Actieve 

Donor Registratiesysteem (ADR). In dat systeem 

wordt iedereen die tot twee keer toe niet reageert 

op een brief van de overheid met het verzoek je 

keuze over orgaandonatie te laten registreren 

automatisch als orgaandonor geregistreerd. Ik 

vind dat de VVD niet in moet stemmen met dit 

systeem. Het is strijdig met het zelfbeschikkings-

recht en het is twijfelachtig of het aantal donoror-

ganen daadwerkelijk zal toenemen.

Zelfbeschikkingsrecht
Allereerst het recht op zelfbeschikking, voor ons 

als liberalen een groot goed. Ik mag in vrijheid 

zelf bepalen wat ik doe en wat er met mij gebeurt. 

Dat zelfbeschikkingsrecht speelt in het bijzonder 

als het om mijn eigen lijf gaat en houdt niet op 

vlak voor of direct na mijn overlijden. Als ik niet 

actief heb aangegeven wat er na mijn dood met 

mij gebeurt, beslissen mijn nabestaanden. Het is 

niet acceptabel dat de overheid die beslissing voor 

mij neemt. We zouden het ook niet accepteren als 

de overheid voor mij zou beslissen of ik begraven 

of gecremeerd word als ik die keuze zelf niet heb 

vastgelegd.

Een essentieel onderdeel van het zelfbeschik-

kingsrecht is het recht om niet te kiezen. Het feit 

dat met het maken van een keuze grote maat-

schappelijke belangen gediend zijn, doet aan dat 

recht niets af. Zo kennen we in ons land bij ver-

kiezingen, ook een groot maatschappelijk belang, 

een stemrecht, geen stemplicht. Je bent niet ver-

plicht te gaan stemmen en je stem wordt ook niet 

automatisch aan een andere partij toegekend als 

je niet hebt gestemd.  Als we de overheid toestaan 

om mensen die geen keuze maken een keuze op 

te leggen realiseren we een forse  inperking van 

de individuele vrijheid die ook consequenties kan 

hebben op andere terreinen. Ik vind principieel 

dat we daar niet mee in moeten stemmen. 

Bezwaren
Het belang van het terugdringen van de wacht-

lijsten voor donororganen is groot, zo gaf ik in 

mijn inleiding al aan. Volgens sommigen moeten 

we daarom de principiële bezwaren tegen ADR 

daarom maar voor lief nemen. Dat argument kan 

alleen gelden  als vast staat dat het ADR systeem 

daadwerkelijk tot meer organen zal leiden. Juist 

dat staat geenszins vast. 

Orgaandonatie vindt in de praktijk alleen plaats 

als de nabestaanden daar mee instemmen. Als 

iemand zich bewust heeft geregistreerd als or-

gaandonor stemmen de nabestaanden in 95% 

van de gevallen in met donatie. Bij mensen die 

zich niet hebben geregistreerd daalt dat naar 40% 

vanwege de onduidelijkheid over de wens van de 

overledene. Bij de invoering van ADR verdwijnt 

Het VVD congres stelde door middel van een 

motie vast om tijdig een partijbrede discus-

sie te voeren over het tekort aan donororga-

nen en het gebrek aan zelfbeschikking bij 

het huidige donorregistratiesysteem.

Woensdagavond 17 februari was de eerste 

discussiebijeenkomst over orgaandonatie. 

De zaal zat overvol maar niet alleen met le-

den van de VVD. Ook niet-leden waren van 

harte welkom deze avond. De JOVD vicevoor-

zitter, de directeur van de Telderstichting, 

de medisch-ethicus en de intensive care arts 

kwamen allen aan het woord en tilden de 

discussie naar een hoog niveau. En alle facet-

ten van de discussie kwamen langs. Ook een 

mogelijke oplossing van het Actieve Donor 

Registratie systeem kwam aan bod. 

Hoewel de zaal, net zoals de Tweede Kamer 

verdeeld bleef over Actieve Donor Registra-

tie, benadrukte Arno Rutte dat dit onder-

werp een vrije kwestie is in de VVD fractie. 

Deze toezegging deed recht aan de diep-

gaande discussie van die avond en iedereen 

keerde tevreden huiswaarts. De avond had 

volgens de aanwezigen zelfs nog vele malen 

langer mogen duren. 

Orgaandonatie: Offer het recht op 
zelfbeschikking niet op voor een onzeker resultaat

het onderscheid tussen deze twee groepen en 

kunnen nabestaanden niet meer zien of de over-

ledene bewust voor orgaandonatie heeft gekozen 

of dat de overledene (on)bewust geen keuze heeft 

gemaakt. De onduidelijkheid voor nabestaanden 

neemt daardoor toe en het valt niet uit te sluiten 

dat daardoor het aantal instemmingen daalt in 

plaats van stijgt. 

Risico
Bij onderzoeken die in Nederland zijn gedaan 

naar de te verwachten effectiviteit van orgaando-

natiessystemen - waaronder het ADR systeem 

kwam naar voren dat door de rol van de nabe-

staanden het aantal daadwerkelijke donaties 

waarschijnlijk niet toe zal nemen ten opzichte 

van het huidige systeem.

Een vergelijking met andere landen gaat niet op. 

Nergens ter wereld worden mensen die zich niet 

registreren samengevoegd met de groep die zich 

bewust met een ‘ja’ geregistreerd heeft. Wel zijn 

er veel landen waar de aanname geldt dat wie 

zich niet registreert geen bezwaar heeft tegen or-

gaandonatie. In die landen is voor nabestaanden 

nog steeds duidelijk of iemand zich al dan niet 

bewust met een ‘ja’ heeft geregistreerd.

Het recht op zelfbeschikking, inclusief het recht 

om niet te kiezen, is een essentiële liberale waar-

de. Het ADR systeem maakt daar een forse in-

breuk op, zonder dat daar met enige zekerheid 

een toename van het aantal donororganen tegen-

over staat. Sterker nog: de kans bestaat dat het 

aantal daadwerkelijke instemmingen afneemt. 

Dat risico moeten we om principiële en inhoude-

lijke redenen niet nemen. 
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Afgelopen maand bezocht de Amerikaanse schrij-

ver en voormalig adviseur van het Pentagon 

Robert Kaplan Nederland. Aanleiding voor het 

bezoek  vormde Kaplan’s nieuwste boek Duister 

Europa dat breed aandacht heeft gekregen in de 

nieuwsrubrieken en landelijke dagbladen. Eén 

van de hoofdredenen om ons land te bezoeken 

was echter een unieke bijeenkomst georganiseerd 

op initiatief van het Thematisch Netwerk Europa 

waarmee de partijvernieuwing richting een open 

netwerkpartij meteen in de praktijk is gebracht. 

Sinds de doorbraak van zijn Balkanschimmen in 

1993 weet Robert Kaplan (1952) met zijn mix van 

geopolitiek, geschiedenis en reisverhalen grote 

groepen lezers aan zich te binden. 

Kaplan heeft de unieke gave  om in-

ternationale en geopolitieke ontwik-

kelingen inzichtelijk te maken en is 

daarmee een goede graadmeter wat 

de internationale brandhaarden 

van de komende jaren zijn. In zijn 

recent verschenen boek Duister 

Europa werpt Kaplan zijn licht op 

Roemenië. Een land dat door velen 

over het hoofd wordt gezien als een 

geopolitiek strategisch land. Maar 

voortgestuwd door zijn fascinatie 

voor dit land neemt Kaplan de lezer 

mee op reis door heden en verleden 

van een land in de schaduw van 

Oost en West. 

Ter gelegenheid hiervan hebben de ALDE-fractie 

in het Europees Parlement, het Thematisch Net-

werk Europa en VVD Internationaal de handen 

ineengeslagen met The Hague Institute for Global 

Justice en uitgeverij Unieboek|Het Spectrum om 

op 14 maart jl. een avond te organiseren rond-

om Kaplan en zijn nieuwste boek. Tijdens In Eu-

rope’s Shadow – An evening with Robert Kaplan 

toonde Kaplan zijn grip op de geschiedenis en 

schetste Roemenië als middelpunt van Oost en 

West zonder ooit ergens helemaal bij gehoord te 

hebben. Kaplan situeert Roemenië als grensland 

dat Oost en West verbindt, maar tegelijkertijd 

ook overschaduwd wordt door de grootmachten 

in verleden én heden.  Roemenië is daarmee een 

ideologisch en geografisch grensgebied dat een 

verhaal vertelt over Europa, Rusland en een onze-

kere toekomst.

De drukbezochte avond stond ook in teken van 

meepraten en meedoen. Niet alleen verzorgde 

Hans van Baalen een reactie op de inbreng van 

Robert Kaplan maar ontstond onder leiding van 

moderator Kamran Ullah een levendige discussie 

met de ruim 150 aanwezigen. Dit alles in het stati-

ge pand van The Hague Institute for Global Justice 

gelegen aan Plein 1813 in Den Haag. Met de sa-

menwerking met The Hague Institute for Global 

Justice en uitgeverij Unieboek|Het Spectrum en 

de aanwezigheid van de even grote aanwezigheid 

van leden en niet-leden is de partijvernieuwing 

succesvol in de praktijk gebracht.

Ferdi de Lange

Voorzitter Thematisch Netwerk Europa

De verkiezingsprogrammacommissie is al maan-

den bezig met het ophalen van input voor het 

verkiezingsprogramma, zowel binnen als buiten 

de partij. En met succes! Er wordt op dit moment 

hard gewerkt aan de eerste versie van het concept 

verkiezingsprogramma. Op vrijdagmiddag 5 fe-

bruari hebben een delegatie van de VVD, leden 

van thematisch netwerk Sport en de directie van 

NOC*NSF elkaar ontmoet in Papendal om te spre-

ken over het belang van sporten en bewegen.  

Hein van Asseldonk, lid van de verkiezingspro-

grammacommissie, was zeer te spreken over 

de bijeenkomst. “ Door deze aanpak krijgen de 

onderwerpen veel meer diepgang.” Samen met 

Christianne van der Wal, in het dagelijks leven 

wethouder sport in Harderwijk, vertegenwoordig-

de Hein de verkiezingsprogrammacommissie. Zij 

luisterden deze middag aandachtig en maakten 

aantekeningen, waar de leden van het thematisch 

netwerk met de directieleden van NOC*NSF en de 

woordvoerder sport uit de Tweede Kamerfractie, 

Rudmer Heerema in discussie gaan.

Een belangrijk onderwerp deze middag is het 

bewegingsonderwijs. Hans van Zetten, secretaris 

van het thematisch netwerk: “Veelzijdig bewegen 

begint in het onderwijs.” De volksgezondheid is 

ermee gediend evenals de sociale cohesie binnen 

de samenleving. Ook inzet van buurtcoaches 

vindt het thematisch netwerk van groot belang. 

Zij zijn de verbinder tussen sport, onderwijs, zorg 

en welzijn. Daarnaast ver-

vullen zij een uitgelezen 

rol in het verhogen van de 

sportparticipatie, ook bij 

ouderen. 

Maar ook onderwerpen 

als leefstijlinterventies, 

financiering van de sport, 

topsportambities en eve-

nementenbeleid krijgen 

alle aandacht. Zo pleit 

het thematisch netwerk 

voor het door de overheid 

in stand houden van een 

nationaal evenementenfonds dat toereikend is 

om jaarlijks een EK en WK in verschillende tak-

ken van sport in Nederland te organiseren. “Or-

ganiseren kunnen we in ons land. Nederland kan 

laten zien, dat het ook anders kan,” concludeert 

voorzitter van het thematisch netwerk Antoinet-

te Laan. Met al deze input kan de verkiezingspro-

grammacommissie aan de slag. 

Door: Saskia Leidelmeyer

Innovaties in de zorg maken dat onze zorg 
goedkoper, sneller, beter en klantvriendelij-
ker wordt. Door bijvoorbeeld het internet in 
te zetten wordt zorg op afstand door mid-
del van teleconsulten mogelijk. Zorg kan zo 
onafhankelijk van en tijd en plaats geleverd 
worden. In gesprek met Liber vertellen Twee-
de Kamerlid Leendert de Lange en bijzonder 
hoogleraar Telemedicine aan de faculteit der 
Geneeskunde van de Universiteit van Am-
sterdam, Leonard Witkamp over het belang 
en het gebruik van Telemedicine binnen de 
gezondheidszorg.

Telemedicine
E-health, Telemedicine of zorg op afstand 
volgens Leonard Witkamp komt het allemaal 
op hetzelfde neer: de zorg efficiënter maken 
met behulp van intelligent internet.  In zijn 
functie als bijzonder hoogleraar Telemedicine 
is het zijn missie geworden om ervoor te zor-
gen dat Telemedicine een vanzelfsprekend 
onderdeel van de zorg wordt. Witkamp: “De 
bankensector en de reissector zijn een voor-
beeld van hoe het met de zorg zou moeten 
gaan.  In onze winkelstraten zijn bijna geen 
banken of reiswinkels meer te vinden. Dit 
heeft een aantal oorzaken: het werken met 
internet is veel goedkoper en kan routinema-
tige en simpele processen vervangen. Daar-
naast is er een centrale regie bij de invoering 
van ICT.” Om Telemedicine ook echt in te 
kunnen voeren zijn deze factoren van groot 
belang. ICT heeft het namelijk in zich om de 
huidige routines efficiënter te maken, snelle 
en goede zorg te leveren en dat ook nog eens 
tegen lage kosten. 

“De zorg komt door middel van Telemedici-
ne steeds dichter bij de patiënt. Dat is een 
positieve trend om te zien. Het zorgt name-
lijk vanuit het idee van vrijheid en zelfstan-
digheid dat mensen de eigen regie over hun 
leven houden. Dat zijn belangrijke liberale 
waarden die daarachter zitten,” stelt Leen-
dert. Innovaties vanuit de zorg die beter pas-
sen bij onze manier van leven moeten dan 
ook gestimuleerd worden. 

Telemedicine in de praktijk 
Witkamp: “Een mooi voorbeeld van hoe 
Telemedicine de zorg beter en goedkoper 

kan maken is de screening door de oogarts 
bij diabetespatiënten, de zogeheten ‘fun-
dusscreening’. Met deze screening worden 
foto’s gemaakt van het netvlies. Zo wor-
den de bloedvaatjes in het oog beoordeeld. 
Lange tijd bevolkten diabeten de poli’s van 
de oogarts voor deze screening. Terwijl de 
optometrist van de brillenwinkel op de hoek 
vaak precies dezelfde apparatuur heeft als 
de oogarts of soms zelfs over betere appara-
tuur beschikt. De optometristen maken pre-
cies dezelfde foto’s als de oogarts en kunnen 
deze foto’s vervolgens ook beoordelen. De 
optometrist stuurt zijn beoordeling samen 
met de foto’s digitaal door naar de huisarts. 
Afwijkende foto’s worden vervolgens door 
de huisarts ter beoordeling aan de oogarts 
voorgelegd en de oogarts ziet hierdoor nog 
maar vier procent van de 400.000 patiënten. 
De medisch specialist wordt op die manier 
enorm ontlast en de lange wachttijden van 
soms meer dan een half jaar zijn met behulp 
van deze nieuwe technieken verleden tijd.” 

“TELEMEDICINE MOET EEN VANZELF-
SPREKEND ONDERDEEL VAN DE ZORG 
WORDEN”

“Of de patiënt in werkelijkheid ook echt cen-
traal staat in de huidige zorg is nog maar de 
vraag,” aldus Leendert. “De zorg is nu ge-
richt op het bestrijden van ziekten maar hoe 
mooi zou het zijn als de zorg met behulp van 
Telemedicine ook een preventieve werking 
krijgt.” Apps kunnen bijvoorbeeld op een 
leuke en laagdrempelige manier worden in-
gezet om mensen bewust bezig te laten zijn 
met hun gezondheid.”

Gezondheidsapps
Volgens Witkamp is de huidige techniek klaar 
voor Telemedicine en signaleert hij ook gro-
te ontwikkelingen op het gebied van zelf-
meters en medische apps. “Maar het fysiek 
contact met de arts blijft natuurlijk van groot 
belang en zal nooit door technologie vervan-
gen kunnen worden.” Er zijn op dit moment 
veel apps voor consumenten en patiënten 
beschikbaar, maar Witkamp staat sceptisch 
tegenover het gebruik van deze apps. “Ie-
mand met hartfalen beweegt vaak te weinig, 
iemand met COPD rookt en iemand met dia-
betes eet te veel. Dat gaan we natuurlijk niet 
met een eenvoudige app verhelpen.” Hij is 

van mening dat de patiënt erbij gebaat is als 
de zorg zelf nieuwe gezondheidsapps gaat 
ontwikkelen. “Net als bij een geneesmiddel is 
een goede gezondheidsapp een app die indi-
caties, contra-indicaties, werking en bijwer-
kingen geeft.” De arts kan deze app voor-
schrijven en voorzien van een instructie net 
als een bijsluiter en de zorgverzekeraar kan 
de app vervolgens vergoeden.’ Volgens Wit-
kamp is het enorm belangrijk om te voorko-
men dat een gezondheidsapp kan leiden tot 
een onterechte diagnose of zorgvraag. Een 
soort van Voedsel- en Warenautoriteit zou 
hier op toe kunnen zien. “De patiënt moet 
beschermd worden tegen hypes. Daarnaast 
moeten we de zorgverlener behoeden voor 
onnodige en juist gemiste zorg door gezond-
heidsapps,” aldus Witkamp. 

Leendert beaamt dit. “‘Medicijnen moeten 
betrouwbaar zijn, voor medische apps geldt 
natuurlijk hetzelfde. Het is ook niet de be-
doeling dat mensen gaan thuisdokteren. 
Met deze apps willen we dat patiënten goed 
geïnformeerd zijn en bij een klacht op basis 
van deze informatie een bezoek aan de arts 
brengen. Tot slot moeten het ook helder zijn 
welke apps betrouwbaar zijn. Op dit moment 
adviseren patiëntenverenigingen en de pati-
entenfederatie de consument met het publi-
ceren van lijsten met betrouwbare apps.”

De Toekomst  
“Als je kijkt hoe mensen in onze zorg aan 
het werk zijn, mogen we daar trots op zijn. 
Mijn algemene beeld is dat de politieke dis-
cussies in Den Haag daar niet altijd recht aan 
doen.”Met betrekking tot technieken en pro-
cessen ligt er al een goede basis om dit te 
verbeteren en innovatie een grotere rol la-
ten spelen en de zorg dichter bij mensen te 
brengen. Als VVD moeten we ook meer uit-
stralen dat onze zorg goed geregeld is en dat 
er een goede basis ligt voor uitbreiding en 
verbetering. “Uiteindelijk moet Telemedince 
een vanzelfsprekend onderdeel van de zorg 
worden,” aldus Leendert.

INNOVATIE IN DE ZORG 
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50.000 volgers op Facebook. Je kunt er een Amsterdam ArenA, of Johan Cruijff-stadion, mee vullen. 

Reden voor een feestje. “Kom, we nodigen ze allemaal uit!” Alle 50.000? “Ja, allemaal!”

Spannend!
Maar wat nou als ze allemaal komen? “Dat zien 

we dan wel weer.” Veel mensen geven hun - 

vaak prikkelende - meningen op sociale media. 

Nou, dan willen we die ook in het echt horen. 

We verstuurden de uitnodiging en kropen met-

een in de foetushouding onder de tafel. Dit kon 

weleens uit de hand gaan lopen.

Voor wie?
Met mensen in gesprek gaan, luisteren naar 

wat zij te vertellen hebben: dat doen we toch 

al veel langer? Ja, maar vooral met onze eigen 

leden en andere politiek geïnteresseerden. 

Dit zijn vaak mensen die 

nog nooit met de poli-

tiek in aanraking zijn 

gekomen. VVD-lid of 

niet, kritisch of ge-

woon geïnteresseerd: 

iedereen is welkom. 

Wij willen met alle 

Nederlanders in 

gesprek. Mensen 

schrijven zich in 

voor een onder-

werp naar keuze. Of het nou om economie, im-

migratie, zorg, veiligheid, defensie of onderwijs 

gaat: onze Kamerleden gaan het gesprek aan. 

Deze mensen hebben ons wat te vertellen: ze 

willen hun mening bij ons kwijt, zijn boos over 

VVD-beleid of lopen al heel lang rond met en 

vraag die ze aan ons willen stellen.

Wat precies? 
De avond begint doorgaans met een rondlei-

ding. Voor veel mensen een mooi moment om 

heel veel foto’s te schieten. Vervolgens start het 

gesprek met ongeveer 15 geïnteresseerden en 

een of twee Kamerleden die over het onderwerp 

gaan. Informeel, losjes, met vragen en opmer-

kingen over en weer. De tijd vliegt elke keer 

voorbij. Wij willen mensen niet overtuigen van 

onze standpunten, we willen weten hoe zij den-

ken over de asielafspraken met Turkije, hoe zij 

tegen het eigen risico in de zorg aankijken en of 

zij die Joint Strike Fighters wel echt willen aan-

schaffen. 

Leukste momenten
Een 15-jarige jongen uit 5-vwo die meepraatte 

over het Oekraïne-referendum en het Kamerlid 

even liet slikken door zijn indrukwekkende fei-

tenkennis. Drie vriendinnen die een dagje Den 

Haag planden waarna ze ’s avonds met een 

Kamerlid over zorg in gesprek gingen. Of wat 

dacht je van de mensen die na afloop van de bij-

eenkomst over ‘Werk’ spontaan hun LinkedIn en 

mailgegevens uitwisselden om elkaar te helpen? 

Reacties
“Erg bijzonder om eens zo dicht bij de politiek 

te komen.” “Eindelijk een keer in gesprek met 

iemand, dat lucht op.” “De avond had nog wel 

wat langer mogen duren!” En echt, dit is slechts 

een willekeurige greep uit de vele positieve re-

acties we na afloop in de mailbox binnenkrijgen. 

We gaan door!
Met bijna 600 aanmeldingen en honderden te-

vreden mensen was de actie een groot succes. 

En nu gaan we door. We blijven deze bijeenkom-

sten op regelmatige basis organiseren. Lijkt het 

jou ook wel wat? Kijk dan eens op onze sociale 

media-kanalen en schrijf je met een klik op de 

knop gerust in. Want wij willen ook met jou in 

gesprek!   

EEN MIJLPAAL: 50.000 VOLGERS OP FACEBOOK

TERUGBLIK DISCUSSIEBIJEENKOMST VOLTOOID LEVEN
Op 4 februari 2016 publiceerde de adviescommis-

sie Voltooid Leven o.l.v. Paul Schnabel haar advies-

rapport. Deze commissie heeft op verzoek van de 

ministers Schippers (Volksgezondheid, Welzijn en 

Sport) en Van der Steur (Veiligheid en Justitie) on-

derzocht wat de juridische mogelijkheden en maat-

schappelijke dilemma’s zijn met betrekking tot hulp 

bij zelfdoding aan mensen die hun leven voltooid 

achten .Één van de belangrijkste conclusies van de 

adviescommissie was dat zij geen noodzaak zag om 

de juridische mogelijkheden voor hulp bij zelfdo-

ding te verruimen.

Na de publicatie van het rapport én na de uit-

zending van de documentaire Levenseindekliniek 

barstte de discussie over het bieden van hulp bij 

zelfdoding aan mensen die hun leven voltooid ach-

ten los. Hoog tijd om ook met u in gesprek te gaan 

over dit onderwerp!

Op maandagavond 21 maart organiseerde het 

thematisch netwerk Volksgezondheid, Welzijn en 

Jeugd een discussiebijeenkomst over het onder-

werp. Zowel leden als niet-leden vulden de zaal en 

de aanwezigheid van onder andere huisartsen, ver-

tegenwoordigers van de Nederlandse Vereniging 

voor een Vrijwillig Levenseinde, een delegatie van 

de JOVD, psychiaters en juristen zorgde ervoor dat 

er een levendige discussie plaatsvond.

 

Paul Schnabel, voorzitter van de adviescommissie 

Voltooid Leven lichtte tijdens de bijeenkomst het 

rapport toe. Onder zijn leiding concludeerde de 

commissie dat de verruiming van juridische moge-

lijkheden voor hulp bij zelfdoding niet noodzakelijk 

is. De huidige euthanasiewet zou voldoende ruim-

te bieden bij voltooid leven. Schnabel: “Je stelt: als 

mensen er een einde aan willen maken, dan moet 

dat toch kunnen? Maar het ligt toch ingewikkelder 

dan je denkt. Onze conclusie is dan ook: laat het 

een moeilijke beslissing blijven. Het is een beslissing 

die je slechts één keer kunt nemen.”  

De conclusies uit het rapport werden niet door 

iedereen even enthousiast ontvangen en de heer 

Schnabel kreeg deze avond stevige kritiek, zowel 

vanuit de zaal als van de andere gastsprekers. “Er 

De VVD werkt aan een vrij, veilig en welvarend Nederland waar mensen de ruimte 
hebben om hun eigen keuzes te maken en te leven zoals ze willen. Iedere dag wor-
den er beslissingen genomen die dit mogelijk maken. In deze rubriek leest u het 
‘waarom’ van deze beslissingen. 

Nog nauwelijks bekomen van de aanslagen in Parijs en Istan-

bul werden wij vorige maand opnieuw opgeschrikt door ge-

weld. Door nieuwe beelden, dit keer uit Brussel, vanuit Den 

Haag dichterbij dan onze eigen provincie Groningen. Men-

sen die nietsvermoedend op weg waren naar hun werk, naar 

school of in de rij om in te checken voor een zakentrip of 

vakantie. Zij verloren hun leven of raakten gewond bij deze 

wrede en zinloze aanslagen. Onder hen vielen ook drie Ne-

derlandse slachtoffers te betreuren. 

De terreur komt zo dichtbij dat het bijna onmogelijk is er 

niet aan te denken als je zélf in een trein stapt of op een 

druk plein loopt. De onbekommerde vanzelfsprekendheid 

waarmee wij dat altijd hebben gedaan, is weg. Dat is wat 

terreur met ons doet. We beseffen dat ons of onze naasten, 

hetzelfde kan overkomen. Zo lijken terroristen langzaam 

vat te krijgen op ons gevoel van vrijheid en veiligheid. En 

dat is nu precies wat wij niet moeten laten gebeuren. Hoe 

moeilijk dat ook is.

Want het is logisch dat deze terroristen ons angst inboeze-

men. Wij kunnen ons nauwelijks voorstellen dat mensen tot 

dit kwaad in staat zijn. Dat zij er bewust voor kiezen niet in 

die vrijheid te leven, maar gruwelijke plannen te beramen 

tegen het leven van onschuldigen. En toch kunnen en zullen 

wij niet lijdzaam toekijken hoe angst bezit neemt van onze 

samenleving. Hoe deze terroristen trachten onze rechtsstaat 

omver te werpen. Toch zullen wij niet reageren door onze 

vrijheden op te geven, ook niet de vrijheid van godsdienst. 

Het Islamitisch geloof is immers niet het probleem, maar 

het feit dat terroristen dat geloof misbruiken om gruwelijke 

daden te plegen.

Het is goed dat dit kabinet al lange tijd zichtbare en onzicht-

bare maatregelen neemt. En het is goed dat waar nodig, deze 

naar aanleiding van de recente aanslagen zijn verscherpt. 

Het zijn de experts bij onze veiligheidsdiensten die bepalen 

of en wanneer verdere maatregelen noodzakelijk zijn. 

Het Actieprogramma Integrale Aanpak Jihadisme van het 

kabinet zet met 38 maatregelen breed in. Deze maatregelen 

worden op dit moment uitgevoerd en van wetgeving voor-

zien. Daarnaast worden volgens het kabinet ook onzichtba-

re maatregelen genomen. Nationaal en internationaal. 

Ter plekke in Syrië nemen wij deel aan het gevecht tegen 

het kwaad, door onze deelname aan de coalitie tegen IS. We 

pakken diegenen aan die mee willen vechten met IS. We 

proberen dat te voorkomen door ze te deradicaliseren. We 

werken eraan om uitreizen strafbaar te maken. De eerste 

uitspraken van de rechter liggen er al. Daarnaast hebben 

wij al een aantal keer een voorstel ingediend om ook het 

pure feit dat ze op terroristisch grondgebied zijn, strafbaar 

te maken. Wij hopen dat de recente aanslagen ook andere 

partijen doen inzien dat we alles op alles moeten zetten om 

deze terroristen te pakken en dat zij ons voorstel dit keer 

dus zullen steunen. Als je immers niet als bijvoorbeeld hulp-

verlener of journalist in Syrië bent, is de kans levensgroot 

dat je er om de verkeerde redenen bent. Heb je de reden 

niet van te voren aangegeven, dan ben je dus verdacht. Ter-

roristen kunnen wij na veroordeling het Nederlanderschap 

ontnemen en zo voorkomen dat ze terugkeren. Binnenkort 

moet dit ook zonder strafrechtelijke veroordeling mogelijk 

worden. Terroristen die terugkeren en die wij hun paspoort 

niet kunnen afnemen omdat ze bijvoorbeeld maar één pas-

poort hebben, zullen wij waar mogelijk vervolgen voor hun 

oorlogsmisdaden. 

Nederland heeft goede professionals die dag in dag uit mo-

nitoren wat er in ons land gebeurt en of wij voldoende doen 

om onze veiligheid te bewaken. En tussen de terroristen en 

ons, die in vrijheid willen leven, staan politie en marechaus-

see, die een stap naar voren doen om ons zo goed mogelijk 

te beschermen. Zo goed mogelijk. Want wij realiseren ons 

dat we het risico op een aanslag niet geheel kunnen uitslui-

ten. Dat betekent wel dat wij onze diensten alle instrumen-

ten moeten geven om dat te doen. Zij moeten over dezelfde 

moderne middelen beschikken als deze terroristen. Dus als 

zij via internet communiceren, moeten onze diensten dat 

mogen tappen. Dat is geen aanval op ónze privacy, dat is een 

aanval op hún privacy. De VVD heeft minister Plasterk dan 

ook gevraagd vaart te maken met de wet die de bevoegdhe-

den van de Inlichtingen- en Veiligheidsdiensten uitbreidt.

Mensen mogen van ons politici verwachten dat wij maatre-

gelen nemen om de kans op een aanslag zo klein mogelijk te 

maken. Want uitsluiten dat zoiets in ons land gebeurt, hoe 

graag wij dat ook zouden willen, kunnen wij niet.

Wij wensen onze zuiderburen alle kracht toe om deze aan-

slagen te boven te komen. De littekens zullen niet meer 

verdwijnen, maar eens zal ook daar het leven hopelijk zijn 

normale loop weer nemen. Wat wij delen is dat wij beiden 

een nuchter, sterk en veerkrachtig volk zijn. Juist wanneer 

wij bedreigd worden. Maar wij zullen nooit en te nimmer 

buigen voor terreur. 
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staan goede dingen in het rapport, maar er is voor-

namelijk gekeken naar de wettelijke kaders. Ik mis 

de menselijke maat,” aldus levenseindecounselor 

Carolien Van Eerde.    

De avond werd afgesloten door Arno Rutte, lid van 

de VVD Tweede Kamerfractie en portefeuillehou-

der. “We moeten ons, naar aanleiding van het rap-

port de vraag stellen: wat kunnen we binnen dit 

kader doen? Ik wil onderzoeken wat er binnen de 

huidige kaders van de euthanasiewetgeving moge-

lijk is. Het onderwerp van deze discussieavond, hulp 

bij zelfdoding aan mensen die hun leven voltooid 

achten, is te complex om deze avond met een dui-

delijke conclusie af te sluiten. Laten we vooral de 

discussie blijven voeren.”
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Aanvankelijk had Brigitte, die in de Tweede Kamer 

het woord voert op de terreinen van jeugdbeleid 

en het Koninklijk Huis, haar twijfels over deelname 

aan deze rubriek. Stereotypering, vooroordelen en 

de recente negatieve publiciteit over het hebben 

van een Italiaanse sportwagen speelden hierbij een 

rol. Het maakt duidelijk hoezeer de 54-jarige parle-

mentariër uit Bergschenhoek waarde hecht aan het 

gescheiden houden van haar hobby van haar werk 

als politica. Al in 2006 kwam ze in het parlement en 

is daarmee een van de langstzittende Kamerleden 

namens de VVD. 

‘Voor mij belichaamt Maserati de 

intense schoonheid in techniek en 

design gecombineerd met snelheid’

De auto met het karakteristieke drietand logo kent 

een lange en rijke traditie die teruggaat tot het be-

gin van de vorige eeuw. En daarmee laat Maserati 

andere Italiaanse luxe merken zoals Ferrari of Lam-

borghini, wat betreft een indrukwekkende historie, 

ver achter zich. De omvangrijke geschiedenis in 

combinatie met de fraaie techniek en de stijlvolle 

Zodra ze de blauwe startknop indrukt, wekt Tweede Kamerlid Brigitte van der Burg de  

illusie dat je nabij een autocircuit staat. Het trotse bezit van haar en haar man maakt bij het 

starten van de motor namelijk een geluid dat vergelijkbaar is met een Formule 1-wagen. 

Het geluid van een ronkende motor mag dan goed te horen zijn, op het moment van weg-

rijden is de geur van brandend rubber niet waarneembaar. En dat maakt meteen duidelijk 

hoe de voorliefde voor haar snelle auto tot uiting komt. De Maserati GranSport is er maar 

voor één ding: genietend van de snelheid zoeven naar de mooiste plekjes binnen Nederland 

en daarbuiten. 

‘Ik voel me vaak een beetje 
coureur in deze auto’

vormgeving maakt Brigitte’s liefhebberij voor dit 

automerk compleet. Brigitte: ‘Voor mij belichaamt 

Maserati de intense schoonheid in techniek en de-

sign gecombineerd met snelheid. Het automerk 

werd in 1914 opgericht in het Italiaanse Bologna 

door vijf broers. Alle vijf hadden ze enorm veel ge-

voel voor stijl en waren bovendien gek op snelheid. 

Maar van ondernemen hadden de broers weinig 

begrepen. Het is daarom vrij bijzonder te noemen 

dat het merk Maserati er vandaag nog steeds is. 

Overigens gaat Maserati tegenwoordig niet meer 

door het leven als een zelfstandig automerk. Ma-

serati is sinds enige tijd onderdeel van Fiat-groep.’

‘Met de komst van de Maserati 

Biturbo 224V, een bijzondere 

tweedeurs variant, werd 

een droom werkelijkheid’

Naast de historie van het automerk zelf, heeft iede-

re Maseratibezitter ook een eigen historie. Brigitte 

legt uit dat het allemaal begon zo rondom de eeuw-

wisseling, toen zij en haar man hun eerste Maserati 

konden aankopen. Brigitte: ‘Met de komst van de 

Maserati Biturbo 224V, een bijzondere tweedeurs 

variant, werd een droom werkelijkheid. Zoals de 

naam van het model al doet vermoeden, was deze 

auto ook echt een turbo. Dat is natuurlijk geweldig 

als liefhebber, maar wat minder als ouder. We zijn 

toen op zoek gegaan naar een nieuw model dat 

meer comfort kon bieden. En dat vonden we in de 

Maserati Quattroporte. Een minder sportieve vari-

ant, maar wel een auto waarmee je plezierig als ge-

zin op vakantie kan.’ Maar vanaf het moment dat 

hun kinderen uitvlogen, nam het verlangen naar 

een sportievere variant toe. Brigitte vervolgt: ‘We 

zagen deze auto bij onze autodealer in het West-

land en waren meteen verkocht na een proefrit en 

genieten er nu alweer enkele jaren met volle teugen 

van. Deze auto is volledig in balans. Het is een brok 

dynamiet die als een huis op de weg ligt. Het mooi-

ste van deze auto is het accelereren, het geluid en 

strak door de bochten sturen. Heerlijk.’

De enorme passie voor Maserati wordt niet alleen 

binnenshuis gedeeld. Via de Maserati Club Holland 

wordt nog meer uiting gegeven aan de hobby. 

Deze actieve vereniging bestaat uit zo’n kleine 300 

leden die jaarlijks verscheidene toertochten maken. 

Brigitte: ‘We rijden minder dan 10.000 kilometer 

per jaar met onze wagen, waarvan de meeste kilo-

meters in clubverband worden afgelegd. Zo zijn we 

in het verleden naar de fabriek van Maserati in het 

Italiaanse Modena geweest en deze zomer hopen 

we naar de 24-uursrace voor klassiekers in Le Mans 

te gaan.’

Door Sander Troost

Als een feest van de democratie heb ik het niet 

beleefd. Maar bijzonder was de eerste toepas-

sing van de nieuwe referendumwet zeker. Het 

was slecht politiek theater dat weinig te maken 

had met het verdrag waarover het eigenlijk had 

moeten gaan. Ik vraag mij af of dit is wat de 

voorstanders van de referendumwet voor ogen 

hadden.

 

Nederland heeft een goed werkende represen-

tatieve democratie. Het besturen van een land 

vergt kennis en kost tijd en aandacht. Daarom 

kiezen we vertegenwoordigers die zich voor 

een periode van maximaal vier jaar met volle 

aandacht op dat bestuur richten.  Een uitste-

kend democratisch systeem, dat ons land een 

van de meest stabiele, vrije, en welvarende lan-

den van de wereld heeft gemaakt.

 

Een land als Zwitserland laat zien dat ook een 

directe democratie met besluitvormende refe-

renda goed kan werken. Daar worden referen-

da georganiseerd over onderwerpen variërend 

van straatverlichting tot het grensbeleid. Maar 

ik ben geen voorstander van een mengelmoes 

van representatieve democratie en raadgeven-

de referenda. Complexe politieke vraagstukken 

laten zich lang niet altijd in een ‘voor’ of ‘te-

gen’ vatten. Daarnaast moeten we de lastige 

beslissingen als het uitkomt, niet ineens aan de 

kiezer overlaten. Dat ondermijnt de vertrou-

wensband tussen kiezers en vertegenwoordi-

gers.

 

De uitslag van het referendum over het as-

sociatieverdrag met Oekraïne bewijst dit. De 

veronderstelling was dat de Tweede Kamer het 

volk niet goed vertegenwoordigt – en dat idee 

zal door de uitslag bij veel mensen blijven han-

gen. Maar wie goed kijkt ziet iets anders: in 

totaal stemde minder dan twintig procent van 

de stemgerechtigde Nederlanders tegen het 

verdrag. Dat is nog minder dan het percentage 

Kamerleden dat bij de stemming in de Tweede 

Kamer hetzelfde deed. Onze representatieve 

democratie werkt en heeft geen referenda no-

dig. Dan moeten we onszelf dat 

dus ook niet aan laten praten.

Halbe Zijlstra

Fractievoorzitter Tweede Kamer

Senioren en werk
Het jaar 2015 stond voor het Seniorennetwerk in 

het teken van Pensioenen en de arbeidsparticipa-

tie onder 50plussers. Het gehele jaar hebben zij 

discussies georganiseerd om input op te halen 

over deze twee onderwerpen, onder andere tij-

dens een gezamenlijke sessie met de JOVD en de 

partijcommissie Pensioenen. Alle input die is op-

gehaald tijdens deze discussies hebben zij gebun-

deld in een visie voor een liberaal pensioenstelsel 

en een visie arbeidsparticipatie 50+. 

Op 8 maart heeft de stuurgroep van het Senio-

rennetwerk deze visies overhandigd  aan de por-

tefeuillehouders van de Eerste en Tweede Kamer. 

Ook werden er aanbevelingen van het Senioren-

netwerk voor het verkiezingsprogramma over-

handigd aan Jan Anthonie Bruijn, voorzitter van 

de verkiezingsprogrammacommissie.

Voor de officiële overhandiging sprak Monique 

Boskma, de voorzitter van het Seniorennetwerk, 

het gezelschap toe. Zij memoreerde aan hoe het 

Seniorennetwerk ooit is begonnen met de over-

handiging van een geranium aan Mark Rutte, 

want zo merkte Monique terecht op: de senioren 

van de VVD zitten bepaald niet van achter de gera-

niums naar de maatschappij te kijken. 

Deze middag haalde Monique de paashaas te 

voorschijn. Zij refereerde aan een oud gezegde: 

‘mijn naam is haas, ik weet van niets’. Want de 

senioren van de VVD nemen juist niet deze hou-

ding aan. Zij zijn er juist als hazen zo snel bij om 

mee te denken over de maatschappelijke ontwik-

kelingen. 

De visies en de aanbevelingen voor het verkie-

zingsprogramma werden overhandigd voor 

het borstbeeld van de oudste senior van de  

Tweede Kamer: Johan de Witt.      



VOORJAARSJAARSCONGRES
VRIJDAGAVOND 20 MEI & 
ZATERDAG 21 MEI 2016

WAARDEVOL 
NEDERLAND

VRIJDAGAVOND 20 MEI 2016
Avondvoorzitter:  Boudewijn Revis

18.00 uur – 19.30 uur  Diner 
    
19.30 uur – 20.30 uur  Adjiedj Bakas over trends,   
     anders denken en open staan  
     voor nieuwe ideeën

20.30 uur    Speech Mark Rutte

21.00 uur   Feestavond

ZATERDAG 21 MEI 2016
Dagvoorzitter:   Rogier van der Sande

09.00 uur   Registratiebalies open

10.00 uur  - 11.30 uur  Algemene Vergadering

11.30 uur – 12.00 uur  Fries half uurtje    
 
12.00 uur – 13.00 uur  Lunch

13.00 uur – 13.45 uur  Glazen Bol sessie introductie  
     door filosoof Bas Haring

13.45 uur - 14.00 uur  Introductie op de workshops 
     door Jan Anthonie Bruijn 

14.00 uur – 15.30 uur  Workshops 
1. Economie
2. Gezondheid & Ontwikkeling
3. Omgeving
4. Overheid
5. Defensie & Buitenlandse Zaken 
6. Barista workshop

15.40 uur – 16.15 uur  Speech Halbe Zijlstra

16.15 uur   Borrel

PROGRAMMA AGENDA ALGEMENE VERGADERING (AV)

1.  Opening en mededelingen 

2.  Jaarverslag van het Hoofdbestuur over 2015

3.  Financieel Jaarrapport 2015

4.  Benoeming financiële commissie voor het verslagjaar 2017 

5. Vormen van betrokkenheid bij de VVD

6.  Vaststelling hoogte contributie voor het jaar 2017

7. Benoeming leden Permanente Scoutingscommissie

8. Benoeming lid commissie van beroep

9. Speech Matthijs van de Burgwal, voorzitter JOVD

10. Stand van zaken partijvernieuwing

11. Uitreiking V-factor

12. Benoeming Regiovoorzitter Internationaal

13. Benoeming vacatures in het Hoofdbestuur

14. Politieke verantwoording fracties

15.  Bespreken ingediende actuele moties 

16. Rondvraag

17. Sluiting

Wat zijn die Nederlandse ononderhandelbare waarden waar wij met zijn allen voor staan ? Deze vraag staat centraal tijdens het 
Voorjaarscongres op vrijdag 20 en zaterdag 21 mei. Twee dagen lang willen wij met u in gesprek over wat voor u waardevol is. 
Maar nog belangrijker, we buigen ons ook over de vraag hoe we onze Nederlandse waarden kunnen waarborgen in de toekomst.

Wij zien u in Leeuwarden!
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VERSCHENEN ARTIKELEN WORDT DOOR 

DE VVD VOORBEHOUDEN.

DE VVD HEEFT ALLE ZORG GEGEVEN AAN HET 

NAKOMEN VAN WETTELIJKE REPRORECHTEN.

IS HET DESONDANKS ZO, DAT ER RECHTHEBBENDEN 

ZIJN, DIE NIET GETRACEERD KONDEN WORDEN OF 

VAN WIE DE CLAIM OP GEBRUIKT MATERIAAL NIET 

BEKEND WAS, DAN WORDEN ZIJ VERZOCHT ZICH 

SCHRIFTELIJK MET DE VVD IN VERBINDING TE STELLEN, 

MET OPGAVE VAN HUN CLAIM EN DE UITGAVE WAAR-

OP DEZE CLAIM GEBASEERD IS.

In deze rubriek nodigt de redactie u uit om  

uw mening te geven over (partij)politieke  

zaken. Wilt u een bijdrage leveren, mailt u 

dan naar liber@vvd.nl

Ik vind hier iets van     3

Het voorjaarscongres: Waardevol Nederland   4 & 5 & 6

Daarom      7

Interview met trendwatcher Adjiedj Bakas  8 & 9

International Network for Liberal Women  10 

Column Halbe Zijlstra    10

ALDE      11

Column Tamara van Ark    12

Bakkie Doen     12

Het is tijd om het MKB te ontlasten!   13

Het Ondernemersevent    14

Vrijheid       15

De hobby van Hans van Baalen   16

Eindelijk presenteerde de PvdA (Kamerlid Jan 

Vos) eens een ambitieus plan, hun toekomst-

visie op duurzame energie. Nederland gaat zo 

snel mogelijk van het gas af, huizen krijgen 

warmtepompen en zonnepanelen, we bouwen 

een gigantische offshore windmolenpark uit de 

kust. Kolencentrales gaan dicht en er wordt vol-

op ingezet op elektrische auto’s. Dit alles levert 

economische groei, banen en schone lucht op. 

En het plan toont – eindelijk – leiderschap op 

het klimaatprobleem.

 

Toch werd het plan-Vos weggehoond door de li-

berale coalitiepartner VVD als ‘een proefballon 

zonder enig realisme.’ Vol afschuw reageerde 

VVD-Kamerlid Visser op het ‘autopestplan’ van 

coalitiegenoot PvdA. ‘Ik dacht echt dat dit een 

1-april grap was.’ Deze politieke verdeeldheid 

is doodzonde. Waarom lukt het niet om brede 

politieke steun te krijgen voor een energieplan? 

Want Jan Vos vormt allang geen minderheid 

meer.

 

Voorbeelden genoeg. Duitsland, dat inmiddels 

dankzij haar ‘Energiewende’ een zo’n grote 

voorsprong in zon – windenergie opgebouwd, 

dat zij op een zonnige of windvolle dag haar 

overschotten dumpt in Nederland. President 

Obama die persoonlijk afreist naar Alaska om 

ons de gevolgen te laten zien: ‘We have to keep 

up the fight on climate change for the sake of 

our children and grandchildren.’ Het histori-

sche klimaatakkoord in Parijs, dat ook door 

Nederland is ondertekend. De nieuwe liberale 

premier van Canada, Justin Trudeau zei daar: 

‘Canada maakt van klimaatverandering een 

topprioriteit. En we zullen alle activiteiten steu-

nen die leiden tot minder CO-2 uitstoot.’ Een 

geweldige kans om een duurzame economie te 

bouwen: ‘We will not sacrifice growth, we will 

create growth!’ China dat momenteel tiental-

len miljarden dollars investeert in duurzame 

energie, waardoor ze in no time tot leiders in 

de wereld van duurzame mobiliteit zullen zijn 

en energieonafhankelijk. Elon Musk, de CEO 

van Tesla, die de wereld concreet wil verbete-

ren met zijn bedrijven. Die ons heel hard waar-

schuwt voor de onomkeerbare gevolgen als we 

zo blijven doorgaan. Hij laat zien dat we kun-

nen veranderen als we willen. Het hele wereld-

wijde wagenpark wordt volgens hem iedere 20 

jaar volledig vernieuwd. Het is dus haalbaar.

 

We moeten ook wel. Het Nederlandse gas raakt 

op, de aardbevingen in Groningen versnellen 

dat proces. Dat betekent dat we gas - net als olie 

en kolen - in toenemende mate van andere lan-

den moeten kopen, van landen wiens politieke 

systeem we niet willen steunen: Rusland, Saoe-

di-Arabië, Iran, Venezuela. Willen we dat?

 

Tegelijk dreigt ontwrichting door klimaatveran-

dering. De thermische expansie als gevolg van 

de opwarming van de oceanen en het smelten 

van poolijs zal tot een hogere zeespiegel leiden. 

Regenval zal heftiger worden omdat een war-

mere atmosfeer meer water kan bevatten. Door 

hittegolven zullen delen van het Midden-Oos-

ten onleefbaar warm worden, met honger, con-

flicten en massamigratie richting het Europese 

continent tot gevolg. Willen we dat?

 

De PvdA en Vos hebben gelijk: Nederland heeft 

als geen ander land baat bij een toekomstbe-

stendig, gedurfd en krachtig klimaatbeleid. 

Denkend aan Nederland zien wij de grens-

verleggende Deltawerken, de onvoorstelbare 

drooglegging van de Flevopolder. In de tweede 

helft van de 20ste eeuw heeft Nederland gi-

gantische infrastructurele prestaties geleverd, 

waar we langdurig economisch van profiteren. 

Nederland heeft veel van haar welvaart te dan-

ken aan grote, breed politiek gesteunde projec-

ten die een lange tijdshorizon hebben. Met die-

zelfde daadkracht kunnen we zorgen voor de 

structurele verduurzaming van de Nederlandse 

economie. Nederland kan in 2040 welvarend, 

duurzaam en elektrisch zijn. De elektriciteit 

voor onze economie halen we dan uit: zonnepa-

nelen, grootschalige aanleg van windmolenpar-

ken op zee, lokale en centrale buffering door 

batterijen, robuuste hoogspanningsverbin-

dingen met landen als Noorwegen, Duitsland, 

Denemarken, Engeland en België en enkele 

strategische gascentrales die in noodsituaties 

aanspringen. We gaan ons gebruik van fossiele 

brandstoffen elimineren door schone energie 

van zon en wind, elektrische auto’s, huizen uit 

te rusten met elektrische warmtepompen en 

alle woningen te isoleren.

 

Dit is geen onhaalbaar plan en zeker geen 1 

april grap. Dit is economisch haalbaar en erg 

slim bovendien. Dit kan dankzij de spectaculair 

dalende kosten van batterijen (voor elektrische 

auto’s en opslag van elektriciteit), effectievere 

zonnepanelen, betere windmolens en de in-

voering van LED-verlichting. Goldman Sachs 

schreef onlangs dat deze vier technologieën de 

grootste groei zullen doormaken in de komen-

de decennia. We kunnen de import van fossiele 

energie drastisch reduceren, waarmee veel geld 

bespaard wordt en meer en hoogwaardigere ba-

nen scheppen met schone industrieën dan de 

huidige fossiele brandstoffenindustrie.

 

We hoeven niet te wachten tot er een energie-

mirakel plaatsvindt. Alle technologie die nodig 

is om Nederland te verlossen van de  fossie-

le energie, werkt vandaag al en is bewezen in 

de praktijk. Het is een kwestie van opschalen. 

Waarom zouden we dat niet willen?

 
Jan Driessen is actief VVD-lid, voormalig 
campagnestrateeg en oprichter van Q&A 
communicatie

Bart Lubbers is medeoprichter en directeur 
van Fastned, dat snellaadstations voor 
elektrische auto’s bouwt langs de snelweg

Ik kijk met veel genoegen terug op ons 
congres in Leeuwarden.  Zowel plenair als 
tijdens de deelsessies over het verkiezings-
programma was er veel ruimte om actief 
met elkaar van gedachten te wisselen. Ik 
hoop dat u het naar uw zin hebt gehad en 
de kans hebt genomen om uw inbreng te 
geven daar waar u wilde.

Tijdens de Algemene Ledenvergadering 
mocht ik verslag doen van de voortgang 
in de nieuwe structuur. Ik kon een zeer 
enthousiast en positief beeld schetsen. 
Alle Regio’s zijn gevormd. De overgang 
van afdelingen naar lokale netwerken is 

in volle gang en er ontstaan veel nieuwe 
initiatieven.

Het congres stond geheel in het teken van 
‘Waardevol Nederland’. Een onderwerp 
waar nog veel over te zeggen valt. En dat 
doen we ook. Op 18 juni organiseren we 
de eerste ‘VVD dag’.  Dit is een bijeen-
komst voor VVD leden en geïnteresseer-
den en zal deze keer ook over ‘een waar-
devol Nederland’ gaan. Ik hoop u daar 
weer te mogen ontmoeten.

De komende maanden gaan we door met 
de voorbereidingen voor de verkiezingen. 
De procedure voor het maken van de kan-
didatenlijst is in volle gang en het verkie-
zingsprogramma begint vorm te krijgen. 
Het najaarscongres zal dit jaar dan ook 
een echt verkiezingscongres worden.

Ik verheug me er op om met u verder te 
strijden voor dat waardevolle Nederland.

Henry Keizer, 

Partijvoorzitter
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Het voorjaarscongres, dit jaar in hoge noorden,  stond in het teken van onze Nederlandse waarden. Onze 

minister-president vatte het vrijdagavond mooi samen: “Laten we er samen aan blijven werken dat Neder-

land, Nederland blijft. We zijn het meest welvarende en vrije land van bijna de hele wereld. We hebben alles 

in huis wat daarvoor nodig is. Trots, koppigheid en ook zelfvertrouwen. Ik ben er ten diepste van overtuigd:  

zo worden wij het gaafste land van de wereld. Wij, de VVD, zijn meer nodig dan ooit.”
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De toekomst
Tijdens het afgelopen najaarscongres hebben 

wij in het toekomstbestendig maken van onze 

partij een grote stap gezet met de wijziging 

van onze partijstructuur. We zijn met elkaar 

de uitdaging aangegaan om alle liberalen in 

Nederland aan de VVD te binden.  Dat gaat 

niet zonder slag of stoot, maar we zijn al een 

heel eind. Vol trots konden wij aan u op het 

voorjaarscongres de zeven nieuw opgerichte 

Regio’s presenteren.  Ook zijn er al meer dan 

29 lokale netwerken opgericht. De partij is in 

beweging. 

Maar we worden geen netwerkpartij door en-

kel onze structuur te wijzigingen. Zoals par-

tijvoorzitter Henry Keizer al sprak tijdens de 

Algemene Vergadering: “Bij de politiek moet 

het om mensen gaan.” In de partij worden 

daarom ook al heel veel activiteiten georga-

niseerd voor zowel VVD-leden als niet-leden.  

Avondvoorzitter Boudewijn Revis, wethouder 

in de Den Haag sprak vrijdagavond met initi-

atiefnemers van verschillende activiteiten. Er 

werd gesproken met Tweede Kamerlid Helma 

Lodders en Barry Hoogezand, burgerraads-

lid,  in Dronten over het Landbouw Event. 

Een zeer succesvolle bijeenkomst georgani-

seerd op een agrarische hogeschool waar ook 

Mark Rutte sprak. Maar ook de bijeenkom-

sten georganiseerd door het Online Team in 

de Tweede Kamer en de campagne ‘Bakkie 

Doen?’ passeerden deze avond. 

De Nederlandse samenleving
Het najaarscongres stond in het teken van de 

toekomst van onze partij, maar met de Twee-

de Kamerverkiezingen in aantocht is het tijd 

om ook naar de toekomst van ons land te kij-

ken. Op vrijdagavond sprak trendwatcher Ad-

jiedj Bakas de aanwezigen toe over de trends 

van de toekomst.  Want hoe vergaat het onze 

liberale waarden en onze partij eigenlijk in de 

toekomst? Op pagina 8 en pagina 9 van deze 

Liber geeft Bakas antwoord op deze vragen.

Op zaterdag stond volksfilosoof Bas Haring 

voor de zaal. Haring probeert op een toe-

gankelijke en frisse manier de wetenschap en 

filosofie zo uit te leggen dat het begrijpbaar 

wordt voor iedereen. Haring en  dagvoorzit-

ter Rogier van der Sande,  konden met hulp 

van  het systeem Buzzmaster (Een mobiele 

applicatie waarmee men direct en realtime 

kan meepraten), interactief het gesprek aan-

gaan met de zaal.  Er werd gesproken over de 

ideale samenleving, over noodzakelijk waar-

den maar ook over waarden die wij misschien 

los kunnen laten. De zaal werd ook dilemma’s 

voorgelegd: ‘mag er privacy worden ingele-

verd voor uw veiligheid?’.  Stof tot nadenken 

voor de aanwezigen was het zeker.   

Internationale gasten
Ook werd samen met het voorjaarscongres 

de tweede VVD International Diplomatic and 

Partnership Day georganiseerd . Ongeveer 25 

ambassadeurs uit de Europese Unie en tien 

liberale politici  waren vrijdag te gast om ken-

nis te maken met onze partij. De gasten wer-

den op het aller hoogste niveau ontvangen 

door minister-president Mark Rutte, minister 

van Veiligheid en Justitie Ard van der Steur en 

partijvoorzitter Henry Keizer. Sommige am-

bassadeurs konden het dan ook niet nalaten 

om een selfie te maken met onze premier. De 

internationale gasten werden ook uitgeno-

digd voor het plenair programma met Mark 

Rutte en Adjiedj Bakas op vrijdagavond. Dit 

was een mooie gelegenheid om onze gasten 

te laten zien hoe de VVD congresseert. 

Het verkiezingsprogramma
Het kan u niet ontgaan zijn. De verkiezings-

programmacommissie is al maanden bezig 

om zowel binnen als van buiten de partij 

input op te halen voor het verkiezingspro-

gramma. Er zijn onder andere bijeenkomsten 

door het land georganiseerd  maar ook via 

de e-mail kwamen de ideeën voor het ver-

kiezingsprogramma binnen  bij de commissie. 

Na een inleiding door voorzitter van de ver-

kiezingsprogrammacommissie, Jan Anthonie 

Bruijn, konden de aanwezigen deelnemen 

aan verschillende workshops op het gebied 

van: economie, gezondheid en ontwikkeling, 

omgeving, overheid en tot slot defensie en 

buitenlandse zaken. De workshops werden 

ingeleid door mensen uit de praktijk. Sommi-

ge aanwezigen kozen zaterdagmiddag voor 

een activiteit om te ontspannen, namelijk de 

barista workshop. Na het volgen van deze 

workshop konden de deelnemers een zeer 

smaakvol kopje koffie zetten. 

Afscheid
Helaas moest we dit congres ook afscheid 

nemen. Hoofdbestuurslid Opleidingen en Ta-

lentmanagement Marianne Schuurmans-Wij-

deven is afgetreden. Wij bedanken haar voor 

al haar inzet voor de partij door de jaren heen. 

Maar het Hoofdbestuur is inmiddels weer 

compleet. Wij verwelkomen in het Hoofdbe-

stuur Christianne van der Wal-Zeggelink. 

Een klus
Fractievoorzitter Halbe Zijlstra sloot het voor-

jaarscongres af. Naast het uitte van zijn zor-

gen over de bedreigingen en problemen in de 

wereld was hij ook optimistisch. “Het is nog 

tien maanden tot de volgende verkiezingen. 

We staan voor de keuze wat voor land wij 

willen zijn.” Voor Zijlstra is de keuze duidelijk: 

“Nederland moet gewoon Nederland blijven. 

Nederland verdient rust en stabiliteit. Neder-

land verdient een sterke VVD. Daarom zeg ik 

tegen u allemaal: handen uit de mouwen, we 

hebben een klus te klaren!”     
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De VVD werkt aan een vrij, veilig en welvarend Nederland waar men-
sen de ruimte hebben om hun eigen keuzes te maken en te leven zoals 
ze willen. Iedere dag worden er beslissingen genomen die dit mogelijk 
maken. In deze rubriek leest u het ‘waarom’ van deze beslissingen. 

In zijn speech op het Voorjaarscongres sprak mi-

nister-president Mark Rutte over de mensen die 

hem hebben gevormd en zijn drijfveren. Maar hij 

sprak bovenal over de onvoorwaardelijke Neder-

landse waarden. Waarden die van ons maken tot 

wie wij als samenleving zijn.

Mijn waarden
”Mijn vader leerde mij dat je niet naar mensen 

opkijkt maar ook niet op mensen neerkijkt. Mijn 

moeder leerde mij dat je altijd naar de toekomst 

moet kijken. Het verleden is niet aan de orde, je 

moet niet in het verleden leven, het gaat om de 

toekomst. Dat vind ik belangrijk. Ook van Tex 

Gunning, directeur van de werkmaatschappij 

Unilever, heb ik veel geleerd.  Ik heb vijf jaar met 

hem samengewerkt. Door zijn ogen zag ik dat er 

veel ‘fakers’ zijn. Mensen die enkel bezig zijn met 

‘targets’ en hun volgende baan. Maar er waren 

ook mensen die bezig waren met het belang van 

de firma. Zij vroegen zich continue af hoe zij het 

bedrijf stap voor stap beter konden maken en een 

erfenis konden achterlaten voor een opvolger. Ik 

leerde het verschil tussen ‘fakers’ en de mensen 

die het echt menen, die commitment tonen; echt 

vakmanschap. Daarnaast zag ik in ieder bedrijf 

de ’gekke’ mensen. De mensen die niet over de 

gebaande paden lopen maar risico’s durven te 

nemen. Die mensen zijn belangrijk, ze helpen 

je vooruit en brengen je op nieuwe ideeën. Maar 

daar hoort wel bij dat je altijd blijft kijken naar 

je omgeving. Liberalen zijn daar streng in. Na-

tuurlijk mag je van jouw leven een succes maken, 

maar wel met oog voor jouw omgeving. Ik hecht 

veel waarde aan zelfstandigheid. Ik vind dat je, 

je niet aan een baan moet vastgrijpen. Ik zie in 

mijn omgeving veel mensen die vergroeien met 

hun functie. Maar de functie is continue, degene 

die hem vervult, passeert. Zo ervaar ik mijn func-

tie ook; hoe mooi die ook is. Ik realiseer mij heel 

goed dat het niet om mij draait. Het draait om het 

land en ik vervul deze baan met heel veel passie. 

Deze waarden zijn voor mij heel belangrijk. Als je 

naar de VVD kijkt dan zijn onze waarden vrijheid, 

verantwoordelijkheid maar ook rechtvaardigheid 

en natuurlijk gelijkwaardigheid. Dáár worden we 

door gedreven en daar mogen we met recht trots 

op zijn.”

Vakmensen
”Ik ben veel op missie geweest. Tijdens deze mis-

sies ontmoette ik veel van onze militairen. We 

hebben de beste krijgsmacht ter wereld vanwege 

onze unieke manier van doen. Onze soldaten krij-

gen een opdracht maar de invulling van de daad-

werkelijke operatie bepalen zij zelf. Daardoor zijn 

ze flexibel en kunnen zij inspelen op onverwach-

te situaties. Daar zijn wij van. Wij zijn van de 

vakmensen. Als het gaat over vakmanschap dan 

betekent dat wij ook het geweld tegen onze hulp-

verleners, ambulancebroeders, politiemensen en 

brandweermannen nu echt moeten aanpakken. 

Wij zijn de partij die vierkant staat voor vakman-

schap en de mensen in het veld die voor ons dag 

en nacht klaarstaan. 

“Als je praat over vakmanschap dan heb je het 

ook direct over de samenleving. Een samenleving 

waarin je niet alleen naar de overheid kijkt, maar 

ook naar wat je zelf kunt bijdragen. In Nederland 

hebben wij goede gezondheidszorg maar we vin-

den het normaal dat we bij onszelf nagaan: wat 

kunnen we zelf doen? Dat is de participatiesa-

menleving. We zijn na Denemarken het land met 

de meeste vrijwilligers. Al die miljoenen mensen 

die zich naast of tijdens hun baan voor een ander 

inzetten. Wij zijn de partij die vierkant achter jul-

lie staat en wij hebben ongelofelijk veel respect 

voor wat jullie allemaal doen.

Verkramping 
De vrijheid van meningsuiting en persvrijheid 

vallen ook onder de onvoorwaardelijke waarden 

van ons land. De VVD zal nooit concessies doen 

op het gebied van onze waarden. Ze zijn ononder-

handelbaar. Maar als samenleving zijn we er nog 

niet. We hebben de afgelopen jaren hard gewerkt 

om Nederland uit de financiële crisis te halen en 

nu werken we er hard aan om de vluchtelingen-

stroom aan te pakken. Maar we  moeten werken 

aan het tegengaan van de verkramping van ons 

land. In het vluchtelingendebat zie je aan de ene 

kant de doorgeslagen ‘Tokkies’, die achter in een 

zaal in een gemeentehuis staan te schreeuwen 

waardoor iedereen geïntimideerd is. Aan de an-

dere kant zie je de mensen die de vluchtelingen 

met open armen willen ontvangen en hun zolder-

kamertjes beschikbaar stellen. Beiden zijn niet 

mogelijk. De ’Tokkies’ moeten we bestrijden, het 

tweede is naïef. Maar één ding is duidelijk. De 

aantallen moeten en gaan omlaag. Waarom? Om-

dat mensen zich zorgen maken.”

Zorgen
“Nederlanders maken zich zorgen over hun om-

geving. Blijft mijn buurt mijn buurt? Blijft de sa-

menleving wel de samenleving? Blijft Nederland 

wel Nederland? Het is daarom belangrijk dat wij 

volstrekt helder zijn wat voor land wij zijn en dat 

wij niet terugvallen in de naïviteit van de mul-

ticulturele samenleving uit de jaren ’80 en ‘90. 

Mensen komen hier naartoe met een hele ande-

re culturele achtergrond en wij verwachten van 

deze mensen dat zij snappen, respecteren en rea-

liseren wat onze waarden zijn. De gelijkheid van 

man en vrouw, de gelijkheid van homo en hetero 

en de gelijkheid van blank en zwart. Maar ook de 

verworvenheden van de democratie: vrijheid van 

meningsuiting en persvrijheid. Al onze vrijheden. 

Dat kan alleen als wij duidelijk zijn. Laten wij met 

trots spreken over onze waarden en vrijheden en 

dit ook uitdragen. Ik ben blij dat dit onder leiding 

van de VVD gebeurt. Het kan nog steeds beter, hier 

moeten we mee doorgaan; dat is cruciaal. Laten 

we er samen aan blijven werken dat Nederland, 

Nederland blijft. We zijn het meest welvarende 

en vrije land van bijna de hele wereld. We hebben 

alles in huis wat daarvoor nodig is. Trots, koppig-

heid en ook zelfvertrouwen. Ik ben er ten diepste 

van overtuigd: zo worden wij het gaafste land van 

de wereld. Wij, de VVD, zijn meer nodig dan ooit.”

Dit is een bewerking van de speech van minis-

ter-president Mark Rutte op het Voorjaarscon-

gres in Leeuwarden. U kunt de gehele speech 

terugkijken op www.vvd.nl. 
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Door: Minne Buwalda

‘Trendwatcher des vaderlands’ noemen NRC en 

Telegraaf hem. De Volkskrant houdt het op ‘de 

Vooruitblikkoning’. Hoe denkt Adjiedj Bakas, die 

de afgelopen jaren meer dan 700.000 boeken over 

de toekomst verkocht, over de toekomst van het 

liberalisme en van de VVD? Wat is van waarde voor 

de kiezers van nu en straks?  In gesprek met Liber 

vertelt Bakas over de toekomst van onze liberale 

waarden en onze partij. 

HET IS TIJD 
VOOR EEN 
VERZWITSERSING 
VAN ONZE 
DEMOCRATIE!

HAAL DE BÈTA’S BINNEN 
‘De technologisering van de samenleving wordt 

door politici niet goed begrepen,’ aldus Bakas. ‘Dat 

komt omdat er te weinig ingenieurs, IT-ers en an-

dere bèta’s politiek actief zijn. Dat moet in de toe-

komst anders. De partij moet meer ‘nerds’ binnen-

halen want dan besef je pas tot in je haarvaten in 

welk een technologisch revolutionaire tijd we nu 

leven. Dat de meeste bèta’s communicatief wellicht 

minder goed zijn dan de alfa’s waar de partijelite 

uit bestaat, is helemaal niet erg. Hun relevante ken-

nis heeft nu meer waarde dan hun media-appeal. 

Bovendien kun je, in navolging van de IT-industrie 

en bedrijven als Schiphol, hackatons organiseren: 

marathons van hackers zijn dat oorspronkelijk. Op 

zulke intensieve brainstormsessies van 24-48 uur 

komen insiders en outsiders samen om innovaties 

te bedenken. Dat geeft energie en levert nieu-

we verbindingen op. Het is daarom goed dat de 

partijbijeenkomsten nu ook toegankelijk zijn voor 

niet-leden.’

BAND MET DE KIEZERS
Bakas vindt dat de partij de afgelopen tijd te ver van 

de liberale kiezers af is komen te staan en pleit voor 

het herstellen van de band met die kiezers. ‘Het li-

beralisme wil het individu de ruimte geven zich op-

timaal te ontplooien. Maar het VVD-beleid werkt 

nu vaak zo uit dat ze het individu juist beperkt. Ik 

begrijp dat ZZP-ers niet blij zijn met het overheids-

beleid dat hun ondernemingslust bestraft. Ik begrijp 

dat mkb-ers niet blij zijn met overheidsbeleid dat 

hun lastendruk vergroot. Ik begrijp dat de verar-

mende middenklasse niet blij is om braaf belasting 

te betalen terwijl elites en multinationals, geholpen 

door de overheid, massaal belasting ontduiken. De 

middenklasse en het mkb vormen de ruggengraat 

van de VVD. Die moet je snel gaan ontbozen. De 

partij zou een  taskforce kunnen oprichten om de 

middenklasse te redden.  De middenklasse zorgt 

namelijk via vrijwilligerswerk, bestuurswerk en der-

gelijke ook voor de sociale cohesie in de samen-

leving. Het is de middenklasse die de civil society 

schraagt en dat heeft een enorme waarde. Maar 

als de mensen voortdurend moeten hosselen om de 

eindjes aan elkaar te knopen, laten ze dat vrijwilli-

gerswerk schieten. Ze zijn er dan te moe voor.’

“DEZE INITIATIEVEN 
PASSEN BIJ HET 
POLITIEK ONTWAKEN 
VAN DE MASSA”

DE MASSA ONTWAAKT
Bakas is daarom blij met initiatieven als WijSamen-

VoorElkaar.nl,  van oud-ceo van McKinsey Mickey 

Huibregtsen, om nieuwe bottom-up samenwer-

kingsvormen in de samenleving te stimuleren.  Zul-

ke initiatieven passen volgens Bakas bij ‘het we-

reldwijde politiek ontwaken van de massa’s’, een 

fenomeen dat te verklaren valt door beter onder-

wijs, sociale media en een meer diverse informa-

tievoorziening. ‘De Amerikaan Brezinski beschreef 

deze trend al in de jaren ’70 van de vorige eeuw. 

Het volk pikt steeds minder van de autoriteiten. De 

bottom-up-democratie wordt daarmee officieus al 

een feit en de representatieve democratie zoals we 

die nu kennen, zal langzaam maar zeker verdwij-

nen. Burgers stellen iedere autoriteit ter discussie, 

of je nu politicus, onderwijzer, arts of journalist 

bent. In de VS gelooft nog maar 23% van de bur-

gers de mainstream media. Underground (web)

media wordt gezien als betrouwbaarder. In Neder-

land gaat het dezelfde kant op. VVD-kiezers haten 

de politieke correctheid van de mainstream media. 

Bovendien is er veel kennis onder de kiezers en ze 

vinden elkaar makkelijker door de digitale transfor-

matie. Voor VVD-kiezers zijn de vluchtelingencrisis 

en de islam majeure thema’s en ze prikken de po-

litiek correcte onzin van de NPO zo door. Ik zou 

daarom tegen politici willen zeggen: luister meer 

naar tegengeluiden uit de underground media. 

De theorie van the wisdom of crowds leert dat de 

massa een prima intuïtie heeft.’  Doorfilosoferend 

over het vluchtelingenvraagstuk besluit Bakas: ‘Ik 

vind het tijd worden dat, op initiatief van Neder-

land, de kleine landen om Duitsland heen samen 

een out-of-the-box beleid gaan bedenken dat  echt 

werkt, en dat duurzaam is op de lange termijn. 

Afrika groeit deze eeuw van één naar vier  miljard 

mensen. Als Afrika aan één miljard mensen al geen 

toekomst kan bieden, hoe moet dat straks met vier 

miljard? In mijn boek Trends 2016 werkte ik daartoe 

een voorstel uit onder de titel ‘Asilia’.” 

NATIONALE WINDMOLENSLOOPDAG
Volgens Bakas veroordelen VVD-kiezers ook het 

energiebeleid van de partij. ‘Het SER Energieak-

koord plus voorgenomen beleid tot 2030 leidt er-

toe dat in dat jaar dat in 2030 ieder gezin van vier 

personen op jaarbasis 2.500 euro meer aan energie 

moet betalen dan nu. Er wordt bij elkaar 200 miljard 

euro over de balk gegooid. Stop daar subiet mee. 

Voer een nieuwe feestdag in, de Nationale Wind-

molensloopdag. Ga Thorium MSR Centrales bou-

wen, herstel de Warmtekracht Koppeling (WKK) en 

neem verstandige besluiten zoals iedere ingenieur 

je vertelt. Dan kom je er wel.’

OMARM DE ZWITSERSE DEMOCRATIE
Bakas vindt ook dat de VVD afstand moeten ne-

men van het huidige EU-beleid. ‘De basis van de 

VVD is het liberalisme: de overtuiging dat waar 

mogelijk het individu in staat moet worden gesteld 

om in volledige vrijheid te beslissen over zijn ei-

gen leven en over zijn inkomsten en bezittingen. 

Staatsinvloed moet dus beperkt zijn. Helaas heeft 

onze overheid  steeds minder te vertellen, omdat 

die de soevereiniteit voor een steeds groter deel 

overdraagt aan Brussel. Het steeds grotere beslag 

van de overheid op het BNP volgt ook uit verplicht 

Europees beleid. VVD-politici onderwerpen zich nu 

dus vrijwillig aan de grillen van de Brusselse slan-

genkuil. De huidige EU-superstaat in wording moet 

weer worden afgebouwd naar een coöperatie van 

samenwerkende landen, zoals de EG dat was. Dat 

herkennen de VVD-kiezers. Begin maar met een 

opt-out voor ons land bij het handelsverdrag met 

de Oekraïne, zoals Denemarken ook een opt-out 

heeft bedongen over het vreemdelingenbeleid. Als 

meer landen op meer punten opt-outs bedingen, 

krijg je vanzelf een lossere EG-achtige EU. Zoals ik 

beschrijf in mijn boek Kapitalisme & Slowbalisering 

is klein het nieuwe groot en vervangen lossere sa-

menwerkingsverbanden de grote molochen – dat 

geldt voor bedrijfsleven en openbaar bestuur.’ Ba-

kas besluit: ‘Omarm de Zwitserse democratie, dat 

bottom-up-model werkt prima.’ 

DE DOODLOPENDE WEG
Bakas hekelt tenslotte ook de Euro. ‘Zoals Bolkestein 

al eerder stelde: de euro functioneert niet. Zij leidt 

tot de verarming van Nederland. Als VVD-kiezers 

straks door krijgen hoeveel de transferunie, die de 

eurozone geworden is, ze kost, zijn de rapen gaar. 

Omarm daarom als VVD The Matteo Solution, een 

alternatief stelsel van parallelle munten, mede op 

basis van de blockchaintechnologie. Dat is, en dat 

geven ook centrale bankiers toe, het beste alterna-

tief voor de euro. Door als VVD daar het initiatief 

toe te nemen, neem je de leiding om de bevolking 

van deze doodlopende weg af te helpen.’

Bent u benieuwd naar meer van 

Adjiedj Bakas? Bestel dan zijn 

boeken Trends 2016, Op naar 

karmakapitalisme, oorlogsecono-

mieën en meerdere levens in een 

leven of Kapitalisme & Slowbali-

sering, De markt, de staat en de 

massa in de 21ste eeuw met 30� 

korting.

Ga naar: www.bakas.nl/boeken

En bestel de boeken met kortings-

code: TOEKOMST
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Je hoeft het journaal maar aan te zetten of de 

krant open te slaan en je ziet die beangstigen-

de wereld. Waarin we een oorlog met Rusland 

niet uit kunnen sluiten. Waarin ik mij zorgen 

maak over het voortbestaan van de Europese 

Unie, die zich steeds vaker met de verkeerde 

dingen bemoeit en lidstaten van zich ziet ver-

vreemden. En waarin we nog steeds te maken 

hebben met een explosief groeiende wereld-

bevolking die maakt dat de migratiegolf zeker 

nog niet voorbij is. Dat baart mij zorgen, want 

die enorme stroom migranten kunnen we sim-

pelweg niet aan.

Maar wat ik het meest angstaanjagend vind, 

is het toenemend Islamitisch extremisme en de 

ongekende vijandigheid tegenover alles waar 

ik in geloof, tegenover het vrije en trotse land 

waarin ik ben opgegroeid. Tegelijkertijd weet 

ik zeker dat we al deze uitdagingen het hoofd 

kunnen bieden. Dat de toekomst wel degelijk 

hoopvol is. Als we weer investeren in onze 

militaire slagkracht en onze veiligheid, zodat 

we iedereen die onze vrijheden wil aanvallen 

kunnen weerstaan. We zullen de migratiegolf 

moeten bedwingen door vluchtelingen die van 

buiten Europa komen hier niet langer recht 

op asiel te geven en in hun eigen regio op te 

vangen. De groep die wij in crisistijden kun-

nen uitnodigen om hier naartoe te komen, zal 

in omvang beperkt moeten zijn.  Want grote 

groepen nieuwkomers integreren niet, zij se-

gregeren. Daarom denk ik aan een maximum 

van 15.000 mensen per jaar. 

Daarnaast zullen we immigranten veel duidelij-

ker moeten maken waar wij in Nederland voor 

staan, wat wij in dit land normaal vinden. We 

moeten pal staan voor onze waarden en onze 

vrijheden, zonder concessies. We zijn geen isla-

mitisch land en dat gaan we ook niet worden. 

De enige partij bij wie onze waarden en vrij-

heden in goede handen zijn, is de VVD. Want 

onze traditie mag dan wel joods-christelijk zijn, 

onze waarden zijn liberaal!

Nog geen 10 maanden scheiden ons van de 

volgende verkiezingen. We staan voor de keu-

ze wat voor land we willen zijn. Wat mij betreft 

een land van hoop en optimisme dat zich nooit 

de mond laat snoeren. Nuchter, zelfbewust en 

trots. Nederland verdient rust, stabiliteit en dus 

een sterke VVD. Vandaar mijn oproep tijdens 

de ALV: handen uit de mouwen, we hebben 

een klus te klaren!

Dit is een bewerking van de speech van Halbe 

Zijlstra op het Voorjaarscongres 

in Leeuwarden. U kunt de 

hele speech terugkijken op 

www.VVD.nl. 

Halbe Zijlstra

Fractievoorzitter Tweede Kamer

Het International Network of Liberal Women 

(INLW) is een wereldwijd netwerk voor vrouwen 

die de liberale waarden onderschrijven.

Enkele Nederlandse leden van het  INLW-bestuur 

waren ook dit jaar aanwezig bij het VN Congres 

van de ‘Commission on the Status of Women’. De 

thema’s waren de positie van de vrouw bij beha-

len van de ‘Sustainable Development Goals’ en 

geweld tegen vrouwen. INLW organiseerde een 

bijeenkomst in het teken van de implementatie 

van de ‘Istanbul Conventie’. 

 

Het CSW werd door meer dan 8000 deelnemers 

bezocht vanuit de hele wereld waarbij opnieuw 

het belang van de positie van vrouwen en meisjes 

voor de ontwikkeling van elk land en de gevolgen 

daarvan op cultuur en economie.

 

Aan het eind van het congres is het wel gelukt om 

een gezamenlijke doelstelling voor het volgend 

jaar neer te leggen; de zogenaamde agreed con-

clusions.

Ook de Nederlands Delegatie heeft daarvoor een 

substantiële inbreng kunnen leveren.

 

Margaret de Vos van Steenwijk, President INLW

Lysbeth van Valkenburg-Lely, Treasurer INLW

Tegen Brusselse 
regelzucht
 

Op maandagochtend rijd ik vroeg weg uit Fries-

land naar Brussel, om op tijd te komen voor mijn 

eerste vergaderingen. U begrijpt dat ik niet elke 

dag op en neer naar huis kan, dus ik blijf meest-

al vier nachten. In het weekend ben ik wel altijd 

thuis en melk ik de koeien op ons bedrijf. 

 

Eén van de dingen die ik vaak meeneem uit  

Nederland voor een Brusselse werkweek is ont-

bijtyoghurt. Die yoghurt wordt gemaakt van 

melk, melkpoeder, vruchten, granen en suiker 

uit verschillende landen. Denkt u er weleens 

over na waar al die losse ingrediënten vandaan 

komen? Als het aan het Europees Parlement ligt 

wel. Afgelopen maand werd er voor verplichte 

herkomstetikettering gestemd. Door dit voorstel 

zou de herkomst van ál de ingrediënten in een 

bewerkt product als yoghurt verplicht moet wor-

den aangegeven. Dat resulteert niet alleen in el-

lenlange etiketten, maar door de administratieve 

rompslomp en controles ook in hogere kosten en 

dus een hogere prijs. Een hogere prijs die u, als 

consument, er niet altijd voor wil betalen. Boven-

dien geven sommige fabrikanten al vrijwillig op 

hun etiket aan waar de ingrediënten vandaan 

komen om zich zo te kunnen onderscheiden van 

andere producten. Als de consument dus echt wil 

weten waar de ingrediënten vandaan komen en 

ook wil betalen voor de extra kosten, kan die dat 

gewoon doen. Daar is geen extra EU wetgeving 

voor nodig.

 

Dit is een voorbeeld van regelzucht die alle doe-

len voorbij schiet en ik heb mij hiertegen verzet. 

We zien wel vaker dat mijn collega's doorslaan en 

teveel inspelen op een onderbuik gevoel. Hierdoor 

worden ondernemers onnodig beperkt. Neder-

landse ondernemers zijn vindingrijk, innovatief 

en maken topproducten. Ik zet mij er in Brussel 

voor in om te zorgen dat zij kunnen ondernemen, 

en daarbij niet beperkt worden door onnodige 

regels.

Cora van Nieuwenhuizen
Europees Parlement
Economische en 
Monetaire Zaken.
Industrie, Research 
en Energie

Jan Huitema
Europees Parlement, 
Commissie Landbouw, 
Milieucommissie

Hans van Baalen
Europees Parlement,
Buitenlandse Zaken,
Veiligheids- en Defensiebeleid, 
Internationale Handel

Geen geheim 
Er is recentelijk veel ophef ontstaan over de ´ge-

heime´  TTIP-documenten die Greenpeace naar 

buiten bracht. Volgens de tegenstanders tonen 

de documenten aan dat door TTIP  milieu- en 

voedselveiligheidsnormen omlaag gaan en dat de 

democratische rechtsorde ondermijnd. De uitge-

lekte documenten geven slechts de Amerikaanse 

en Europese onderhandelingspositie weer. Het is 

geen geheim dat de Amerikanen andere opvattin-

gen hebben over milieu en voedselveiligheid. Dat 

betekent echter niet dat Europa dit overneemt. 

Integendeel, Europees Commissaris Malmström 

heeft verklaard dat Europa geen concessies doet 

op het gebied van milieu en voedselveiligheid. 

Greenpeace beweert dat multinationals via het 

TTIP arbitragemechanisme (ISDS, Investor State 

Dispute Settlement) wetgeving in EU-lidstaten 

naar hun hand kunnen zetten. Onzin. Het arbitra-

gehof kan geen nationale wetgeving aanpassen. 

Het kan alleen proportionele compensatie toe-

kennen. Dit beginsel van investeringszekerheid is 

gemeengoed in de Westerse wereld en van groot 

belang om investeringen en werkgelegenheid aan 

te trekken. Om de transparantie te vergroten, wil 

de Europese Commissie de arbitrage onderbren-

gen in een nieuw op te richten onafhankelijk en 

internationaal hof. Voor CETA zijn  al afspraken 

gemaakt over de instelling van een dergelijk hof. 

Ondanks alle stemmingmakerij van de TTIP-te-

genstanders, blijft het geopolitieke argument 

vóór TTIP buiten beeld. Ondanks de verschillen, 

delen Amerika en Europa de waarden van demo-

cratie, de rechtsstaat, vrijheid en het belang om 

de welvaart te vergoten. Met een gezamenlijke 

markt van ruim 800 miljoen consumenten, kun-

nen Amerika en Europa de eerste stap zetten rich-

ting een gereguleerde wereldmarkt. Mochten de 

onderhandelingen stuklopen, dan zullen de mon-

diale standaarden voortaan worden vastgesteld 

in Moskou en Peking. En in China en Rusland is 

het vele malen slechter gesteld met het milieu en 

de voedselveiligheid dan in Amerika. Greenpeace 

zou dus beter moeten weten. Wie tegen TTIP is, 

is als de kaarsenfabrikant die zich tegen de gloei-

lamp keert. Korte termijn tegen lange termijn.

Vakantietip
Op vakantie de campingrekening tot je verbazing 

alleen contant mogen afrekenen. Niet kunnen 

pinnen in restaurants en winkels. Het is in grote 

delen van Europa nog schering en inslag. Lastig, 

want geldautomaten zijn niet altijd direct in de 

buurt. Het geeft ook een onveilig gevoel om veel 

cash bij je te hebben. Dat zijn we niet meer ge-

wend.

Waarom doen ze het dan toch? Ligt het aan de 

slechte digitale infrastructuur? Een beetje. Maar 

de belangrijkste reden is dat er op deze manier 

'zwart' kan worden gewerkt. Er wordt gesjoemeld 

met BTW-afdrachten en sociale lasten. Er is een 

schaduweconomie, waarin mensen zelf kiezen 

wat ze wel en niet zullen aangeven. Ondernemers 

die wel BTW berekenen, maar niet afdragen, is 

een bekend probleem. Of zonder rekening: de on-

dernemer geeft zijn inkomsten niet op aan de be-

lastingdienst en de klant is voordeliger uit, want 

hij betaalt geen BTW. Kwalijke praktijken, waar-

door wij allemaal relatief meer belasting moeten 

betalen. Asociaal gedrag dus. Veel landen lopen 

jaarlijks miljarden mis aan belastinginkomsten. 

In sommige landen vraag je, je zelfs af of er niet 

meer zwart, dan wit gebeurt.Hoe kunnen we dit 

oplossen? Dat kan eigenlijk maar op één manier: 

blijven aandringen op elektronische betaling. 

Een pinbetaling ligt vast, inclusief BTW en is niet 

zo makkelijk buiten de boekhouding te houden. 

Wordt er toch alleen cash geaccepteerd, vraag 

dan altijd om een bonnetje. De vorige regering 

in Portugal heeft er zelfs met succes een tv-lote-

rij aan gewijd. Iedereen werd opgeroepen overal 

bonnetjes te vragen en deze in te sturen. Als jouw 

bonnetje werd getrokken, kon je mooie geldprij-

zen winnen. Resultaat voor de overheid: stijgende 

belastinginkomsten!

Voor de ondernemer zit er nog een bijkomend 

voordeel aan elektronisch betalen; veiligheid. 

Hoe minder contant geld er in een winkel is, hoe 

kleiner de kans op een overval. Laten we samen 

de schaduweconomie aanpakken door het goede 

voorbeeld te geven. In Brussel kunnen we na lang 

aandringen in de kantine eindelijk ook pinnen. 

Daarom mijn vakantietip: lekken pinnen en bon-

netjes vragen!

Wilt u meer informatie over het INLW? 
Kijk op: http://inlw.org/ 
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Door: Tamara Kipp

De dag begon koud, bewolkt en grauw. Bikkels 

hadden zich verzameld op het Marktplein in 

Apeldoorn. Mannen en vrouwen met helmen, 

een ijzeren wil, gespierde lichamen en een on-

bedwingbaar doorzettingsvermogen. De tocht 

der tochten zou gereden worden door meer 

dan 5000 mensen. Op goed karakter gingen ze 

weg en op hun tandvlees kwamen zij aan. Op-

geven was geen optie, slagen de enige moge-

lijkheid. Routes werden bedwongen en bergen 

werden verzet.  

 

Tijdens al deze drukte gebeurde er iets speci-

aals. In een week waar het leek of de winter 

was wedergekeerd, kwam op 1 mei weer hoop 

tot leven: het werd lente. Rond het middaguur 

kwam het zonnetje tevoorschijn, vogeltjes be-

gonnen te fluiten, mensen werden vrolijk en 

het leven lachte hen vrolijk toe. Wat kon dit 

hebben veroorzaakt? 

“HOE EEN KLEIN BUSJE OP EEN ZONNIGE ZON-

DAGMIDDAG DATGENE BRACHT WAAR HET MEESTE  

BEHOEFTE AAN WAS”

Het was een klein, bijna onwaarschijnlijk libe-

raal, bruin koffiebusje dat Apeldoorn binnen 

kwam rijden. Een koffiebusje dat gezelligheid 

brengt waar dit moet en koffie met krenten-

brood waar het maar kan. Twee barista’s door-

kruisten het land en lieten zich door niets 

weerhouden. Het was de hoogste tijd: tijd voor 

gezelligheid. 

Het luik ging open, het koffiezetapparaat was 

op temperatuur en het krentenbrood geurde 

rijkelijk. Deuren werden geopend, drempels 

beslecht, strijdbijlen begraven en verschillen 

overbrugd. Het busje parkeerde middenin de 

samenleving en de deur stond open voor jong 

en oud, arm en rijk, gezinnen en alleenstaan-

den. 

En toen gebeurde het: mensen in Apeldoorn 

voelden zich welkom en kwamen op ontspan-

nen wijze een echt Nederlands bakkie doen. 

Er werd ook gepraat: onderwerpen als de zorg, 

internationale conflicten en uitdagingen wer-

den net zo gemakkelijk en op open wijze be-

sproken als de onwenselijke hondenuitwerpse-

len in de daarvoor niet-bestemde perceeltjes.

Met een grote lach en open armen werden 

de renners vlak voor de finish verwelkomd: 

‘Kom gezellig aan voor een lekker Bakkie 

en een heerlijk stuk krentenbrood – u heeft 

het verdiend.’ En zo makkelijk als het bus-

je kwam, verdween het weer. Maar het laat 

geen leegte achter: slechts heimwee naar dat-

gene wat ons verbindt en in geen enkele an-

dere taal kan worden vertaald: Nederlandse 

gezelligheid.

Hoewel we af en toe genieten van de eerste 

zonnestralen zijn de Tweede Kamerverkiezin-

gen nog een hele herfst en winter ver weg. 

Nog lange tijd moeten we het doen zonder 

spannende verkiezingsdebatten, mooie recla-

mefilmpjes en grote posters. Maar een ver-

kiezingscampagne is zoveel meer dan die flit-

sende dingen in de laatste weken. Het begint 

met onze eigen campagne organisatie. Nu is 

het moment om een fantastische campagne 

op te bouwen. Op naar maart 2017! En we 

kijken zelfs al verder, want daarna gaan we 

met net zoveel energie door naar de gemeen-

teraadsverkiezingen in maart 2018.

Aan de basis van elke campagne staat dat we 

dezelfde prioriteit hebben: die verkiezingen 

winnen. En de VVD nog een keer de grootste, 

nee, nog een keer nóg groter te laten worden. 

Dat is ons doel voor beide verkiezingen. De 

Tweede Kamerverkiezingen zijn daarom een 

goede oefening voor de lokale verkiezingen. 

Hoe ontvangen kiezers onze boodschap? 

Hoe goed zijn we lokaal georganiseerd? 

Door nu te beginnen kunnen we steeds een 

stapje beter worden. 

De afgelopen periode zijn we binnen de partij 

het gesprek aangegaan over onze toekomst-

bestendigheid. Nu is het tijd om dat gesprek 

ook met onze kiezers aan te gaan, door de 

vergaderzalen uit te gaan en kiezers te ont-

moeten. We zetten de luiken open. Letterlijk 

zelfs, als het gaat om het luik van onze eigen 

VVD-koffie truck: het rijdende symbool van 

VVD’ers die graag het gesprek aan gaan. De 

koffie staat klaar! Wat ik zo belangrijk vind 

is dat we dit samen gaan doen. Dat we sa-

men zorgen dat onze kiezers zich bij ons thuis 

voelen omdat ze weten dat wij hun zorgen 

daadwerkelijk serieus nemen en daarnaast 

ook werkelijk oplossingen bieden voor de 

problemen in ons land. 

De VVD maakt zich er sterk voor dat iedereen 

zich thuis voelt in onze samenleving. Als je 

maar meedoet, als je maar je best doet in dit 

land. Dan maken we er samen wat van. 

Om straks een goede eindspurt te maken, 

hebben we nu al iedereen nodig. De basisor-

ganisatie van de campagne ligt zo lokaal mo-

gelijk. Zo hebben we al 233 lokale campag-

neleiders. Dat netwerk van campaigners is 

al aan de slag met voorbeelden, met ideeën, 

met samenwerking. Zij gaan in gesprek met 

de lokale achterban. In die gesprekken draait 

het niet om ons, maar om de ander, de kiezer. 

Ook de komende periode doen we het im-

mers weer voor hen! Doet u mee? 

Want voor je het weet, is niet alleen de zomer 

al weer lang voorbij, maar staat de maand 

maart voor de deur!

Heeft u vragen over 

de campagne of heeft 

u een goed idee? Mail 

dan naar campagne@

vvd.nl

Tamara van Ark

Campagneleider

Vice-fractievoorzitter 

Tweede Kamerfractie

Traditioneel is het midden- en kleinbedrijf de ba-

nenmotor van ons land. Maar te vaak hoor je van 

mkb’ers dat zij geen mensen aan durven nemen, 

vanwege al het bureaucratische gedoe, de kosten 

en de risico’s. De VVD maakt daar zich zorgen 

over. Tweede Kamerlid Bas van ’t Wout zet zich 

in om het voor mkb’ers makkelijker te maken.  

Met het aanpassen van de Wet Werk en Zeker-

heid is er een grote stap voorwaarts gezet. 

Een ondernemer wil toch alleen maar 
winst te maken?
 ‘Op mijn portefeuille kan ik echt iets betekenen 

voor de twee groepen mensen die mij hebben 

gedreven om de politiek in te gaan,’ begint Bas. 

‘Mijn vader was zijn gehele leven een zelfstan-

dig ondernemer. Hij is klein begonnen, maar zijn 

ingenieursbedrijf heeft nu tien mensen in dienst. 

Ik merk in het debat dat men de zelfstandige on-

dernemer als werkgever beschouwt die enkel zijn 

zakken wil vullen en zijn personeel uitknijpt. Daar 

stoor ik mij aan. Als kind zag ik al dat dit anders 

lag, de laatste jaren zie ik dat nog steeds.’

Bas vervolgt: ‘Mkb’ers zijn ook gebaat bij het in 

vaste dienst nemen van werknemers. Het is goed 

voor het bedrijf. Denk bijvoorbeeld aan het be-

houd van continuïteit en ervaring. Daarbij voelt 

zo’n bedrijf toch vaak aan als een familie. Helaas 

is de realiteit dat er veel kosten, bureaucratische 

rompslomp en risico’s verbonden zijn aan iemand 

vast in dienst nemen. Dat is slecht voor de zowel 

de werkgever als de werknemer.’

Waar liggen de problemen dan?
‘Deels in die Wet Werk en Zekerheid maar het 

is geen geheim dat de PvdA en VVD heel ver-

schillend denken op dit gebied. Daarnaast is door 

het grote aantal betrokkenen het speelveld ook 

heel complex. Maar na lang onderhandelen, ligt 

er sinds april een mooi pakket aan maatregelen. 

Ook de sociale partners zijn aan boord. Maar laat 

ik duidelijk zijn, we zijn er nog niet.

Waarom zijn we er nog niet?
‘Neem bijvoorbeeld de transitievergoeding, we 

komen met het aanpassen van de Wet Werk 

en Zekerheid de ondernemer op 

dit gebied echt tegemoet. Bijvoor-

beeld: als niet goed gaat met jouw 

bedrijf dan mag jij om die reden 

jouw werknemers ontslaan. Maar 

je moet deze werknemers wel een 

ontslagvergoeding meegeven. Dit 

kan een bedrijf de das om doen.’ 

Met de aanpassing bieden we mo-

gelijkheden voor financiële verlich-

ting. Daarnaast is voor veel on-

dernemers hun onderneming hun 

pensioen. Als deze ondernemers er-

mee willen stoppen moeten zij hun 

medewerkers een transitievergoe-

ding betalen. Zo blijft er nauwelijks 

pensioen over en dat is onrecht-

vaardig. Ook daarom passen we de 

regels aan. 

‘Dan is er ook nog de loondoorbe-

taling bij ziekte. Als een werknemer 

arbeidsongeschikt raakt komt er 

voor de werkgever een onnodige 

bureaucratische rompslop bij kij-

ken om deze werknemer te ont-

slaan. Daar moet een einde aan komen. We gaan 

werkgevers meer maatwerk bieden om tot een 

oplossing te komen op het gebied van loondoor-

betaling. Maar geloof mij, het zijn grote stappen 

voorwaarts, maar het is pas een begin.’

Maar de problemen rond seizoenswerk 
zijn nu toch opgelost?
 ‘Absoluut! Daar moest echt een oplossing voor 

komen. Nu moeten seizoenswerkers na drie  

tijdelijke dienstverbanden een tijdelijk contract 

krijgen. Pas na een half jaar kunnen zij een nieuw 

tijdelijk contract krijgen. Daardoor dreigden veel 

seizoenswerkers in bijvoorbeeld de recreatiesec-

tor of de landbouw, hun baan te verliezen. Daar-

om wordt de tussenpoos van een half jaar nu in-

gekort naar drie maanden.’

Dan is er ook de verhoging van het  
minimumloon voor jongeren, ook een 
succes?
‘Dit was niet een plan van de VVD. Natuurlijk 

gunnen wij iedereen een hoger loon. Maar wij 

hebben continu gezegd: wij zijn niet voor dit 

plan want dit kost jongeren veel banen. We kun-

nen natuurlijk niet een maatregel aannemen die 

25.000 banen gaat kosten. Daarom komt er nu 

een extra bedrag vrij voor werkgevers ter com-

pensatie voor de gestegen loonkosten. We blij-

ven wel scherp in de gaten houden wat de werk-

gelegenheidseffecten zijn van deze maatregel.’ 

Wat staat de VVD nu nog te doen?
 ‘Wij blijven proberen de arbeidsmarkt goed te 

laten functioneren. We zitten nu nog tien maan-

den tot de volgende verkiezingen. Ik heb hoge 

verwachtingen van ons verkiezingsprogramma.  

De huidige arbeidsmarkt piept en kraakt, een 

grote hervorming is nodig.’ 

‘Een goed voorbeeld is het de enorme stijging 

van flexibele contracten, veel mensen kiezen 

daar juist bewust voor. Maar links blijft kramp-

achtig roepen: ‘iedereen moet een vast contract, 

we gaan alle flexibiliteit verbieden en de arbeids-

markt dichttimmeren.’ De tijd is voorbij dat je 

van je 20ste tot 68ste jaar bij dezelfde werkgever 

blijft. Waar wij voor moeten zorgen is de zeker-

heid dat mensen werk hebben.’
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Op maandag 11 april was het aan ZZP'ers, 

freelancers en ondernemers om in discus-

sie te gaan over de flexibilisering van de 

arbeidsmarkt. Flexibele arbeidscontracten 

winnen terrein op vaste banen en er lijkt 

voorlopig geen einde in zicht voor deze 

trend. Dit biedt kansen maar levert ook uit-

dagingen op. Halbe Zijlstra: 'De wetgeving 

is al meer dan 70 jaar oud. In feite loopt 

de wetgeving dus achter op de huidige re-

aliteit met een sterk groeiend aantal free-

lancers.'

Het publiek werd deze middag uitgedaagd 

om actief mee te praten over de rol van de 

veranderende arbeidsmarkt. Door middel 

van het systeem BuzzMaster kon iedereen 

via zijn mobiele telefoon real-time van zich 

laten horen. De dagvoorzitter Christianne 

van der Wal gaf mensen uit de zaal volop 

gelegenheid om vragen te stellen aan Halbe 

Zijlstra en Erik Ziengs. Terugkerende on-

derwerpen waren de opvolger van de VAR, 

pensioenregelingen, collectieve verzekerin-

gen en arbeidsongeschiktheid. Vooral de 

nieuwe Wet DBA moest het ontgelden. Erik 

Ziengs: 'We gaan de praktische uitwerking 

op de voet volgen. Maar het middel mag 

niet erger worden dan de kwaal. Houd ons 

op de hoogte van uw ervaringen.'

Josien van Breda (FNV Zelfstandigen), Gerd 

Leers (De Staffing Group) en Rob Bergers 

(Freelance.nl) maakten deel uit van een 

panel. Zij gingen de discussie op het podi-

um aan met Halbe Zijlstra, Erik Ziengs en 

deelnemers uit de zaal. Het plenaire ge-

deelte werd afgesloten met een debat tus-

sen Josien van Breda en Halbe Zijlstra over 

cao’s voor ZZP’ers. De boodschap van deze 

middag was duidelijk: de VVD moet zich 

hard blijven maken voor meer vrijheid en 

minder verplichtingen voor ondernemers.

Aansluitend vond er een borrel plaats met 

een 'meet & greet' met onze Kamerleden: 

Erik Ziengs, Aukje de Vries, Rudmer Hee-

rema, Michiel van Veen, Helma Lodders en 

Bas van 't Wout.

Vrijheid is een kernbegrip binnen het liberale 

gedachtengoed, maar wat betekent het precies 

en waarin onderscheid de liberale visie op vrij-

heid zich van andere visies. ‘De enige vrijheid die 

deze naam verdient, is die om ons eigen welzijn 

op onze eigen manier na te streven, zo lang wij 

niet trachten anderen het hunne te ontnemen, of 

hun pogingen om dit te bereiken in de weg staan. 

Iedereen is waker over zijn eigen heil, lichamelijk 

en geestelijk’, aldus John Stuart Mill, één van de 

belangrijkste en bekendste verdedigers van de in-

dividuele vrijheid.

Waar ligt de grens?
In zijn, ook vandaag de dag nog zeer leesbare, 

werk On Liberty maakt Mill duidelijk dat het li-

beralen niet zomaar om ‘de vrijheid’ gaat, maar 

altijd om de individuele (persoonlijke) vrijheid. 

Dit is meteen het belangrijkste onderscheid tus-

sen het liberalisme en andere stromingen. Libe-

ralen nemen altijd het individu als uitgangspunt 

van hun denken en nooit de groep als geheel of 

bepaalde specifieke groepen. Wanneer liberalen 

spreken over vrijheid bedoelen zij dus in feite al-

tijd de individuele vrijheid. In zijn verhandeling 

On Liberty gaat Mill op zoek naar een principe op 

basis waarvan in de individuele vrijheid mag wor-

den ingegrepen. Welke grenzen bestaan er aan de 

individuele vrijheid? Individueel of collectief in-

grijpen in de vrijheid mag, aldus Mill, alleen wan-

neer aan anderen schade wordt toegebracht. Dit 

‘schadebeginsel’ begrenst de individuele vrijheid 

en kan in populair taalgebruik kortweg worden 

weergegeven als: jouw vrijheid eindigt daar waar 

deze in botsing komt met die van een ander.

Nadrukkelijk stelde Mill dat iemands eigen wel-

zijn, hetzij fysiek, hetzij moreel, geen voldoende 

rechtsgrond is tot ingrijpen. Iemand is de maat-

schappij slechts verantwoording schuldig voor 

zover zijn gedrag daadwerkelijk anderen aangaat. 

‘Waar hij slechts met zichzelf te maken heeft is 

hij, met alle recht, volmaakt onafhankelijk. Over 

zichzelf, zijn eigen lichaam en geest, is het indivi-

du soeverein.’ De liberale afkeer van paternalisme 

vindt zijn grondslag in dit vrijheidsbegrip.

Mill richtte zich in On Liberty hoofdzakelijk op de 

vrijheid van inmenging door anderen of door de 

staat. Lange tijd was dit voor veel liberalen het be-

langrijkste uitgangspunt ten aanzien van vrijheid. 

In de loop van de negentiende eeuw groeide ech-

ter onder liberalen het besef dat deze vorm van 

vrijheid alleen niet voldoende was om individu-

en daadwerkelijk vrij te laten zijn. Daarvoor was 

meer nodig.

Positieve en negatieve vrijheid
De Russisch-Britse filosoof Isaiah Berlin maakte 

in Two Concepts of Liberty onderscheid tussen de 

negatieve en de positieve vrijheid. Daarbij behelst 

de negatieve vrijheid – de vrijheid van – het do-

mein waarbinnen iemand ongestoord kan doen of 

laten wat hij wil, terwijl de positieve vrijheid – de 

vrijheid tot – betrekking heeft op de mate waarin 

iemand in staat is meester te zijn over zijn eigen 

leven. Dat laatste vergt juist een zekere mate van 

bemoeienis en hulp door anderen. Grofweg zou 

het onderscheid ook kunnen worden aangeduid 

als het verschil tussen de klassieke en sociale 

grondrechten.

Iemand is in positieve zin vrij als hij ook daadwer-

kelijk beschikt over voldoende middelen om in-

vulling te geven aan de negatieve vrijheid. Daarbij 

is middelen breed te interpreteren. Het betekent 

zowel invloed op de politieke besluitvorming in 

de samenleving, als de mogelijkheid tot ontplooi-

ing via onderwijs  en bepaalde basisvoorzieningen 

als een dak boven het hoofd en voeding. Wat heeft 

een individu immers aan vrijheid als het geen dak 

boven zijn hoofd heeft of zich niet kan voeden?

Met een beroep op positieve vrijheid wordt als het 

ware de negatieve vrijheid mogelijk gemaakt. Het 

grote discussiepunt onder liberalen is natuurlijk: 

hoe ver moeten we gaan in het faciliteren van de 

positieve vrijheid? Wanneer begint de eigen ver-

antwoordelijkheid, die voor liberalen altijd de 

keerzijde van de individuele vrijheid is? Hierover 

in de volgende Liber meer.

Fleur de Beaufort is wetenschappelijk medewer-

ker bij de TeldersStichting, de denktank ten be-

hoeve van het liberalisme en de VVD.

www.teldersstichting.nl

VRIJHEID
KERNBEGRIP VOOR LIBERALEN

Van 29 augustus tot en met 1 september organi-

seert de TeldersStichting wederom een editie van 

haar jaarlijkse zomerschool. Tijdens deze vierdaagse 

intensieve cursus, bij de Internationale School voor 

Wijsbegeerte te Leusden, verzorgen diverse politi-

ci en wetenschappers inleidingen over de liberale 

filosofie en de praktische toepassing van het libe-

ralisme op concrete beleidsterreinen. Tevens dagen 

vertegenwoordigers van andere ideologische stro-

mingen de deelnemers uit met kritiek op het libera-

lisme vanuit hun eigen overtuiging.

Voor de cursus, inclusief drie overnachtingen, de 

maaltijden en een lidmaatschap van de Telders-

Stichting, geldt een eigen bijdrage van 175 euro. 

Aan de zomerschool kunnen maximaal twintig ge-

talenteerde jongeren deelnemen die hun studie aan 

het afronden zijn of recent hebben afgerond. Se-

lectie vindt plaats op basis van motivatiebrief & CV, 

alsmede een gesprek. 

Stuur uiterlijk 15 juni een motivatiebrief met CV 

naar info@teldersstichting.nl ter attentie van direc-

teur Patrick van Schie.



Op de ochtend van de aanslagen in Brussel stond 

dit interview met Hans van Baalen gepland. De bi-

zarre situatie deed zich voor dat Hans die ochtend 

met de trein vanuit zijn woonplaats Den Haag naar 

Brussel reisde, langs de nationale luchthaven Za-

ventem en langs het trein- en metrostation Schu-

man, pal naast metrostation Maalbeek. Hoewel hij 

aangeeft zelf nooit in gevaar te zijn geweest, was 

hij op enkele minuten afstand van deze rampplek-

ken toen de terreuraanslagen plaatsvonden. Zijn 

eerste afspraak die dag: spreken met Liber over zijn 

voorliefde voor treinen. Die afspraak kon toen niet 

doorgaan, omdat Brussel in chaos verkeerde.

‘Reizen met de trein is de mooiste 

manier van verplaatsen’

‘Door zoveel mogelijk te reizen per trein lukt het mij 

om ontspannen van A naar B te gaan, gedurende 

de rit wat te lezen en vaak veel moois te zien van-

uit het treinraampje.’ Voor de gelegenheid wordt 

het treinmuseum Train World in de Brusselse deel-

gemeente Schaarbeek bezocht. Een gloednieuw 

museum waar de meest machtige treinen en meer 

dan 1.200 historische voorwerpen uit de Belgische 

treingeschiedenis worden tentoongesteld. Waar de 

meeste bezoekers gebruikmaken van audiobegelei-

ding om meer te leren over de museumcollectie, is 

dat voor Hans niet nodig. Sterker nog, zonder ooit 

eerder in het museum geweest te zijn, fungeert 

Hans als een persoonlijke gids. Het maakt duide-

lijk hoeveel de geboren Rotterdammer van treinen 

weet en hoe vaak hij gebruik maakt van de trein als 

vervoersmiddel. ‘Kijk, hier staan we voor de stoom-

locomotief L’Eléphant. Dit was de allereerste trein 

Vanuit de trein zie je zoveel meer, klinkt als een fraaie nieuwe reclameslogan van een wille-

keurig spoorbedrijf. Maar in werkelijkheid is dit een zinspreuk van Europarlementariër Hans 

van Baalen. Vanuit zijn functies als leider van de VVD in het Europees Parlement, als hono-

rair voorzitter van de Liberale Internationale en als partijvoorzitter van de Europese liberalen 

(ALDE) reist hij naar de verste uithoeken op aarde. De trein is zijn favoriete vervoermiddel 

om dit te doen. Door te reizen met de trein creëert Hans in de snelle en dynamische wereld 

van politiek tijd en ruimte om op adem te komen. Van fast food naar slow food. Van fast 

politics naar slow politics.

op het Europese vasteland. Met deze locomotief 

werden 1835 tussen Brussel en Mechelen de eerste 

reizigers vervoerd. En daar, daar zie je de Type 12 

Atlantic stoomlocomotief! Dat is echt een typische 

jaren ’30 stoomlocomotief. Toen werd de aerody-

namische vormgeving van trein steeds belangrijker. 

Dat suggereert namelijk snelheid. Deze trein is dui-

delijk geïnspireerd door het futurisme.’

‘De spoorwegen waren de motor 

achter de ongekende economische 

groei tijdens de industriële revolutie’

Tussen alle klassieke pronkstukken legt Hans uit dat 

de komst van de trein het dagelijkse leven van toen 

ingrijpend heeft gewijzigd. ‘De spoorwegen waren 

de motor achter de ongekende economische groei 

tijdens de industriële revolutie’, aldus Hans. Vanaf 

de tweede helft van de 19de eeuw gingen de Eu-

ropese spoorwegbedrijven diensten aan bieden om 

de dagelijkse mobiliteit van de Europeaan te ver-

beteren. ‘In West-Europa maakten stoomlocomo-

tieven vanaf toen een indrukwekkende technologi-

sche evolutie door. Reizen met de trein werd steeds 

sneller, veiliger en comfortabeler. In veel delen van 

Europa word je nog aan die tijd herinnerd, omdat 

de technologische evolutie die wij doormaakten 

aan hen voorbij is gegaan. Ik kan mij de treinrit door 

Oekraïne van Lviv, Kyiv naar Jalta op de Krim nog 

goed herinneren. Een reis terug in de tijd. Door de 

annexatie van de Krim door Rusland rijdt die trein 

niet meer. Alles aan die trein was oncomfortabel 

en oud, heel oud. Maar aan de andere kant heeft 

zo’n verouderde boemeltrein veel meer charme dan 

de moderne treinen die wij tegenwoordig kennen. 

Ik heb tijdens die treinreis ook landschappen ge-

zien die ik vanuit het vliegtuig gemist zou hebben. 

Treinreizen onder primitieve omstandigheden ver-

broedert. De Oekraïners in de coupé deelden hun 

brood met mij en ik mijn mineraalwater met hen 

en we begrepen elkaar ondanks de taalbarrière. In 

Zuidoost-Azië heb ik overigens de mooiste land-

schappen vanuit de trein gezien. Met de nostal-

gische Eastern & Oriental Express ben ik toen van 

Bangkok naar Singapore gereisd. Deze treinrit was 

een unieke manier om het hart van Azië te ontdek-

ken, een mogelijkheid die wederom niet geweest 

zou zijn indien je met het vliegtuig gaat. Met "die 

bloutrein" van Johannesburg naar Kaapstad maak-

te eenzelfde indruk. Een ander groot pluspunt van 

het reizen per trein is dat je in het centrum van een 

plaats aankomt en vaak is zo’n treinstation van gro-

te architectonische schoonheid. Neem bijvoorbeeld 

de treinstations in de drie grootste steden van ons 

land, het moderne in Rotterdam en de klassieke in 

Amsterdam en Den Haag. Dat zijn drie hele mooie 

entrees van drie prachtige steden.’

Door Sander Troost
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HET AUTEURSRECHT OP DE IN DEZE KRANT 

VERSCHENEN ARTIKELEN WORDT DOOR 

DE VVD VOORBEHOUDEN.

DE VVD HEEFT ALLE ZORG GEGEVEN AAN HET 

NAKOMEN VAN WETTELIJKE REPRORECHTEN.

IS HET DESONDANKS ZO, DAT ER RECHTHEBBENDEN 

ZIJN, DIE NIET GETRACEERD KONDEN WORDEN OF 

VAN WIE DE CLAIM OP GEBRUIKT MATERIAAL NIET 

BEKEND WAS, DAN WORDEN ZIJ VERZOCHT ZICH 

SCHRIFTELIJK MET DE VVD IN VERBINDING TE STELLEN, 

MET OPGAVE VAN HUN CLAIM EN DE UITGAVE WAAR-

OP DEZE CLAIM GEBASEERD IS.

In deze rubriek nodigt de redactie u uit om uw mening te geven over (partij)
politieke zaken. Wilt u een bijdrage leveren, mailt u dan naar liber@vvd.nl 

Ik schrijf deze column terwijl het zomer-
reces snel naderbij komt.

De zomerperiode is bij uitstek geschikt 
voor hard werkende mensen om net even 
iets meer tijd te besteden aan onze fami-
lie en vrienden. En dat is belangrijk. Want 
uiteindelijk doen we wat we doen voor 
de mensen die ons dierbaar zijn. Het is 
niet moeilijk om in de waan van alle dag 
juist dat belangrijke element te vergeten. 

En zo voel ik dat soms ook in de politiek. 
Alle grote, vaak ook mondiale, vraag-
stukken schreeuwen  voortdurend om 
aandacht. Alles staat met alles in ver-
binding en het is niet eenvoudig om alle 
ingewikkelde knopen op een verstandige 
manier te ontwarren. 

Voor mij gaat politiek uiteindelijk over 
wat de effecten van al die complexe gro-
te vragen zijn voor het individu. Politiek 
gaat dus altijd over mensen. Alles is terug 
te brengen naar het belang van de fami-
lie die in de komende zomerperiode, sa-
men met vrienden, kan genieten van een 
mooie dag of avond. 

Kunnen zij met vertrouwen naar de toe-
komst kijken? Weten ze zich ervan ver-
zekerd dat zij hun leven in vrijheid, vei-
ligheid en welvaren zelf inhoud kunnen 
geven? Zijn zij ervan overtuigd dat be-
stuurders en volksvertegenwoordigers 
zich maximaal inzetten om ons mooie 

waardevolle Nederland te beschermen en 
zich verder te ontwikkelen? 

Gelukkig leven wij in een land waar heel 
veel heel goed geregeld is. Daarmee doe 
ik niets af aan zaken die nog beter kun-
nen en moeten. Ik doe ook niets af aan 
individuele gevallen waarin zaken fout 
lopen of mensen die zich in moeilijke om-
standigheden bevinden. Maar ik stel wel 
vast dat wij als Nederlanders, in vergelijk 
met vele anderen, reden hebben om trots 
te zijn op wat is bereikt.

Politiek gaat altijd over mensen schreef ik 
hierboven. En voor mij is het mijn voor-
naamste motivatie om binnen de VVD 
actief te zijn. Het was ook mijn voor-
naamste reden om (lang geleden) lid van 
de VVD te worden. Toen ik als jong vent-
je tijdens mijn eerste congres met grote 
ogen zat op te kijken naar al die belang-
rijke VVD’ers, die ik alleen uit de krant en 
van televisie kende, kon ik niet vermoe-
den dat ik ooit nog eens partijvoorzitter 
zou mogen zijn.

Als partijvoorzitter ben je 24 uur per dag 
en 7 dagen in de week beschikbaar en dat 
stopt niet tijdens het zomerreces. Toch ga 
ik in deze zomer ook weer wat extra tijd 
hebben om met degenen die mij dierbaar 
zijn te genieten van het mooie dat ons 
verbindt.

En dat is wat ik u ook wens: een mooie 
zomer samen met de mensen waar u om 
geeft. Geniet ervan!

Henry Keizer, Partijvoorzitter
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Ivo ten Hagen

Bijna alle politieke partijen hebben het over 

sociale rechtvaardigheid. Ook de VVD. Je zou 

kunnen denken dat alle partijen elkaar hierop 

kunnen vinden, maar dat ligt wat genuanceer-

der. In de trainingen vraag ik altijd wat men 

eronder verstaat. Ik doe wat mensen tekort, 

maar de reactie ongeveer een excuus om voor 

bijstand te zijn, want je kunt mensen toch niet 

laten creperen. Het getuigt in ieder geval van 

een goede inborst.

Bij sociale rechtvaardigheid gaat het om soci-

aal en om rechtvaardig. Rechtvaardigheid gaat 

over eerlijkheid in formele systemen. Een rech-

ter kan rechtvaardig zijn bij een uitspraak in de 

rol van rechter, maar eerlijk bij een uitspraak 

als mens. Een flitskast die flitst als 's nachts de 

weg leeg is, vinden we niet rechtvaardig want 

de kast is neergezet vanwege de verkeersveilig-

heid en die is om 02.00 uur niet in gevaar.

De toevoeging sociaal zegt wat over de groep. 

Sociale dieren leven in groepen, solitaire die-

ren vooral alleen. Bij sociale rechtvaardigheid 

gaat het er dus niet om of één mens eerlijk be-

handeld wordt, maar de hele groep. Pas als de 

handeling begripvol uitgelegd kan worden naar 

alle leden van de groep kan die als sociaal recht-

vaardig betiteld worden.

Ik geef een paar voorbeelden ter verduidelij-

king. Als we mensen uitkeringen geven is dat 

sociaal rechtvaardig als we dat bevredigend 

kunnen uitleggen aan degene die de uitkering 

krijgen maar ook aan degene die het moeten 

betalen. Daarom is het zo belangrijk om mis-

bruik aan de kaak te stellen, want men ervaart 

dat niet als rechtvaardig. Daar wil je niet aan 

bijdragen.

Als we besluiten om een groep vluchtelingen op 

te vangen noemen we dat sociaal. Maar het is 

alleen sociaal rechtvaardig als we dat ook kun-

nen uitleggen aan de mensen die er naast of in 

de buurt wonen.

Als we een weg over iemands erf aanleggen is 

het alleen sociaal rechtvaardig als we het kun-

nen uitleggen aan de gebruikers en aan de 

grondeigenaar. Die moeten we natuurlijk scha-

deloosstellen omdat we een grondrecht op ei-

gendom hebben.

Kortom, sociaal rechtvaardig is een wederkerig 

begrip. Het gaat om ieder individu. Het is libe-

raal!
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EEN BAKKIE MET RAYMOND ’T HART
CHAUFFEUR EN BARISTA VAN DE KOFFIETRUCK
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De koffietruck was op maandag 6 juni aanwe-

zig bij een bijzonder evenement in het hart van 

Emmen. Wat begon als groepsopdracht voor het 

TopTalenten traject Drenthe, groeide uit tot een 

zeer geslaagde open netwerkavond. Meer dan 

120 belanghebbenden en belangstellenden wa-

ren die avond aanwezig waaronder ondernemers, 

vastgoedeigenaren en politici. 

GEEN EENZIJDIGE MANIER

In februari van dit jaar ontstond het idee om 

aandacht te vragen voor de leegstaande winkel-

panden. Aanleiding hiervoor zijn de zorgen over 

leegstaande winkelpanden en de komst van de 

Retailagenda’s (zowel van de provincie en binnen 

gemeentes). Het is een zorg die ook zeker in de 

maatschappij wordt gevoeld, mede door faillisse-

menten van grote ketens die toch jaren het aan-

gezicht van een winkelcentrum waren. Aandacht 

vragen is goed, maar is vaak een eenzijdige ma-

nier van communiceren. Hoe krijgen we zo veel 

mogelijk belanghebbenden om tafel in een open 

discussie ongeacht hun achtergrond of politieke 

kleur? Zo ontstond het idee voor ‘De dag van de 

leegstand’.

Met een (actueel) thema als winkelleegstand zijn 

geschikte locaties dan ook niet moeilijk te vinden. 

Een leegstand pand in het centrum van Emmen 

van maar liefst 1500 vrije vierkante meters. En 

leegstaand is dan ook echt leegstaand: alles was 

afgesloten en het pand was enkel een lege box 

van beton. Van noodzakelijke voorzieningen zoals 

dixies  tot sfeervolle aankleding werden geregeld 

om iedereen toch gastvrij te kunnen ontvangen. 

NIET ALLEEN VVD’ERS

We mochten tijdens de dag van de leegstand ‘s 

avonds dan ook ruim 120 belangstellenden ont-

vangen, niet alleen VVD-ers, maar ook raadleden 

van o.a. CDA, PvdA, lokale partijen en CU zaten 

in de zaal. Tweede kamerlid Agnes Mulder(CDA) 

kwam met Tweede Kamerlid Erik Ziengs naar Em-

men.

Na woorden van welkom door dagvoorzitter Erica 

Georgius en Erik Ziengs volgde een eerder op-

genomen woord van Henk Kamp. Helaas kon de 

minister niet persoonlijk aanwezig zijn op deze 

avond. Twee maanden eerder is de groep naar 

Den Haag afgereisd voor een gesprek 

en is dit welkomstwoord opgenomen.  

Een quiz, geleidt door Chantal Starke, bracht de 

aanwezigen in sneltreinvaart ingelezen in leeg-

stand.  Waarna de sprekers Tony Wijntuin, Tom 

Kikkert en Erik Struijlaart vanuit drie verschillende 

invalshoeken het probleem aankaartten. Vooral 

het verhaal van de Drentse Kikkert zorgde voor 

(h)erkenning: ‘Een consument handelt voor 90% 

uit emotie en intuïtief. Daar moet je op inspelen. 

De huidige consument wil beleving en gezellig-

heid!’ aldus Kikkert.

DOEL VAN DE AVOND WAS HET AANGAAN VAN ONDERLIN-

GE GESPREKKEN EN DISCUSSIES. 

Onder leiding van Anique Snijders en Myriam 

Jansen werden deze (soms) heftige discussies 

gevoerd tussen politici, ondernemers en vast-

goedeigenaren waarbij kritische noten zeker niet 

werden geschuwd.

RESULTAAT 

Nu enkele weken later kijken de organisatoren 

terug op een geslaagde avond. Een traject van 

onder andere maandenlang campagne voeren op 

social media en posters plakken op leegstaande 

panden door heel Drenthe. Een door Mark Stro-

lenberg en Casper ter Waarbeek geschreven noti-

tie met de resultaten van de avond zal binnenkort 

worden aangeboden aan de gedeputeerden en 

colleges in Drenthe.

WIL JE MEER WETEN OVER DEZE OPEN NETWERKBIJ-

EENKOMST EN ONZE AANLOOP ERNAARTOE OP SOCIAL 

MEDIA? ZIE TWITTER @DAGVDLEEGSTAND OF FACEBOOK.

COM/DAGVDLEEGSTAND. 

DE TRUCK ZIET ER GEWELDIG UIT! HEBBEN WE DE TRUCK 

ZO KANT EN KLAAR GEKOCHT?

‘Integendeel. In het voortraject ben ik bij verschil-

lende carrosseriebouwers geweest en uiteindelijk 

kreeg ik overal hetzelfde antwoord. Het zou zes 

maanden duren voordat er een kant en klare kof-

fietruck afgeleverd kon worden. Ze verklaarden 

mij ook allemaal voor gek toen ik zei dat we het 

dan maar zelf gingen doen. We moesten namelijk 

binnen vier maanden operationeel zijn.

Ik voelde een enorme druk, want ik ben geen 

professioneel carrosseriebouwer. Maar na een 

aantal bezoeken raakte ik ervan overtuigd dat we 

deze klus ook zelf konden klaren. We hebben een 

hele lelijk, kale truck gekocht. De truck hebben 

we geïmporteerd uit Amerika waar hij vroeger 

dienst heeft gedaan bij het Amerikaanse leger om 

materiaal te vervoeren. 

We hebben de truck helemaal gestript en van-

af nul opgebouwd. Het heeft een week geduurd 

voordat we het robuuste interieur eruit hadden. 

Met een week bedoel ik zeven dagen, vijftien uur 

per dag keihard werken. De daadwerkelijke bouw 

heeft zes weken geduurd. En ik moet zeggen, ik 

ben er erg trots op. Het eindresultaat is precies 

wat wij vooraf voor ogen hadden.’

EN EEN VRACHTWAGENRIJBEWIJS, HAD JE DAT AL?

‘Nog een uitdaging. Ik heb mij gemeld bij een lo-

kale rijschool met de mededeling dat ik heel snel 

mijn groot rijbewijs wilde halen. Dus tussen mijn 

baan op het Algemeen Secretariaat en het bou-

wen van de truck door heb ik ook mijn theorie en 

groot rijbewijs gehaald in vier weken.’ 

KON JE ALTIJD AL ZO’N GOED BAKKIE ZETTEN?

‘Ha, ik bleek een natuurtalent! Ik had het snel 

onder de knie. De koffiemachine is een prachti-

ge handmatige hendel machine. Maar wel eentje 

waar je met veel kracht en liefde lekkere koffie 

uit kunt halen. Het was misschien toch iets han-

diger geweest als we een eenvoudige automaat 

in de truck hadden geplaatst. Maar ik heb zoveel 

mogelijk geprobeerd om de truck zowel vanbin-

nen als vanbuiten een ambachtelijke uitstraling te 

geven, en daar hoort zo’n automaat gewoon bij.’

WAT KOMT ER BIJ KIJKEN ALS JE MET DE KOFFIETRUCK 

OP PAD GAAT? 

‘Als we bijvoorbeeld naar een markt op braderie 

in het land gaan dan begint de dag vaak om 5.00 

of 6.00 uur s’ochtends. De truck staat namelijk 

niet bij mij voor de deur maar in een opslag. Ik 

controleer de voorraden, en vul de watertanks 

met vers water. 

Dan ga ik de weg op, en zorg ervoor dat ik rond 

8.00 uur aanwezig ben op de plek van bestem-

ming. Want net als de andere deelnemers moet 

ik opbouwen en ik wil natuurlijk de allermooiste 

plek! 

Voor ik de eerste bak overheerlijke koffie kan 

zetten ben ik nog een uur bezig met de truck in-

stalleren. Gelukkig zijn er dan altijd al vrijwilligers 

aanwezig om mij te helpen. Rond 9.00 uur gaan 

we van start, ik zet de hele dag koffie, de vrij-

willigers voeren de gesprekken en halen e-mail-

adressen op. Het is hard werken. Ik heb dagen 

dat ik 200 bakkies zet maar ook dagen dat ik er 

750 zet. De dag eindigt meestal om 17.00 uur en 

dan begin ik met afbreken en opruimen. Ik breng 

de truck naar de opslag, vaak maak ik de truck 

dan ook nog even schoon. Rond 21.00 uur plof 

ik moe, maar voldaan op de bank. Het is hard 

werken, maar ik werk op zo’n dag met zoveel 

leuke en vrolijke mensen om mij heen. Ik durf te 

beweren dat ik misschien wel de leukste baan heb 

binnen de hele partij.’

WAT IS JE LEUKSTE ERVARING TOT NU TOE?

‘Dit is een lastige vraag, ik ontmoet zoveel men-

sen en er zijn zoveel mooie verhalen. Maar er is 

één moment dat er voor mij echt uitspringt, en 

dit is een moment in Den Haag. Er komt een man 

op de truck aflopen, we raken in gesprek en ik 

bied hem een bakkie aan. Hij reageert nors en 

negatief en bij de tweede slok realiseert hij zich 

dat hij koffie heeft aangenomen van de VVD. De 

man wordt nog negatiever vooral over de VVD. 

Ook aanwezig is wethouder Boudewijn Revis. Na 

een tijdje ontstaat er tussen beiden een heel ge-

moedelijk gesprek. De man vertelt over zijn pro-

blemen en Revis bespreekt met hem mogelijke 

oplossingen. Er worden handen geschud en dan 

loopt de man vrolijk weg bij de truck. En dat is nu 

precies waar het bij deze campagne om draait. 

Om een goed gesprek te voeren met iedereen, of 

ze nu VVD-stemmer zijn of niet. Dat is mooi om 

te zien, tot op de dag van vandaag loopt iedereen 

met een glimlach weg. ’

 

  

DAG VAN DE LEEGSTAND

RUIM TWEE MAANDEN IS HIJ AL OP PAD DOOR HET HELE LAND. RAYMOND ’T HART BRENGT DE KOFFIETRUCK NAAR AL 

DIE VVD-VRIJWILLIGERS DIE DE STRAAT OP GAAN OM TE PRATEN MET MENSEN OVER HUN ZORGEN. MAAR OOK OVER 

HOE WIJ NEDERLAND IN DE TOEKOMST NOG BETER KUNNEN  MAKEN. LIBER GAAT IN GESPREK MET RAYMOND OVER 

DE KOFFIETRUCK EN DE CAMPAGNE ‘BAKKIE DOEN?’

HEEFT U EEN VRAAG OVER DE CAMPAGNE 

‘BAKKIE DOEN?’OF WILT U DE TRUCK RE-

SERVEREN? STUUR DAN EEN E-MAIL NAAR: 

BAKKIEDOEN@VVD.NL
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Hoeveel gezondheid-apps heeft u op uw smart-

phone? Kunt u uw medische gegevens al online 

inzien? En kunt u straks langer thuis blijven wo-

nen door middel van slimme sensoren? Het  zijn 

allemaal voorbeelden van eHealth: het gebruik 

van ICT in de gezondheidszorg, om zo de zorg 

beter te maken. eHealth geeft kansen voor de ge-

zondheidszorg om te werken aan een betere kwa-

liteit van leven en meer zelfstandigheid voor de 

patiënt. De zelfredzaamheid wordt bevordert en 

daarmee dus ook de vrijheid. 

De keuzevrijheid van mensen  wordt groter, om-

dat het zorgaanbod wordt vergroot en ook is de 

patiënt minder plaats- en tijdgebonden. Dit be-

vordert dus ook de toegankelijkheid van de zorg. 

Door zorg op afstand te verlenen, kan zowel reis-

tijd als behandeltijd bespaard worden. eHealth 

zorgt er dus voor dat u een betere kwaliteit van 

zorg, meer keuzevrijheid en meer zelfstandigheid 

krijgt. Onze ouderen hoeven minder snel naar 

een verzorgingshuis en kunnen langer zelfstan-

dig thuis wonen. 

Helaas wordt er nog te weinig gebruik gemaakt 

van deze mogelijkheden. Het is dus zaak om 

meer aandacht aan eHealth te besteden. Leen-

dert de Lange is woordvoerder Volksgezondheid, 

met onder andere eHealth in de portefeuille. Hij 

organiseerde daarom  in samenwerking met de 

Zorginnovatiewinkel, een pop-up store gericht 

op zorginnovaties,  een netwerkbijeenkomst over 

eHealth.  Er werd gepraat over de belemmerin-

gen, kansen en oplossingen voor zorginnovaties. 

En dit heeft zijn vruchten afgeworpen, door goe-

de discussies in de zaal en het uitwisselen van 

mooie ideeën. Het is mooi om te zien hoe een 

eHealth-platform is ontstaan, waarbij verschil-

lende mensen uit de zorg bijeen zijn gekomen. 

Want voor een brede invoering van eHealth, is sa-

menwerking nodig. ‘Leer van degenen die je zijn 

voorgegaan en deel je eigen ervaringen met ande-

ren’ was dan ook de videoboodschap van Minister 

Schippers. En gelukkig werden deze ervaringen 

ook gedeeld. Wat zowel op de eHealth-week in 

Amsterdam als op de netwerkbijeenkomst naar 

voren kwam, was het patiëntenperspectief. Want 

wanneer het gebruikersgemak hoog in het vaan-

del staat, zal de patiënt de innovatie eerder accep-

teren. Het uitgangspunt van de bijeenkomst was 

daarom logischerwijs de patiënt en het was goed 

om te zien dat dit thema bij iedereen centraal 

stond. 

Er is op deze avond een mooi en waardevol net-

werk ontstaan, waarbij goede ideeën werden 

uitgewisseld. Deze aanpak om vanuit de Tweede 

Kamer met behulp van het thematisch netwerk 

Gezond en Zorg een avond te organiseren voor 

en door zorginnovatoren smaakt naar meer. Van-

uit ondernemers volgde positieve reacties, zoals 

het goede verbinden en samenbrengen vanuit 

de VVD. Werken vanuit een netwerk werkt, want 

goede zorg maak je samen! 

Leendert de Lange, Tweede Kamerlid

Cora van Nieuwenhuizen
Europees Parlement
Economische en 
Monetaire Zaken.
Industrie, Research 
en Energie

Hans van Baalen
Europees Parlement,
Buitenlandse Zaken,
Veiligheids- en Defensiebeleid, 
Internationale Handel

Sancties tegen Rusland 
In juli verlopen de Europese sancties tegen 

Rusland. Gezien de verslechterende situatie in 

Oost-Oekraïne, is het van essentieel belang dat de 

sancties worden verlengd. Echter, in steeds meer 

lidstaten gaan stemmen op om het sanctieregime 

verzachten, danwel te beëindigen. Volgens Duitse 

minister Steinmeier moet Rusland een drijfveer 

worden aangereikt om veiligheid Oost-Oekraïne 

te verbeteren. Ook Italië, Griekenland en Honga-

rije willen, de sancties verlichten. Half juni be-

zocht EU-Commissievoorzitter Jean Claude Junc-

ker Sint-Petersburg, waar hij één-op-één sprak 

met de Russische president Vladimir Poetin. 

Dit zijn stappen in de verkeerde richting. De sanc-

ties zijn direct gekoppeld aan de naleving van 

het Minsk-II-akkoord door Rusland. Hiervan is 

echter geen sprake. De illegale annexatie van de 

Krim door Rusland en het oplaaiende door Rus-

land mogelijk gemaakte separatistische geweld 

in Oost-Oekraïne, geven eerder aanleiding om de 

duimschroeven aan te draaien dan de teugels te 

laten vieren. Bovendien sorteren de sancties én 

de lage olieprijs het beoogde effect. De Russische 

economie staat onder zware druk en de energie- 

en defensiesector worden hard geraakt. De groot-

schalige NAVO-oefeningen in de Baltische Staten 

laten Poetin zien dat de NAVO geen Russische in-

terventie in het Balticum zullen toestaan.

Het verlichten of zelfs opheffen van de Europese 

sancties tegen Rusland zou een ondoordachte en 

zeer contraproductieve stap zijn. Hiermee wor-

den alle inspanningen van de EU- en de NAVO-lan-

den ondermijnd om de Russische agressie in te 

dammen. Bovendien is het een vrijbrief voor dic-

tators ,die het internationale recht aan hun laars 

lappen. China zou ervan overtuigd kunnen raken 

dat het bedreigen, klemzetten en mogelijk zelfs 

annexeren van Taiwan door de internationale 

gemeenschap zal worden gedoogd. Het laat zien 

dat territoriale agressie loont en dat de EU, de VS, 

resp. de NAVO niet bereid zijn om afspraken met 

harde sancties af te dwingen.    

Zolang als het Minsk-II-akkoord niet is uitgevoerd, 

dient de EU voet bij stuk te houden. Alleen dan is 

de EU een geloofwaardige speler op het wereld-

toneel. 

 

 

Slow Politics
Toen ik in de jaren ’90 in Oisterwijk begon in de 

gemeentepolitiek stonden we pas aan het begin 

van de digitale revolutie. Ik herinner me veel ze-

nuwachtig gedoe met virussen en storingen op 

PC’s. Stukken werden altijd geprint, want anders 

kon je er geen aantekeningen bij maken. De raads-

stukken werden door de gemeentebode zelfs aan 

huis bezorgd. Als je niet thuis was, was je onbe-

reikbaar. Slechts een enkele mr. Gadget was in die 

tijd in het bezit van een mobiele telefoon, model 

koelkast. Een mail beantwoorden na een paar 

dagen was heel normaal. Wat was het achteraf 

bezien heerlijk rustig en overzichtelijk allemaal.

Nu doen we alles digitaal en mobiel. Digitaal wer-

ken is mooi, want het bespaart veel papier, inkt, 

verzendkosten etcetera. Het is duurzaam en goed 

voor het milieu.

Mobiel werken is ook handig. Het geeft veel be-

wegingsvrijheid. Ik vind het super relaxt, dat ik 

zelfs in de trein naar Brussel met de hele wereld 

in contact kan zijn. Ik kan het doorgeven als ik 

vertraging heb. Op mijn i-Pad kan ik het nieuws 

volgen (inclusief social media), mijn mails be-

antwoorden, stukken schrijven. Alles wat ik zou 

willen.

Maar er is ook een keerzijde.  Alles moet nu direct 

en ‘on the spot’ gebeuren. Er worden instant-re-

acties verwacht op mail, sms, app, Twitter, Face-

book en LinkedIn. Bovendien is de hoeveelheid 

enorm toegenomen, doordat het sturen van een 

berichtje nauwelijks iets kost. Ik krijg er dagelijks 

vele honderden. Dit brengt het gevaar mee van 

overhaast en ondoordacht reageren, terwijl het 

juist in de politiek belangrijk is het hoofd koel 

te houden en nuchter te blijven nadenken. We 

moeten ons niet laten opjagen en tijd nemen voor 

reflectie om verstandige besluiten te kunnen ne-

men. Kwaliteit moet voorop staan. Daarom vraag 

ik begrip voor op zijn tijd een beetje 'slow politics'.

Verbindend Voetbal
Afgelopen maart werd Brussel opgeschrikt door 

terroristische aanslagen, eerst op het vliegveld, 

daarna op het metrostation dat naast het Euro-

pees parlement ligt. Al snel bleek dat de daders 

uit de probleemwijk Molenbeek kwamen. Het Ne-

derlandse voetbalteam in Brussel, ‘Oranje in Brus-

sel’, kwam met een mooi initiatief in de geest van 

Cruyff. Samen met de organisatie PlayandPeace 

lanceerden ze een campagne om 100.000 euro in 

te zamelen voor de aanleg van een CruyffCourt in 

Molenbeek. 

Zelf ben ik een voetbalfan, ik kijk én speel graag. 

Elk weekend ben ik thuis in Friesland, waar ik 

speel in het 3e van SC Makkinga, een goede uit-

laatklep na een drukke week in het Europees 

Parlement. Sport werkt verbindend, in Friesland, 

maar wellicht ook in Molenbeek. Ik ben dan ook 

trots dat ik, met oud-voetballers Jan Mulder en 

Mbo Mpenza, de campagne mocht lanceren. Het 

komende jaar worden verschillende organisaties 

uitgedaagd met een ‘melkbus challenge’. Zij krij-

gen een PlayandPeace melkbus, die ze kunnen 

vullen met bijdrages voor de CruyffCourt tot de 

bus naar de volgende locatie gaat. Ook Nederland-

se organisaties doen mee, bedrijven, maar bijvoor-

beeld ook de stad Amsterdam. Om de challenge te 

lanceren speelden de verschillende landenteams 

een benefiet-toernooi. Ikzelf en mijn medewerker 

deden ook mee. Nederland werd tweede, na winst 

op Duitsland. Het Belgische team, bestaande uit 

spelers uit Molenbeek, won het toernooi.

Voor meer informatie zie www.playandpeace.be 

of stuur mij een mailtje: jan.huitema@ep.europa.eu

Toen ik hoorde dat een meerderheid van de 

Britse bevolking voor een Brexit had gekozen, 

was de gedachte die bij mij opkwam: laat “Eu-

ropa” uit dit slechte nieuws een waardevolle 

les trekken. Laat het een wake-up call zijn. 

Want veel mensen “snappen” Europa niet 

meer. Ze ergeren zich aan de bureaucratie en 

de onzinnige regels die “Brussel” over ons 

uitstort, terwijl zij oplossingen willen voor de 

grote uitdagingen als de economische crisis en 

het vluchtelingenprobleem. Mensen hebben 

niet meer het gevoel dat de EU onze belangen 

vertegenwoordigt. Onze goede gezondheids-

zorg, onderwijs en sociale zekerheid worden 

al lang niet meer gekoppeld aan de econo-

mische voordelen die de EU met zich mee-

brengt. Waar de EU ooit stond voor veiligheid 

en welvaart, roept “Brussel” steeds vaker een 

gevoel van bedreiging en onzekerheid op. Als 

je baan dreigt te worden overgenomen door 

een Oost-Europese collega. Als jouw dorp vol-

stroomt met inwoners uit andere EU lidstaten 

zoals Polen, Bulgarije of Roemenië. Als de bui-

tengrenzen onvoldoende bewaakt worden met 

een asielinstroom tot gevolg. 

De vraag is hoe we nu voort moeten gaan met 

de EU. Wij zijn niet van het Eurofiele kamp dat 

alleen maar wijst op de macro-economische 

voordelen en nog sneller en verder wil inte-

greren, op weg naar de Verenigde Staten van 

Europa. We zijn ook niet van het anti-Europese 

kamp dat alleen maar wijst op de onzekerheid 

die de EU met zich meebrengt en pleit voor 

een Nexit. Beide uitersten zijn een recept voor 

ellende. Als we de bedreigingen en onzekerhe-

den van mensen niet adresseren, dan hebben 

we niets aan de macro-economische voordelen 

van de EU. Dan eindigen we met een EU zon-

der draagvlak. 

Als we alleen maar wijzen op de onzekerheden 

die mensen voelen, dan gaan we volledig voor-

bij aan de grote welvaart die de EU ons brengt. 

Ook dat heeft grote gevolgen, getuige de cha-

os en onzekerheid die momenteel in Groot Brit-

tannië heerst. Zouden wij daarin meegaan, dan 

zouden wij toelaten dat er wordt gegokt met 

de belangen van Nederlanders.  

De EU zal zijn eigen bestaansrecht opnieuw 

moeten bewijzen. De VVD wil een EU die eco-

nomische maatregelen neemt die onze wel-

vaart daadwerkelijk vergroten. Die gericht zijn 

op groei voor de hele EU en niet op herverde-

ling van welvaart tussen de EU landen. Een EU 

waarin economische en financiële afspraken 

die we maken, ook door alle landen worden 

nagekomen. Een EU die de buitengrenzen be-

waakt en de vluchtelingencrisis aanpakt. 

Voor de korte termijn moet onze prioriteit zijn 

om de effecten van de Brexit voor 

ons land zoveel mogelijk te 

beperken. Wij laten ons niet 

gek maken. Niet door de 

Britten en ook niet door 

de EU. 

Halbe Zijlstra

Fractievoorzitter Tweede Kamer

Meer vrijheid en zelfstandigheid 
door innovaties in de zorg
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UITNODIGING!

Waar gaat het naar toe in 2025? 
Waar moeten we rekening mee houden op het 
gebied van zorg, onderwijs en werkgelegenheid?

Kick-off zorgnetwerk over de Robotisering van de Zorg

Maandag

september
5

Voor politici, zorgverleners, onderwijs, 
studenten en andere geïntereseerden

Zorgcampus Noorderboog in Meppel 
(Hoogeveenseweg 38)

Prominente sprekers

Speeddaten

Ontvangst: 19:00 uur!

Meld je nu aan!
digizorg2016@gmail.com

facebook.com/digizorg

Is het tijdperk waarin de robot de mens 
gaat vervangen nu echt aangebroken?
‘In 2013 publiceerden onderzoekers aan Oxford, 

Frey en Osborne, een onderzoek waarin zij voor-

spelden dat in twintig jaar tijd 47 procent van 

alle banen in de Verenigde Staten door computers 

kunnen worden overgenomen. Vanaf dat moment 

stond ‘robotisering’ hoog op de politieke en maat-

schappelijke agenda. Maar niet in positieve zin. 

Robotisering lijkt gelijk te zijn geworden aan mas-

sawerkeloosheid, een enorme kloof tussen rijk en 

arm en onderwerping van de mens aan de machine.  

Dit is onterecht. Dit zouden gevolgen kunnen zijn 

- maar alleen als we dat laten gebeuren.‘

Maken mensen zich dan onterecht zor-
gen over  het verdwijnen van hun baan?
‘Op termijn zullen robots bijna al het automati-

seerbare werk voor ons doen. De robot is nooit 

ziek en je hoeft de robot ook geen salaris te beta-

len. De angst is dus begrijpelijk: je kunt je nu een-

maal veel beter voorstellen wat er gaat verdwijnen 

dan wat er voor terugkomt. De zelfrijdende auto 

is inmiddels werkelijkheid geworden. Over enkele 

jaren kan het zomaar zijn dat vrachtwagens zon-

der chauffeur rondrijden en dat er zonder de tus-

senkomst van mensen pakketjes worden bezorgd. 

De baan van de vrachtwagenchauffeur verdwijnt 

dan. Maar soms gaat het mis met het bezorgen 

van pakketjes. De voormalig vrachtwagenchauf-

feur kan zich laten omscholen tot klantmanager 

en zo de fouten van de machine herstellen. Daar-

voor zal hij bijvoorbeeld wel een nascholingscur-

sus  communicatie of logistiek moeten volgen, hij 

kan niet met zijn armen over elkaar gaan zitten.’

‘Het komt echt wel goed met die vierde techno-

logische revolutie. Maar niet vanzelf, we moeten 

actie ondernemen en daarbij heeft Nederland 

een prima uitgangpositie. Wij Nederlanders zijn 

relatief hoogopgeleid, er kunnen dus veel uitvin-

dingen gedaan worden. Zowel onze digitale als fy-

sieke infrastructuur is uitstekend en het intellec-

tueel eigendom is in Nederland goed bescherm.’

We kunnen dus niet stilzitten. Wat moe-
ten we nu doen om te zorgen dat deze 
robotisering voor iedereen een succes 
wordt?
‘We moeten nieuwe technologie ruim baan geven 

en innovatie stimuleren. Daarnaast moeten we 

mensen in staat stellen om mee te bewegen met 

de nieuwe ontwikkelingen. Onze arbeidsmarkt 

is nu inflexibel, mensen moeten in de toekomst 

makkelijker van baan kunnen wisselen en zich in 

de loop van hun leven veel makkelijker bij of om 

kunnen scholen.’

‘En heel belangrijk: we moeten de robot de baas 

blijven. We moeten gewoon heel duidelijk aan-

gegeven dat we sommige dingen niet willen. Die 

ethische discussie moet daarom ook voortdurend 

gevoerd worden. Wat vinden we acceptabel en 

wat niet? Een voorbeeld: de zelfrijdende auto. 

Wie is de eindverantwoordelijke als er een onge-

luk gebeurd? De eigenaar van de auto of degene 

die de auto gefabriceerd heeft? Als een ree de weg 

op springt dan wijken wij nu uit. De kans is gro-

ter dat je de controle over het stuur verliest, tegen 

een boom aanrijd en sterft dan wanneer je tegen 

die ree aanrijd. Een zelfrijdende auto besluit 

waarschijnlijk om in die situatie gewoon door te 

rijden tegen die ree aan.  Die ree gaat wel dood, 

maar de kans dat jij het overleeft is groter. Maar 

wat nu als er een kudde koeien of een bejaarde 

oversteekt? ’Dat lijkt een absurde vergelijking, 

maar deze vergelijking is wel van belang voor de 

discussie die wij moeten voeren om te bepalen in 

hoever de machine een besluit voor ons mag ne-

men. 

‘De zorg is ook een heel mooi voorbeeld. Je kunt 

hier twee kanten op redeneren. Straks komt de 

robot langs om de juiste medicijnen toe te dienen 

en steunkousen aan te trekken. Heel efficiënte 

zorg. We zetten de robot daarnaast ook in voor 

de vieze en gevaarlijke klussen. Maar we moeten 

ervoor zorgen dat het menselijk contact in stand 

blijft. Een medewerker van de zorginstelling komt 

samen met de robot langs om een kopje of koffie 

te drinken met meneer of mevrouw. Een prachtig 

voorbeeld van hoe de robot de mens ondersteunt. 

En als we die redenering nog iets verder door-

trekken, ontneemt de robot ons zoveel werk dat 

wij weer zelf tijd hebben voor de zorg voor onze  

ouders of grootouders.’

‘Maar waar je ook over na moet denken: de robot 

gaat geld verdienen, maar komt dat geld alleen 

ten goede aan de eigenaar van het bedrijf waar-

in de robot werkzaam is of komt het ten goede 

aan het gehele bedrijf? Anders krijg je inderdaad 

een tweedeling in samenleving waarbij de rijken 

rijker worden en de armen armer. Links stuurt 

hierop. Zij hebben iedereen die laagopgeleid is 

al afgeschreven en roepen om het basisinkomen. 

Maar er zijn ook genoeg andere oplossingen. Zorg 

bijvoorbeeld dat werknemers profiteren van de 

winst die wordt geboekt in het bedrijf door mid-

del van aandelen.’

Wat zegt minister Asscher eigenlijk over 
de robotisering?
De reactie van minister Asscher op dit onderzoek 

is nogal somber. Hij lijkt maar te willen blijven 

onderzoeken en waarschuwen. Er wordt kramp-

achtig vastgehouden aan het goede uit het ver-

leden en zo gaat waardevolle tijd verloren om te 

doen wat echt nodig is.’

‘Want wij vinden het belangrijk dat we niet bang 

zijn voor de toekomst. Je moet die juist omarmen. 

Je moet nu investeren in het onderwijs. Je moet 

nu die arbeidsmarkt gaan flexibiliseren. Denk 

ook nu al na over de dilemma’s die de robotisering 

met zich meebrengt en praat daarover. Ga niet 

achterover leunen met je armen over elkaar, treu-

zel niet, neem de stappen die je kunt nemen, nu.’ 

Vooruitgang zonder achterblijvers
De Robotisering
We staan aan de vooravond van de vierde technologische revolutie de robotisering. Net als de vorige techno-

logische revoluties ontstaan ook nu zowel kansen als bedreigingen  en dus onzekerheid. Deze nieuwe revo-

lutie zal er namelijk voor zorgen dat ons bijna al het automatiseerbare werk uit handen wordt genomen. Veel 

mensen maken zich daarom zorgen over hun plek in de nieuwe wereld. Liber gaat  in gesprek met Tweede 

Kamerlid Anne-Wil Lucas over robotisering. Hoe kunnen we zorgen dat de robotisering voor iedereen voor-

uitgang betekent?

Aanmelden 
kan via 

vvd.nl/activiteiten

Robotisering van de Zorg

Bent u benieuwd naar de hele 
Robot-agenda. Kijk dan op: 
annewillucas.vvd.nl



Pagina 10 VVD Liber • 2016 • Nr. 4 VVD Liber • 2016 • Nr. 4 Pagina 11

NUCHTERE AANPAK KLIMAATVERANDERING 
BETER DAN GROENE DROMEN 

NEDERLAND MOET
NEDERLAND BLIJVEN

De VVD werkt aan een vrij, veilig en welvarend Nederland waar 
mensen de ruimte hebben om hun eigen keuzes te maken en te le-
ven zoals ze willen. Iedere dag worden er beslissingen genomen die 
dit mogelijk maken. In deze rubriek leest u het ‘waarom’ van deze 
beslissingen. 
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Maak kennis met:
Hoofdbestuurslid Christianne van der Wal - Zeggelink
Tijdens het afgelopen najaarscongres hebben de 

leden het nieuwe Hoofdbestuurslid Opleidin-

gen en Talentmanagement gekozen. Liber stelt 

Christianne van der Wal-Zeggelink graag aan u  

voor.

Een lange aanloop
‘Politiek is mijn passie. Vroeger ben ik er nooit 

echt mee in aanraking gekomen. Ik zette mij wel 

in voor de maatschappij, bijvoorbeeld via de kerk 

of school. Ook praatte ik met mijn ouders over po-

litiek, ik ging discussies nooit uit de weg. En ik 

heb altijd gezegd: ooit wil ik de politiek in. 

Toch heeft het best lang geduurd voordat ik lid 

werd van de VVD. Mijn hele leven heb ik wel VVD 

gestemd en vanaf de zijlijn ben ik ook altijd be-

trokken geweest bij de partij. Uiteindelijk ben ik 

van de één op andere dag toch lid geworden. Wat 

ik erg belangrijk vind is dat je altijd moet kijken 

naar wat iemand nog wel kan, in plaats van dat je 

kijkt naar de beperkingen die iemand heeft. Die 

overtuiging past bij de VVD.’

Een enorme drive
‘Ik kwam terecht in het bestuur van de afdeling 

Harderwijk, waar ik verantwoordelijk was voor 

de verbinding met de fractie. Ik werd raadslid in 

2008. Naast mijn werkzaamheden voor de raad 

runde ik met mijn man een groothandel in zor-

ghulpmiddelen. Je moet hierbij niet alleen den-

ken aan de gebruikelijke rollator, maar ook aan 

nieuwe innovatieve producten die er aan bijdra-

gen dat mensen, als zij hulpbehoevend worden, 

langer zelfstandig kunnen leven.’

Sinds mei 2014 is Christianne van der Wal wet-

houder in de gemeente Harderwijk met de porte-

feuille Economische Zaken, Arbeidsparticipatie, 

Sociale Zaken, Recreatie en Toerisme en Sport. 

Door haar functie als wethouder heeft Christi-

anne helaas een stapje terug moeten doen in het 

eigen bedrijf. ‘Ik haal enorm veel voldoening uit 

mijn wethouderschap. Op mijn portefeuilles heb 

ik een enorme drive. Nu ben ik altijd al resul-

taatgericht geweest. Maar ik wil zoveel mogelijk 

mensen aan het werk hebben en ondernemers 

de ruimte geven, weg met al die bureaucratische 

regels. Als dat lukt geeft mij dat heel veel voldoe-

ning.’ 

Fan van Haya
‘Vanaf mijn eerste Haya-training ben ik fan. Ik 

weet het nog goed, het was een debattraining. Op 

een zaterdagochtend zaten we opgepropt in de 

fractiekamer van de VVD Amersfoort. Maar wat 

was dat gaaf zeg! In een veilige omgeving leren 

en uitproberen. Je leert ook gelijk een hoop men-

sen van buiten je afdeling kennen. Daarna heb ik 

deelgenomen aan nog veel meer Haya-trainingen 

en de kader- en topkadertraining.

De Haya van Somerenstichting heeft mij zoveel 

gebracht, ik vond het daarom tijd om mijzelf in te 

zetten voor de Haya. Ik werd Haya-trainer en an-

derhalf jaar geleden belde Marianne of ik plaats 

wilde nemen in de Haya-stuurgroep.

Trots
Toen het Hoofdbestuur Christianne vroeg als 

Hoofdbestuurslid Opleidingen en Talentmanage-

ment, kon zij niet anders dan ja zeggen. Wat zijn 

haar plannen eigenlijk voor de toekomst? ‘Mari-

anne Schuurmans heeft een geweldige prestatie 

neergezet de afgelopen jaren, met oog voor het 

talent in onze hele partij en die lijn gaan we na-

tuurlijk doorzetten. Volgend jaar staat bij ons 

bijvoorbeeld compleet in teken van de gemeente-

raadsverkiezingen 2018. Met speciale opleidings-

programma’s, en een groots evenement, waar 

ik helaas nog niets over mag vertellen.’ Als par-

tij moeten we trots zijn op de Haya. We hebben 

goud in handen met ons opleidingsinstituut. Het 

is uniek. Maar we kunnen ons nog verder ontwik-

kelen. Als Hoofdbestuurslid vind ik het super om 

het lokaal bestuur en het landelijk bestuur samen 

te brengen. Het is zo fijn om het lokale pragmatis-

me mee te nemen naar het Hoofdbestuur.’

   

Gewoon doen
Naast wethouder en Hoofdbestuurslid is Christi-

anne ook moeder van een gezin met vier prachti-

ge kinderen. ‘Het is af en toe wel een beetje chaos. 

Als de kinderen bijvoorbeeld op zaterdag naar de 

sportclubs moeten en mama moet naar een bij-

eenkomst van de VVD, dan kan dat een behoorlij-

ke puzzel opleveren. Maar we vinden uiteindelijk 

altijd een oplossing, soms moet je dingen gewoon 

doen.’

De eindsprint voor de zomervakantie is be-

gonnen. Nu moeten de laatste lijstjes nog 

worden afgewerkt, bij ons de laatste debatten 

worden gevoerd, de rapporten van de kinde-

ren komen eraan en het lijkt onvoorstelbaar 

dat een periode van heerlijke rust voor de 

deur staat. 

Een periode waarin veel mensen ons land 

altijd een beetje extra gaan waarderen. Om-

dat we genieten van het natuurschoon op de 

Veluwe, op de prachtige Friese meren of een 

rustiek Waddeneiland. Of juist omdat we er-

gens anders op vakantie zijn en constateren 

dat het in Nederland allemaal toch wel erg 

goed geregeld is. Vergelijk een gemiddel-

de dokterspraktijk of ziekenhuis op vakantie 

maar met die in ons eigen land. Denk aan 

onze goed onderhouden wegen als je met je 

huurauto over een weg met gaten hobbelt. 

Of verbaas je in positieve zin over de vrijheid 

in ons land, als je in een land bent waar die 

vrijheid een stuk minder vanzelfsprekend is. 

Niet voor niets zullen wij de komende maan-

den aandacht blijven vragen voor alles wat 

wij de afgelopen jaren hebben gedaan en 

waaróm. Hoe we geknokt hebben om ons 

land in de top van landen met de beste zorg 

ter wereld te houden. Waarom we geïnves-

teerd hebben in dat wegennet, waardoor de 

bereikbaarheid een stuk is verbeterd. En al die 

andere dingen die we hebben gedaan om ons 

land sterker te maken.

Maar we zullen zeker ook de aandacht blij-

ven vestigen op die vrijheden, die ons land 

maken tot dat land waar we zo van houden. 

En waarom wij het zo belangrijk vinden om 

daarvoor te strijden. Omdat we nooit naar 

een situatie willen dat je je bij het kopen van 

een zomerjurkje moet afvragen of je het op 

straat wel kunt dragen zonder uitgescholden 

te worden. Omdat we ook de komende jaren 

gezellig en met trots op de boot van de Gay 

Pride willen staan. En omdat we het prima 

vinden dat de één het Suikerfeest viert, terwijl 

de ander aan een wijntje op een barbecue zit.

Wij VVD-ers zullen zeker van de zomer en 

ontspanning genieten! Maar tegelijkertijd zit-

ten we niet stil. We combineren het – hopelijk 

– mooie weer met leuke activiteiten waarmee 

we de campagne langzaamaan verder opstar-

ten. Denk aan inspraak-picknicks en fiets-

tochten door de wijk. Of een Bakkie Doen bij 

onze nu al populaire koffietruck, met hopelijk 

een goed gesprek met de kiezer. Leuke ini-

tiatieven, terwijl je toch van zon en zomer 

geniet. Een prima manier voor dat eerste con-

tact, waar we na de zomer op allerlei manie-

ren een vervolg aan kunnen geven. Want we 

willen niet dat het bij één gesprek blijft. We 

willen de kiezer de komende maanden blijven 

meenemen in het land waar wij voor knok-

ken. Ook na de zomer 

zullen we alle gelegen-

heden blijven aangrij-

pen om Nederland te 

vertellen hoe we dat 

doen en waarom we 

dat doen. Een fijne 

zomer gewenst!K

Tamara van Ark

Campagneleider

Vice-fractievoorzitter 

Het bestuur van het Seniorennetwerk van de 

VVD nodigt u graag uit voor het jaarlijkse Se-

nioren Netwerkcongres op 9 september 2016. 

Het thema van dit congres is Europa: waar ligt 

de grens? In de ochtend staan twee inleidingen 

op het programma: één door Peter Bekx, hoofd 

vertegenwoordiging Europese Commissie in 

Nederland en één door Jan Huitema, Europar-

lementariër VVD. In de middag zijn er de tradi-

tionele workshops, maar dit jaar met een extra 

dimensie. Door de inleiders van de workshops 

zal steeds de Europese situatie meegenomen 

worden. Daarnaast staat voor het eerst een de-

batworkshop op het programma over de kwali-

teit van de wetgeving in Nederland. Uiteraard 

is er veel ruimte om de actuele ontwikkelingen 

met de aanwezige parlementariërs van Eerste en 

Tweede Kamer te bespreken.

Aanmelden en Locatie
Als lid van de VVD kunt u zich aanmelden voor 

het congres via MijnVVD.nl tot zaterdag 3 septem-

ber. Wij vragen voor deze dag (inclusief lunch) 

een bijdrage van 20 euro. Het congres vindt 

plaats in het gemeentehuis van De Ronde Venen 

(Croonstadtlaan 111).

Programma
Het volledige programma vindt u op:http://www.

vvd.nl/partij/6/netwerken/24/seniorennetwerk

Introducés
Neem gerust iemand mee, introducés zijn van 

harte welkom! Wel willen wij u vragen om deze 

introducés aan te melden. Dit kan door een 

e-mail te sturen naar: seniorennetwerk@vvd.nl. 

UITNODIGING SENIOREN NETWERKCONGRES

Organiseert u of uw lokaal netwerk een actie? Laat het ons weten! Stuur een e-mail naar: campagne@vvd.nl

Veel afdelingen hebben van de VVD Katwijk het idee overgenomen om ge-

slaagde scholieren een felicitatiekaartje door de bus te doen en ze succes 

te wensen met hun studiekeuze. 

Heeft u geen idee hoe u het gesprek moet 

beginnen aan de deur? De VVD Culem-

borg heeft de oplossing. Zij doen een paar  

dagen van te voren een briefkaart met een 

vraag door de bus. Tijdens het canvassen 

vragen ze naar de briefkaart en hebben 

dan meteen het onderwerp om 

over te praten.

VVD Noord-Holland laat tij-

dens de campagne een tuinka-

bouter zwerven door de regio. 

De tuinkabouter is aanwezig 

bij acties en maakt selfies. 

Alle afdelingen kunnen gemak-

kelijk fotootjes en artikelen 

overnemen op hun facebook. 

De fractie in Rheden heeft een fietstocht gehouden onder het 

mom ‘raadsleden moeten meer naar buiten’. Een fietstocht langs 

4 organisaties, waar je dan een kwartier/20 min een bezoek 

brengt en dan weer door. De fietstocht eindigt op een terras 

waar iedereen die dat wil nog even aan kan schuiven voor en 

drankje. 
HOUDT

KOERS

DE HOUDT
KOERS

DE
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Wanneer het weekend is en haar beide labradors 

Roxy (bruin) en Ollie (zwart) Anoushka in haar 

sportkleding zien, is voor beide honden meteen 

duidelijk wat er te gebeuren staat: hardlopen. 

Anoushka woont samen met haar gezin in het cen-

trum van Amsterdam. Volgens haar alles behalve 

een ideale omgeving om samen met haar twee 

viervoeters hard te lopen. Daarom wijkt Anoushka 

altijd uit naar het Amsterdamse Bos. Zo ook op een 

mooie lentedag in mei. Nadat de auto geparkeerd 

is nabij de Bosbaan en de honden uit de kofferbak 

zijn gesprongen, is het tijd om te gaan hardlopen. 

Anoushka: ‘Hardlopen is gewoon heerlijk om te 

doen. Naast de hectiek van Den Haag is het heerlijk 

om zo je hoofd leeg te maken en het is ook nog 

eens gezond. Natuurlijk gebeurt het ook weleens 

dat ik wat minder zin heb om te lopen. Gelukkig 

heb ik twee honden die er altijd voor gaan. Roxy en 

Ollie zijn dus een geweldig goede motivatie om te 

lopen. Of het nu sneeuwt of bloedheet is, ze heb-

ben altijd zin om te rennen en zijn daarnaast ook 

nooit stuk te krijgen. Dat geeft mij zoveel energie!’

‘In de voorbereiding naar de mara-

thon hielp het samen lopen enorm’

Dat Anoushka een ervaren hardloper is, wordt dui-

delijk wanneer de prestaties die op haar palmares 

staan ter sprake komen. Verscheidene prominente 

hardloopevenementen in binnen- en buitenland 

prijken hierop. Toch is volgens haar de marathon 

die ze in 2011 in Amsterdam liep de allermooiste. 

‘Het lopen van een 42 kilometer en 195 meter is 

een slijtageslag, maar deze afstand heeft iets onge-

looflijk magisch. In de voorbereiding naar de mara-

thon hielp het samen lopen enorm. Ik deed dat toen 

alleen met Roxy, want Ollie was toen nog niet eens 

geboren. Doordat Roxy een stuk sneller is, ging ik 

steeds betere tijden lopen. Ze trok me als het ware 

een beetje mee. En dat terwijl ik Roxy nooit aan-

Hardlopen is al enige jaren ongekend populair, zo ook onder onze Tweede Kamerleden.  

Een van hen is Anoushka Schut-Welkzijn, woordvoerder sociale zaken en werkgelegenheid 

in de zorg. Maar daar waar de meeste renners ervoor kiezen om individueel te lopen, loopt 

Anoushka altijd samen met haar twee honden Roxy en Ollie.

gelijnd had tijdens mijn trainingen’, zegt Anoushka 

lachend.

Naast het feit dat Anoushka een ervaren hardloper 

is, is ze ook een zeer gedreven sporter. Via haar 

GPS sporthorloge wordt onder meer de hartslag, 

snelheid en afstand van iedere looptraining bijge-

houden. Het fanatisme in de loopsport is ontstaan 

uit een heftige blessure die ze eind 2006 opliep tij-

dens een skivakantie. In dat bewuste jaar scheurde 

ze namelijk haar knieband af. Een medicus stelde 

vervolgens vast dat het beoefenen van duursporten 

tot het verleden zou behoren. Anoushka: ‘Tegen mij 

moet je dus niet zeggen dat iets nooit meer moge-

lijk is. Nadat ik redelijk hersteld was van de operatie 

die ik door de scheuring moest ondergaan, ben ik 

langzaam begonnen met hardlopen. Door goed te 

luisteren naar mijn lichaam lukte het mij om gelei-

delijk conditioneel en fysiek sterker te worden. Ik 

ging steeds langere afstanden lopen en binnen het 

jaar liep ik mijn eerste halve marathon. Dat was 

voor mij persoonlijk een heel grote overwinning.’

‘In het najaar hoop ik de halve 

marathon van Kopenhagen te lopen’

Inmiddels zijn Anoushka, Roxy en Ollie een echt 

hardloopteam en lopen ze minimaal twee keer per 

week gedisciplineerd hard door het groen van het 

Amsterdamse bos. Anoushka legt uit dat net zo-

als bij mensen honden ook het hardlopen moeten 

opbouwen. ‘In het begin moesten beide honden 

wennen aan het hardlopen. Vooral bij Roxy was het 

lastig. We waren namelijk haar vierde eigenaar toen 

we haar als zeven maanden oude pup kregen. Ze 

ging geregeld haar eigen weg door achter de konij-

nen en paarden aan te gaan. Gelukkig vond ik haar 

vaak zelf weer terug, maar soms was de hulp van 

de boswachter nodig. Bijna altijd was ze dan bij de 

geitenboerderij, omdat ze daar achter de dieren aan 

ging jagen.’ Anoushka vervolgt: ‘Inmiddels zijn we 

perfect op elkaar ingespeeld en hebben we alle drie 

een ijzersterke conditie. In het najaar hoop ik alleen 

de halve marathon van Kopenhagen te lopen. En 

tot die tijd trainen we met z’n drieën gestaag door!’

Door Sander Troost

‘Hardlopen met de honden 
geeft mij inspiratie’

In de laatste editie van de Liber eindigde het ar-

tikel over vrijheid met de constatering dat een 

belangrijk discussiepunt tussen liberalen gelegen 

is in het vinden van de juiste balans tussen ne-

gatieve en positieve vrijheid. Wanneer begint de 

individuele verantwoordelijkheid voor het eigen 

leven, die voor liberalen altijd de keerzijde is van 

de individuele vrijheid?

Positieve vrijheid 
Positieve vrijheid heeft te maken met de mate 

waarin iemand daadwerkelijk in staat is – of met 

hulp van anderen wordt gesteld – heer en meester 

te zijn over zijn eigen leven. Ter herinnering: ne-

gatieve vrijheid betreft het domein waarbinnen 

iemand ongestoord kan doen of laten wat hij wil. 

In een klassiek-liberale visie zou de overheid zich 

hoofdzakelijk moeten beperken tot de negatieve 

vrijheid. De rest is aan het individu zelf.

Geleidelijk groeide onder liberale denkers echter 

het besef dat alleen de garantie van de negatieve 

vrijheid onvoldoende was om mensen daadwerke-

lijk vrijheid te geven en verantwoordelijkheid te 

kunnen laten dragen. Hoe vrij ben je als je geen 

dak boven je hoofd hebt of geen mogelijkheid 

hebt gekregen je talenten te ontwikkelen? Kun je 

verantwoordelijkheid dragen voor je eigen leven 

als je buiten je eigen schuld om – bijvoorbeeld 

door een noodlottig ongeval – (tijdelijk) geen in-

komen meer hebt?

Via het onderwijs worden zoveel mogelijk gelijke 

startkansen gecreëerd, zodat kinderen ongeacht 

hun afkomst en omgeving hun talenten kunnen 

ontdekken en ontplooien. De eigen verantwoor-

delijkheid komt om de hoek kijken doordat libe-

ralen vervolgens ook verwachten dat mensen de 

hen geboden kansen grijpen door iets – wat dan 

ook – van hun leven te maken en uiteindelijk in 

het eigen levensonderhoud te voorzien.

Wie dit, tijdelijk of langdurig, echt niet kan wordt 

niet aan zijn lot overgelaten, maar krijgt via col-

lectieve arrangementen toch de gelegenheid zo-

veel mogelijk op zelfstandige wijze invulling aan 

zijn leven te geven. De samenleving mag daarvoor, 

in de ogen van liberalen, voor zover mogelijk een 

wederdienst vragen. Bovendien is de collectieve 

steun zoveel mogelijk gericht op terugkeer naar 

een situatie van meer of idealiter zelfs volledige 

zelfstandigheid.

Balans
De liberale visie op vrijheid en verantwoordelijk-

heid maakt dat het ‘gevangen houden’ van indi-

viduen in een uitkeringssituatie liberalen een 

doorn in het oog is. Het moge voor links accepta-

bel en zelfs humaan zijn om mensen voorzien van 

een bestaansminimum langdurig inactief aan de 

zijlijn van de samenleving te parkeren, voor libe-

ralen is dit onacceptabel. Het faciliteren van de 

positieve vrijheid met collectieve middelen is im-

mers geen vrijblijvende zaak.

Eigen verantwoordelijkheid betekent dat indivi-

duen geen onnodig beroep doen op de collectieve 

middelen, die feitelijk bestaan uit gelden die aan 

individuele mede-burgers worden onttrokken. 

Eigen verantwoordelijkheid betekent tevens dat 

individuen de verantwoordelijkheid voor de even-

tuele gevolgen van hun keuzes niet zomaar over 

de schutting mogen gooien en eenvoudig bij het 

collectief parkeren.

Wanneer vrije individuen hun verantwoordelijk-

heid nemen en zelf de gevolgen van door hen in 

vrijheid gemaakte keuzes dragen kan een goede 

balans tussen negatieve en positieve vrijheid wor-

den gevonden. Alleen zo kunnen we gezamenlijk 

de vrije samenleving in stand houden.

 

Fleur de Beaufort is wetenschappelijk mede-

werker bij de TeldersStichting, de denktank ten  

behoeve van het liberalisme en de VVD.

We leven in een prachtig land. De economische 

crisis van de afgelopen jaren hebben we achter 

ons gelaten, we kijken weer vol vertrouwen 

naar de toekomst. Maar hoe mooi, veilig en vrij 

ons land ook is we maken ons allemaal weleens 

zorgen. Wie zorgt er voor mij als ik oud ben? 

En hoe veilig is Nederland nu eigenlijk? Wij, als 

VVD delen die zorgen. Er is nog genoeg werk 

te doen om Nederland iedere dag nog beter te 

maken. Om Nederland gewoon Nederland te 

laten blijven.

Tijdens de VVD-dagen willen wij graag leden, 

niet-leden en mensen met ervaring uit de prak-

tijk samenbrengen om met elkaar in gesprek te 

gaan over belangrijke onderwerpen. De eerste 

VVD-dag op 6 juni, stond geheel in het teken 

van die waarden die ons land zo bijzonder ma-

ken. 

We spraken deze dag niet over regeltjes, beleid 

en maatregelen maar over onze onvoorwaar-

delijke Nederlandse waarden. ‘Want politiek 

moet over mensen gaan,’ aldus partijvoorzitter 

Henry Keizer tijdens de opening van de dag. 

Na deze inleiding door o.a. journaliste Margali-

th Kleijwegt, gingen de aanwezigen met elkaar 

in gesprek in deelsessies. Tijdens de deelsessie 

bleek er een overheersend gevoel: Nederland 

heeft zijn zaken op orde, maar dat betekent 

niet dat we met onze armen over elkaar kun-

nen gaan zitten. Dat lieten de aanwezigen in 

gesprek met onder andere minister Kamp, 

Staatssecretaris Dekker, campagneleider en vi-

cefractievoorzitter Tamara van Ark, goed mer-

ken.

Wij kijken terug op een geslaagde eerste VVD-

Dag, nog vele dagen gaan volgen. Op zaterdag  

1 oktober 2016 gaan wij, op de tweede VVD-Dag, 

graag met u in gesprek over de miljoenennota. 

Bent u erbij?           
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HET AUTEURSRECHT OP DE IN DEZE KRANT 

VERSCHENEN ARTIKELEN WORDT DOOR 

DE VVD VOORBEHOUDEN.

DE VVD HEEFT ALLE ZORG GEGEVEN AAN HET 

NAKOMEN VAN WETTELIJKE REPRORECHTEN.

IS HET DESONDANKS ZO, DAT ER RECHTHEBBENDEN 

ZIJN, DIE NIET GETRACEERD KONDEN WORDEN OF 

VAN WIE DE CLAIM OP GEBRUIKT MATERIAAL NIET 

BEKEND WAS, DAN WORDEN ZIJ VERZOCHT ZICH 

SCHRIFTELIJK MET DE VVD IN VERBINDING TE STELLEN, 

MET OPGAVE VAN HUN CLAIM EN DE UITGAVE WAAR-

OP DEZE CLAIM GEBASEERD IS.

In deze rubriek nodigt de redactie u uit om uw mening te geven over (partij)
politieke zaken. Wilt u een bijdrage leveren, mailt u dan naar liber@vvd.nl 

Nu de opening van het nieuwe parlemen-
taire jaar alweer snel dichterbij komt hoop 
ik van harte dat u een fijne zomerperiode 
achter de rug hebt. Op het wereldtoneel 
was het in ieder geval geen ‘rustige’ zo-
mer. Opnieuw werden onschuldige men-
sen het slachtoffer van barbaarse gebeur-
tenissen. Het toont maar weer eens aan 
hoe kwetsbaar een open samenleving is.

Onze Nederlandse open samenleving is 
de moeite waard om voor te knokken, ze-
ker onder de huidige omstandigheden. En 
dat is precies wat VVD’ers in dit komende 
parlementaire jaar weer gaan doen.

Het wordt een bijzondere periode want 
al snel gaan we aan de slag met de ver-
kiezingscampagne. Zoals gebruikelijk 
gaan we weer een beroep doen op uw 
inzet. En zoals ook gebruikelijk doen we 
dat niet tevergeefs en gaan VVD’ers door 
het hele land enthousiast volop meewer-
ken aan het realiseren van de allerbeste 
verkiezingsuitslag in de geschiedenis van 
onze VVD. Ik kijk er zeer naar uit om sa-
men met u overal kiezers te ontmoeten 
en te overtuigen. Waar ik ook naar uit-
kijk is om samen op te trekken tijdens die 
campagne met onze lijsttrekker. U hebt 
inmiddels wel begrepen dat het Hoofd-
bestuur heeft besloten om Mark Rutte 
te kandideren. Wij mogen ons gelukkig 
prijzen met zijn enthousiaste bereidheid. 
Mark Rutte heeft bewezen dat hij, onder 
uitzonderlijk moeilijke omstandigheden, 
in staat is om leiding te geven aan een 
kabinet met een complexe samenstelling. 
Door zijn kennis van zaken, creativiteit 
in denken en plezierig open manier van 
omgaan met anderen, geniet hij ook op 
internationaal gebied veel respect. Dat 
laatste is in de huidige tijd, met alle uit-
dagingen binnen en buiten Europa voor 
Nederland van doorslaggevend belang. 

Een campagne is zeker voor de lijsttrek-
ker een regelrechte slijtageslag. Zelden 
staan wij stil bij wat wij eigenlijk vragen 
van VVD’ers die, op allerlei plekken, dit  

 
soort grote verantwoordelijkheden dra-
gen. Dat geldt zeker voor de lijsttrekker, 
maar ook voor veel anderen die klaar 
staan om namens de VVD belangrijke 
posten te bezetten. De VVD prijst zich 
gelukkig dat wij altijd mensen bereid we-
ten te vinden om al die functies en taken 
die nodig zijn op zich te nemen.

Voor al die enthousiaste VVD’ers met 
ambitie roep ik de dichter Jacob Cats 
(1577-1660) in gedachten. U weet wel, 
de man waar de ambtswoning van de 
minister-president naar genoemd is. 
Mocht u ambitie hebben om ooit in het 
Catshuis te gaan wonen, bedenk dan de 
woorden van ‘Vadertje Cats’:

“Want die een Hoge Staat 

of wichtig Ambt bekleedt,

is nimmer buiten zorg 

en zelden buiten leed.”
Henry Keizer, 

Partijvoorzitter
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Sven Koopmans werkt voor de Verenigde Naties 

aan de Syrische vredesonderhandelingen

Napoleon was zó bang voor de ideeën van Ma-

dame de Staël, de eerste moderne liberale hel-

din, dat hij haar verbande uit Parijs. Zij kwam 

op voor vrijheid en vrede. Ze waarschuwde ook 

voor het misbruik van nieuwe technieken die, 

in verkeerde handen, de mens konden ruïne-

ren: “De vooruitgang van de wetenschap ver-

eist vooruitgang van de moraal, want door de 

kracht van de mens te vergroten worden beper-

kingen nodig om misbruik te voorkomen.” Als 

oorlogsdiplomaat en als Nederlander merk ik 

dat die waarschuwing nu actueler is dan ooit. 

Digitalisering en nieuwe terroristische praktij-

ken zijn grote uitdagingen voor de vrijheid – en 

vragen om nieuwe ideeën en politieke moed.

Wij liberalen zijn bevriend met de toekomst. 

We verwelkomen communicatietechnologie, 

met de vrijheden en ondernemingskansen die 

het biedt. Maar we doen ook aan kritische re-

flectie, want de digitale revolutie verandert 

het leven radicaal. Vergeten en geheimhouding 

bestaan straks niet meer. Niet alleen wat u op 

internet doet is voor altijd kenbaar – alles wat 

u overal doet is nu makkelijk door anderen op 

internet te zetten, voor altijd. En door gezichts-

herkenningssoftware, die nu al bestaat, kan 

straks iedere voorbijganger onmiddellijk weten 

wie u bent, en alles over u opzoeken. Dat is niet 

alleen lastig voor diplomaten en politici: ieder-

een leeft dan als een beroemdheid, hoewel mis-

schien met minder glamour. 

Dit is een probleem voor het grondrecht op ‘eer-

biediging van de persoonlijke levenssfeer’. Hoe 

beschermen we het privéleven nog? En kinde-

ren die niet beseffen dat alles wat ze doen on-

uitwisbaar kan zijn? Zeker, de moraal zal mee-

bewegen met de techniek. Als alles transparant 

is, zullen sommige misstanden minder vaak 

plaatsvinden, en zullen andere ‘zonden’ eerder 

vergeven worden. Maar als liberalen komen we 

ook op voor mensen die niet overal gevolgd, 

herkend of herinnerd willen worden. En dat is 

nu nòg moeilijker door de tweede grote uitda-

ging: modern terrorisme.

Door mijn werk in vredesonderhandelingen zie 

ik iedere dag hoe terrorisme een aanval is op de 

liberale beschaving. De aanslagen van nu zijn 

bijzonder. Niet alleen vanwege de vele slachtof-

fers, maar ook door de enorme armslag van de 

daders. Julius Caesar werd neergestoken, Wil-

lem van Oranje van dichtbij beschoten. Maar 

door technische ontwikkelingen is politiek ge-

weld nu anoniem mogelijk, op grote afstand, en 

op grote massa’s mensen tegelijk. Met bommen 

en drones is het bereik praktisch ongelimiteerd 

geworden. 

Ironisch genoeg is verlies van privacy voor een 

deel ook een noodzakelijk antwoord op de vrees 

voor aanslagen, en is de duivelse realiteit van 

terrorisme mede het gevolg van de zegenin-

gen van de digitale revolutie. Deze ontwikke-

lingen dwingen liberalen opnieuw te strijden 

tegen vrijheidsbeperking, angst en onderling 

wantrouwen. Want wat is een mooi leven als je 

bang bent? En wat is vrijheid als je overal ge-

volgd wordt? 

Liberalisme betekent daarom nu dat we, met 

behoud van onze voorliefde voor de toekomst, 

kritisch willen kijken naar moderne middelen 

waarmee mensen elkaar kunnen radicaliseren, 

bespioneren en vermoorden. Zoals Madame de 

Staël al voorzag moeten we, in Nederland en in-

ternationaal, durven praten over nuttige beper-

kingen aan nieuwe technische middelen, zoals 

bijvoorbeeld onzichtbare camera’s, berichten-

versleuteling, drones en gezichtsherkennings-

technologie. Omdat we geen bange Napoleons 

willen zijn. 
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Het Hoofdbestuur heeft Mark Rutte voorgedragen als lijsttrekker voor de Tweede Kamerverkiezingen van 15 maart 2017. Het Hoofd-

bestuur is verheugd dat deze once in a lifetime politicus bereid is om nogmaals bij de verkiezingen de VVD aan de te voeren. Par-

tijvoorzitter Henry Keizer: ‘Mark Rutte heeft in de afgelopen moeilijke tijden bewezen dat hij heel veel voor Nederland voor elkaar 

krijgt. Hij is enorm gemotiveerd om ons land, op basis van wat als in werking is gezet, stappen verder te brengen zodat Nederland 

een nog mooier land wordt dan het al is. Mark Rutte is voor ons gewoon de absolute droomkandidaat.’

HOOFDBESTUUR DRAAGT MARK RUTTE VOOR ALS LIJSTTREKKER 

OP ZATERDAG 27 AUGUSTUS BEANTWOORDDE MARK RUTTE VANAF 11:30 UUR LIVE 

VRAGEN VIA DE FACEBOOKPAGINA VAN DE VVD.

MET RUIM DUIZEND KIJKERS KON HIJ REKENEN OP VELE VRAGEN OVER DE ZORG, 

ONZE VEILIGHEID, IMMIGRATIE EN DE ECONOMIE. MAAR WERD HEM OOK GEVRAAGD 

OF HET EIGENLIJK WEL LEUK IS OM PREMIER TE ZIJN. WILT U OOK EEN VRAAG AAN 

MARK RUTTE STELLEN? HOUD DAN DE FACEBOOKPAGINA VAN DE VVD IN DE GATEN! 

WIL DOOR ALS LIJSTTREKKER VAN DE VVD

Mark Rutte: ‘Ik wil door als lijsttrekker 

van de VVD bij de volgende Tweede Ka-

merverkiezingen. Omdat ik de ambitie 

heb om met Nederland de volgende stap 

te zetten.  Om op de basis die we met zo-

veel zorg en zoveel mensen hebben ge-

bouwd in de afgelopen jaren ervoor te 

zorgen dat iedereen gaat ervaren, ook in 

zijn persoonlijk leven,  dat het ook echt 

beter gaat met Nederland.  Dat mensen 

dat ook echt zelf meemaken.‘

‘En ik weet dat mensen zich ook zorgen 

maken over soms hele concrete dingen 

en ook die zorgen wil ik aanpakken. Bij-

voorbeeld: Houd ik mijn baan? Is er als ik 

ouder word ook voor mij een goed pensi-

oen? En als mijn ouders naar een verzor-

gingstehuis moeten, is er dan liefdevolle 

zorg voor mijn ouders? Als mijn kinderen 

op de leeftijd komen dat zij s’avonds uit-

gaan, kan ik dan naar bed in de weten-

schap dat zij ook weer veilig thuiskomen? 

En hebben wij dadelijk een samenleving, 

ook in de toekomst, waar we op een res-

pectvolle manier met elkaar omgaan?’ 

‘Maar er is nog een reden waarom ik door 

wil. Dat is omdat ik in toenemende mate 

boos ben op het giftige pessimisme dat 

in de Nederlandse samenleving sluipt.  

Over de politici die angst aanwakkeren, 

die het doemdenken aanwakkeren. En 

die onverantwoorde risico’s nemen, met 

banen van mensen en met de toekomst 

van mensen.’

‘Wat ik wil is de stem zijn van de grote, 

stille, zwijgende meerderheid van de Ne-

derlanders, de mensen die koppig zijn, 

optimistisch zijn, die de kansen voor Ne-

derland zien en ook die kansen willen 

pakken. Voor die mensen wil ik de stem 

zijn hier in de politiek in Den Haag en 

met hen samen knokken voor een beter 

Nederland. Daarom wil ik heel graag 

weer door als lijsttrekker van de VVD bij 

de volgende Tweede Kamerverkiezingen. ‘

VVD /
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Waar was u tijdens de aanslagen in Amerika op 11 september 2001? 

Een vraag die bijna iedereen kan beantwoorden. Zo ook Digicom-

missaris Bas Eenhoorn. Tijdens de eeuwwisseling was hij partij-

voorzitter van de VVD, een turbulente tijd.  De aanslagen van 9/11, 

de opkomst van het populisme maar ook de moord op Pim Fortuyn, 

het was aan Eenhoorn als partijvoorzitter om de rust te bewaren 

binnen de partij.  

Onbehagen
In 2001 was Wim Kok al zeven jaar premier, 
het vertrouwen in het kabinet was groot. De 
werkeloosheid was ongekend laag, jeugd-
werkloosheid bestond niet en er was een 
overschot op de begroting. Eenhoorn: ‘In 
aanloop naar de Tweede Kamerverkiezingen 
in 2002 stond de VVD in de peilingen op 40 
à 45 zetels. Maar toch heerste er een gevoel 
van onbehagen. Eind 1999 begin 2000 heeft 
het toenmalige Hoofdbestuur zeer intensief 
onderzoek laten doen door onderzoeksin-
stituut Motivaction naar de beweegredenen 
om lid te zijn van VVD dan wel te stemmen 
op de VVD. Ondanks dat het goed ging in 
Nederland en wij als VVD veruit de grootste 
waren in de peilingen kwam uit het onder-
zoek het beeld dat er veel onvrede was onder 
de Nederlandse bevolking. Als Hoofdbestuur 
hebben wij hier uitvoerig over gesproken met 
de fractie. Wij moesten iets doen, ik wilde 
het land in.’

‘Namens het Hoofdbestuur heb ik de re-
sultaten gedeeld met de fractie tijdens het 
fractieweekend in augustus 2001. De fractie 
stemde in om naar deze resultaten te hande-
len. Maar we stonden ook voor de campag-
ne voor de Tweede Kamerverkiezingen op 15 
mei 2002. Gaan we vroeg beginnen? Gaan 
we campagne voeren vanuit Den Haag of 
gaan we het land in? Gaan we de Amerikaan-
se manier van campagne voeren hanteren of 
niet? Hans Dijkstal en ik waren het oneens en 
hebben veel discussie over de campagne ge-
voerd. Maar  belangrijk, de eenheid binnen 
de partij moest gehandhaafd worden.’ 

9/11 
Om 14:46 uur Nederlandse tijd vloog, op 
11 september, het gekaapte passagierstoe-
stel van American Airlines de Noordelijke 
WTC-toren binnen. ‘Ik was op het Thorbe-
ckehuis in gesprek met de ambassadeur van 
het Verenigd Koninkrijk. Mijn eerste reactie 
was ongeloof en schrik. Maar je vraagt je ook 
af wat betekent dit? Dijkstal gaf een goede 
publieke reactie, hij bewaarde de rust.’

Debat Islamisering
‘Het debat over islamisering is na de aansla-
gen van 9/11 binnen de VVD niet gevoerd. 
Het was wel onderdeel van het onbehagen 
maar nooit als zodanig benoemd,’ aldus Een-
hoorn. ‘Je voelde wel de onrust binnen de 
afdelingen in het land. Ik ging samen met de 
leden van het Hoofdbestuur het land door 
om in gesprek te gaan met de afdelingen. 
Het waren vele kilometers achter het stuur, 
maar zo inspirerend! Bij veel andere partijen 
was de functie van partijvoorzitter een full-
time baan met een salaris. Binnen de VVD 
niet, ik was naast partijvoorzitter van de VVD 
ook partner bij Ernst & Young.

Maar de onrust in het land werd steeds erger 
en de reactie uit Den Haag was: een beetje 
dimmen. Het toenmalige Hoofdbestuur voel-
de dit, de fractie in veel mindere mate.’ Er 
was een politicus die het onbehagen wel wist 
te vangen en te benoemen, dat was Pim For-
tuyn.

De moord op Fortuyn
Negen dagen voor de Tweede Kamerverkie-
zingen, op 6 mei 2002, werd Pim Fortuyn 
vermoord door Volkert van der Graaf. Een-
hoorn: ‘Het eerste wat toen gebeurde, de 
campagne werd ‘on hold’ gezet. Daar is heel 
veel gedoe over geweest. Zo was er bijvoor-
beeld een kandidaat die voor zijn persoonlij-
ke campagne heel veel pamfletten had laten 
drukken. Deze pamfletten zou hij op de dag 
dat er gestemd zou worden uitdelen door het 
hele land. Dat ging nu niet door. Ik was ook 
één van de mensen die vond dat de campag-
ne door moest gaan. Maar op 7 mei hebben 
wij aan de leden laten weten dat wij  beslo-
ten de campagne te staken. Ik herkende de-
zelfde discussie over de campagne weer toen 
Labour-politicus Jo Cox afgelopen jaar vlak 
voor het referendum over het ‘Brexit’ werd 
vermoord.’ 

Uiteindelijk verloor de VVD de Tweede Ka-
merverkiezingen van 2002. Partijvoorzit-
ter Bas Eenhoorn en fractievoorzitter Hans 
Dijkstal werden aangewezen als zondebok-
ken. ‘Dijkstal werd naar huis gestuurd. Ik trad 
niet af. Ik wilde mijn werkzaamheden als par-
tijvoorzitter goed afronden, de zeggenschap 
van de leden binnen de VVD moest worden 
vergroot. Daarom ben ik, samen met de op-
volger van Dijkstal, Gerrit Zalm, het land in-
gegaan naar de leden toe. We spraken over 
de fouten die zijn gemaakt tijdens de cam-
pagne, over de partijorganisatie maar ook 

over onze manier van politiek bedrijven. Het 
waren pittige bijeenkomsten, we moesten 
duidelijk maken onze les geleerd te hebben 
en beter naar de leden en de mensen in het 
land te luisteren.

Crisiscommunicatie
Na zijn partijvoorzitterschap ging Eenhoorn 
aan de slag als waarnemend burgemeester 
van Lansingerland, fusiegemeente Kaag en 
Braassem, Alphen aan den Rijn en Vlaardin-
gen. Gedurende zijn waarnemend burge-
meesterschap in Alphen aan den Rijn schoot 
Tristan van der Vlis op 9 april 2011 vijf men-
sen dood en verwondde nog eens zeventien 
mensen alvorens hij zichzelf van het leven 
beroofde.

Eenhoorn: ‘In Alphen aan den Rijn zat een 
geoefende club mensen. Nadat ons het 
nieuws bereikte van de schietpartij is er bin-
nen no time een beleidscentrum ingericht. 
Communicatie, openbare orde en veiligheid 
en de sectie burgerzaken alles werd bij elkaar 
gebracht. De gemeente Alphen aan den Rijn 
was goed voorbereid. Maar dat zijn meer 
gemeenten. Kijk bijvoorbeeld naar de ge-
meente Volendam of de gemeente Enschede. 
Maar waarop wordt getraind is enkel organi-
seren, regisseren, coördineren en niet com-
municeren. En dat is nu juist zo belangrijk, de 
beheersing van de crisis staat of valt met de 
communicatie. Ik denk dat ik de eerste bur-
gemeester ben die communicatie tijdens een 
calamiteit centraal heeft gesteld. 

Toen de vuurwerkramp plaatsvond in En-
schede moest de burgemeester aldaar wach-
ten met het geven van een reactie tot het 
20:00 uur journaal. Ik had direct vanuit de 
raadszaal een liveverbinding met vele zen-
ders waaronder ook internationale. Het was 
een compleet nieuwe wereld, zeker met de 
komst van nieuwe media. Via social media 
reageerden wij direct op vragen, gaven wij 
updates maar lieten wij ook weten wat er 
niet klopte van de berichtgeving en wat wij 
nog niet wisten. Staatssecretaris Klaas Dijk-
hoff doet op dit moment goed mee in deze 
nieuwe wereld, hij staat er midden in.’ 

‘Daarnaast is iedereen vanaf het begin ge-
informeerd ook de journalisten. Toch was er 
wel wat strijd. Wie heeft nu de regie bij de 
persconferentie? De professionele communi-
catie mensen of ik? Ik kende iedereen, alle 
journalisten en zij op hun beurt mij weer. Ik 
vond dat ik dus de regie moest voeren.’ 

Naar aanleiding van de schietpartij in Alphen 
aan den Rijn heeft Eenhoorn een boek ge-
schreven: Drie minuten. Wat gebeurt er ach-
ter de schermen als zich een ramp voltrekt? 
Wat moet een burgemeester doen op dat 
moment en alle anderen die verantwoorde-
lijk zijn? In een persoonlijk en open verhaal 
geeft Eenhoorn meer inzicht in deze vraag-
stukken. ‘De lessen die ik in de tien jaar voor 
de aanslag in Alphen aan den Rijn heb ge-
leerd bijvoorbeeld tijdens de crisis over het 
autogebruik op Schiermonnikoog maar ook 
als partijvoorzitter van de VVD hebben mij 
geholpen in de manier waarop ik dingen heb 
gedaan en doe. Het is de kunst om op het 
goede moment te luisteren naar de juiste 
mensen. Deze mensen moet je om je heen 
verzamelen binnen jouw organisatie. Dat doe 
ik nu als Digicommissaris ook.’

Kloof tussen burger en overheid
Op 28 mei 2014 is Bas Eenhoorn benoemd 
tot Nationaal Commissaris Digitale Overheid. 
Vanaf het begin heeft Eenhoorn zich opge-
steld als regisseur. Wat dat betekent? In zijn 
eigen bewoording: ‘Het bevorderen, moge-
lijk maken, verbinden en zo nu en dan met 
de vuist op tafel slaan om de vaart erin te 
houden.’
 
‘Ik denk dat ik ruim 40 uur college heb ge-
volgd over digitalisering. Ik stel mijzelf altijd 
de vraag wat betekent de digitalisering van 
de overheid nu voor de mensen in het land? 
Te vaak kijken we nu alleen nog of het mak-
kelijk is voor de overheid. Dat is waar ik nu 
mee bezig ben. Zorgen dat de leefwereld van 
mensen en bedrijven wordt opgepakt in de 
systeemwereld van de overheid, in alle lagen. 
Als Digicommissaris kijk ik goed naar nieuwe 
technologieën, bijvoorbeeld het gebruik van 
big data en block chain, en ik probeer daar 
met een kleine club mensen samenhang bin-
nen de hele overheid  in aan te brengen. ’
‘Dat is wat ik mijn hele leven heb opge-
bouwd. Wat speelt er in de samenleving en 
hoe vertaal je dit naar de overheid? Bijvoor-
beeld gedurende mijn tijd in het openbaar 
bestuur, hoe ga je om met de signalen die je 
krijgt? Met de verkiezingen in aantocht is de 
verkiezingsprogrammacommissie onder lei-
ding van Eerste Kamerlid Jan Anthonie Bruijn 
constant bezig met het beantwoorde van de 
vraag: waar hebben mensen behoefte aan? 
Als de gevestigde partijen niet kunnen luis-
teren en niet goed  omgaan met de signalen 
dan raak je de grip kwijt. Zorg ervoor dat je 
weet waar het voor mensen om gaat.

D
igicom

m
issaris
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OP ZOEK NAAR DE VERBINDING 
TUSSEN ALLE LIBERALEN
WAAR STAAN WE NU? 

Een partijstructuur uit 1948 past niet meer 

in deze tijd. De samenleving is veranderd, 

we gaan op een andere manier met elkaar 

om, communiceren sneller en hebben hele 

andere verwachtingen van de maatschap-

pij. Hoog tijd voor verandering dus. Op het 

najaarscongres in Rotterdam is besloten tot 

een nieuwe partijstructuur. Een structuur 

die ervoor zorgt dat iedereen die liberaal 

handelt en denkt zich kan verbinden aan de 

VVD. De afgelopen maanden is er zowel voor 

als achter de schermen veel werk verricht en 

de eerste veranderingen zijn nu echt zicht-

baar.

De Regio’s zijn gevormd
De gesprekken zijn afgerond, de bestuursle-

den zijn aangewezen en de oprichtingsverga-

deringen zijn geweest. De zeven Regio’s kun-

nen nu echt aan de slag. Binnen de Regio’s 

komen de leden samen, worden gezamenlijke 

opleidingen en trainingen georganiseerd en 

vinden de voorbereidingen voor de campagne 

plaats. 

Al 76 nieuwe lokale netwerken
De term ‘lokale netwerken’ is nog even wen-

nen voor menig VVD’er. Toch zijn veel bestuur-

ders de uitdaging aangegaan en zijn er al 76 

nieuwe lokale netwerken gevormd (augustus 

2016) uit 198 afdelingen. Een geweldige pres-

tatie. Veel van de lokale netwerken hebben in-

middels ook een campagneleider aangewezen 

en hebben al campagneacties ondernomen. 

Heeft uw netwerk nog geen campagneleider 

aangewezen? Geef uw campagneleider aan 

ons door via: campagne@vvd.nl.

Thematische Netwerken
Als VVD willen wij iedereen verbinden die li-

beraal handelt of denkt. Maar niet iedereen 

wil lid worden van de VVD en sommige men-

sen willen enkel meepraten over één specifiek 

onderwerp. Die mogelijkheid gaan wij leden 

en niet-leden bieden. Inmiddels is een twin-

tigtal thematische netwerken opgericht en 

worden de eerste bijeenkomsten en activitei-

ten georganiseerd.

De VVD-Dag
Misschien heeft u ook gemerkt dat de Partij-

raden niet meer op de agenda staan. Wilt u 

in gesprek met andere VVD-leden, niet-leden, 

bewindspersonen, Tweede Kamerleden en 

andere deskundigen over een specifiek onder-

werp? Dan nodigen wij u van harte uit op de 

VVD-Dag. De eerste VVD-Dag vond plaats op 

18 juni in Nijkerk en stond geheel in het te-

ken van onze onvoorwaardelijke Nederlandse 

waarden. Aan de hand van stellingen gingen 

de aanwezigen de discussie aan. Is onze oude-

renzorg nog wel humaan? Kan onze overheid 

ons beschermen tegen de dreiging van het 

terrorisme? En ons pensioen, krijgt iedereen 

waar zijzelf hard voor hebben gewerkt? Een 

geslaagde eerste VVD-Dag. Wij nodigen u daar-

om graag uit voor de VVD-Dag op 1 oktober 

welke in het teken staat van de Miljoenennota. 

 Bakkie doen?
In maart van dit jaar is de campagne ‘Bakkie 

Doen?’ gestart. Een campagne die dankzij de 

inzet van heel veel vrijwilligers een enorm 

succes is. De gesprekken bij de koffietruck 

zijn positief. Mensen zijn blij dat zij hun zor-

gen kunnen uiten. Onder het genot van een 

kop koffie vullen zij na een goed gesprek 

graag hun e-mailadres in. Heeft u een mooi, 

leuk of ontroerend gesprek gevoerd bij de kof-

fietruck? Laat het ons dan weten! Dit kunt u 

doen door een e-mail te sturen naar bakkie-

doen@vvd.nl. Ook als u de koffietruck wilt re-

serveren of een vraag heeft over de campagne 

‘Bakkie Doen?’ kunt u hier terecht.

In de volgende editie van Liber gaan wij  

uitgebreid in op de vorming van de lokale 

netwerken.

In de laatste editie van Liber ging Ivo ten Hagen in 

de rubriek ‘ik vind hier iets van’ in op de waarde 

van sociale rechtvaardigheid. Hij concludeerde 

dat sociale rechtvaardigheid een liberaal en een 

wederkerig begrip is. Het gaat immers om ieder 

individu in het liberalisme. Niet voor niets is so-

ciale rechtvaardigheid nog steeds een kernbegrip 

binnen het liberalisme en als één van de leidende 

beginselen opgenomen in de beginselverklaring 

van de VVD.

Dat wil echter nog niet zeggen dat alle liberalen 

precies hetzelfde bedoelen met sociale rechtvaar-

digheid. Je zou kortweg kunnen stellen dat socia-

le rechtvaardigheid erop toeziet dat ieder krijgt 

wat hem toekomt. Maar wat dat dan precies is, 

daarover verschillen de meningen ook tussen li-

beralen onderling behoorlijk.

Vrijwel alle liberalen zijn het erover eens dat er 

zonder enige vorm van sociale voorzieningen in 

feite geen sprake is sociale rechtvaardigheid. Met 

behulp van een stelsel van sociale zekerheid kan 

erop worden toegezien dat iedereen voldoende 

krijgt om uiteindelijk een menswaardig bestaan 

te leiden. Groot discussiepunt is natuurlijk hoe-

veel mensen nodig hebben voor zo’n menswaar-

dig bestaan en op welke wijze wordt bepaald wat 

iemand als het ware ‘toekomt’.

Het debat over sociale rechtvaardigheid wordt in 

liberale kring doorgaans geduid met behulp van 

de werken van filosofen John Rawls (A Theory 

of Justice) en Robert Nozick (Anarchy, State and 

Utopia). Voor Rawls zijn sociale en economische 

ongelijkheden alleen dan toegestaan als ze uitein-

delijk aan de minstbedeelden in de samenleving 

ten goede komen. Inkomensverschillen die niet 

te verklaren zijn door bijvoorbeeld de aard van 

de werkzaamheden of verschillen in inspanning, 

zijn in deze visie alleen te rechtvaardigen als zij 

de welvaart van de minst bedeelde groepen posi-

tief beïnvloeden. Het verkleinen van inkomens-

verschillen is voor Rawls verdedigbaar zolang 

daarmee de omvang of kwaliteit van economische 

activiteit in een samenleving wordt geschaad.

Rawls veronderstelt met zijn filosofie dat de in-

dividuele talenten van mensen in feite een vorm 

van gemeenschapsgoederen zijn. De vruchten van 

deze ‘toevallig’ verkregen talenten, die bovendien 

veelal op kosten van de samenleving verder ont-

wikkeld konden worden, mogen voor een deel 

door het collectief worden geplukt, zo de rede-

nering. Nozick keert zich faliekant tegen deze 

collectivisering van de individuele talenten. Het 

feit dat sommigen van nature bepaalde talenten 

hebben en daarmee tot grote rijkdom kunnen ko-

men, terwijl anderen bij hun geboorte van min-

der succesvolle talenten zijn voorzien, geeft de 

overheid nog niet het recht de opbrengst van de 

inzet van deze talenten af te romen ten behoeve 

van deze minder getalenteerden. Belastinghef-

fing ten behoeve van inkomensnivellering is in de 

ogen van Nozick dwangarbeid. Rechtvaardigheid 

in een samenleving wordt voor Nozick bepaald 

door de mate waarin mensen zo ongestoord mo-

gelijk bezit kunnen vergaren.

Voor de meeste hedendaagse liberalen in Neder-

land zal de waarheid tussen de posities van Rawls 

en Nozick ergens in het midden liggen. De stel-

lingname van Nozick, die helemaal geen ruimte 

laat voor inkomensherverdeling is velen een brug 

te ver. Anderzijds zullen ook niet veel liberalen 

de positie van Rawls onverkort onderschrijven. 

In de toepassing van bij geboorte gekregen talen-

ten zitten immers ook aspecten als hard werken, 

doorzettingsvermogen, er zelf voor kiezen daad-

werkelijk iets met je talenten en geboden kansen 

te doen. Dat je daar dan ook zelf voor een deel 

de vruchten van mag plukken, zonder je schuldig 

te hoeven voelen tegenover mensen die het min-

der hebben, doet geen afbreuk aan sociale recht-

vaardigheid. Bovendien kan teveel inkomensni-

vellering schadelijke gevolgen hebben voor de 

arbeidsmotivatie en uiteindelijk de economie in 

z’n totaliteit, daar houden liberalen ook oog voor.

Fleur de Beaufort is wetenschappelijk medewer-

ker bij de TeldersStichting, de denktank ten be-

hoeve van het liberalisme en de VVD.
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De VVD werkt aan een vrij, veilig en welvarend Nederland waar 
mensen de ruimte hebben om hun eigen keuzes te maken en te le-
ven zoals ze willen. Iedere dag worden er beslissingen genomen die 
dit mogelijk maken. In deze rubriek leest u het ‘waarom’ van deze 
beslissingen. 

De zomer is traditioneel de tijd van heerlijk bar-

becueën in de tuin, lekker op vakantie, genieten 

van (hopelijk) mooi weer, maar vooral van even 

onbezorgd zijn. Even niet druk aan het werk, de 

kinderen vrij van school, geen stress en samenzijn 

met familie en vrienden.

Nice
Zo begon ongetwijfeld ook de trip van de mensen 

die Quatorze Juillet wilden vieren aan de boule-

vard in Nice. Ze wilden genieten van een feest-

dag, samen met hun dierbaren. Tot hun mooie 

avond en hun gevoel van vrijheid ruw werd ver-

stoord door een vrachtwagen die na het vuur-

werk - de kroon op een gezellige dag - dood en 

verderf zaaide op de boulevard. Achter het stuur 

zat een dader die bijna honderd mensen van het 

leven beroofde en vele mensen gewond en in pa-

niek achterliet. En waarom? Omdat hij zich liever 

aansloot bij een terreurbeweging die haat zaait 

en indruist tegen alles waar het vrije Westen voor 

staat, dan te genieten van de vrijheid van het 

land waar hij ooit welkom werd geheten. Omdat 

hij het andere mensen niet gunde om daar met 

hun dierbaren van een mooie avond te genieten. 

Wat een vreselijk begin van de zomer. 

Waar ons land op gebouwd is
Maar helaas bleef het daar niet bij. Een dag later 

werd de wereld opgeschrikt door een coup in Tur-

kije. Vliegvelden werden gesloten, tanks reden 

door de straten van Ankara en militaire vliegtui-

gen vlogen over het land. Er vielen honderden 

doden. Duizenden mensen werden in de dagen 

erna uit hun functies gezet of lukraak gearres-

teerd en vastgezet. Onwerkelijke gebeurtenis-

sen in een land niet eens zo ver bij ons vandaan. 

Waarvan de gevolgen ook in ons land zichtbaar 

waren. Denk aan de Nederlandse Turken die in 

ons land de straat op gingen om te protesteren 

tegen de coup. Veel mensen hebben met stij-

gende verbazing gezien hoe zij de vrijheid van 

ons land gebruikten om hun steun uit te spreken 

voor een regime dat veel van onze vrijheden niet 

kent. Het deed ons des te meer beseffen in wat 

voor geweldig land wij leven en hoe belangrijk 

die vrijheden en waarden zijn, waar ons land op 

gebouwd is.

Trots
Want hoe veel er ook gebeurde om ons heen, 

in ons land hebben wij de afgelopen tijd toch de 

bevoorrechte positie gehad om vooral te kunnen 

genieten van een mooie zomer. Van de Olympi-

sche Spelen waar onze sporters geweldige resul-

taten hebben behaald. Wat waren we weer trots 

op ons kleine landje, dat zoveel medailles heeft 

binnengesleept! Hulde! En wat keken we ook 

weer met trots naar de Gay Pride, die alweer voor 

de 21e keer in onze hoofdstad werd georgani-

seerd. Een prachtig evenement dat het toonbeeld 

is van de vrijheid in ons land om te zijn wie je 

bent en te houden van wie je wilt. Natuurlijk, er 

was meer politie op de been dan voorgaande ja-

ren en er werden extra maatregelen genomen om 

de veiligheid van bezoekers te bewaken, maar 

niets heeft ons ervan weerhouden om het evene-

ment door te laten gaan. Juist niet! Juist in deze 

tijd is het belangrijk om te blijven laten zien waar 

ons land voor staat. Om ons niet te laten leiden 

door de dreiging van terreur, maar vast te houden 

aan dat wat voor ons zo belangrijk is. Wat ons 

land maakt tot dat mooie, bijzondere Nederland. 

Verscherpte controle
Veel mensen hebben de zomermaanden gebruikt 

om een vakantie in het buitenland te vieren. Ook 

zij hebben best gezien dat onze veiligheid nauw-

lettend in de gaten wordt gehouden. Door een 

wat langere file aan de grens, in verband met 

verscherpte controles. Of door de toegenomen 

drukte rond Schiphol, om dezelfde reden. Na-

tuurlijk, dat is lastig, maar het is goed om te zien 

dat de bewakers van onze veiligheid niets aan het 

toeval overlaten. Door dat te doen, stellen zij ons 

in staat om ons leven zoveel mogelijk in vrijheid 

te blijven leven. 

Waarderen
Het mooie van een vakantie in het buitenland is 

dat je bij terugkomst ons eigen kikkerlandje altijd 

weer even extra waardeert. Of het nu gaat om 

de kwaliteit van onze gezondheidszorg, de prima 

staat van onze wegen, of gewoonweg de manier 

waarop dingen in ons land eigenlijk gewoon pri-

ma zijn georganiseerd. Het valt je altijd extra op 

als je weer even hebt gezien hoe het ook anders 

kan. Zelfs een bruine boterham met kaas of een 

simpele kroket smaken even extra lekker. 

Langzaamaan keert iedereen weer terug naar het 

gewone leven. De scholen zijn weer begonnen en 

mensen keren met hernieuwde energie terug op 

het werk. Laten we het gevoel vasthouden dat 

we best heel blij mogen zijn met ons land. Dat we 

het hier zo slecht nog niet hebben. Sterker nog, 

we mogen onze handen dichtknijpen. Dat bete-

kent dat we dus een heleboel hebben om voor 

te vechten. Dat blijven wij doen. Altijd, maar de 

komende periode extra hard. Met dit Nederland 

voor ogen gaan wij de verkiezingsperiode in!

De afgelopen periode stond hopelijk in het te-

ken van ontspanning en tijd voor andere din-

gen dan werk en politiek. Bij mij in ieder geval 

wel. Al laat de politiek mij nooit helemaal los. 

De onderwerpen waar wij in de politiek over 

spreken, hebben immers direct te maken met 

ons dagelijks leven. Hoe wij dat in willen rich-

ten. Wat wij daarvoor nodig hebben. En voor-

al, in wat voor land wij willen leven.

Het komende jaar wordt extra van belang dat 

wij aan de kiezer kunnen uitleggen welk Ne-

derland wíj voor ons zien. Natuurlijk, er wordt 

hard gewerkt aan een verkiezingsprogramma 

waarin wij op allerlei gebieden gaan vertellen 

welke plannen wij hebben en welke maatre-

gelen daarbij horen. Maar belangrijker nog 

dan dat, is dat wij die plannen hebben met 

een bepaald doel voor ogen. Omdat wij een 

land voor ons zien waarin wij ons goed voe-

len. Waarin mensen de ruimte krijgen om hun 

eigen leven te leiden. Een land dat gebouwd is 

op de waarden en vrijheden waar wij met zijn 

allen zo trots op zijn. Bij alle plannen die we 

maken, hebben wij dat land voor ogen. Alle 

maatregelen die wij voorstellen, moeten dat 

land, die waarden en vrijheden, beschermen 

en versterken.

Natuurlijk zullen wij ons verkiezingsprogram-

ma niet voor de volle honderd procent kunnen 

uitvoeren. (Tenzij u ons 76 zetels bezorgt na-

tuurlijk, daar teken ik voor!). De realiteit is dat 

wij een coalitie moeten vormen om dit land te 

kunnen regeren. Maar u kunt erop rekenen dat 

wij er voor zullen knokken om de VVD weer 

zo sterk mogelijk te laten worden. Zodat wij 

weer vier jaar hard kunnen werken voor dat 

Nederland waar wij zo van houden. Dus be-

gint het ermee dat wij zo goed mogelijk uit-

leggen waar wij voor staan. Hoe ons Neder-

land, het Nederland van de VVD, eruit ziet. 

Met die ambitie ga ik dit nieuwe 

politieke jaar aan de slag!

Halbe Zijlstra

Fractievoorzitter Tweede Kamer

 

Iedereen heeft ongetwijfeld zijn of haar per-

soonlijke drijfveren om de stap te zetten naar 

een politieke loopbaan. Dat doe je immers 

niet zomaar. Velen laten een mooie baan in 

het bedrijfsleven of bij een maatschappelijke 

organisatie achter. Sommigen stoppen zelfs 

met een goedlopend bedrijf. En dat omdat 

ze hart voor de zaak hebben. Idealen hebben 

die ze willen verwezenlijken. Ideeën om ons 

land sterker te maken. Op de meest uiteen-

lopende onderwerpen, vaak ingegeven door 

eigen ervaringen uit hun eerdere loopbaan of 

persoonlijke leven.  Voor mij is mijn periode 

bij de sociale dienst heel belangrijk geweest. 

Niet alleen heeft het mij geleerd dat niet ie-

dereen evenveel geluk heeft in het leven. Ik 

heb er ook gezien hoe je mensen daarom 

niet aan de kant moet laten staan, maar juist 

moet stimuleren om weer deel uit te maken 

van de samenleving! En hoe je ook van hen 

zelf mag verwachten dat ze zich daarvoor in-

zetten. Ik heb gezien wat de kracht van onze 

samenleving is. Dat die in mensen zit en niet 

in systemen. Dat de overheid je niet gelukkig 

kan maken, maar dat je dat voornamelijk zelf 

doet. Die periode heeft er bij mij voor gezorgd 

dat ik mij de afgelopen jaren heb willen inzet-

ten om de VVD de brede Volkspartij te laten 

zijn en blijven die wij niet voor niets in onze 

naam meedragen. Politiek is er voor mensen, 

niet andersom. Dus probeer ik bij alles wat ik 

doe, het dagelijks leven van mensen het uit-

gangspunt te laten zijn. Dat is de basis voor 

mijn politiek handelen. Ik wil een politica zijn 

die weet wat mensen bezig houdt. Door te 

luisteren, oplossingen te bieden en hun wen-

sen waar mogelijk te vertalen in herkenbare 

standpunten. Met altijd in het achterhoofd 

dat wij hen zoveel mogelijk vrijheid moeten 

bieden om hun leven zélf vorm te geven. En 

natuurlijk horen daar dan verantwoordelijk-

heden bij.  Kortom, vrijheid waar mogelijk en 

verantwoordelijkheid waar nodig. Ik ga mij 

de komende periode opnieuw 

inzetten voor een VVD die 

er is voor al die mensen in 

ons land die hun schou-

ders eronder zetten! 

Doet u mee?

 

Tamara van Ark

Campagneleider

Vice-fractievoorzitter 

Tweede Kamerfractie

HART VOOR
DE ZAAK
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Samen met vrijwilligers ging Tweede Kamerlid 

Sjoerd Potters op de koffie bij inwoners van de 

wijk Boeimeer in Breda. Er werden interessante 

gespreken gevoerd over waarde, veiligheid, zorg 

en parkeren.

Canvassen in Groningen en Drenthe.
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De nieuwe premier Theresa May staat voor een 

van de zwaarste opgaven uit de recente Britse 

geschiedenis: het VK uit de Europese Unie lood-

sen. Hiertoe dient haar regering, onder regie van 

de minister voor Brexit-zaken David Davis,  in de 

komende maanden een gedetailleerd plan uit te 

werken hoe de boedelscheiding moet plaatsvin-

den. Gezien de economische en politieke impact 

van een Brexit, zou dit ´uittreedplan´ voorgelegd 

moeten worden aan het Britse Parlement, dat 

conform het Brits constitutionele recht soeverein 

is en altijd het laatste woord heeft. De politieke 

manoeuvreerruimte van premier May is derhalve 

smal. Zij heeft een verdeeld land, een verdeeld 

parlement en een verdeelde partij geërfd. 

 

Onderwijl wordt de Britse economie hard getrof-

fen door een naderende Brexit. De koers van de 

pond is gekelderd tot het laagste punt in meer 

dan dertig jaar, de bouwsector stagneert en in-

ternationale bedrijven maken zich op voor een 

exodus uit het Verenigd Koninkrijk. Een versnelde 

verlaging van de winstbelasting om bedrijven in 

het VK te houden, zal de aanstaande onderhan-

delingen tussen het VK en de EU vertroebelen. 

Brussel duldt geen belastingparadijs aan de ande-

re kant van het Kanaal. 

 

Indien artikel 50 wordt geactiveerd door de Brit-

se regering, is er geen redelijke weg meer terug. 

Daarom moeten de Britse bevolking en het Britse 

Parlement zich eerst uitspreken over het schei-

dingsplan van de regering May alvorens artikel 

50 wordt ingeroepen. Een groot gedeelte van de 

Britse bevolking heeft immers uit een emotionele 

opwelling voor een Brexit gestemd, zonder de fi-

nanciële en politieke impact te kunnen overzien. 

De huidige economische feiten spreken echter 

voor zichzelf en zijn een harde wake-up call na 

de leugens en listen van de Brexiteers. In geval de 

uittreedplannen worden afgewezen, hoeven de 

EU en het VK niet te breken. Het lijkt nu onwaar-

schijnlijk, maar de EU is constant in ontwikkeling. 

Wat vandaag onmogelijk is, kan morgen mogelijk 

zijn. Een Breturn is niet op voorhand uitgesloten. 

Een harde voorwaar-

de is dat de Britten tijd 

en ruimte gegund wordt. 

Geen groteske dreigementen 

uit de Brusselse glaspaleizen, 

maar pragmatisme, nuchterheid 

en geduld. Veel geduld. Europese 

politici moeten een oude wet van 

voormalig Bondskanselier Helmut 

Kohl ter harte nemen: “As je niet weet 

wat te doen, doe dan niets. Zit stil als een 

Boeddha”. Dit betekent dat de EU niet op 

voorhand eisen moet stellen aan het VK of 

in de klassieke reflex moet schieten door het 

gaspedaal van de Europese integratie diep in te 

drukken. In plaats daarvan dient de EU zichzelf 

te hervormen en zich te richten op kerntaken: de 

markt, munt en effectieve bewaking van de bui-

tengrenzen. 

 

Mocht het daadwerkelijk tot een Brexit komen, 

dan zal de scheiding veel politieke energie vergen 

aan zowel Britse als Europese zijde. Dit zal ten 

koste gaan van onze slagkracht om de huidige 

crises aan te pakken, zoals de beheersing van il-

legale migratie naar Europa, versterking van de 

Europese buitengrenzen, voltooiing van de in-

terne markt, uitbouwen van de Europese pijler in 

de NAVO en het afdwingen en naleven van be-

grotingsafspraken ten behoeve van een robuuste 

muntunie.

 

Daarom moeten we de bal bij de Britten laten 

en hen de tijd gunnen om hun toekomst goed 

te overdenken. Dat is in het belang van het VK, 

Nederland en Europa

 

voorgehouden dat er een snelle uitweg is voor 

alle problemen. Hiermee leiden we kiezers om de 

tuin. In een wereld waarin we steeds meer met 

elkaar te maken hebben is samenwerken dé ma-

nier om pragmatische oplossingen te vinden voor 

onze problemen. Daarom moeten wij als politici 

extra kritisch naar onszelf kijken hoe we dat het 

beste kunnen doen.  

Nu de Brexit realiteit is krijgen de schreeuwers en 

populisten in Groot-Brittannië de verantwoorde-

lijkheid die ze al zo lang proberen te ontlopen. 

Meteen wordt pijnlijk duidelijk dat de grote be-

loften niet waar te maken zijn: de bijdrage aan 

Europa wordt toch niet besteed aan nationale ge-

zondheidszorg, en het blijkt niet zomaar moge-

lijk de grenzen te sluiten voor seizoenarbeiders. 

Mensen voelen zich van een koude kermis thuis-

komen en terecht. Wie is er uiteindelijk de dupe 

van al dat populisme? Juist, de kiezer.

In de agrarische sector is het niet anders: er wor-

den gouden bergen beloofd die er niet zijn. In de 

vakbladen lees ik bijvoorbeeld dat Nederlandse 

collega’s van oppositiepartijen in het Europees 

Parlement beloven dat er in Brussel miljarden 

zouden liggen om de schade te vergoeden die 

boeren hebben geleden door de hagel en de 

regen. In werkelijkheid gaat het echter om een 

verzekering die een boer kan afsluiten, waarbij 

tegemoet kan worden gekomen in de premie. 

Helaas trekken ongenuanceerde, makkelijke op-

lossingen de meeste aandacht, en tussen al dat 

kabaal wordt het redelijke geluid niet gehoord. 

Uiteindelijk komen we zo alleen maar meer te-

gen over elkaar te staan. Het is verstandiger om 

samen te werken aan échte oplossingen. Er kan 

heel veel beter in Europa, maar om die verande-

ringen tot stand te brengen moeten we onze ver-

antwoordelijkheid nemen en niet naar de ander 

wijzen als het misgaat. Dat is niet altijd de mak-

kelijkste weg, wel de meest realistische.

Een paar maanden na het Britse referendum is 

de Brexitstorm nog niet uitgeraasd. Er is veel on-

gewis. Het raakt mijn dagelijks werk in de Com-

missie Economische en Monetaire zaken over de 

volle breedte en iedere dag. 

De gevolgen zijn ongekend. Allereerst in het 

Verenigd Koninkrijk zelf, waar het Pound Ster-

ling kelderde en vastgoedbeleggingsfondsen 

leeg dreigden te lopen en drastische maatrege-

len moesten nemen. In de toekomst dreigt een 

verminderde markttoegang tot de EU en een 

potentiële Brexodus van multinationals hangt 

boven de markt. Duizenden banen staan 

op de tocht. Startups in de Londense City 

overwegen een verhuizing naar het 

vasteland. Onze liberale zusterpar-

tij uit Duitsland, de FDP, wreef het 

wel erg in: ze reden met een re-

clamevrachtwagen door het za-

kencentrum van Londen met 

daarop de slogan ‘Dear start-ups, keep calm and 

move to Berlin’.

Voor de rest van de EU staat er ook veel op het 

spel. Zo schreef het CPB bijvoorbeeld dat een 

Brits vertrek uit de EU Nederland hard kan raken, 

omdat onze economie zo sterk is verweven met 

die van het Verenigd Koninkrijk. Het is na Duits-

land en België onze derde handelspartner. Terug-

lopende export kan ons miljarden kosten. 

Maar er is meer. Angst en onzekerheid houden 

de financiële markten in hun greep. Beleggers 

zijn bezorgd over de toekomst van de Europese 

samenwerking en over het economisch herstel. 

Komt het wel goed? Hoe meer onzekerheid, hoe 

groter de hang naar houvast, hoe meer vluchtge-

drag. Riskante aandelen werden verkocht, veilige 

(staats)obligaties juist aangekocht.

De aandelenkoersen van alle Europese banken 

gingen fors onderuit na het referendum en de 

meeste banken, ook Nederlandse, zijn de verlie-

zen nog niet te boven. In Italië, het land waar 

meer banken zijn dan pizzeria's, dreigt een ban-

kencrisis. Brexit kan daar voor sommige banken 

het laatste duwtje in de afgrond zijn. Geen vro-

lijke scenario's.

De komende maanden en jaren moeten we deze 

problemen nuchter en zakelijk aanpakken. Rust 

terugbrengen op de financiële markten. Niet 

overdreven willen afrekenen en de Britten straf-

fen voor hun vertrek. Ook geen naïeve coulance, 

maar zakelijk inzetten op ons eigen belang. Keep 

calm is het verstandige devies. 

Hans van Baalen
Europees Parlement,
Buitenlandse Zaken,
Veiligheids- en Defensiebeleid, 
Internationale Handel

Cora van Nieuwenhuizen
Europees Parlement
Economische en 
Monetaire Zaken.
Industrie, Research 
en Energie

Jan Huitema
Europees Parlement, 
Commissie Landbouw, 
Milieucommissie

Gun de Britten tijd voor hun Breturn Brexit? Keep calm!

Iedereen moet leren van Brexit, ook wij
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Aan de Brexit heb 

ik een flinke 

kater over-

gehouden. 

Aan de  

Britten 

is  
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Aan muziek beleeft iedereen plezier. Zo kun je muziek beluisteren, maken of ervan leren. Voor 

Eerste Kamerlid en voorzitter van de verkiezingsprogrammacommissie Jan Anthonie Bruijn is  

muziek allereerst een fantastische uitlaatklep. Maar daarnaast kunnen we volgens de hoogleraar 

in de geneeskunde (nierpathologie) ook het nodige opsteken van muziek. 

Naast de Tweede Kamer is ook de Eerste Kamer met 

zomerreces en dat betekent dat er tot september 

niet wordt vergaderd. Voor menigeen een periode 

waarin er eindelijk tijd is voor bijlezen of vakan-

tie. Toch is er niet voor iedereen de gelegenheid 

om tijdens dit reces rust te pakken. Als voorzitter 

van het partijprogramma voor de Tweede Kamer-

verkiezingen van 2017 is Jan Anthonie samen met 

zijn commissieleden druk aan het schrijven aan het 

programma waarmee de VVD de verkiezingen in-

gaat. ‘Als je mij vraagt naar mijn grootste hobby, 

dan is dat zonder meer de politiek. Trouwens mijn 

beroep als medisch specialist zie ik eigenlijk ook als 

een hobby, weliswaar een betaalde hobby, zo leuk 

is het. Mijn andere grote hobby is dus, naast sport, 

muziek. Tsja, eigenlijk heb ik alleen maar hobby’s. 

Het blijft een interessante definitiekwestie, want 

hoe zou jij een hobby definiëren?’, aldus de immer 

opgewekte senator. 

‘Het is uniek om samen met je 

dochter nummers op te nemen’

Al zijn hele leven houdt de muziek Jan Anthonie 

bezig. Toch was het zijn studententijd waarin mu-

ziek definitief zijn grote passie werd. ‘Op mijn 18de 

studeerde ik een jaar in het Amerikaanse Baltimore. 

Daar studeerde ik geneeskunde en ook volgde ik 

lessen aan het conservatorium. Hoewel ik daarna 

aan de Erasmus Universiteit verder in de genees-

kunde ben gegaan, heb ik in mijn studententijd 

heel veel muziek gemaakt. Zo schreef ik onder 

meer musicals en lustrumplaten voor het Rotter-

damsch Studenten Corps. Muziek schrijven doe ik 

nog altijd, maar tegenwoordig  improviseer ik lie-

ver jazz op de vleugel. Het allerliefst speel ik samen 

met mijn dochter Frédérique (zie foto). Het is uniek 

om samen met je dochter nummers op te nemen.  

Ze kan heel goed zingen en beheerst de gitaar, key-

board en drums als een volleerd artiest.’

‘Als je muziek schrijft of, mooier 

nog, improviseert ervaar je een 

ultiem gevoel van vrijheid’

De vele muziekstudies, zoals zijn tijd aan het con-

servatorium, hebben Jan Anthonie laten zien wat 

muziek ons kan leren. ‘Als je muziek schrijft of, 

mooier nog, improviseert ervaar je een ultiem ge-

voel van vrijheid. En dat terwijl je toch ook weer 

aan regels gebonden bent. Dat kun je zien als je 

muziek analyseert. Op ieder moment in de tijd is er 

harmonie, zelfs als je daar de grenzen van opzoekt 

of deze bewust overschrijdt, terwijl in de loop van 

diezelfde tijd de verschillende stemmen een verhaal 

vertellen en zich tot elkaar verhouden. Dat noemen 

we contrapunt. Zo vormen de dimensies harmo-

nie en contrapunt de basis van de improvisatie- en 

compositieleer. Het doet me vaak denken aan onze 

staatsinrichting en aan het liberalisme in het bijzon-

der, de vrijheid in gebondenheid. Maar ook bij het 

schrijven van een wetenschappelijk artikel of een 

verkiezingsprogramma zie je die wetmatigheden 

terug. Er moet dus harmonie en contrapunt in zit-

ten, verticale en horizontale samenhang. Oftewel, 

er moet vrijheid zijn, daar moet goed gebruik ge-

maakt van worden, maar er moeten ook duide-

lijke regels en grenzen zijn.’ 

Wat kan je nu leren uit het ene domein voor het 

andere domein? Het is dé vraag die voortdu-

rend terugkomt. Volgens Jan Anthonie zijn de 

overeenkomsten tussen wetenschap, muziek 

en politiek groot en leerzaam. ‘Kenmerk van al 

deze gebieden is dat je alleen verder komt als je 

kritisch blijft. Neem nu de vraag of ons demo-

cratisch bestel inclusief de rol van politieke par-

tijen nog bij deze tijd past. Als VVD hebben we 

ons dat afgevraagd en recent onze partij omge-

vormd tot een netwerkpartij. Muziek leert ons 

daarbij veel over het aanbrengen van structuur, 

het toepassen van wiskunde, het verpakken 

en communiceren van boodschappen en het 

opwekken van emoties. Het werken met span-

ningsbogen, dissonanten, thema’s en variaties. 

Muziek plaatst je permanent voor nieuwe situ-

aties waarin je oplossingen moet zoeken binnen 

de regels van de compositieleer of soms bewust 

daarbuiten. Als muzikant moet je wel precies 

weten wat je doet anders is de spanning snel 

weg en bereik je vanzelfsprekend het resultaat 

niet. En juist hierom vind ik muziek maken 

en het nodige improviseren 

zo gaaf. Het leert ons scherp 

denken, oplossingen 

te zoeken en 

samen te werken. 

Iets dat in de politiek 

onontbeerlijk is!’

Door Sander Troost

‘Van muziek kun je 
ongelooflijk veel leren’
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Zaterdag 9 juli was het eindelijk zover, de kof-

fietruck kwam naar Arnhem! We hadden een 

druk punt uitgezocht in de binnenstad waar 

veel mensen graag  “Een bakkie” kwamen 

doen. 

Allereerst hebben we de ondernemer die da-

gelijks zijn brood verdient met koffie op dit 

plein schadeloos gesteld. Als partij met een 

warm hart voor ondernemers kan het natuur-

lijk niet zo zijn dat wij hem dwars zitten met 

onze koffie. We hebben hem zijn koffie-dagop-

brengst betaald en dat levert de volgende ver-

kiezingen in ieder geval alvast één stem extra 

op. 

Met een team van 8 vrijwilligers en twee super 

enthousiaste barista’s werd het een groot suc-

ces. Bakkie doen blijkt een geweldige manier 

om even bij te praten of van gedachten te wis-

selen met kiezers. Maar ook om te vragen hoe 

het nu echt met ze gaat.  

Je krijgt de meest uiteenlopende verhalen 

en het is voor zowel de landelijke campagne 

als je lokale betrokkenheid bij de inwoners 

van je stad een waardevolle actie. Het verza-

melen van emailadressen, het beantwoorden 

van vragen en echt in gesprek zijn met men-

sen in je stad, onder het genot van een goede 

kop koffie, zorgt ervoor dat wij ons werk als 

betrokken volksvertegenwoordiger nog beter 

kunnen doen. 

Wij vonden het geweldig om te doen en gaan 

de komende maanden zeker vaker “een bakkie 

doen!”

Steffenie Pape, VVD Arnhem

Ook dit jaar voer de VVD mee met de Amster-

dam Europride. Op zaterdag 6 augustus ver-

zamelden een groot aantal VVD’ers en enkele 

internationale gasten zich op de VVD-boot om 

er een onvergetelijke dag van te maken. Het 

thema dit jaar: ‘Be a hero, join our freedom’.

In deze tijd staan onze liberale waarden van 

vrijheid, verdraagzaamheid en gelijkwaardig-

heid onder druk. Hand in hand over straat gaan 

met wie je lief hebt is voor de gemiddelde lesbi-

enne of homo niet meer vanzelfsprekend. Laat 

staan het geven van en onschuldige zoen. Het 

kost kracht te laten zien wie je bent. Het vergt 

lef. Als je durft te laten zien wie je bent, ben 

je onze held. Wij staan schouder aan schouder, 

hand in hand, met iedereen die dat laat zien. Of 

je nu hetero, homo, bi, lesbo, transgender, man 

of vrouw bent: wij vinden je een held. Omdat je 

mensen normaal behandelt. Omdat je lef toont. 

Omdat je een beter Nederland wil.
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Voor iedere die een volgende stap wil zetten in zijn politieke 

ontwikkeling biedt de Haya van Somerenstichting een passend 

opleidingstraject aan. Vanaf heden is de inschrijving geopend voor 

de workshop Liberale Loopbanen en de jaarlijkse Kadertraining.

Kadertraining 2017 (14 januari, 11 februari, 

25 maart 2016 en 8 april 2017)

De Kadertraining bestaat traditiegetrouw uit vier zaterdagen met 

interessante trainingen en sprekers. Tijdens de Kadertraining worden 

interessante inleiders en prominenten vanuit de VVD en daarbuiten 

genodigd om hun visie met ons te delen. Het biedt tevens de mogelijkheid 

een landelijk netwerk op te bouwen. Tweede Kamerlid Mark Harbers is 

dagvoorzitter tijdens alle zaterdagen. 

Liberale Loopbanen  

(vrijdag 9 en 10 december 2016)

Deze tweedaagse workshop is bestemd voor hen die toe zijn aan de 

volgende stap in hun politiek- bestuurlijke carrière. Tijdens de workshop 

wordt inzicht geboden in de eigen drijfveren en ambities, en wordt tevens 

dieper ingegaan op kansen voor de politieke of bestuurlijke carrière. 

Het team van inleiders bestaat uit: 

Marianne Schuurmans (burgemeester Lingewaard), Hans van den Broek 

(lid Permanente Scoutingscommissie), Bruno Bruins (voorzitter Raad van 

Bestuur UWV), Frans Gosses (coach) en Mark Harbers (Tweede Kamerlid) 

Interesse in de Kadertraining 

en/of Liberale Loopbanen? 

U kunt zich inschrijven via www.MijnVVD.nl. Het aantal beschikbare 

plaatsen is beperkt voor beide trajecten, daarom hanteert de Haya 

van Somerenstichting een selectieprocedure. Kandidaten worden 

geselecteerd op basis van hun (VVD-) CV en politiek bestuurlijke 

ervaring. Voor de Kadertraining geldt tevens de voorwaarde dat eerder 

de Regionale Masterclass moet zijn gevolgd.

Mocht u aanvullende vragen, kijk dan op onze website www.vvd.nl of 

neem dan contact op via haya@vvd.nl.
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HET AUTEURSRECHT OP DE IN DEZE KRANT 

VERSCHENEN ARTIKELEN WORDT DOOR 

DE VVD VOORBEHOUDEN.

DE VVD HEEFT ALLE ZORG GEGEVEN AAN HET 

NAKOMEN VAN WETTELIJKE REPRORECHTEN.

IS HET DESONDANKS ZO, DAT ER RECHTHEBBENDEN 

ZIJN, DIE NIET GETRACEERD KONDEN WORDEN OF 

VAN WIE DE CLAIM OP GEBRUIKT MATERIAAL NIET 

BEKEND WAS, DAN WORDEN ZIJ VERZOCHT ZICH 

SCHRIFTELIJK MET DE VVD IN VERBINDING TE STELLEN, 

MET OPGAVE VAN HUN CLAIM EN DE UITGAVE WAAR-

OP DEZE CLAIM GEBASEERD IS.

Vorige week hebben we het concept 
verkiezingsprogramma van de VVD ge-
presenteerd. 

Dat is altijd weer een bijzonder mo-
ment. In de afgelopen periode is er door 
de leden van de verkiezingsprogramma 
commissie, onder voorzitterschap van 
Jan Anthonie Bruijn, heel hard aan ge-
werkt. Tijdens talloze grotere en kleine-
re bijeenkomsten is er gesproken en ge-
luisterd. Binnen en buiten de partij heeft 
iedereen die wilde meewerken aan ons 
programma een bijdrage kunnen leve-
ren.

Namens het Hoofdbestuur wil ik ie-
dereen die heeft meegedacht, meege-
schreven en meegewerkt heel hartelijk 
bedanken voor de tijd en denkkracht die 
ze hieraan hebben gegeven.

Uiteindelijk draait het ons natuurlijk om 
Nederland. Ons verkiezingsprogramma 
is er op gericht om dat fantastische Ne-
derland nog beter te maken. Een pro-

gramma dat ervoor wil zorgen dat we 
beschermen wat we met elkaar hebben 
opgebouwd, dat ervoor zal zorgen dat 
mensen het stapje voor stapje steeds 
beter krijgen en dat we een land blijven 
waar het fijn leven, wonen en werken is. 

De commissie onder leiding van Jan 
Anthonie Bruijn heeft hier fantastisch 
werk geleverd, maar nu is het woord 
aan u: onze leden. Ik verheug me erop 
om tijdens ons komende najaarscongres 
samen in gesprek te gaan over de in-
houd van het programma. Want bij de 
VVD gaat het altijd over inhoud. Libera-
le plannen, die constructief en uitvoer-
baar zijn, dat is wat Nederland van ons 
verwacht.  

En wanneer we het programma met el-
kaar hebben vastgesteld dan is het tijd 
om, met onze plannen in de hand, naar 
de kiezer te gaan om hun steun te vra-
gen voor de komende jaren.

Henry Keizer, Partijvoorzitter
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veel plekken in ons land niet goed genoeg. Dat 

kan niet en daarom wil ik dat het overal zo goed 

is als in de allerbeste verpleeg- en verzorgings-

huizen. En de vluchtelingen. We hebben heel 

veel vluchtelingen tijdelijk opgevangen. Maar 

hoe zorgen we dat vluchtelingen die weer terug 

kunnen als het thuis veilig is ook echt weer weg 

gaan? Want we kunnen niet iedereen een échte 

toekomst geven in ons land. Of de veiligheid. 

Daarmee mogen we geen risico's nemen. Een 

fijn en veilig leven leiden in de buurt waar je 

woont is het belangrijkste wat er is. Er wordt 

minder ingebroken en er is minder geweld op 

straat. Maar dat wil niet zeggen dat het hele-

maal niet meer gebeurt en dat we dat ook zo 

voelen. Daar moeten we dus aan blijven werken.

En dan is er nog de dreiging van een terroristi-

sche aanslag. Het gebeurde al in Brussel, Parijs 

en Nice. In Nederland gelukkig nog niet, maar 

het komt angstig dichtbij. Dat dit in de toe-

komst zo blijft, kán ik niet garanderen. U mag 

van mij wel verwachten dat we er alles aan doen 

om het te voorkomen. Daarom sta ik vierkant 

achter al die mensen in Nederland die daar dag 

en nacht aan werken en dat zij ook de komen-

de jaren genoeg mankracht en geld hebben om 

hun werk te doen.

Ik ga met al deze punten aan de slag. Om te be-

schermen wat we hebben. En nog beter te ma-

ken wat nog niet goed genoeg werkt. Om zeker-

heid te bieden waar dat kan. Zodat wij allemaal 

bezig kunnen zijn met onze eigen toekomst.  

Op onze eigen manier.

DOORBOUWEN OP EEN STEVIGE DE BASIS
Nederland is een bijzonder land. Klein, maar 

koploper op vele terreinen. Ik wil dat we als 

klein landje voorop blijven lopen. Bijzondere 

dingen blijven doen, uitvinden, bedenken en 

maken. Dingen die wereldwijd bekend zijn. 

Maar die er vooral voor zorgen dat ons leven 

hier stapje voor stapje beter wordt. Daarom 

vind ik het belangrijk de deur naar de toekomst 

open te zetten. Dat we door gaan bouwen op 

onze basis.

Nederland heeft het in zich om een land te wor-

den waar iedereen beter wordt van de grote ver-

anderingen door nieuwe technieken. Daar is wel 

wat voor nodig. We moeten plaats maken voor 

experimenten met technieken van de toekomst. 

Bijvoorbeeld, op het gebied van duurzaamheid. 

Niet met huis- tuin- en keuken-geknutsel een 

beetje hobbyen, maar met serieuze innovaties 

een bijdrage leveren aan nieuwe, andere manie-

ren van produceren. Dat is én goed voor de we-

reld en voor onze economie, voor onze banen. 

Daarom vind ik het belangrijk te blijven inves-

teren in innovatie en kennis. 

Innovatie moet uit bedrijven komen. De over-

heid kan dat niet doen. Ik blijf er daarom voor 

zorgen dat de overheid niet in de weg staat met 

regels. We moeten er alles aan doen om deze 

nieuwe ontwikkelingen te stimuleren. Zodat 

het hier, in ons land gebeurt. En we zorgen er-

voor dat onze kinderen goed worden opgeleid, 

zodat die slimme dingen blijven bedenken en 

maken.

Die veranderingen zijn ook spannend en zor-

gen voor onzekerheid. Want wat betekenen die 

nieuwe technieken voor mijn baan? En hoe zorg 

ik dat mijn bedrijf en medewerkers zich aanpas-

sen aan die nieuwe technieken? We weten dat 

er veel gaat veranderen. We weten dat er nieuwe 

banen komen die we nog niet precies kunnen 

voorspellen. Maar die we wel nodig hebben om 

in de toekomst geld te blijven verdienen. Ik vind 

het daarom belangrijk dat mensen kunnen blij-

ven bijleren. En ik wil dat je kunt werken in een 

contract dat bij je past. Een contract dat je de 

zekerheid geeft die je fijn vindt. Vast of flexibel. 

Voor meer vaste contracten wil ik daarom dat 

het voor werkgevers goedkoper wordt om men-

sen in dienst te nemen. En flexibele contracten 

moeten zeker genoeg zijn om gewoon geld te 

kunnen verdienen. 

GEEN CAFETARIAMODEL
Ik wil in de komende jaren ook blijven doorbou-

wen op onze basis als land, als samenleving. Wij 

Nederlanders zijn meer dan een groep mensen 

die toevallig in hetzelfde land woont. We le-

ven in een land dat we met heel hard werken 

met elkaar hebben opgebouwd en waar we ons 

fijn voelen. We zijn wie we zijn en daar zijn we 

trots op en dat willen we ook zo houden. Dat 

betekent dat we staan voor onze waarden en 

cultuur. Voor onze manier van leven. En dat we 

die beschermen. Hoe wij samenleven wordt be-

paald door meer dan onze wetten alleen. Het 

gaat vooral over wie wij zijn. Over hoe we ons 

gedragen. Over wat we doen en hoe we elkaar 

aanspreken als dat nodig is.

We moeten durven te zeggen waar we voor 

staan, om de sociale spanningen van dit mo-

ment te doorbreken. Niet door stoere uitspra-

ken dat we de grenzen maar dicht moeten 

gooien of juist door niks te zeggen over die on-

gemakkelijke spanningen. En te zeggen dat wij 

ons maar een beetje aan moeten passen. Ik zie 

in beide helemaal niets. In Nederland wonen 

al honderden jaren mensen met verschillende 

achtergronden. Dat zal ook altijd zo blijven. Dat 

hoort bij ons. Maar toegeven op onze waarden 

en vrijheden zullen we nooit doen. Met onze 

waarden en vrijheden is het alles of niets. Het is 

geen cafetariamodel.

Dat betekent dat wij heel erg duidelijk moe-

ten zijn over wat we van elkaar verwachten. 

Vrijheid en gelijkwaardigheid zijn hier heilig. 

Je mag hier trouwen of samenwonen met wie 

je wilt. Je bepaalt zelf wat je gelooft en je gaat 

over je eigen lichaam. In Nederland zijn we niet 

elkaars vijand, maar elkaars bondgenoot. Ieder-

een is hier gelijkwaardig en krijgt gelijke kan-

sen. Arm of rijk, hoog- of laagopgeleid, vrouw 

of man. We kijken naar wat mensen kunnen. 

We kijken niet naar mensen op en zeker niet op 

mensen neer.

Wie onze vrijheden misbruikt, krijgt met de 

overheid te maken. Wetten die we hebben, zul-

len we inzetten. Als er nieuwe wetten nodig 

zijn dan maken we ze. En als we wetten juist 

af moeten schaffen dan doen we dat. Maar het 

allerbelangrijkste is dat ik, dat wij allemaal, als-

maar duidelijk blijven maken: In ons land ben 

je vrij, en daar staan wij voor. Het is hoog tijd 

dat wij samen iets doen aan de spanning en de 

verkramping. Wij, of je hier nu wel of niet ge-

boren bent. Wij, dat zijn alle mensen die onze 

waarden, onze rechten en onze vrijheden delen. 

Wil je niet meedoen? Dan is het tijd om ergens 

anders een plekje te zoeken. Als je onze vrijhe-

den omarmt, dan hoor je er bij. Wie echt mee 

wil doen, krijgt eerlijke kansen. Het is aan jou 

om die te grijpen.

EEN LAND VAN KOPPIGE OPTIMISTEN
Nederland draait op een gigantisch grote groep 

koppige, optimistische Nederlanders die zo on-

gelooflijk veel voor Nederland betekenen. Die 

dag in, dag uit aan de slag zijn om er wat van 

te maken. Die de moed erin houden, ook als het 

even tegenzit. Die van grote dingen durven te 

dromen, die gewoon een fijn en prettig leven 

willen leiden. Je hoort ze niet, deze stille meer-

derheid, ze willen gewoon met elkaar dingen 

voor elkaar krijgen.  Maar ze hebben ook hun 

zorgen. Terechte zorgen. Zorgen die u en ik al-

lemaal hebben. Voor deze mensen wil ik er zijn. 

Voor hen zet ik me elke dag weer in. Ik begrijp 

dondersgoed dat deze koppige optimisten zich 

zorgen maken over de toekomst. En dan kan ik 

wel proberen uit te leggen dat we het hier echt 

wel goed voor elkaar hebben met elkaar. Maar 

zolang mensen dat niet voelen. Helpt dat niets. 

Ik snap ook echt de boosheid, onvrede en zor-

gen die ik zie in ons land. Daar wil ik dus ook 

iets aan doen. Maar waar ik niks mee heb zijn 

die schreeuwers aan de zijlijn. Links en rechts. 

Zij hebben op alles wat er gebeurt kritiek. Ze 

zijn boos over van alles en nog wat, maar als 

je om hulp vraagt doen ze helemaal niks. Dit 

zijn ook de mensen die denken dat de overheid 

alles voor ze oplost. Op deze mensen bouw je 

geen samenleving. Dat geloof ik echt. Die men-

sen verpesten het voor de rest. Soms zou je bij-

na gaan denken dat die schreeuwers Nederland 

zijn. Niets is minder waar. Nederland dat is die 

gigantische groep koppige optimisten. Die hoor 

je niet schreeuwen. Die zijn bezig en in de afge-

lopen moeilijke jaren doorgegaan. En gaan dat 

ook de komende jaren weer doen. Dat ga ik ook 

doen.

DOORZETTEN
Ik zet me in om juist dát wat we met elkaar in 

al die jaren hebben opgebouwd te beschermen, 

en steeds een beetje beter te maken. Om alles op 

alles te zetten tegen nieuwe onzekerheden. Ons 

veilig te houden. Zodat we met minder zorgen 

en meer rust het leven kunnen leiden dat we 

willen.

We hebben de afgelopen jaren laten zien dat we 

niet wegduiken als het moeilijk wordt. Dat lef is 

ook in de komende jaren nodig. We zullen weer 

lastige keuzes moeten maken. Makkelijke oplos-

singen zijn er niet. Je kunt dan wel voor je eigen 

ego of je eigen belang gaan. Maar dan komen 

we nergens. Ik wil dingen voor elkaar krijgen. 

Ik wil problemen oplossen. Zoals ik dat in de af-

gelopen jaren deed. Zo wil ik doorgaan. Koppig 

en optimistisch. Zorgen pakken we aan. Kansen 

grijpen we. Dat is goed voor onze toekomst. Van 

ons land en voor iedereen persoonlijk. Zodat 

het écht stapje voor stapje beter wordt. Zodat 

we allemaal de vruchten gaan plukken. Zodat 

onze kinderen het weer beter krijgen dan wij. 

Zodat we dat fijne land blijven. We hebben alles 

in huis wat daarvoor nodig is: trots, koppigheid 

en zelfvertrouwen.

Het was niet altijd makkelijk om onze weg te 

vinden door de storm, maar we hebben veel 

bereikt. Dat neemt niemand ons meer af. Het 

begrotingstekort en de staatsschuld, die zo lang 

als een donkere wolk boven ons hoofd hingen, 

hebben we onder controle gekregen. Dat klinkt 

als een ver-van-ons-bed-show, maar het is be-

langrijk voor banen, zorg en onderwijs. Onze 

economie groeit weer, bijna het snelst van Eu-

ropa. Dat betekent dat het steeds beter gaat met 

kleine ondernemers en dat steeds meer mensen 

een baan vinden. Door de AOW-leeftijd te verho-

gen kunnen we het basispensioen de komende 

jaren blijven betalen. Het is ons gelukt de zorg 

én goed én betaalbaar te houden. We hebben ge-

zorgd dat meer mensen weer een huis kunnen 

kopen en er voor meer mensen een huurwoning 

komt. We hebben de instroom van vluchtelin-

gen onder controle gekregen. We hebben ons 

land veiliger gemaakt. Er is minder geweld op 

straat en er zijn minder inbraken. En tot nu toe 

is het ons gelukkig gelukt een aanslag in Neder-

land te voorkomen.

Wij hebben gewoon laten zien dat het niet gaat 

om hoe groot een land is, maar om hoe de inwo-

ners zijn. Wij zijn het land dat we zijn dankzij 

al die geweldige mensen, die er altijd weer hun 

schouders onder zetten en er gewoon voor gaan.

NU ALLEMAAL DE VRUCHTEN PLUKKEN
We zijn nog niet klaar. Ik ben nog niet klaar. Ik 

wil met Nederland de volgende stap zetten. Om 

dat voor elkaar te krijgen moet er nog een hoop 

gebeuren. Ik wil doorbouwen op de basis die we 

de afgelopen jaren hebben gelegd. Ik wil er alles 

aan doen om te zorgen dat we beschermen wat 

we hebben. Ik wil Nederland veilig houden. Ik 

wil dat het systeem werkt voor de mensen en 

niet andersom. Ik wil dat Nederland gewoon 

een fijn en prettig land blijft om in te leven. Ik 

wil het leven voor ons allemaal stap voor stap 

beter maken.

Mijn ambitie van de afgelopen jaren was Neder-

land uit die zware crisis krijgen. Mijn ambitie 

voor de volgende vier jaar is dat we daar alle-

maal de vruchten van gaan plukken. Dat we al-

lemaal ook echt gaan voelen dat het beter gaat. 

Daarvoor heb ik een plan. Ik wil de basis verder 

versterken én verder bouwen aan Nederland. En 

dat doen we allebei. Tegelijkertijd.

BESCHERMEN WAT WE HEBBEN OPGEBOUWD
EN DE BASIS VERDER VERSTERKEN
Een huis bouw je niet op drijfzand. Daarom 

hebben we de afgelopen jaren met z’n allen zo 

vreselijk hard gewerkt. We hebben gewerkt om 

de basis te leggen. Dat moeten we koesteren en 

beschermen. 

We moeten op een aantal punten verder werken 

aan zekerheid. Dat doen we door de basis die er 

ligt te versterken. Dat ga ik doen door aan de 

slag te gaan met die dingen waar we ons alle-

maal zorgen over maken in ons dagelijks leven.

Denk bijvoorbeeld aan de pensioenen. Op dit 

moment maken mensen zich te veel zorgen 

over hun pensioen. Over hoeveel ze nu sparen. 

Over wat het straks waard is. En wat ze nu pre-

cies hebben opgebouwd. Ik vind dat we op al die 

vragen zoveel mogelijk duidelijkheid moeten 

geven. 

Of kijk naar de zorg. Blijven we de allerbeste 

zorg krijgen nu en in de toekomst? We vragen 

ons af of we nog wel zelf kunnen kiezen naar 

welke dokter we gaan. En we het kunnen blijven 

betalen? Iedereen heeft recht op de beste zorg. 

Ik wil dat dat zo blijft. En hoe zit het met de 

zorg voor onze ouders? Die is gewoon op nog te 

Je kunt geen huis bouwen op drijfzand. En een land al helemaal niet. Daarom zei ik in 2012 

dat het mijn belangrijkste opdracht was om het land door de crisis te krijgen. We moesten het 

fundament, de basis, op orde krijgen. Dankzij de inzet en opofferingen van ons allemaal is dat 

gelukt. Dat was niet altijd makkelijk en we hebben het allemaal gevoeld. We kennen allemaal wel 

iemand die zijn baan verloor, misschien was je het zelf wel. We zagen allemaal dat in winkelstra-

ten steeds meer winkels leeg kwamen te staan. En dat verhuisplannen werden uitgesteld. Maar 

als ik kijk naar hoe het nu gaat, dan ben ik gewoon hartstikke trots. Trots op al die Nederlanders 

die niet weggedoken zijn, maar hun kop in de wind hebben gestoken en, soms misschien hardop 

mopperend, zijn doorgegaan om er wat van te maken.
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Sinds 2012 zit Duisenberg namens de VVD in de Tweede Kamer waar hij recent de ‘Duisenberg-me-

thode’ introduceerde. Met het oog op de begrotingsdebatten na Prinsjesdag vroegen wij hem naar 

de effecten van effecten van De Duisenberg-methode. 

Wat houdt de Duisenberg-methode 
nu precies in?
“Het is een werkwijze om op een gestructureer-

de manier de begroting en verantwoording te 

kunnen beoordelen. Niet alleen op inkomsten 

en uitgaven, maar ook op de effecten van be-

leid, dus of het geld ook nuttig is besteed. Dit is 

belangrijk, want het gaat om ons belastinggeld, 

dat moet efficiënt en effectief worden besteed. 

De methode kent twee onderdelen: ten eerste, 

naar analogie van het bedrijfsleven, de inpas-

sing van een soort audit commissie van twee 

personen, en ten tweede een standaard vragen-

lijst om de controle uit te voeren. Hierin komen 

praktische vragen naar voren als: ‘Welke doelen 

zijn gepland/gehaald?’ en ‘Wat is het oordeel 

over de rechtmatigheid, doeltreffendheid en 

doelmatigheid?’. Deze aanpak kan buiten de 

Kamer bijvoorbeeld ook voor een gemeenteraad 

of in de Staten nuttig zijn voor verbetering van 

de controlerende taak.”

Een scherp oog op de financiën is u met 
de paplepel ingegoten, merkt u grote 
verschillen in het aanvliegen van 
financiële vraagstukken in de Kamer? 
“Die pap heb ik dan gegeten in het bedrijfsle-

ven, want daar was ik anders gewend. Maar ik 

ben zeker niet de eerste die constateert dat de 

controle door de Kamer beter kan. In de jaren 

’70 constateerde oud-Kamervoorzitter Anne 

Vondeling ook al dat de Kamer bij begrotingen 

minder bezig moet zijn met ‘dingetjes’. Ook 

Gerrit Zalm, oud-minister van Financiën, con-

stateerde begin 2000 dat het gestructureerder 

kon vanuit zowel de overheid als vanuit het 

parlement. Ook de parlementaire enquêtes 

voor bijvoorbeeld ICT en de Fyra legden hier de 

vinger op. Maar als je bedenkt dat ieder Kamer-

lid een enorm pakket met papier krijgt vol met 

cijfers en begrotingen, dan vraag je echt af waar 

je moet beginnen. We moeten hierin dus beter 

samenwerken met vereende krachten onze col-

lectieve controlerende verantwoordelijkheid 

uitvoeren. Dit kan met deze methode en is ob-

jectief en apolitiek. Daarna staat het iedereen 

vrij om er een politiek oordeel over te geven.” 

Sinds kort werkt de Tweede Kamer aan 
de hand van uw begrotingsmethode, 
maar waarom was de ‘Duisenberg-
methode’ noodzakelijk in de Kamer?
“Mijn eerste ervaring met de begrotingsdebat-

ten van het ministerie van Onderwijs, Cultuur 

en Wetenschap was dat het ging over iets wat de 

week ervoor was gebeurd. De gehele begroting, 

waarin je voor onderwijs bijvoorbeeld voor zo’n 

30 miljard euro aan uitgaven goedkeurt, ging 

dus helemaal niet over dat geld en wat we er-

mee zouden gaan bereiken. Dat is natuurlijk 

cruciaal voor de VVD. Natuurlijk willen wij zo 

laag mogelijke belastingen, maar vooral dat 

er zo effectief mogelijk met het belastinggeld 

wordt omgegaan.” 

Op dit moment worden alleen de begro-
tingen van alle grote ministeries behan-
deld volgens uw methode, ziet u kansen 
om deze ook op andere begrotingen toe 
te passen?
“Nu wordt het in vijf commissies gebruikt, maar 

dit zijn de grootverbruikers. Bijvoorbeeld zorg, 

sociale zaken en onderwijs. Bij elkaar zo’n tach-

tig procent van de uitgaven. Maar je kunt het 

ook bij andere commissies toepassen. Kamer-

voorzitter Arib heeft aangegeven de methode te 

willen vastleggen in het Reglement van Orde, 

dus die stap gaan we hopelijk maken.”

Door het aanstellen van de twee rappor-
teurs groeit het belang van financiële 
kennis in het parlement. Hoe denkt u 
dat dit gewaarborgd kan worden? 
“Financiële kennis is niet van essentieel belang 

voor deze methode. Een goede basis voor succes 

is de structuur die er in deze methode schuilt. 

Het gaat niet alleen over het geld, maar voor-

al over de effecten die bepaalde beleidsbeslis-

singen hebben. Als ik één miljard meer in het 

onderwijs steek, krijg ik dan ook meer leraren? 

Om die vraag te stellen hoef je niet financieel 

geschoold te zijn. Maar je moet ‘m wel stellen.”

Wat ziet u als directe en lange termijnge-
volgen van het gebruik van deze methode 
in Nederland?
“Wat we op korte termijn gaan zien is dat men 

kritischer wordt op wat er wordt bereikt met 

het geld. Zo is de commissie Volksgezondheid, 

Welzijn en Sport (zorg) bezig om de doelen 

scherper op te nemen in de begroting. Een 

ander goed voorbeeld is ontwikkelingssamen-

werking. Er wordt nu beter gekeken naar wat 

de effecten zijn van de miljarden die minister 

Ploumen te besteden heeft. Na de bewustwor-

ding hiervan verwacht ik dat het ook gaat lei-

den tot herverdeling van het geld en tot het 

maken van andere keuzes.”

Gaan we de effecten van de Duisen-
berg-methode na Prinsjesdag al zien? 
Ja zeker! Als we straks de begrotingen openslaan 

van de diverse ministeries, dan gaan we veel 

meer concrete doelstellingen zien. Daarnaast 

zullen specifieke extra uitgaven voor investe-

ringen of projecten beter te volgen zijn, zowel 

financieel als voor wat betreft de effecten. Wat 

mij betreft zijn dit eerste belangrijke stappen. 

Wanneer is de Duisenberg-methode 
geslaagd?
De methode is naar mijn mening geslaagd als 

niet alleen de Tweede Kamer gaat werken met 

deze structuur. Want voor iedere overheidsin-

stelling zou dit een handig hulpmiddel kunnen 

zijn. Uiteindelijk wil ik een effectieve overheid, 

die haar inwoners waar geeft voor het geld wat 

er besteed wordt. Daarom wil ik ook via deze 

weg een omroep doen aan alle bestuurslagen en 

fracties binnen de VVD: Mochten jullie interes-

se hebben of hulp nodig hebben, dan doe ik dat 

met veel plezier! 
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Door: Sven Butter

Onze geschiedenis is er één van nieuwsgierigheid, van handel en van lef. Van vrije meningsuiting, vrije godsdienstkeuze en 

gelijke rechten voor homo’s en hetero’s, al in een tijd dat andere landen in de wereld daar nog niet klaar voor waren. Het 

land van ontspannen met verschillen omgaan. Van vrijheid die we niet alleen van de machthebbers kregen, maar juist ook 

van elkáár. Van sporters, kunstenaars en bedrijven die men over de hele wereld kent. Van humor, optimisme en gezelligheid. 

En bovenal van typisch Nederlandse onverzettelijkheid – juist in moeilijke tijden. Dat is het Nederland dat wij koesteren. 

Dat is het Nederland waar wij dit verkiezingsprogramma voor hebben geschreven. De afgelopen jaren hebben wij hard 

gevochten, het was zwaar. De financiële crisis zorgde voor onrust en onzekerheid. Op datzelfde moment werden er ook nog 

eens grote hervormingen doorgevoerd. Onder onze leiding. Wij deden dat juist om te voorkomen dat ons land verder in 

de schulden zou raken. Juist om ervoor te zorgen dat Nederlanders weer onbezorgd konden wonen, werken en leven. Die 

grote hervormingen zijn nu klaar. Ze deden pijn. Die pijn hebben we met z’n allen gevoeld. Maar we hebben volgehouden, 

we hebben veerkracht getoond en daardoor staat Nederland er steeds weer wat beter en sterker voor. Daardoor kunnen 

we nu vooruitkijken. We kunnen plannen gaan maken voor de toekomst, voor ons eigen leven en voor ons eigen land. Ons 

plan is om Nederland elke dag een stukje beter te maken. De basis mag wel op orde zijn maar we zijn er nog lang niet.  

Er is nog veel te doen op terreinen als:

Zekerheid en Inkomen 
› We willen de sollicitatieplicht tijdelijk opheffen als je 
  een opleiding gaat volgen die je klaarstoomt voor een 
  baan. 
› Het flexibele contract moet zekerder worden. Daarom  
 moet het weer mogelijk worden om meerdere tijdelijke 
 contracten en tijdelijke contracten van langere duur aan  
 te bieden. 

Pensioenen
› Een eigen pensioenpot voor iedereen. Met een overzicht 
  van je opgebouwde vermogen. Dit potje kan wel  
 collectief worden beheerd.
› Maatwerk en keuzevrijheid. Zowel wat betreft de AOW 
  als het aanvullend pensioen. Voor AOW betekent dat, dat 
  je het later in kunt laten gaan wanneer je besluit langer  
 door te werken. Voor het aanvullend pensioen willen we 
  het bijvoorbeeld mogelijk maken dat u direct op kunt 
  nemen (bij pensionering), om je hypotheek af te lossen 
 of om te schenken aan je kinderen. 

Zorg en gezondheid
› Wij willen nu rust. Daarom moet de focus liggen op 
  verbetering van de kwaliteit van de zorg. Zorg moet  
 toegankelijk en betaalbaar blijven. Wij willen daarom  
 en breed basispakket (gepast gebruik, terugdringen van 
  niet-effectieve behandelingen, slimmer inzetten van  
 eigen betalingen). Dure medicijnen, mits hun  
 effectiviteit is aangetoond, horen ook in dat pakket. 
› Wij willen dat de allerbeste verpleeg- en verzorgings- 
 huizen de norm worden. Er moet een norm komen met  
 oog voor de kwaliteit van leven, wensen van bewoners 
 en de indeling van hun dagelijks leven. Instellingen die 
  deze norm langdurig niet halen worden gesloten.
› Mensen die wonen in een zorginstelling mogen zelf  
 bepalen hoe ze hun leven leiden. Daarom houden wij 
 vast aan het scheiden van wonen en zorg. Zo kun je zelf 
 je zorg blijven inkopen. 

Veiligheid en vrijheid
› De wijkagent is de hoeksteen van de politieorganisatie. 
  De ogen en oren in de buurt. Wij willen daarom  
 investeren in (meer) wijkagenten.
› Agenten moeten niet aangemerkt worden als  

 verdachten in een onderzoek naar het gebruik van  
 geweld.
› Relschoppers die overlast veroorzaken moeten sneller 
 te maken krijgen met preventief fouilleren, camera- 
 toezicht, samenscholings- en gebiedsverboden.
› We willen de speciale antiterreureenheden uitbreiden.
› De bevoegdheden van de veiligheidsdiensten moeten 
  worden uitgebreid en aangepast aan de nieuwste  
 technologische ontwikkelingen en communicatie- 
 middelen.
› Wij willen fors meer investeren in defensie. Prioriteit 
  heeft het volledig op orde brengen van de basis- en  
 inzetgereedheid van de gehele krijgsmacht.
› Om iedere tegenstander aan te kunnen op het moderne  
 slagveld moeten we constant investeren in manschap- 
 pen, nieuw militair materieel en innovaties.

Immigratie en integratie 
› Inburgering van nieuwkomers zorgt ervoor dat zij zo 
 goed mogelijk hun weg vinden in onze samenleving.  
 De taal leren. Aan de slag kunnen. Dat voorkomt hoge 
  druk op onze sociale voorzieningen. Wij kunnen het 
  ons niet veroorloven dat grote groepen nieuwkomers  
 niet kunnen meekomen in onze maatschappij en bijvoor- 
 beeld in een uitkering terechtkomen. Aan nieuwkomers 
  mogen daarom eisen worden gesteld. En als zij zich niet  
 aan die eisen houden, willen we dat daar ook  
 consequenties aan worden verbonden. Nieuwkomers 
 die verwijtbaar niet voldoen aan hun inburgeringsplicht, 
 laten zien dat zij geen deel uit willen maken van onze  
 samenleving. Wij vinden het logisch dat dit consequen- 
 ties heeft. Zoals het verliezen van de verblijfsvergun- 
 ning, geen sterkere verblijfsstatus kunnen krijgen, geen  
 Nederlander kunnen worden of geen uitkering meer  
 krijgen.
› Uitvoering ‘Plan Azmani’: Opvang in de regio en geen  
 asielaanvragen meer in Europa. Alleen met hervesti- 
 gingsprogramma's kunnen mensen naar ons land  
 komen. 

Zolang plan Azmani niet in werking is getreden: 
› We willen het stapelen van asielaanvragen stoppen.  
 Dat wil zeggen dat we herhaalde aanvragen verkort  
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 afdoen en beroep niet in Nederland mag worden  
 afgewacht. Hoger beroep bij herhaalde aanvragen 
 schaffen we af. Zo kan verblijf in NL niet worden gerekt. 
› Voor migranten uit veilige landen is hier geen plek. 
  Daarom moeten wij ervoor zorgen dat landen hun eigen 
 onderdanen ook daadwerkelijk terugnemen. Medewer- 
 king hieraan kunnen we als voorwaarde stellen bij  
 ontwikkelingshulp, handelsrelaties en het sluiten van 
 verdragen. 
› Uitgeprocedeerde asielzoekers zijn geen vluchtelingen. 
  Zij hebben alle procedures doorlopen en moeten daar- 
 om Nederland verlaten. Gemeenten moeten daarom 
  stoppen met het bieden van opvang voor uitgeproce- 
 deerde asielzoekers en illegalen. 
› Illegaal verblijf en het faciliteren ervan willen we  
 strafbaar stellen.

Onze toekomst
Daarnaast moeten we ervoor zorgen dat we niet alleen 
nu genoeg geld verdienen om een goed leven te leiden en 
onze voorzieningen overeind te houden maar ook in de toe-
komst in deze snel veranderende wereld.  We zijn goed op-
geleid, beschikken over een goede infrastructuur en staan 
open voor handel en innovatie. Maar tegelijkertijd neemt 
de internationale concurrentie toe. Wij willen dat bedrijven 
in Nederland de deuren blijven openen en daarbij de ze-
kerheid hebben dat Nederland een aantrekkelijk land blijft 
om in te investeren. Dit levert ons immers veel banen en 
welvaart op en daar profiteren wij allemaal van. En het is 
cruciaal dat we nog meer inzetten op innovatie. 
 
› Wij willen meer investeren in innovatie. Daarbij moeten 
  we ons realiseren dat innovatie tijd kost en dus vraagt 
  om investeringen voor de langere termijn. Stabiele en 
  betrouwbare wet- en regelgeving is hierbij van groot  
 belang. Het huidige innovatiebeleid willen we dan ook  
 doorzetten, waarbij we goed blijven kijken of het beleid 
  moet worden aangevuld dan wel verruimd en of extra 
  investeringen nodig zijn.

› We willen ook meer investeren in kennis. Nederland 
  moet aantrekkelijk zijn voor hoogopgeleide mensen 
  met unieke talenten en goede innovatieve ideeën, en 
  dus bijdragen aan onze welvaart. Daarom willen wij  
 een ‘kennismigrantenregeling’ op basis van een  
 puntensysteem. Hierbij kijken we niet alleen naar het  
 inkomen dat je gaat verdienen, maar ook naar je oplei- 
 dingsniveau, werkervaring en taalvaardigheid. Hoe  
 groter je mogelijke bijdrage aan de Nederlandse  
 economie, hoe groter je kans om hier als kenniswerker 
 aan de slag te kunnen. Daarnaast maken we het  
 mogelijk dat werkgevers meerdere tijdelijke contracten 
  van een langere duur kunnen aanbieden. Ook de kennis- 
 werkers profiteren hiervan.

         Het gehele verkiezingsprogramma vindt u op 
         www.vvd.nl/programma 



Het Seniorennetwerk kijkt terug op een zeer 

geslaagd congres. Met ruim 80 enthousiaste 

deelnemers was de zaal in het gemeentehuis 

van de Ronde Venen goed gevuld.

Na een welkomstwoord door burgemeester 

Divendal, was er bij de opening door VVD-par-

tijvoorzitter Henry Keizer een zeer bijzonder 

moment. De partijvoorzitter reikte dit congres 

de Thorbeckepenning uit aan de voorzitter 

van het Seniorennetwerk, Monique Boskma. 

Het Hoofdbestuur kent de Thorbeckepenning 

toe aan VVD- leden die zich bijzonder en lang-

durig verdienstelijk hebben gemaakt voor de 

partij.

Daarna was het tijd voor de gastsprekers van 

deze dag. De eerste inleider was niemand min-

der dan het Hoofd van de Permanente Verte-

genwoordiging van de Europese Commissie 

in Nederland, Peter Bekx. Zijn lezing droeg de 

titel: ‘De Europese Unie 2016, de balans opge-

maakt’. De tweede gastspreker van dit congres 

was Jan Huitema, Europarlementariërvoor de 

VVD. Hij besprak het democratisch instrumen-

tarium dat het Europees Parlement ten dien-

ste staat.

Na de lezingen was het tijd voor een netwerk-

lunch waarna de deelnemers uiteen gingen 

in de verschillende workshops met de Kamer-

leden. Over de thema’s ‘zorg en patiëntenbe-

lang’, ‘de toekomst van Europa’, ‘ons Neder-

landse staatsbestel’, ‘arbeidsparticipatie 50 

plus’ en de ‘actualiteit van financiën en pen-

sioenen’ werden intensief de meningen ge-

deeld. Aan het einde van de middag kwamen 

alle aanwezigen weer bijeen om de uitkom-

sten van de workshops te delen. De epiloog 

van dit congres werd verzorgd door de stich-

ting ‘Vier het Leven’. Deze organisatie regelt 

het uitgaan naar culturele activiteiten van 

deur-tot-deur voor ouderen. Meer informatie 

vindt u op website van de stichting ‘Vier het 

Leven’: 4hetleven.nl

Wij bedanken alle aanwezigen voor een gewel-

dig congres! Wij hopen u dan ook volgend jaar 

te verwelkomen op het Senioren Netwerkcon-

gres 2017. Indien u een uitgebreider verslag 

wilt ontvangen van het Senioren Netwerkcon-

gres kunt u een mail sturen naar: 

Wie de reacties op de Troonrede van sommige 

oppositiepartijen heeft gehoord, zal daar niet 

vrolijk van zijn geworden. Hetzelfde gold voor 

hun bijdrage aan de Algemene Politieke Be-

schouwingen. Als je die partijen mag geloven, 

wonen wij in een land dat nog het meest doet 

denken aan een land als Bangladesh.

De gezondheidszorg is zó slecht dat het een 

wonder is dat wij allen nog in leven zijn. Ou-

deren worden aan hun lot overgelaten en zorg 

is alleen te betalen door de allerrijksten. Nie-

mand heeft zo ongeveer een baan en wie nog 

werkt, doet dat tegen een schamel loon en in 

de meest vreselijke arbeidsomstandigheden. 

Ons land is onveilig en criminelen en terroris-

ten hebben vrij spel. Asielzoekers komen met 

duizenden tegelijk binnen, krijgen alles gratis 

en hoeven niet te integreren. De hele econo-

mie is kapot bezuinigd. Kortom, de kabinetten 

Rutte hebben ons land naar de rand van de af-

grond gebracht.

Ik heb mij hier ongelooflijk aan geërgerd. Laat 

helder zijn, er is fors ingegrepen de afgelopen 

jaren. Mensen hebben dat gevoeld. En nee, dat 

ingrijpen heeft niet tot het perfecte land ge-

leid. Nog niet iedereen heeft weer een baan. 

Niet iedereen die dat wil, heeft zijn huis kun-

nen verkopen en heeft weer voldoende geld in 

zijn portemonnee om lekker te kunnen leven.

Maar kijk eens om je heen. We hebben fan-

tastische gezondheidszorg waar een groot 

deel van de wereld jaloers naar kijkt. Zonder 

wachtlijsten en toegankelijk voor iedereen. 

Duizenden mensen werken iedere dag keihard 

om onze ouderen een mooie oude dag te ge-

ven. In een instelling, maar het liefst thuis, 

tussen hun eigen spulletjes. Bedrijven worden 

minder dwars gezeten met onnodige regels en 

durven weer te ondernemen. Daarmee creëren 

zij de banen die wij zo goed kunnen gebrui-

ken. De asielstroom is onder controle dankzij 

onze voorstellen. Wie hier mag blijven moet 

verplicht inburgeren en krijgt alleen de hoog-

nodige voorzieningen. En onze economie?  

Die groeit. En de staatsschuld daalt.

Liberalen zijn optimisten, dat is bekend. Maar 

volgens mij zijn er veel meer mensen die zien 

dat wij hier in Nederland echt niet in Bokkie-

Wokkieland leven. Maar in een prachtig land 

waaraan je je kunt ergeren en tegelijkertijd zo 

van kunt houden. Waar we nog veel aan kun-

nen verbeteren – dat blijven we dan ook doen 

– maar waar we enorm trots op mogen zijn! 

We hebben de afgelopen jaren kunnen zien 

hoe 17 miljoen Nederlanders trots en koppig 

hebben meegewerkt om ons land er weer bo-

venop te krijgen. Hoe zij hebben geaccepteerd 

dat het even minder ging, omdat zij wisten dat 

wij ingrepen om ons land sterk te maken voor 

de toekomst. Laten we al die mensen niet te 

kort doen door nu voor te spiegelen dat ons 

land alleen maar achteruit geka-

cheld is. Ik ben trots op ons 

land, op onze inwoners en 

op wat wij de afgelopen 

jaren hebben bereikt. En 

ik kijk met optimisme 

naar de toekomst!

Halbe Zijlstra,
Fractievoorzitter Tweede Kamer

Senioren Netwerkcongres 2016 

Europa: Waar ligt de grens?
Voor een solide begroting 
Als liberaal sta ik vierkant achter een solide be-

grotingsbeleid. Iedere euro is belastinggeld en 

kun je bovendien maar één keer uitgeven. In 

Europa is een club wijze mannen aan het kijken 

hoe het Europees budget hervormd zou kunnen 

worden. Die komen ongetwijfeld met verstandige 

adviezen, maar zolang het budget niet de politie-

ke aandacht krijgt die het verdient zullen echte 

hervormingen uitblijven. Een gemiste kans. Het 

beleid loopt mijns inziens nog altijd veel te veel 

achter het geld aan dat lidstaten bij elkaar leggen, 

in plaats van dat beleidsprioriteiten de toon zet-

ten.

Er zijn veel misverstanden over het Europese 

budget. Het totale Europese budget is maximaal 

1.23% van het BNI (Bruto Nationaal Inkomen) van 

ieder Europees land, daarom moest Nederland in-

eens meer inleggen toen wij delen van onze zwar-

te economie gingen meetellen in ons BNP. Des-

alniettemin is er zowel aan de inkomsten als de 

uitgavenkant een wereld te winnen, of zoals we in 

Nederland zeggen: Europa zou de tering naar de 

nering moeten zetten. Want landen zijn het Euro-

pees budget gaan beschouwen als een snoeppot 

waar je zo min mogelijk inlegt en zo veel moge-

lijk uithaalt, met alle gevolgen van dien. 

Het Europees Parlement zou daarom veel stren-

ger moeten toezien op de Europese meerwaarde 

van iedere uitgegeven euro. Daarnaast is er een 

simpel en doeltreffend idee om ook de nationale 

ministers een gevoel van urgentie mee te geven: 

laat landen een verklaring afleggen over het Eu-

ropese geld dat ze uitgeven. De VVD in het Euro-

pees Parlement vecht hier al langer voor. Daarbij 

telt: afspraak is afspraak. Zorg dat er nationale 

verantwoording mogelijk is en maak het mogelijk 

vanuit Europa mogelijk geld terug te vorderen 

wanneer het slecht is besteed. Tussen alle moei-

lijke discussies vandaag de dag is dit een concrete 

manier om juist in landen zelf te laten zien dat je 

de onvrede over Europa serieus neemt.

Cora van Nieuwenhuizen
Europees Parlement
Economische en 
Monetaire Zaken.
Industrie, Research 
en Energie

Jan Huitema
Europees Parlement, 
Commissie Landbouw, 
Milieucommissie

Hans van Baalen
Europees Parlement,
Buitenlandse Zaken,
Veiligheids- en Defensiebeleid, 
Internationale Handel

Turkije 
De relatie tussen de EU en Turkije staat onder toe-

nemende druk door de nasleep van de mislukte 

militaire staatsgreep, de groeiende spanningen 

tussen Turkse Ergodan- en Gülen-aanhangers in 

Europa en de Turkse eis voor visumliberalisatie 

op korte termijn en Turks EU-lidmaatschap op de 

middellange termijn. Ondanks deze spanningen, 

moet een breuk tussen de EU en Turkije worden 

voorkomen. Los van de toetredingsdiscussie en de 

buitenproportionele reactie van president Erdo-

gan op de mislukte coup, is en blijft Turkije een 

belangrijk buurland van Europa en een cruciale 

NAVO-partner. De vluchtelingendeal met Turkije 

dient in stand te blijven, evenals samenwerking 

met de Turken om Islamitische Staat te bestrijden 

en Syrië te stabiliseren, opdat Syrische vluchtelin-

gen op termijn kunnen terugkeren voor de weder-

opbouw van hun land. Dit is zowel in het belang 

van Turkije als in het belang van Europa. Aan de 

72 criteria voor visum-liberalisatie kan niet wor-

den getornd, waarbij de EU zich dus niet mag 

vastleggen op een deadline. Uiteraard geldt dit 

ook voor de discussie over een toekomstig EU-lid-

maatschap van Turkije. Dit is thans niet aan de 

orde, omdat Turkije zich in autoritaire richting 

ontwikkelt en daarmee steeds verder van de EU 

afdrijft. De invoering van de doodstraf, waarvoor 

president Erdogan zich indirect heeft uitgespro-

ken, is hiervan een voorbeeld. Turkije dient zich 

te onthouden van het exporteren van binnenland-

se problemen naar Europa. Dat de strijd tussen Er-

dogan- en Gülen-aanhangers in de straten en op 

de schoolpleinen in Nederland, Duitsland en an-

dere EU-landen plaatsvindt, is onaanvaardbaar. In 

plaats van het vuurtje op te stoken, moet de Turk-

se regering de gemoederen tot bedaren brengen 

en Turken die in Europa wonen niet dwingen een 

loyaliteitsverklaring aan Ankara en aan Erdogan 

af te geven. Wie in Nederland, Duitsland of een 

ander Europees land woont, heeft zich te houden 

aan de wetten en regels die daar gelden. De rela-

tie tussen de EU en Turkije, van groot belang voor 

veiligheid en stabiliteit en de wederzijdse han-

delsbetrekkingen, is niet gebaat bij lange armen 

en lange tenen uit Ankara.

 

 

 

 

Panama Papers
Op een late avond krijgt de Duitse onderzoeksjour-

nalist Bastian Obermayer een anoniem bericht 

met daarin documenten waaruit blijkt dat de 

president van Argentinië miljoenen dollars over-

heidsgeld heeft weggesluisd voor private doelein-

den. Het is het begin van wat de Panama Papers 

affaire zou gaan heten. Deze zomer verscheen 

het gelijknamige boek. 376 journalisten uit 76 

landen zijn betrokken bij het onderzoek naar 

belastingontduikende beroemdheden, politici 

en sporters. In 11,5 miljoen documenten komen 

talloze bekende namen voorbij: van Poetin tot 

Porosjenko, van acteur Jackie Chan tot voetballer 

Lionel Messi en natuurlijk de FIFA. Er worden 12 

(voormalige) staatshoofden, 29 miljardairs uit de 

Forbes 500 en 511 banken in genoemd. Maar liefst 

214.000 offshore bedrijven wereldwijd zouden er-

bij betrokken zijn. Een affaire die zijn weerga niet 

kent. Natuurlijk willen we dat iedereen zijn 'fair 

share’ aan belasting betaalt. De werknemer, de 

MKB-er en de multinational. Het probleem voor 

belastingdiensten is, dat in landen als  Panama 

de uiteindelijke eigenaren van grote vermogens 

hun identiteit verborgen kunnen houden. Cor-

rupte staatshoofden, drugshandelaren, goksyn-

dicaten, mensensmokkelaars en terroristische or-

ganisaties maken daar gebruik van om met hun 

miljarden aan fout geld uit het zicht van justitie 

en de fiscus te blijven. Om hier paal en perk aan 

te stellen heeft het Europees Parlement een on-

derzoekscommissie ingesteld. Een jaar lang gaan 

wij onderzoek doen naar belastingontduiking en 

verdenkingen van witwassen en terrorismefinan-

ciering. Wordt Europese wet- en regelgeving wel 

nageleefd? Hebben banken en andere financiële 

dienstverleners zich bijvoorbeeld gehouden aan 

de meldplicht van verdachte transacties? In in-

ternationaal verband zullen ook betere afspraken 

moeten worden gemaakt over vertrouwelijkheid. 

Net zoals we in de afgelopen jaren over het ophef-

fen van het bankgeheim met Zwitserland en de 

Europese ministaatjes als Andorra, Monaco etc. 

hebben gedaan. Daar ga ik me vol voor inzetten, 

want het mag niet zo zijn dat de bad guys en bad 

girls de dans ontspringen en wij hogere belasting 

moeten betalen. 
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De VVD werkt aan een vrij, veilig en welvarend Nederland waar 
mensen de ruimte hebben om hun eigen keuzes te maken en te le-
ven zoals ze willen. Iedere dag worden er beslissingen genomen die 
dit mogelijk maken. In deze rubriek leest u het ‘waarom’ van deze 
beslissingen. 

Orde op zaken
De afgelopen Algemene Politieke Beschouwingen 

waren dit jaar extra bijzonder. Het zijn immers de 

laatste voordat er nieuwe verkiezingen komen. 

Tijd om de rekening op te maken.

Dankzij dit kabinet is er ingegrepen, is er orde 

op zaken gesteld. De economie groeit weer. Maar 

de belangrijkste bijdrage aan het herstel is gele-

verd door al die ondernemende en hardwerkende 

Nederlanders. Dankzij hen komen er weer meer 

banen bij. Dankzij hen neemt onze welvaart weer 

toe. Dankzij al deze stille krachten was er ruimte 

om dit jaar de belastingen met 5 miljard te verla-

gen. Dankzij hen kunnen we meer investeren in 

defensie, in onze veiligheid. In de zorg en goede 

voorzieningen voor onze ouderen.

Het herstel ging niet vanzelf. We hebben zware 

jaren achter de rug. De economie mag op orde 

zijn gebracht, maar mensen mogen dat nog meer 

gaan voelen. Daarom moeten we doorgaan Ne-

derland sterker te maken. Daarom moeten we 

doorgaan de lasten te verlagen. Zodat die hard-

werkende Nederlanders weer de zekerheid van 

een baan hebben, de zekerheid van een betaal-

baar huis en de zekerheid van een goed pensioen.

Nieuwe zorgen
Daarmee nemen we helaas niet álle onzekerhe-

den weg. We hebben nieuwe zorgen en onze-

kerheden. Over migratie, over veiligheid, over de 

vrijheid waarin wij leven.

Het is onze plicht als politici om deze zorgen te 

herkennen, ze serieus te nemen en ze van oplos-

singen te voorzien. 

Zo is de VVD met een oplossing gekomen voor 

de grote stroom migranten uit het Midden-Oos-

ten en Afrika. Een stroom die vorig jaar onbe-

heersbaar leek, maar dankzij het plan van de VVD 

om de opvang in de regio te verbeteren, sterk is 

verminderd. We zullen na Turkije ook met andere 

landen afspraken moeten maken over het tegen-

houden en terugnemen van migranten. 

We zullen echter nog meer moeten doen om 

het migratieprobleem het hoofd te bieden. We 

zullen voor asielzoekers van buiten Europa ook 

het recht moeten afschaffen hier in Europa asiel 

aan te vragen. Iedere vluchteling heeft recht op 

opvang, maar ze hebben niet allemaal recht op 

opvang in Europa. En als verdragen dat in de weg 

staan, dan moeten we die aanpassen en als het 

echt niet anders kan zelfs opzeggen. Onze vrije 

verzorgingsstaat kan niet voortbestaan als we ie-

dereen hier toelaten. Daarom is niets doen geen 

optie. We moeten verantwoordelijkheid nemen 

voor ons land. 

Grote groepen migranten integreren namelijk 

niet, zij segregeren. Zeker wanneer zij niet auto-

matisch de waarden en vrijheden delen waarop 

ons land is gebouwd. Het is naïef om te denken 

dat de integratie van grote groepen mensen met 

heel andere waarden vanzelf goed zal verlopen. 

Dat zij onze vrijheden als vanzelfsprekend zullen 

waarderen. Wij zullen aan iedereen die hier komt 

- of hier al is  - duidelijk moeten maken dat als 

je de welvaart wilt, je ook de vrijheid moet om-

armen.

Het is die vrijheid die ons land, óns land maakt. 

Maar deze vrijheid staat wel onder druk. We heb-

ben die vrijheid in honderden jaren bevochten 

op buitenlandse overheersers, op binnenlandse 

alleenheersers en op kerkelijke dwang. Maar als 

we niet oppassen kunnen we haar wel degelijk 

kwijtraken. 

Cartoonisten, cabaretiers, columnisten, hooglera-

ren, kunstenaars en schrijvers zijn uit angst voor 

geweld uit islamitisch extremistische hoek aan 

zelfcensuur gaan doen. De voorbeelden zijn le-

gio. Cabaretiers die zich vrij voelen om de God 

van christenen te bespotten, durven geen grap-

pen te maken over Allah. Islam-kritische films en 

documentaires kunnen niet gemaakt worden. 

Opiniemakers wegen hun woorden op een goud-

schaaltje en mijden bepaalde onderwerpen als 

de pest. Zij allen doen aan zelfcensuur, omdat ze 

weten dat een grap over Allah of Mohammed je 

doodvonnis kan betekenen.

In een vrije democratie is de vrijheid van menings-

uiting de tegenkracht tegen iedereen die onze 

vrijheid wil inperken. En op dit moment wordt 

onze vrijheid van meningsuiting sluipenderwijs 

ingeperkt door de angst voor geweld. Geweld uit 

islamitisch extremistische hoek.

Maar ze wordt ook bedreigd door politici en opi-

niemakers die ervoor pleiten de toon te matigen. 

Dat is precies de verkeerde reactie. We moeten 

juist pal staan voor de vrijheid van meningsuiting. 

De vrijheid om te zeggen wat je wilt is de kern 

van onze democratie, van onze open samenle-

ving. Die vrijheid zal de VVD dan ook nooit be-

perken.

Onze vrijheden zijn geen keuzemenu. Ze zijn niet 

à-la-carte beschikbaar. De vrijheid van de homo, 

van de Jood, de vrouw en de moslim is één en 

ondeelbaar. Die kun je niet claimen zonder haar 

ook een ander te gunnen. Je hebt hier de vrijheid 

je geloof te belijden. Maar je mag die vrijheid 

niet misbruiken om haar een ander te ontzeggen. 

Om afvalligen te bedreigen, om op kritiek met 

geweld te reageren, om vrouwen eronder te hou-

den. Zulk gedrag past niet bij ons vrije en liberale 

Nederland. 

Ook voor deze nieuwe problemen, de nieuwe 

zorgen, zullen we met oplossingen blijven ko-

men. nu, maar ook na de verkiezingen. Want al 

die nuchtere, trotse, zelfbewuste Nederlanders 

verdienen het dat we doorpakken. Dat we het 

pessimisme achter ons laten en iedere dag aan 

iedereen laten zien dat dit land het mooiste en 

meest vrije land ter wereld is.

Algemene Politieke Beschouwingen

De laatste ronde voor 
de nieuwe verkiezingenDoor: Annigje Udinga 

‘We ontkomen er niet aan dat de zorg in de 

toekomst wordt uitgebreid met robots. Maar be-

langrijk daarbij is dat dit altijd in samenspel zal 

gaan met de mens.’ Dat zei Leendert de Lange 

maandagavond tijdens DigiZorg 2025. Het VVD 

Tweede kamerlid sprak op de VVD bijeenkomst 

in Isala Diaconessenhuis in Meppel over de ro-

botisering van de zorg. 

Moeten we bang zijn of voorbereid, was de grote 

vraag. Volgens De Lange biedt de inzet van digi-

tale technieken en robotica in de gezondheids-

zorg veel  kansen. ‘Maar een totaaloplossing 

voor de uitdagingen in de zorg en de vergrij-

zing van Nederland, is de zorgrobot niet’, zei 

hij. ‘Goede zorg kan immers niet zonder per-

soonlijke aandacht en menselijk contact. Mens 

en machine moeten altijd samenwerken en de 

menselijke maat moet behouden blijven. Het is 

en - en.’

Gastheer
Die mening deelden de meeste sprekers. Ook 

Coen van Delden, directeur van Isala Diaco-

nessenhuis vertelde bezig te zijn met het on-

derwerp robotisering. Hij sloot niet uit dat er 

straks bij de receptie van het nieuw te bouwen 

ziekenhuis in Meppel een robot als gastheer op-

treedt. Ook vertelde hij dat over tien jaar bijna 

de helft van de medische zorg buiten het zie-

kenhuis plaatsvindt. ‘En dat kan nog wel wat 

betekenen voor de functies van het toekomsti-

ge basisziekenhuis’, aldus Van Delden. Mirjam 

Pauwels, wethouder in De Wolden, stelde de 

circa 130 aanwezigen de vraag wie straks de 

nieuwe robotisering gaat betalen. ‘Heel leuk 

zo’n mechanisch knuffelhondje of robotstof-

zuiger, maar is het wel de taak van de gemeente 

om hiervoor de kosten te dragen? Wiens verant-

woordelijkheid wordt dat?’ De volgende spreker 

was Jan van Loenen. Hij is als bestuurder-direc-

teur eindverantwoordelijk voor de strategische 

koers en positionering van Zorgbelang Dren-

the. Jan vond dat zorgconsumentenorganisaties 

zelf het initiatief moeten nemen om pro- actief 

te sturen naar concrete oplossingen die aanslui-

ten bij de wensen van de consument. Ook hij 

wees op de combinatie mens en robot. ‘Verlies 

de echte aandacht voor mensen niet uit het 

oog’, zo waarschuwde hij.

Veel geld
Na de pauze kregen de aanwezigen een korte 

demonstratie van robot Pepper en Roeland van 

Oers van Ready for Robots. Roeland schetste 

een beeld van de toekomst waarin robots 

samenwerken met mensen, maar ook 

met drones, zelfsturende voertui-

gen en apparatuur. Hij gaf aan dat 

de ontwikkelingen heel snel gaan.  

‘De mens heeft er 2,4 miljard jaar 

over gedaan om van aap een mens te 

worden, maar we hebben in de afge-

lopen 54 jaar robots gecrëeerd en die 

worden de komende jaren nog veel slim-

mer.’ Roeland verwachtte dat de meeste 

robots de komende tien jaren vooral worden 

ingevoerd in de persoonlijke en commerciële 

sfeer.  ‘In 2025 spenderen we 67 miljard euro’s 

aan de ontwikkeling van robots. Nu is dat nog 

26 miljard. Het gaat dus niet alleen snel, maar 

ook om veel geld.’

Onontkoombaar
Jan van Loenen Belinda Kramer van Threant 

Zorggroep noemde enkele voorbeelden van 

innovatieve zorgmiddelen die in de verpleeg-

huizen worden uitgeprobeerd. ‘Denk aan de 

robotstofzuiger, de tilrobot en de gezelschaps-

robots’, sprak zij. 'Thuiszorg is heel intensief en 

kostbaar en robotica en domotica zijn volgens 

Kramer ‘onontkoombaar’ in de zorg van de toe-

komst. ‘Het aantal ouderen verdubbelt in de ko-

mende twintig jaar. We moeten niet denken dat 

de robot die groeiende zorgvraag kan oplossen. 

Maar hij kan er wel bij helpen.’

Goede zorg kan niet zonder 
persoonlijke aandacht
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NETWERKVORMING LOOPT VOORSPOEDIG!

Sluis

Hulst

Gooise
Meren

STAND VORMING 
LOKALE NETWERKEN 
AUGUSTUS 2016

Scherpenzeel

Sint-Oedenrode

Veghel

Schijndel

De afgelopen weken zijn overal in het land 

bijeenkomsten georganiseerd in het kader van 

de campagne. Inspirerend om te zien hoe het 

campagnevirus zich langzaam over het land 

begint te verspreiden! Het was goed om van 

noord tot zuid en van west tot oost jullie idee-

en mee te krijgen. Hetzelfde geldt voor jullie 

reacties op de nieuwe campagne, de nieuwe 

partijstructuur en de politieke onderwerpen 

die spelen. Wij hebben geluisterd en gaan 

daarmee aan de slag!

Andersom hoop ik dat wij jullie nog enthou-

siaster hebben kunnen krijgen voor jullie be-

langrijke bijdrage aan de campagne. Of het 

nu gaat om een straatactie of een ‘bakkie’ bij 

onze inmiddels bekende koffietruck, genoeg 

manieren om de komende maanden met en 

over Nederland in gesprek te gaan.

En er is genoeg om over te praten. Er ligt 

inmiddels een liberaal verkiezingsprogram-

ma om trots op te zijn, bomvol ideeën voor 

Nederland. U weet, binnen de VVD staan de 

leden centraal. Zij hebben belangrijke input 

voor dit programma geleverd. Ik hoop dat 

jullie de komende periode met ons aan de 

slag willen om nu met hen, maar ook met de 

rest van Nederland in gesprek te gaan. Om te 

laten zien hoe wij op basis van onze idealen 

naar ons land kijken. En om te horen hoe Ne-

derland reageert op onze voorstellen.

Jullie enthousiasme en inzet is ook het ko-

mende half jaar van onschatbare waarde. Ik 

zei het al eerder, campagne voeren doen we 

samen. Ik hoop dat de eerste stap in deze 

samenwerking is gezet tijdens de avonden 

met de Kamerleden. Laten we doorgaan met 

gezamenlijk optrekken. De straat op, praten 

over Nederland. Laten we toelichten wat we 

gedaan hebben en waarom. Laten we kijken 

naar wat er beter zou kunnen. Kortom, laten 

we met zijn allen in gesprek blijven gaan over 

dat land waar we het allemaal zo graag voor 

doen. Waar we zo trots op zijn. Mag ik op 

jullie blijven rekenen?

Tamara van Ark

Campagneleider

Vice-fractievoorzitter 

Tweede Kamerfractie

BAKKIE DOEN IN HAARLEM

LANGS DE DEUR MET VVD DEN HAAG

 MAAR OOK IN HALSTEREN

IN VLEUTERWEIDE 
WERD OOK EEN 
KOPJE KOFFIE 
GEDRONKEN

MET TWEEDE KAMERLEDEN 
OCKJE TELLEGEN EN 
FOORT VAN OOSTEN 

IN MAASSLUIS.

Direct na het najaarscongres in Rotterdam, is de hervorming van onze 
partij van start gegaan. We zijn hard op weg om de netwerkpartij te 
worden die alle liberalen in Nederland verbindt. Om dat te bereiken is 
een slagvaardige en krachtige structuur van groot belang. Gedurende 
het afgelopen jaar zijn daarom al veel afdelingen omgevormd tot 
lokale netwerken! Er zijn inmiddels 372 afdelingen omgevormd tot 
202 lokale netwerken. Een hele prestatie!
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ZEKER 
NEDERLAND

SAVE THE DATE!
NAJAARSCONGRES VVD 
19 NOVEMBER 2016 
NOORDWIJKERHOUT

LOCATIE: 
NH CONFERENCE CENTRE LEEUWENHORST
LANGELAAN 3, NOORDWIJKERHOUT

  

8.30 uur   Registratiebalies open 

10.00 uur  Workshops 

1.  Verkiezingsprogramma: Veiligheid en Vrijheid
2.  Verkiezingsprogramma: Zekerheid en Inkomen
3.  Verkiezingsprogramma: Onderwijs en Cultuur
4.  Verkiezingsprogramma: Zorg en Gezondheid
5.  Verkiezingsprogramma: Mobiliteit, Ruimte, Energie en Klimaat
6.  Verkiezingsprogramma: Overheid en Geld
      Of
      Workshop: Zeker campagnevoeren

12.30 uur  Lunch 

14.00 uur  Plenair programma 

 Algemene Vergadering 

 Voorstellen kandidaten Tweede Kamerverkiezingen 

 Campagne Tweede Kamerverkiezingen 2017 
 door Tamara van Ark

 Speech Mark Rutte 

17.00 uur  Borrel

PROGRAMMA (onder voorbehoud)

1.  Opening en mededelingen 

2.  Benoemen stem- en notulencommissie 

3.  Vaststellen verkiezingsprogramma 
 Tweede Kamerverkiezingen 2017 

4.  Vaststellen halfjaarplan en halfjaarbegroting voor 2017 

5.  Benoeming leden Permanente Scoutingscommissie 

6.  Benoeming Partijvoorzitter in mei 2017 

7.  Uitreiking V-factor 

8.  Politieke verantwoording fracties 

9.  Bespreken ingediende actuele moties 

10.  Rondvraag 

11.  Sluiting

AGENDA ALV

Door: Jip Stam

‘Vrijheid is het hoogste goed’. Een heldere en bon-

dige stellingname, zou je op het eerste gezicht 

denken. Wie doordenkt komt echter tot de ont-

dekking dat vrijheid voor liberalen niet alleen 

een kernbegrip is, maar ook een betwist begrip. 

Dit bleek eens te meer tijdens de jaarlijkse zomer-

school van de Prof. mr. B.M. TeldersStichting, waar 

tijdens de laatste week van augustus een groep 

van 24 geïnteresseerde en getalenteerde jongeren 

bijeen kwam om te leren en discussiëren over de 

filosofische grondslagen van het liberalisme.  

Hoe vat u het liberalisme op?
Meteen bij aanvang van de zomerschool, die tra-

ditiegetrouw plaatshad op het rustieke landgoed 

van de Internationale School voor Wijsbegeer-

te (ISVW) te Leusden, werd duidelijk hoezeer de 

inhoud van het liberalisme op uiteenlopende 

manieren kan worden opgevat. De inleidende 

opdracht om gezamenlijk de vijf kerntaken van 

de staat te definiëren viel de kersverse cursisten 

namelijk zwaarder dan verwacht. 

Hoe dat kwam werd duidelijk zodra Patrick van 

Schie en Fleur de Beaufort de cursisten wegwijs 

maakten in de drie belangrijkste verschijnings-

vormen van het liberalisme, te heten: klassiek-li-

beralisme, ontplooiingsliberalisme en soci-

aal-liberalisme. Hoewel alle drie de stromingen 

vrijheid beschouwen als het uitgangspunt van 

het staatsgezag, wordt verschillend gedacht over  

welke precieze bevoegdheden hieruit voortvloei-

en. Waar de klassiek-liberaal zich beperkt tot de 

‘nachtwakersstaat’, die de vrijheid schept door 

slechts de orde te handhaven en veiligheid van 

individuen en hun bezittingen te garanderen, 

beoogt de sociaal-liberaal de staat meer bevoegd-

heden te geven, teneinde iedere burger ‘daadwer-

kelijke’ (lees: positieve) vrijheid te verschaffen. 

Dit gaat de ontplooiingsliberaal dikwijls te ver, 

aangezien hij individuele ontplooiing beschouwt 

als een kans die weliswaar door de gemeenschap 

moet worden gefaciliteerd maar niet opgelegd of 

gestuurd. 

Het zijn kleine nuances, zou je zeggen, maar wel 

in voldoende mate om de cursisten tussen de col-

leges door en ’s avonds, tijdens het diner of dage-

lijkse borrel aan het einde van de avond, tot scher-

pe discussie aan te zetten. Daarbij kwamen de 

verschillende liberale stromingen vaak opnieuw 

boven drijven. De in totaal vijftien colleges van 

verschillende specialisten, zowel uit de weten-

schap als de politiek, droegen hier verder aan bij. 

Gemakkelijker gezegd dan gedaan
Een van die specialisten was voormalig strafrech-

ter Rinus Otte, die uitlegde waarom hij vindt dat 

een belangrijke functie van het strafrecht; de 

vergelding, ondergesneeuwd is geraakt ten bate 

van een – meer op daders gerichte – ‘maakbaar-

heidsgedachte’. ‘We moeten de vrije wil van vol-

waardige en verantwoordelijke burgers niet te 

klein maken’, zo stelde hij. Ottes betoog legde een 

onderscheid bloot dat – zo wisten de cursisten in-

middels – vergelijkbaar is met dat tussen het klas-

siek-liberalisme; de positie die primair is gericht 

op bescherming van burgers en hun eigendom-

men, en het sociaal-liberalisme; de stroming die 

het individu steeds beziet vanuit zijn maatschap-

pelijke context.

Een andere rechtsgeleerde die een lastige interne 

spanning in het liberale denken aansneed was 

Afshin Ellian. Hij legde uit waar het jihadistische 

gedachtengoed vandaan komt en waarom het 

streeft naar een politieke en juridische manifes-

tatie van de islam. Dat dit streven – niet in laat-

ste plaats binnen Europa – zich recentelijk heeft 

geopenbaard in een aantal bloedige aanslagen op 

onschuldige burgers, maakt volgens Ellian pijn-

lijk duidelijk hoe kwetsbaar en weerloos een libe-

rale samenleving hiertegen kan zijn. Het nemen 

van buitengewone maatregelen is daarom onver-

mijdelijk, zo stelde hij. Ook wanneer dit kan be-

tekenen dat de vrijheid van sommigen (uit voor-

zorg) ingrijpend moet worden beperkt teneinde 

de vrijheid van anderen te garanderen. Dit lijkt 

echter makkelijker gezegd dan gedaan.  

Dat gevoel overheerste ook tijdens de bijdrage van 

geneticus Cees Cornelisse, die de cursisten con-

fronteerde met de razendsnelle ontwikkeling van 

genetische modificatie en de morele bezwaren 

die de toepassing van deze techniek kan oproe-

pen. Zo werd de vraag opgeworpen of de mogelijk-

heid tot aanpassing van menselijk DNA in stam-

cellen iets afdoet aan het zelfbeschikkingsrecht 

van een (ongeboren) individu.

Internationale politiek
Een thema waarbij ‘het liberalisme’ evenmin 

een klip-en-klare definitie bleek te hebben, is de 

internationale politiek. Hoewel liberalen staten 

in het internationale domein, aldus gastspreker 

Raymond Kubben, als soeverein en gelijkwaardig 

beschouwen, gaan zij er eveneens vanuit dat bin-

nen dit systeem het individu centraal moet staan. 

Staten dienen daarom niet slechts hun collectie-

ve belangen te behartigen, maar ook die van hun 

individuele onderdanen. Op de vraag welk belang 

prioriteit zou moeten krijgen werden de cursis-

ten het niet eens. Het bezoek van VVD-Tweede 

Kamerlid Malik Azmani, die uitleg kwam geven 

over het wel en wee van de immigratiepolitiek, 

onderstreepte dit lastige internationale dilemma 

binnen het liberale denken eens te meer. 

Raakvlakken met andere partijen
Alsof dat nog niet genoeg was werden de cursis-

ten ook nog vereerd met een bezoek van Jan Jacob 

van Dijk (CDA) en Ronald van Raak (SP), die het 

liberalisme vanuit hun ideologische gezichtspun-

ten scherp bekritiseerden. Liberalen zouden zich 

te veel richten op het individu – in plaats van op 

het gezin – en zich blindstaren op simplistische 

economische principes, zoals de ‘onzichtbare 

hand’ van Adam Smith. Van Raak durfde het zelfs 

aan om zijn partij de enige échte ‘volkspartij voor 

vrijheid en democratie’ te noemen; iets wat – ge-

lukkig – slechts een ludieke manier bleek te zijn 

om niet alleen de verschillen, maar ook enkele 

overeenkomsten tussen de VVD en de SP te benoe-

men. 

Dat er eveneens raakvlakken kunnen zijn tus-

sen liberale politiek en het program van de SGP 

kwam naar voren in de interessante bijdrage van 

het Kamerlid Kees van der Staaij, die als een van 

de laatste sprekers het einde van de zomerschool 

een Haags tintje gaf. Of de cursisten – inmiddels 

verworden tot goed geïnformeerde liberale wijs-

geren – zich daardoor lieten meevoeren valt te 

betwijfelen. Een resultaat dat de centrale doelstel-

ling van zomerschool en de TeldersStichting niet 

beter had kunnen passen. 

Nieuwsgierig geworden? Houd de website van de 

TeldersStichting dan in de aanloop naar de zomer 

van 2017 goed in de gaten. 

Jip Stam is deeltijdmedewerker bij de Telders-

stichting en student politicologie en rechtsge-

leerdheid aan de Universiteit Leiden.

Zomerschool TeldersStichting
HET LIBERALISME HEEFT VELE GEZICHTEN
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De gemeenten Dalfsen, Ommen en Hardenberg 

liggen in het Vechtdal. Het pronkjuweel van dit ge-

bied is zonder enige twijfel de Vecht. Deze regen-

waterrivier is zo’n 167 kilometer lang en loopt door 

zowel Nederland als Duitsland. In het unieke gebied 

rondom de Vecht vind je alle  ruimte en leent zich 

daardoor geweldig voor een stevige wandeling of 

een flinke fietstocht. ‘In dit prachtige gebied vind ik 

in alle drukte mijn rust’, legt Malik op een warme 

nazomerdag uit. ‘Ik ben een echt buitenmens, dus 

als het even kan trek ik er graag op uit. Door het 

Vechtdal heen lopen enorm veel fiets- en wandel-

routes. In het weekend, wanneer ik thuis kan zijn, 

loop ik door het gebied hard of maak ik samen met 

Martiena een wandeling. Na een ronde door dit ge-

bied zit ik weer vol energie. In dit gebied vind je veel 

schilderachtige landschappen waar de tijd heeft stil 

gestaan. Hier kan ik mijn gedachten tot rust laten 

komen en zuiver nadenken over mijn werkzaam-

heden in Den Haag. Deze balans is zo ongelooflijk 

belangrijk als politicus.’

De provincie Overijssel heeft met het Vechtdal één van de mooiste natuurgebieden van 

het land. Door het gebied baant de rivier de Vecht zich een weg in een palet aan Neder-

landse landschappen. Van idyllische dorpjes tot enorme landgoederen en van uitgestrekte 

heidevelden tot lieflijke vennetjes. Rust, ruimte en natuur kenmerken het gebied, die vele 

prominente Nederlanders als ambassadeurs kent. Tweede Kamerlid Malik Azmani (woord-

voerder immigratie, integratie en asiel, tevens voorzitter Kamercommissie Europese Zaken) 

is zo’n ambassadeur van dit natuurgebied. Samen met echtgenote Martiena woont Malik 

al vele jaren met veel genoegen in het Vechtdal. In dit gebied beleeft hij naar eigen zeggen 

het pure, vrije buitenleven.

‘In mijn jonge jaren kwamen ook 

wel gedachtes in me op om boer te 

worden’

In tegenstelling tot veel andere ‘Vechtdallers’ is Ma-

lik niet geboren en getogen in deze streek. Malik 

groeide op in een arbeiderswijkje in Heerenveen. Hij 

is zoon van een Friese moeder en een Marokkaanse 

vader. Malik: ‘De liefde voor een diversiteit aan na-

tuurlandschappen is me kennelijk in de genen mee-

gegeven, beide grootouders hadden namelijk wat 

met landbouw. Ik heb mij dus altijd tot de natuur 

aangetrokken gevoeld. Het platteland biedt mij veel 

meer dan de stad. In mijn jonge jaren kwamen ook 

wel gedachtes in me op om boer te worden. Het 

liep anders en kwam via de Koninklijke Marine in 

Groningen terecht. Daar ben ik vervolgens rech-

ten gaan studeren.’ Inmiddels zit Malik al ruim zes 

jaar in de Tweede Kamer en behoort het idee om 

boer te worden tot het verleden. Wat bleef was de 

behoefte om weids te wonen. Na heel wat jaren 

gehuurd te hebben midden op het platteland, liet 

hij een klein jaar geleden samen met Martiena een 

pittoresk huisje bouwen tussen Ommen en Dalfsen. 

Het is een plek waar je niets anders hoort dan het 

kabbelende water van de Vecht.

Malik legt uit dat het afgelopen jaar zeer intensief 

was. De vluchtelingencrisis en de EU-Turkijedeal die 

volgde na zijn plan van maart 2015, waren een van 

de vele omvangrijke dossiers die hij onder zijn hoe-

de had. En nog steeds heeft. Bovendien speelde hij 

als voorzitter van de TK commisie Europese Zaken 

een prominente rol in de parlementaire dimensie 

van het Nederlands voorzitterschap van de Europe-

se Unie het afgelopen half jaar. 

Malik laat een bijzondere plek zien waar hij, de af-

gelopen tijd, veel nadacht over deze onderwerpen. 

Goed verscholen en met een prachtige uitzicht op 

landgoed Vilsteren, staat een klein wit huisje met 

rieten bekapping. “Dit is de plek waar ik graag zit 

en mijn debatten overdenk of ideeën op wil op-

doen voor problemen die we moeten oplossen. 

Dan neem ik mijn tablet mee en kan ik hier prima 

een hele middag werken op dit unieke plekje. En zo 

kent dit natuurgebied nog veel meer unieke plekjes, 

maar dit stukje Vechtdal is mijn parel.’

Door Sander Troost

‘Het Vechtdal als baken 
van rust in hectisch bestaan’
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Het is zover! 
We staan aan de vooravond van de Tweede 
Kamerverkiezingen in 2017. Nederland is een 
geweldig, vrij en veilig land. Een land om voor 
te vechten. Dat hebben wij de afgelopen jaren 
gedaan. Samen met al die koppige, optimistische 
Nederlanders hebben wij ons door de crisis 
heengeslagen. De basis is nu op orde, maar we zijn 
er nog niet. Nu willen wij ervoor zorgen dat iedereen 
ook daadwerkelijk gaat voelen dat het beter gaat. 
Met trots presenteren wij dan ook het concept-
verkiezingsprogramma aan u. 
Een verkiezingsprogramma dat Nederland in 
de toekomst nog beter maakt.

Tijdens het Najaarscongres op zaterdag 
19 november in Noordwijkerhout stelt u het 
definitieve verkiezingsprogramma vast. 
Er is volop ruimte om te discussiëren over de 
ingediende amendementen. 
Het woord is nu aan u.

Ook zal onze campagneleider Tamara van Ark 
u meenemen in de campagne voor de Tweede 
Kamerverkiezingen van 2017. 
 
Het congres zal worden afgesloten door onze 
lijsttrekker en minister-president Mark Rutte.

De congresstukken en leeswijzer met 
de amendementen op het concept-
verkiezingsprogramma vindt u op 
www.vvd.nl/av.
 
Aanmelden
Aanmelden voor het Najaarscongres via 
MijnVVD is helaas niet meer mogelijk. 
Maar u bent natuurlijk van harte 
welkom aanstaande zaterdag. 
Mocht er geen plaats meer zijn 
in de plenaire zaal dan kunt 
op dezelfde locatie via een 
live videoverbinding toch 
deelnemen aan het congres. 
U kunt zich melden bij de 
inschrijfbalie.
Indien u 
stemgerechtigd bent, 
ontvangt u ook uw 
stempas.
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HET AUTEURSRECHT OP DE IN DEZE KRANT 

VERSCHENEN ARTIKELEN WORDT DOOR 

DE VVD VOORBEHOUDEN.

DE VVD HEEFT ALLE ZORG GEGEVEN AAN HET 

NAKOMEN VAN WETTELIJKE REPRORECHTEN.

IS HET DESONDANKS ZO, DAT ER RECHTHEBBENDEN 

ZIJN, DIE NIET GETRACEERD KONDEN WORDEN OF 

VAN WIE DE CLAIM OP GEBRUIKT MATERIAAL NIET 

BEKEND WAS, DAN WORDEN ZIJ VERZOCHT ZICH 

SCHRIFTELIJK MET DE VVD IN VERBINDING TE STELLEN, 

MET OPGAVE VAN HUN CLAIM EN DE UITGAVE WAAR-

OP DEZE CLAIM GEBASEERD IS.

Tijdens het komende Congres gaan wij 
het verkiezingsprogramma vaststellen.

Ik ben er zeker van dat we, na goede 
inhoudelijke discussies, samen tot een 
programma komen dat aan de toekomst 
van ons mooie Nederland een belangrij-
ke bijdrage zal leveren. 

En dat is heel belangrijk, want er zijn 
voldoende uitdagingen:

› De mens die er geen gat meer in ziet, 
  de veranderende maatschappij niet 
  begrijpt en vereenzaamt.
› Een wereld waarin vrede, veiligheid  
 en voedsel nog niet voor iedereen  
 bereikbaar zijn.
› Een democratie die in de wereld nog 
  niet werkt, zoals wij dat zouden 
  wensen.
› Het gezond houden van onze econo-
 mie en echte welvaart voor allen.

Dit zijn de grote uitdagingen!  
Onze antwoorden staan in ons pro-
gramma, waarin wij vooruit willen zien.

En nu hoop ik natuurlijk dat u denkt, 
wanneer u dit leest: Daar slaat hij de 
spijker op z’n kop over de huidige tijd. 
Dat heeft die partijvoorzitter toch maar 
weer visionair knap verzonnen. Ik moet 
u teleurstellen. De bovenstaande tekst 
is van de hand van mijn voorgangster, 

Haya van Someren-Downer, naar aan-
leiding van het verkiezingsprogram-
ma 1971-1975: Liberalen op nieuwe  
wegen. Ik geef onmiddellijk toe dat 
aanleidingen anders zijn voor de boven-
staande punten, maar u zal toch met 
mij eens zijn dat deze uitdagingen nog 
steeds onverkort gelden.

Wat liberalen steeds weer met elkaar 
verbindt is dat wij altijd geloven dat het 
beter kan en dat verbetering haalbaar 
is. We zijn optimisten. Realistische op-
timisten, dat wel. We steken ons hoofd 
niet in het zand voor wat er mis is, maar 
we laten ons er niet door ontmoedigen.
We zijn doorzetters, die onze zegenin-
gen in dit mooie land tellen, maar ook 
heel goed begrijpen dat het behouden 
van al wat ons dierbaar is en succesvol 
maakt in de wereld om hard werken 
vraagt. Die inspanning leveren we graag 
en gelukkig ook vaak met een glimlach.
Dat realistische optimisme is de rode 
draad door ons verkiezingsprogram-
ma Zeker Nederland. Streven naar be-
ter. Vooruit kijken. En dat verbindt ons 
nieuwe programma met de woorden 
van Haya van Someren uit 1971. Een 
mooie liberale lijn, door de jaren heen.

Ik kijk er naar uit om u tijdens ons Con-
gres persoonlijk te mogen begroeten.

Henry Keizer, Partijvoorzitter
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U BENT HET TOCH NIET VERGETEN?
NAJAARSCONGRES 2016: ZEKER NEDERLAND

Wij zien u graag 
in Noordwijkerhout!



Pagina 4 VVD Liber • 2016 • Nr. 7 VVD Liber • 2016 • Nr. 7 Pagina 5

Sportcommentator en voorzitter van 
de VVD Ermelo, dat is niet echt een 
combinatie die je vaak hoort. Hoe 
komt een voormalig turner bij de VVD 
terecht? 
“Dat klopt inderdaad, de meeste mensen op 
de redactie zijn wat ‘linksig’ georiënteerd. 
Toch heb ik altijd de liberale beginselen hoog 
gehouden. Ik leef met de vijf liberale be-
ginselen van vrijheid, verantwoordelijkheid, 
verdraagzaamheid, sociale rechtvaardigheid 
en gelijkwaardigheid. Die zijn voor mij het 
allerbelangrijkste en dan kom ik bij de VVD 
terecht. Deze vijf principes zijn nog steeds 
actueel en daarom dus ook zo belangrijk in 
mijn leven. Ik zie nog zoveel onvrijheid om 
mij heen.” 

“Hij staat, hij staat, en ik sta ook” is 
inmiddels net zo ‘ingeburgerd’ in de 
Nederlandse taal als “elk nadeel heb 
ze voordeel” van Johan Cruijff. Hoe 
kijkt u terug op de turnfinale van Epke 
Zonderland? 
“Het was een legendarische finale, een uniek 
moment in de sportgeschiedenis. Turnen 
is van meet af aan een Olympische sport. 
Maar ook een sport die verdeeld was in twee 
kampen, het Warschau-pact en het NAVO-
pact. In het turnen overheerste altijd de eer-
ste groep. Daarom is het bijzonder dat Epke 

Zonderland als Nederlander een gouden me-
daille won in deze Spartaanse tak van sport. 
Het maakt het extra bijzonder dat de oefe-
ning van Epke ongeëvenaard is, want die 
drie vluchtelementen zijn vier jaar later nog 
steeds door niemand herhaald. Zelfs door 
hem zelf niet. Het was zo’n mooi moment. 
Ik kom uit een turnfamilie, mijn ouders wa-
ren ook allebei turncoaches. Ik ben zelf ook 
turner en coach geweest, dus je herkent en 
voelt de spanning volledig. Dus dan beleef 
je alles nog intenser, want ik zag ook de mo-
menten waar het bijna mis ging. Ik zat echt 
vol met stress tijdens de oefening, dus het 
commentaar is gegaan zoals het gegaan is.”

Wat kunt u zich nog herinneren van de 
turnfinale in 2012? 
“Ik ging echt helemaal uit mijn dak. Ik zat 
echt in een enorme flow en ik had totaal 
geen idee wat ik gezegd had. Na de finale 
van Epke Zonderland moest ik nog de vloer-
finale van de vrouwen verslaan, maar toen 
ik helemaal klaar was, kon ik mijn com-
mentaarpositie niet eens meer uit. Want er 
stonden na afloop opeens vier verslaggevers 
achter mij. Ik kreeg één vraag: “Wat heb jij 
gezegd?”. Op dat moment dacht ik: “Wat 
heb ik gedaan, wat heb ik fout gezegd?”. 
Toen kreeg ik te horen dat ik ‘trending topic’ 
was op sociale media, toen was ik al helemaal 

in shock aangezien ik niet wist wat het was. 
Achteraf begreep ik dat mijn commentaar 
het meeste werd besproken op de sociale 
media. Gelukkig bleek alles na afloop positief 
te zijn, want ik wist niks meer. De enige zin 
die ik nog wist, had ik van tevoren bedacht, 
was: “De komende minuut gaat het leven 
van Epke Zonderland  veranderen”. 

Hoe kijkt u terug op de Olympische 
Spelen in Rio de Janeiro? Mogen 
we tevreden zijn of mogen we de lat  
hoger leggen? 
“De lat ligt al hoog natuurlijk. Als wij in de 
turnsport medailles winnen, groeit het ver-
wachtingspatroon ook. Dat vind ik een goe-
de zaak, maar het is ook ingewikkeld. Want 
je hebt twee takken van sport, de sporten die 
je op een relatief korte termijn kan leren, zo-
als roeien en wielrennen. Dit soort cyclische 
sporten kan je leren in zo’n vier tot zes jaar, 
van start naar prestatie. Maar je hebt ook de 
acyclische sporten, zoals turnen, ook wel de 
artistieke sporten genoemd. Deze tak vereist 
veel meer tijd en daar is het dus ook lastig 
om ons verwachtingspatroon op in te stellen. 
Op het gebied van talentontwikkeling, het 
proces eigenlijk, mogen wij de lat wel ho-
ger leggen. In jaren negentig ontstonden de 
LOOT-scholen (nu Topsport-Talent-Scholen 
geheten) voor scholieren met sporttalent. Dit 

moeten wij meer stimuleren, ook in het basis-
onderwijs als kinderen op een jonge leeftijd 
een groot talent hebben. In dit soort gevallen 
moet het mogelijk zijn om een uur eerder van 
school te gaan om een training te volgen.  
Wij moeten als liberalen talentontwikkeling 
op één zetten.”

Op welke punten zou ons sportbeleid 
beter kunnen in Nederland? 
“Als partijcommissie Sport en Bewegen heb-
ben wij een aantal adviezen hierover gege-
ven. Als liberale partij is het van groot belang 
om de vitaliteit van mensen te stimuleren. 
Levenslang sport en bewegen, juist in de hui-
dige samenleving van zitten en lichamelijke 
inactiviteit. Daarom hoort de lichamelijke op-
voeding een sterke basis te krijgen in ons on-
derwijssysteem. Door goed te leren bewegen 
worden kinderen ook slimmer. Het maakt 
onze jeugd weerbaar en kansrijk. Onderwijs 
is de springplank naar meer vrijheid in ver-
antwoordelijkheid.”

Wat zou de VVD hier beter op kunnen 
doen? 
“Het lijkt soms dat D66 dit onderwerp kaapt, 
misschien wel door de gemakzucht van ons 
liberalen. De VVD praat er minder over. Goed 
bewegingsonderwijs is van essentieel belang 
voor onze samenleving. Wij volwassenen 

Hans van Zetten commentator tijdens de Olympische Spelen 
 

Van Zetten met olympisch kampioen Sanne Wevers

“Hij staat, ik sta, ik ga helemaal 
uit mijn dak”. Wie krijgt er geen kippenvel van? 

Het zijn de inmiddels legendarische woorden van sportcommentator, Hans van Zetten.  

Hij sprak deze woorden tijdens de historische, gouden finale van Epke Zonderland in 2012. 

Maar Van Zetten is niet alleen sportcommentator, voormalig turner en coach, maar ook 

een actieve VVD’er. Op het aanstaande Najaarscongres is Hans van Zetten de dagvoorzitter.  

Wij gingen met hem in gesprek over zijn drijfveren. 

hebben de verantwoordelijkheid om jonge-
ren deze kansen te bieden. Ook de openbare 
ruimte kan nog beter gebruikt worden om 
mensen de beweegmogelijkheden te bieden 
die bij hun leven past. Niet alleen voor de jon-
geren, voor alle leeftijdscategorieën. Daarom 
is het investeren in een Sportakkoord samen 
met het onderwijs, NOC*NSF en maatschap-
pelijke partners een goed voornemen van de 
VVD” 

“Nederland kent een unieke vrijwilligers-
cultuur in de sport. Ik ben daar zelf in op-
gegroeid en gevormd als sporter, voorzitter 
jeugdcommissie, jurylid, speaker, organisa-
tor, manager en coach. Laten we die cultuur 
koesteren, naast de privaat geleide sportmo-
gelijkheden in ons land.”

De Olympische Spelen in Rio de Janeiro 
zijn achter de rug. Klaar voor een nieuw 
hoogtepunt in Noordwijkerhout? 
“Haha, ik vind het enorm leuk om dagvoor-
zitter te zijn op het Najaarscongres. Men ver-
wacht natuurlijk van mij dat ik bruggen ga 
slaan met mijn rol als televisiecommentator. 
Er zullen ongetwijfeld metaforen komen met 
de Olympische sport. Hoe dat uit mijn mond 
komt, weet ik nog niet maar het komt vast 
goed op 19 november.” 
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Bureaucratie ten top 
Als agrarisch ondernemer weet ik hoe frustre-

rend slechte regelgeving is. In mijn werk als Eu-

roparlementariër zie ik nog te vaak voorbeelden 

waarvan je bijna niet gelooft dat ze waar zijn. 

Zo heeft de RVO (Rijksdienst voor Ondernemend 

Nederland) een akkerrand van 22 meter breed in 

zijn geheel afgekeurd als ecologisch aandachtsge-

bied omdat deze twee meter te breed zou zijn. Dat 

is belachelijk.

De akkerrand is namelijk juist bedoeld om meer 

biodiversiteit te creëren, boeren kunnen hiervoor 

een compensatie krijgen. Die compensatie krijgen 

ze tot hoogstens 20 meter, daarna is het voor ei-

gen rekening. Je moet ergens een grens trekken. 

Door de opstelling van RVO wordt een boer met 

een akkerrand van 22 meter nu helemaal niet 

gecompenseerd, terwijl hij juist meer doet dan 

nodig. De regels voor akkerranden komen uit 

Brussel en zijn relatief nieuw. Wanneer een boer 

ervoor kiest meer land te gebruiken voor natuur 

en biodiversiteit moet hij dat natuurlijk zelf kun-

nen bepalen. 

Daarom is mijn VVD-collega in de Tweede Kamer, 

Helma Lodders, direct in actie gekomen en heeft 

de Staatssecretaris van landbouw het vuur aan de 

schenen gelegd. Staatssecretaris Van Dam zei dat 

hij er niets aan kon doen "het moet van Brussel" 

luidde zijn verweer. Slechte regelgeving is funest 

voor ondernemers, daar moeten we altijd wat aan 

doen! Als je onderneemt kun je tegen regels aan-

lopen: lokaal, regionaal, nationaal of Europees. 

De VVD zet zich op ieder niveau in om onderne-

men aan de ondernemers te laten. 

Daarom heb ik de situatie meteen aan de Euro-

pese Landbouwcommissaris voorgelegd. Hij vindt 

het ook ver gaan en wil de regels updaten om 

aan Nederland duidelijk te maken dat ze niet zo 

streng hoeven te zijn. Een mooi een-tweetje! Niet 

doorschuiven, maar aanpakken en het eerlijke 

verhaal vertellen. Als liberalen moeten we blijven 

strijden tegen de regelzucht en gaan voor pragma-

tische oplossingen. 

Cora van Nieuwenhuizen
Europees Parlement
Economische en 
Monetaire Zaken.
Industrie, Research 
en Energie

Jan Huitema
Europees Parlement, 
Commissie Landbouw, 
Milieucommissie

Hans van Baalen
Europees Parlement,
Buitenlandse Zaken,
Veiligheids- en Defensiebeleid, 
Internationale Handel

Europese Defensie Unie
Sinds de Britten op 23 juni met een krappe meer-

derheid voor Brexit stemden, pleiten zowel Frank-

rijk als Duitsland voor verregaande integratie 

van de Eurozone o.a. op het gebied van defensie. 

De Franse en Duitse ministers van Buitenlandse 

Zaken, Jean-Marc Ayrault en Frank-Walter Stein-

meier, presenteerden op 28 juni een gezamenlijk 

voorstel om tot een geïntegreerde Europese de-

fensie te komen, toewerkend naar een Europese 

Defensieunie en uiteindelijk een Europese krijgs-

macht. Spanje en Italië hebben zich bij dit plan 

aangesloten. Gezien de uitslaande branden aan 

de Europese buitengrenzen, zoals Syrië, Libië en 

Oost-Oekraïne, en de aanhoudende vluchtelin-

genstroom, is een gemeenschappelijk Europees 

optreden van groot belang. Daarom steunt de 

VVD de oprichting van een Europese grenswacht. 

Echter, de stap-voor-stap benadering richting een 

Europese krijgsmacht is niet de oplossing. Een se-

paraat Europees militair hoofdkwartier en paral-

lelle commando-structureren, zijn een verspilling 

van middelen en ondermijnen de Westerse mili-

taire slagkracht binnen de NAVO. Ondanks de Br-

exit blijven de Britten, gezien hun geavanceerde 

krijgsmacht, inlichtingendiensten en permanen-

te lidmaatschap van de VN-Veiligheidsraad, een 

cruciale militaire bondgenoot. Europese veilig-

heid zonder de Britten is ondenkbaar. Daarom is 

en blijft de NAVO de hoeksteen van het Europese 

Veiligheidsbeleid. Europese defensie-initiatieven 

dienen de NAVO te versterken en niet te verzwak-

ken. Voorts kunnen lidstaten hun operationele 

krachten bundelen, zoals de samenwerking tus-

sen de Nederlandse en Belgische marine en Ne-

derlandse en Duitse tankdivisies. Dit model kan 

ook door andere Europese landen worden toe-

gepast, waarbij de inzet altijd in NAVO-verband 

moet worden gecoördineerd. Ondanks alle insti-

tutionele vergezichten over een toekomstige Eu-

ropese Defensie Unie, blijven substantiële inves-

teringen uit. Op dit moment voldoen slechts vier 

Europese landen (o.a. het Verenigd Koninkrijk) 

aan de 2%-norm die de NAVO hanteert. Daarom 

is het tijd dat de Europese NAVO-lidstaten écht in-

vesteren in hun defensie. Dat vraagt niet om meer 

defensienota’s, maar om harde euro’s. 

Gigabit(ch)
De wereld om ons heen verandert steeds sneller. 

We leven niet meer in een tijdperk van verande-

ring, maar in een verandering van tijdperk! Het 

is haast niet bij te houden. Alleen het gebruik van 

internet overtreft alles wat er 5 jaar geleden over 

werd voorspeld. Zo zijn er al 5 miljard mobiele 

telefoons op een wereldbevolking van 7 miljard 

mensen. En de opkomst van machine-to-machi-

ne (M2M) communicatie gaat binnen afzienba-

re tijd zorgen voor een internet met 50 miljard 

met elkaar verbonden apparaten. We gaan door 

ontwikkelen van een Megabit samenleving naar 

een Gigabit samenleving. Chairman Bing van 

China Mobile zei het mooi: connectiviteit is als 

zuurstof, we kunnen niet meer zonder.  Nog 

maar 25 jaar geleden werd de 2G technologie ge-

introduceerd, waarmee we naast bellen (geluid) 

ook konden sms’en (tekst) op onze mobieltjes. 

Daarna kwam 3G met geluid, tekst en foto’s en 

via 4G met geluid, tekst, foto’s en video's,  groei-

en we nu door naar 5G met geluid, tekst, foto’s, 

video’s en virtual reality. Eigenlijk draait het tot 

4G om het verbinden van mensen, terwijl 5G ook 

dingen gaat verbinden (Internet of Things). We 

krijgen een industrie met slimme apparaten en 

geavanceerde, zelfherstellende netwerken die 24 

uur per dag alle informatie en producten levert 

die we maar willen. Er zullen extreem hoge aan-

tallen transacties worden afgewikkeld en data-

stromen geanalyseerd. Deze digitale revolutie zet 

wereldwijd allerlei businessmodellen op zijn kop. 

Er ontstaan veel kansen om dingen beter, sneller 

en goedkoper te doen. Willen we in Nederland 

en Europa ons partijtje mee blijven blazen in de 

wereldeconomie, dan moeten we zorgen dat we 

klaar zijn voor de 5 Gigabit samenleving. Zorgen 

voor de juiste voorwaarden, zodat ondernemers 

kunnen ondernemen. Zorgen voor goede (digita-

le) infrastructuur,  innovatievriendelijke regelge-

ving etc. En tegelijkertijd ook zorgen voor juiste 

waarborgen voor individuele vrijheid en privacy. 

We moeten de kansen, die 5G biedt pakken. In 

Brussel weet intussen iedereen dat ik me daar als 

een Gigabitch voor inzet!

De VVD werkt aan een vrij, veilig en welvarend Nederland waar men-
sen de ruimte hebben om hun eigen keuzes te maken en te leven zoals 
ze willen. Iedere dag worden er beslissingen genomen die dit mogelijk 
maken. In deze rubriek leest u het ‘waarom’ van deze beslissingen. 

Als je zelf midden in het leven staat is het moei-

lijk voor te stellen dat er mensen zijn die hun le-

ven als een grote last ervaren. Mensen die niet of 

nauwelijks ziek zijn, maar die alles in het leven 

hebben gedaan en meegemaakt wat ze wilden. 

Die de mensen met wie ze hun leven hebben 

vormgegeven, geliefden, vrienden, zelfs kinde-

ren, hebben zien wegvallen. Mensen die een ge-

voel van ernstige eenzaamheid ervaren, hoewel 

ze objectief gezien misschien niet eens eenzaam 

zijn. Die  iedere dag hopen dat het hun laatste 

dag zal zijn. Die niet geholpen zijn met een extra 

bezoekje per week of een nieuwe hobby. Die ge-

woonweg niet meer willen. Ze vinden hun leven 

voltooid en willen graag hulp om dat leven op 

een menswaardige wijze te beëindigen. Door hen 

te helpen in plaats van in de kou te laten staan, 

wordt invulling gegeven aan hun laatste, maar 

belangrijke, autonome wens. 

Een waardige manier
Wie niet of slechts in geringe mate medische 

klachten heeft, maar wel oprecht lijdt aan het 

leven zelf, kan nu niet geholpen worden bij de 

stervenswens. De euthanasiewet is immers alleen 

van toepassing als er sprake is van ondraaglijk 

lichamelijk of geestelijk lijden, dus wanneer er 

sprake is van een ziekte. Dit tot grote teleurstel-

ling of zelfs wanhoop van de mensen die het hier 

betreft. Die niet lijden aan een ziekte, maar lijden 

aan het leven.

De VVD vindt principieel dat voor wie weloverwo-

gen, zonder druk van buitenaf, concludeert dat 

zijn of haar leven voltooid is, de weg naar hulp 

bij een zelfverkozen levenseinde ook open zou 

moeten staan. Wij zouden graag een einde maken 

aan de soms mensonterende manieren die deze 

mensen nu moeten kiezen om hun leven te be-

eindigen. Wij zouden graag zien dat zij dit op een 

waardige manier kunnen doen.

Scherpe randvoorwaarden
Tegelijkertijd moeten we oog hebben voor de gro-

te vragen die dit bij veel mensen oproept. Want 

het betekent nogal wat om mensen die niet ziek 

zijn te helpen om hun leven te beëindigen. Uiter-

aard moet vooropstaan dat wij misbruik van deze 

wet voorkomen. We moeten waarborgen inbou-

wen om zeker te weten dat het gaat om een ex-

pliciete wens van mensen zelf en dat geen druk 

wordt opgelegd door familie of andere naasten. 

Wat de VVD betreft is daarom essentieel dat voor 

stervenshulp bij mensen die hun leven voltooid 

achten aan scherpe randvoorwaarden wordt vol-

daan. Er moet een duidelijk toetsingskader zijn 

op basis waarvan beoordeeld wordt of er sprake 

is van voltooid leven. De bevoegdheid en deskun-

digheid van de hulpverlener die stervenshulp 

verleent moet helder omschreven zijn en getoetst 

kunnen worden. Daarnaast mag er geen schade 

worden toegebracht aan de huidige euthana-

siepraktijk. We moeten ervoor zorgen dat mensen 

die nu onder de euthanasiewet vallen, ook in de 

toekomst een beroep op deze wet kunnen blijven 

doen en niet onterecht worden ‘doorverwezen’ 

naar deze nieuwe wet. 

Autonomie
De VVD-fractie is gelukkig met de afgewogen kabi-

netsreactie op het rapport van de commissie Sch-

nabel. De commissie Schnabel geeft aan dat de 

huidige euthanasiewet al veel ruimte biedt voor 

mensen die aangeven dat zij hun leven voltooid 

achten omdat zij lijden aan een stapeling van ou-

derdomsklachten. In de praktijk wordt een eutha-

nasiewens van deze mensen echter maar zelden 

ingewilligd. In de reactie op het rapport van de 

commissie sluit het kabinet aan bij ons principi-

ele standpunt dat hulp bij een zelfverkozen le-

venseinde ook open moet staan voor mensen die 

weloverwogen, zonder druk van buitenaf conclu-

deren dat hun leven voltooid is. Het kabinet geeft 

aan te kiezen voor aanvullende wetgeving naast 

de huidige euthanasiewet, waarmee een zorgvul-

dige praktijk geborgd wordt. Wetgeving die uit 

gaat van de autonomie van het individu. 

Een belangrijke stap
De opstelling van het kabinet geeft voldoende 

aanknopingspunten om met vertrouwen af te 

wachten hoe de uiteindelijke wet eruit komt te 

zien. Natuurlijk kunnen we dat pas definitief zeg-

gen als het wetsvoorstel er ligt. Die toetsing zul-

len we niet lichtvaardig opnemen. Juist omdat le-

venseinde uiterste zorgvuldigheid vraagt, moeten 

we toetsen aan stevige randvoorwaarden. 

Een punt dat nadere aandacht verdient is een 

eventuele leeftijdsgrens. Wat de VVD betreft kan 

voor ‘voltooid leven’ eigenlijk geen leeftijdsgrens 

gehanteerd worden, al hebben we begrip voor 

het ongemak dat gevoeld wordt bij jongeren die 

aangeven dat ze hun leven voltooid achten. Maar 

een leeftijdsgrens voor ‘voltooid leven’ zou juist 

bij kunnen dragen aan het gevoel dat je er vanaf 

een bepaalde leeftijd niet meer toe doet. En wat 

de VVD betreft is het tegendeel het geval. 

Het debat dat de Kamer recent over dit onder-

werp heeft gevoerd, is zeker niet het einde van 

de discussie. Wel is een eerste stap gezet naar een 

land waar voor mensen die weloverwogen, zonder 

druk van buitenaf, concluderen dat hun leven 

voltooid is, de weg naar hulp bij een menswaardig 

levenseinde open staat. Voor liberalen een belang-

rijke stap. 
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Hebt u het al gelezen? Op vrijdag 7 oktober 

presenteerde Mark Rutte over zijn plan voor 

de toekomst van Nederland. Rutte: “Mijn am-

bitie is dat iedereen gaat voelen dat het beter 

gaat met Nederland. Ik ga vechten om de zor-

gen van mensen weg te nemen.”

 

Mark Rutte wil graag in gesprek met u over dit 

plan. Daarom organiseren we vaak Facebook 

Livesessies zodat u live uw vraag aan Mark 

Rutte kunt stellen. Maar we gingen ook het 

land in! Zo ging de koffietruck stad en land 

af vergezeld door Mark Rutte om met u in  

gesprek te gaan.

AMERSFOORT
Met de Onze Lieve Vrouwetoren op de achter-

grond was de VVD -koffietruck zaterdag 29 ok-

tober te vinden in het centrum van Amersfoort 

en daarmee ook in het centrum van Nederland. 

Onder begeleiding van campagneleider Kees 

Kraanen van het netwerk Eemland stond er een 

grote groep vrijwilligers klaar om het histori-

sche hart van Amersfoort en daarmee de harten 

van haar inwoners te veroveren. Een lekker bak-

kie doen in ruil voor een goed gesprek en mooie 

ideeën voor Nederland, dat was het plan! 

 

En koffie doet iets met mensen. Het is zoveel 

meer dan een drankje, het is een beleving. Een 

moment van rust in een chaotische wereld en 

tegelijkertijd een moment van bezinning tij-

dens de dagelijkse sleur. Koffie is ook gewoon 

altijd goed. Of het nu uit een Senseo-apparaat 

komt, een Italiaanse bonenmaler, de handen 

van George Clooney of gewoon een pot Holland-

se filterkoffie. Nu ben ik ook geen koffie-expert 

en vind ik het ook lastig om kritiek te hebben 

op koffie, er komt immers een moment in ie-

ders leven dat je zelf oud en slap wordt. Maar de 

koffie van de VVD-koffietruck is werkelijk om te 

smullen en daarvoor willen we de professionele 

barista's hartelijk danken.

 

Rond het middaguur, toevallig precies toen de 

zon doorbrak, schoof ook Mark Rutte aan. Heer-

lijk casual zoals de rest sprak hij samen met 

Amersfoorters over wat er allemaal goed gaat, 

maar vooral ook over wat er allemaal beter kan 

in Nederland. Uiteraard was er ook tijd voor een 

persmoment met de regionale omroep en kon-

den voorbijgangers met Mark zelf op de foto. 

Ook werd er werk gemaakt aan internationale 

contacten. Zo was er zelfs een groepje Canade-

se toeristen in Amersfoort die dolgraag met de 

Prime Minister of the Netherlands op de foto 

wilden.

 

Al bij al was het een geslaagde dag, veel gezel-

lige mensen die graag een lekker bakkie koffie 

wilden drinken en hun mening wilden geven. 

Een bijeenkomst van de stille optimistische 

meerderheid die Nederland zo “great” maakt.

Jelle Hengeveld, VVD Amersfoort 

MET SUCCES EEN 
BAKKIE DOEN! 

IN GESPREK MET 
MARK RUTTE

Lisa en Sven lopen beiden stage op het Algemeen Secretariaat van de VVD in het campagneteam 

en gaan regelmatig mee met de ‘Bakkie Doen?’-koffietruck het land in. Liber vroeg hen hoe de 

koffie smaakt, of zij zelf al een ‘bakkie’ kunnen zetten en wat er voor nodig is om een dag met de 

koffietruck tot een groot succes te maken. 

ONDER HET GENOT 
VAN EEN KOP KOFFIE

VERTEL, KUNNEN JULLIE ZELF AL EEN 
GOED BAKKIE ZETTEN?

Lisa: “Zelf drink ik heel weinig koffie, maar als 

je deze verse koffie ruikt dan wil je de koffie 

zeker proeven. Toch kost het zetten van een bak-

kie best wat tijd en veel spierkracht.” Sven: “Ik 

nog niet, maar dat komt vast snel.” Lisa knikt: 

“We moeten nog even oefenen maar ook wij 

worden echte barista’s!”

HOE ZIET ZO’N DAG OP PAD MET 
DE TRUCK ER EIGENLIJK UIT?

“Druk! Waar we ook moeten zijn in Nederland, 

de koffietruck gaat vroeg op pad. Met behulp 

van de vrijwilligers moet alles worden opge-

bouwd en na een half uur kunnen de eerste 

bakkies worden gezet. Naast het helpen van 

Raymond (chauffeur en barista van de Bakkie 

Doen?’-koffietruck) met het opnemen van be-

stellingen en koffie uitdelen gaan we op rustige 

momenten in gesprek met de mensen die een 

kopje koffie komen drinken,” aldus Lisa. Sven: 

“Je staat op straat om met de mensen een ge-

sprek te voeren en een bakkie aan te bieden. 

Meestal zijn dit leuke gesprekken over kleine 

zorgen maar soms ook over grote problemen. 

Soms is het zoeken naar de balans, maar dat 

maakt het leuk en afwisselend.”

 

MAAR WAAR IS DE WITTE VVD-JAS?

Sven: “Doordat niemand een witte jas aan heeft, 

zien mensen niet meteen ’VVD’, dat maakt ons 

een stuk toegankelijker. “Alle vrijwilligers bij 

de truck dragen een button met ‘Bakkie Doen?’ 

erop. Zo is het wel duidelijk dat we bij de truck 

horen. Ik denk dat het juist afschrikt als men-

sen een massa witte jassen zien met het VVD-lo-

go.”

HOE KUN JE MENSEN OP STRAAT 
HET BESTE AANSPREKEN? 

Sven: “Gratis is het toverwoord! Maar open vra-

gen helpen ook. Bijvoorbeeld om te vragen of 

mensen een bakkie lusten.” Lisa: “Ik merk soms 

wel dat mensen schrikken als ze eenmaal door-

hebben dat zij een koffiebekertje vasthouden 

met het VVD-logo erop. Ik probeer vooral en-

thousiast en open te zijn. Onbewust beginnen 

mensen dan vaak toch te vertellen wat hen be-

zighoudt. Wat zij anders willen zien in Neder-

land of over ze juist tevreden over zijn.”

WAT WILLEN JULLIE DE 
VRIJWILLIGERS MEEGEVEN DIE EEN 
BAKKIE GAAN DOEN OP STRAAT?

“Probeer niet de ‘stem’ van iemand te kopen. 

Mensen vinden een luisterend oor erg fijn. Het 

daadwerkelijk luisteren naar mensen werkt 

beter dan een verkiezingspraatje,” aldus Sven. 

Lisa: “Probeer vooral open te staan voor een 

leuk gesprek met iedereen. Veel mensen bena-

deren mij en zeggen direct dat zij nooit VVD  

gaan stemmen. Ik leerde er veel van om juist 

met deze mensen in gesprek te gaan. Nadat ik 

had uitgelegd waarom ik wél VVD’er ben, had-

den ze er begrip voor. Vaak zagen ze dan in dat 

de VVD een partij is voor iedereen. Na zo’n ge-

sprek wist ik dat ik mijn doel had bereikt; ik 

heb laten zien dat wij toegankelijk zijn voor ie-

dereen, ook al hebben mensen een hele andere 

mening dan ik.”

BENIEUWD NAAR HET PLAN VAN 
MARK RUTTE VOOR NEDERLAND? 
KIJK OP WWW.VVD.NL

VOOR VRAGEN OVER ‘BAKKIE DOEN?’ 
STUUR DAN EEN E-MAIL NAAR 
BAKKIEDOEN@VVD.NL

“SOMS SCHRIKKEN MENSEN VAN DAT 
KOFFIEBEKERTJE MET VVD-LOGO”
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We hebben er allemaal verstand van. Naast de 

bondscoach is er geen andere baan waar elke 

Nederlander pertinente, voor zichzelf ‘eviden-

ce based’opvattingen over heeft: de leraar. We 

weten hoe hij er uit moet zien, wat hij moet 

kennen en kunnen en hoe hij zich dient te ge-

dragen.

 

Diezelfde leraren kunnen het niet zonder meer 

goed doen, en velen van ons hebben meer dan 

eens gemopperd. Maar als je even de tijd neemt 

door te vragen bij je vriendenkring of collega’s 

dan komen al snel ook de verhalen over die ene 

meester, die geweldige lerares, die bevlogen 

verteller, die vakspecialist,die eindeloos gedul-

dige uitlegger, dat empathische mens, die ver-

trouwengever, opjutter, kansenbieder, uitdager, 

steunpilaar. Dus laten we eerlijk zijn: Zonder 

goede leraar, geen goed onderwijs. 

Ga er maar aan staan
Die grote professionele verantwoordelijkheid 

maakt dat het leraarsvak een buitengewone 

maatschappelijke positie en opdracht in zich 

draagt. Een die zich steeds verder uitstrekt in 

een complexe kennissamenleving als de onze. 

Een aanzienlijk verschil met de positie en de 

professionaliteit van de leraar van vroeger, en 

zelfs met die van nog niet zo lang geleden. In 

een lerende economie, een technologisch steeds 

dynamischere omgeving en bij snel verouderen-

de kenniscomplexen die de basis vormen van 

economie en maatschappij, is de leraar al lang 

niet meer een functionaris die vooral als de 

dorpsonderwijzer gekend en geacht is. Die idea-

le leraar is nu ook iemand van wie boeiende en 

doeltreffende overdracht en vorming wordt ver-

wacht in cyber. Naast de bondscoach is er geen 

andere baan waar elke Nederlander pertinente, 

voor zichzelf ‘evidence based’opvattingen over 

heeft: de leraar. space en MOOCs, in LLL-trajec-

ten, en Living Labs. Die gepersonaliseerde leer-

wegen ontwikkelt, zijn eigen vakinhoud (mede) 

vormgeeft en het liefst meerdere talen spreekt. 

Ga er maar aan staan.

 

“Naast de bondscoach is er geen 

andere baan waar elke Nederlander 

pertinente, voor zichzelf ‘evidence 

based’opvattingen over heeft: 

de leraar.”

De toekomst van het leraarschap 
Niet voor niets dus dat het nieuwe VVD Thema-

tisch Netwerk Onderwijs op 10 september jl. 

een landelijke VVD Onderwijs Dag organiseer-

de die geheel in het teken stond van de leraar. 

Ruim 100 mensen, waarvan ruim 60% niet lid, 

kwamen naar scholengemeenschap het UNIC in 

Utrecht om, na de opening van de dag door par-

tijvoorzitter Henry Keizer, in gesprek te gaan 

met Staatssecretaris Sander Dekker, Tweede Ka-

merleden Pieter Duisenberg en Karin Straus en 

senator Jan Anthonie Bruijn in gesprek te gaan. 

De dag werd samen met organisaties als het In-

terstedelijk Studenten Overleg, de VO-raad en 

Maker Education georganiseerd.

Ook hield de TeldersStichting een deelsessie 

over de toekomst van het leraarschap. 'De le-

raar van straks verdient onze volle aandacht en 

steun bij zijn verdere professionalisering, leven 

lang leren en zijn plaats in een digitale kennis-

wereld. Bij de Teldersstichting werken we nu 

aan een liberaal visiedocument daarover. Dat 

is een spannend traject waar uiteraard leraren 

zelf volop bij betrokken zijn', aldus Jan Antho-

nie Bruijn. 

Het VVD Netwerk Onderwijs wil met de dag la-

ten zien dat onderwijs aan de basis staat van 

vrijheid, democratie en welvaart. En dat het 

VVD Netwerk Onderwijs een ontmoetingsplek 

is voor liberalen met een onderwijshart. Niet-le-

den zijn ook van harte welkom. Ook een keer 

meepraten? Meld je dan bij secretaris@onder-

wijs.vvd.nl

 

Fabiènne Hendricks, 

Voorzitter Netwerk Onderwijs

THEMATISCH NETWERK ONDERWIJS 
ORGANISEERT DAG OVER DE LERAAR

WAT MOET EEN NEDERLANDSE 
LIBERAAL MET DE AMERIKAANSE
PRESIDENTSVERKIEZINGEN?

Opiniepeilingen in Nederland laten voor wat be-

treft de Amerikaanse presidentsverkiezingen elke 

vier jaar weer een bijna algemene voorkeur voor 

de Democratische kandidaat zien. Maar bij welke 

partij zou een echte liberaal, een VVD’er dus, zich 

thuis moeten voelen? Bij de Democraten, of toch 

bij de Republikeinen?

Amerikaanse ‘liberals’ stemmen massaal Demo-

cratisch. Maar dat helpt een (Nederlandse) libe-

raal niet bij het bepalen van zijn of haar voorkeur. 

Want het Amerikaanse etiket ‘liberal’ staat voor 

veel dat níet of zelfs anti-liberaal is. Ergens in de 

eerste decennia van de 20e eeuw is het in de VS 

met dit etiket mis gegaan. In ieder geval sinds 

president Franklin Delano Roosevelt – de jaren 

dertig – staat ‘liberal’ voor veel overheidsinterven-

tie. Daar zijn in de jaren zestig een voorkeur voor 

een zogenaamd ‘positieve discriminatie’-beleid 

(‘affirmative action’) en een naar het pacifisme 

neigend buitenlands beleid bij gekomen. Kortom: 

het Amerikaanse ‘liberal’ staat voor links, niet 

voor liberaal. En een aantal elementen van dit ‘li-

beralism’ is af en toe terug te vinden bij kandida-

ten van de Democratische Partij.

De afgelopen decennia waren de Republikeinen 

de partij die de overheid trachtten terug te drin-

gen, de belastingen verlaagden, vrijhandel wens-

ten te bevorderen en stevige defensie-inspannin-

gen verrichtten om de vrije wereld te verdedigen. 

Ronald Reagan, president van 1981 tot 1989, sym-

boliseerde deze politiek. Reagan zelf noemde zich 

een ‘classical liberal’ in de negentiende-eeuwse 

Europese zin van het woord.

Maar de Republikeinen hebben sindsdien ook een 

steeds invloedrijker vleugel gekregen die vooral 

een politiek op christelijke grondslag verlangden. 

De gematigde Republikeinen zijn onder hun poli-

tici in een minderheid gedrongen. Net als de ge-

matigde Democraten in hún partij. Beide partijen 

zijn gepolariseerd, veel meer dan de Amerikaanse 

kiezers die zich in toenemende mate niet met een 

van beide partijen identificeren.

Deze ‘independent voters’ bepalen per verkiezing 

hun voorkeur, aan de hand van de door beide par-

tijen in een bepaald jaar gestelde kandidaat. Mis-

schien is dat voor een Nederlands liberaal ook het 

beste. Want bijvoorbeeld de Republikeinse partij 

is dit jaar onder Donald Trump ver afgedreven 

van de koers waar zij vanouds voor stond. Trump 

bepleit protectionisme, bewondert openlijk dic-

tators als Poetin en Erdogan, en heeft twijfel ge-

zaaid of hij de Amerikaanse veiligheidsgarantie 

aan Navo-bondgenoten zal nakomen. Veel hou-

vast voor zijn koers hebben kiezers verder niet, 

omdat hij zich nogal onberekenbaar toont.

Via Pew Research kan eenieder door het invul-

len van een aantal vragen kijken hoe men in het 

Amerikaanse politieke landschap past. Niet elke 

VVD’er zal daar wellicht hetzelfde uitkomen, 

maar ik vermoed dat menigeen als een ‘business 

conservative’ uit de bus zal komen. Dat is iemand 

die ongeveer de uitgangspunten deelt die de Re-

publikeinen onder Reagan uitdroegen. In de VS 

hebben verschillende vooraanstaande traditione-

le Republikeinen – onder anderen Colin Powell, 

Condoleezza Rice, Mitt Romney en Carly Fiorina 

– openlijk hun voorkeur in 2016 verlegd naar de 

Democratische kandidaat: Hillary Clinton.

Zij staat inderdaad veel meer dan Trump voor 

vrijhandel en een actieve buitenlandse politiek 

gericht op het tegengaan van invloed van dicta-

turen, zoals China, Rusland en Turkije. Maar zij 

staat tevens voor voortzetting van Obama’s mas-

sale overheidsinterventies in de economie, en 

voor ‘affirmative action’. Voor een Nederlands 

liberaal is het zaak de voordelen tegen de nade-

len van Clinton af te wegen. De voordelen liggen 

meer op buitenlands terrein, wat de balans voor 

een Nederlander positief kan doen uitslaan.

Blijven de Republikeinen in de greep van Trump, 

of keren hun meer traditionele waarden, en kan-

didaten, terug? Blijven de Democraten meer in 

het politieke centrum, à la Clinton, of drijven zij 

weer naar links? Het antwoord waar een Neder-

lands liberaal zich in 2020 thuis zal voelen, kan 

pas over vier jaar worden gegeven.
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Zuid-Amerika is voor velen onbekend terrein. Vanuit zowel toeristisch 

als zakelijk perspectief worden Europa, Noord-Amerika en Azie door vele 

landgenoten logischerwijs als interessanter beschouwd. Het Zuid-Amerikaanse 

continent heeft de afgelopen decennia veelal het nieuws gehaald vanwege 

onderdrukkende regimes, uit de hand gelopen protesten, economische malaise 

en grote corruptieschandalen. Hopelijk gaat dat beeld snel veranderen, want 

Zuid-Amerika ondergaat momenteel een politieke transitie in landen als Brazilië 

en Argentinië .

Ik heb het afgelopen jaar gewoond en gewerkt in Buenos Aires, Argentinië. 

De prachtige natuur in Patagonië, de wijnen uit de Andes nabij Mendoza, de 

fascinerende wereldstad Buenos Aires of de watervallen van Iguazu zijn slechts 

enkele hoogtepunten in het land dat ik voor even mijn thuis kon noemen.  

Een land dat in oppervlakte bijna zeventig keer groter is dan Nederland.

wanbetalingen hadden ervoor gezorgd dat Ar-

gentinië geen toegang had tot de internationa-

le obligatiemarkten. Een politiek zeer gevoelig 

onderwerp maar in recordtempo werd een over-

eenkomst gesloten tussen de crediteuren en Ma-

cri’s team. Daarnaast werd de Argentijnse peso 

gedevalueerd met 30%. Dit was onvermijdelijk 

en uiteraard een impopulaire maatregel. 

De prijzen stijgen elke dag
Mede door de devaluatie werd de inflate aange-

jaagd naar 40 tot 45% op jaarbasis. Wij Neder-

landers kunnen ons daar niets bij voorstellen, 

maar probeer jezelf te verplaatsen naar een 

land waar de prijzen in de supermarkt elke dag 

stijgen, terwijl je salaris niet verandert. Daar 

word je niet vrolijk van...

“Een succesvolle verkiezingscampagne 
à la Obama”
Na Macri’s succesvolle verkiezingscampagne à 

la Obama - waarbij hoop centraal stond - zoekt 

Macri nadrukkelijk hulp bij buitenlandse in-

vesteerders om broodnodige buitenlandse ka-

pitaalinjecties te krijgen voor de erbarmelijke 

infrastructuur: zoals verouderde luchthavens, 

snelwegen en minimaal treintransport, teza-

men met een energie-crisis zorgen ervoor dat 

er nog veel werk te verzetten is. Argentinië is 

een land dat afhankelijk is van vrachttransport. 

Iedere regering die hardop nadacht over het 

aanleggen van een spoornetwerk werd linea 

recta getrakteerd op een nationale staking ge-

organiseerd door de grootste en meest invloed-

rijke vakbond van de vrachtwagenchauffeurs 

waardoor het land voor dagen, zo niet weken 

volledig op zijn gat lag. Als Argentinië weer wil 

concurren op de internationale markt zal dit 

links- of rechtsom moeten veranderen.

Een ruwe diamant
De agrarische sector is een van de meest dyna-

mische en efficiënte sectoren in Argentinië. Zo-

dra de hierboven genoemde obstakels weggeno-

men worden kan Argentinië zich ontwikkelen 

tot één  van de grotere graanschuren ter wereld. 

Daarnaast kan de export van de heerlijke wij-

nen sterk toenemen en kunnen de meest fan-

tastische steaks hun weg naar het buitenland 

vinden. Volop kansen dus!

Daarnaast heb ik zelf ondervonden hoe bureau-

cratisch en niet transparant het systeem is bij 

het opstarten en uitbreiden van een bedrijf. 

Argentinië staat niet voor niets op plaats 121 

van de 189 landen wat het klimaat betreft, voor 

de oprichting van een bedrijf volgens de Doing 

Business Report van de Wereldbank 2016.

Argentinië is een ruwe diamant die fijn gesle-

pen dient te worden. Het land heeft passievolle 

en hoogopgeleide mensen, heerlijk eten met 

een fantastisch klimaat en overweldigende na-

tuur. Meld je aan voor de zakelijke initiatieven 

die momenteel georganiseerd worden vanuit 

de Nederlandse Ambassade of de belangenver-

enigingen, of bezoek als toerist dit fascineren-

de land. Ik zal Buenos Aires gaan verlaten en 

verhuizen naar Chicago. Mijn volgende artikel 

zal een impressie geven over de Amerikaanse 

verkiezingen beleefd vanuit de USA.

 Ivo van Breukelen

Enorme corruptieschandalen
Tijdens de verkiezingen op 22 november 2015 

werd de hegemonie van het twaalf jaar du-

rende links-radicale Kirchnerfamiliebewind 

nipt verslagen en sinds 10 december 2015 is 

de rechts-conservatief Macri de nieuwe presi-

dent. Macri heeft niet gewonnen vanwege zijn 

enorme populariteit. Integendeel zelfs, hij had 

slechts 34% van de stemmen in de eerste ronde 

van de presidentsverkiezingen en won vervol-

gens met 1% marge tijdens de tweede ronde. De 

afkeer van de bevolking over de (economische) 

teloorgang van Argentinië onder de Kirchners 

en de enorme corruptieschandalen was voor 

velen de reden waarom Macri het voordeel van 

de twijfel kreeg. Een van de grootste schanda-

len die in de media breed uitgemeten werd na 

het vertrek van de vorige president, is van één 

van de vijf staatssecretarissen van het ministe-

rie van publieke zaken genaamd Lopez (veel van 

mijn Argentijnse vrienden hadden nog nooit 

van de beste man gehoord) die tegen de lamp 

liep met negen miljoen dollar in cash en een 

automatisch geweer in een sporttas, terwijl hij 

dit alles probeerde te verstoppen in een gehei-

me ruimte onder het altaar van een klooster. 

Taferelen die zelfs de beste regisseurs in Holly-

wood niet kunnen bedenken.

De Kirchners onderhielden warme banden met 

de regimes in China, Rusland, Venezueala en 

Iran en voerden populistische anti-imperili-

astische retoriek jegens Amerika. Macri daar-

entegen wil de betrekkingen met de grootste 

handelsparteners als Brazilie, Amerika en de 

EU verbeteren. De eerste horde die hij moest 

nemen was een deal sluiten over openstaande 

kredieten bij de zogenaamde hold-outs, dat zijn 

hedgefondsen die goedkope staatsobligaties 

opkochten na de financiele crisis in 2001. Deze 
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Afgelopen maand debatteerde de Kamer over 

een voor liberalen zeer belangrijk onderwerp: 

het recht om waardig te sterven voor mensen 

die hun leven voltooid achten. Belangrijk, want 

zelfbeschikking over leven en sterven zit in het 

hart van waar wij als VVD voor staan.

De mensen voor wie wij deze wet graag wil-

len, lijden aan het leven. Ik vond het dan ook 

schaamteloos en onrechtvaardig dat door de 

oppositie een ander beeld werd geschetst. Wij 

zouden niet willen investeren in de kwaliteit 

van de ouderenzorg in ons land en om die re-

den deze wet als een uitkomst zien. 

 

De kwaliteit van de zorg in ons land is om trots 

op te zijn. Niet in de laatste plaats dankzij de 

inspanningen van onze eigen Edith Schippers. 

Zij heeft ervoor gezorgd dat  we goede en be-

taalbare zorg hebben die ook nog eens dichter 

bij mensen is georganiseerd. 

Dat betekent helaas niet dat het overal goed 

geregeld is. Vooral de zorg voor onze ouderen 

kan nog beter. Gelukkig zijn er veel  instellin-

gen die binnen de beschikbare budgetten, dag 

in dag uit fantastische ouderenzorg leveren. 

Maar er zijn ook instellingen die er met datzelf-

de budget niet in slagen om goede zorg te bie-

den. Dat leidt tot schrijnende en onwaardige 

situaties. Plascontracten die bepalen hoe vaak 

dementerende ouderen naar de wc mogen. 

Onveilige situaties voor bewoners. Medicijn-

verstrekking die niet op orde is. Personeel dat 

onvoldoende in staat wordt gesteld om zich bij 

te scholen.

Hugo Borst heeft recent in zijn manifest de vin-

ger op de zere plek gelegd en terecht aandacht 

gevraagd voor de problemen zie hij wekelijks 

ziet als hij zijn eigen dementerende moeder in 

het verpleeghuis bezoekt. Ik heb hier met hem 

over gesproken. Ik deel zijn zorgen en wij kwa-

men dan ook al gauw tot de conclusie dat wij 

hetzelfde doel nastreven. Laten we de ruimte 

geven aan al dat personeel in de zorg dat met 

liefde en inzet voor onze ouderen zorgt. Laten 

we bestuurders oproepen om te stoppen met 

het ontwikkelen van nog meer bureaucratie. 

Laten zij hun kantoren uit komen en op de 

werkvloer tussen hun personeel in gaan staan, 

zodat zij gezamenlijk de zorg voor kwetsbare 

mensen stap voor stap beter kunnen maken. 

Zodat alle verpleeghuizen zo goed zijn als het 

beste verpleeghuis. 

Want in een beschaafd land als Nederland 

moet overal fatsoenlijke ouderenzorg zijn. 

Net als dat het in een beschaafd land mogelijk 

moet zijn om hulp te vragen om je leven op 

een waardige wijze te beëindigen als dat leven 

voltooid is.

Halbe Zijlstra

Fractievoorzitter Tweede Kamer

Vorige keer schreef ik over de vele enthousi-

aste VVD-ers in het land die ons hun ideeën 

voor Nederland laten weten en meewerken 

aan de campagne die wij in het hele land de 

komende tijd voeren. Daar ben ik ontzettend 

blij mee! En in de tussentijd zitten we in Den 

Haag natuurlijk ook niet stil!

Begin oktober heeft onze lijsttrekker Mark 

Rutte zijn plan en ambities voor Nederland 

gepresenteerd. Een inspirerend verhaal waar-

in hij uitlegt hoe hij - met het nieuwe verkie-

zingsprogramma Zeker Nederland als uitwer-

king - ons land de komende jaren nog beter 

wil maken en ons in blijven zetten om de zor-

gen die in ons land leven, weg te nemen. Ons 

verkiezingsprogramma is als vanouds een her-

kenbaar liberaal programma geworden. Het 

speelt in op de zorgen van de samenleving en 

voorziet die problemen van concrete oplossin-

gen, zodat we onze plannen voor Nederland 

echt voor elkaar krijgen. Stuk voor stuk voor-

stellen die ons land stap voor stap beter ma-

ken, mensen ruimte geven waar mogelijk en 

ondersteunen waar nodig. Ik kijk uit naar de 

behandeling ervan tijdens ons congres!

Tegen de tijd dat u dit leest is ook de concept 

kandidatenlijst bekend. Weer een belangrij-

ke stap! Dit zijn immers de mensen die klaar 

staan om onze standpunten in de Kamer over 

het voetlicht te brengen. Die zullen knokken 

om meerderheden te vinden voor onze voor-

stellen. En die dag in dag uit overal in Neder-

land met onze kiezers in gesprek gaan.  

 

Hoe kan ik anders dan de komende periode 

èn de verkiezingsuitslag met vertrouwen te-

gemoet zien. De boodschap klopt, het team 

wordt gebouwd en dat onder aanvoering van 

een geweldige lijsttrekker. Kom maar op met 

die verkiezingen!

Maar ook in de tussentijd zitten wij – los van 

de campagne – zeker niet stil. Media die nog 

wel eens schreven dat het Kabinet Rutte II zou 

zijn uitgeregeerd, hebben het mis. De basis is 

gelegd, nu willen we dat mensen daadwerke-

lijk gaan voelen dat het beter gaat. Op tal van 

terreinen werken wij keihard verder aan ver-

beteringen. Denk aan het versterken van de 

kwaliteit van het onderwijs. Aan de ouderen-

zorg. Aan de maatregelen die wij nemen om 

ons land veilig te houden. Aan de belangen 

van ondernemers die wij op tal van terreinen 

blijven bewaken. Of aan het mooie liberale 

voorstel om mensen regie over het einde van 

hun leven te geven. Zeer verschillende on-

derwerpen met een grote gemene deler: de 

overheid moet er zijn waar nodig en verder 

vooral afstand houden. Zodat die 17 miljoen 

Nederlanders, of ze nu VVD stemmen of niet, 

zoveel mogelijk de ruimte krijgen om hun ei-

gen leven te leven. Al hoop ik natuurlijk 

dat ze in maart 

allemaal één van 

die geweldige 

mensen op 

onze kandidatenlijst 

aankruisen!

Tamara van Ark

Campagneleider

Vice-fractievoor-

zitter Tweede 

Kamerfractie

Niet iedereen is even ervaren op het terrein 

van canvassen. Daarom organiseren we door 

het hele land canvastrainingen. Dat is een 

groot succes, er zijn al zo’n 250 mensen ge-

traind. Op vrijdagavond 9 september beten 

vijftien VVD'ers in Hendrik-Ido-Ambacht, 

onder leiding van campagnecoaches Karima 

Bouchtaoui en Mark van der Anker  het spits 

af.

Aanbellen en gesprekken voeren aan de deur 

zijn best spannend. Dus wil je graag weten waar-

om we je daar staat. Er wordt aandacht besteed 

in de training om de doelstellingen van canvas-

sen helder te krijgen. We praten met mensen 

om te horen waar zij zich zorgen over maken, 

niet om een VVD-verhaal te zenden. We praten 

met mensen op de plek waar zij zijn en dus 

niet op politieke markten of het gemeentehuis. 

Denk eens aan een verjaardag of een borrel met 

een groep mensen die niet geïnteresseerd is in 

politiek. Hoe ga je daar het gesprek aan? Dan 

zegt niemand “kom maar naar mij toe”, om ver-

volgens een eigen verhaal te gaan zenden.  

De opgeleide Hayatrainers geven de aanwezi-

gen in een paar uur tijd de nodige tools mee om 

zelfverzekerd en goed voorbereid deur-aan-deur 

te gaan om een gewoon gesprek te voeren. Zoals 

we dat eigenlijk de hele dag door al doen. Het 

is alleen even wennen soms dat het niet om ons 

in de politiek gaat, maar om degene naar wie 

we luisteren. 

Het belangrijkste onderdeel van de 

training is het oefenen in een rollen-

spel. Van zelf doen leer je het meest. 

Zo oefen je de opening van het ge-

sprek. Je stelt jezelf natuurlijk even 

voor en waar je voor komt. Met wat 

voor houding sta je daar voor die deur? 

Hoe zorg je dat je ook na dit gesprek 

contact kunt houden met deze men-

sen, vraag je om het e-mailadres? Wat 

doe je als je superlastige vragen krijgt? 

Het is bijvoorbeeld niet erg om geen antwoord 

op een vraag te hebben. Je kunt altijd vragen of 

iemand van de gemeenteraadsfractie later het 

antwoord mag e-mailen.

Het maakt niet uit waar je staat aan de deur of 

bij de Bakkie Doen?-koffietruck: enthousiasme 

werkt aanstekelijk. Het is voor deze campag-

ne belangrijk dat we mensen niet alleen een 

VVD-boodschap sturen via televisie en online 

kanalen, of via de politieke nieuwsberichten. 

Juist het een-op-een gesprek heeft een overtui-

gende meerwaarde in de campagne en dankzij 

de canvastraining kun je je daar goed op voor-

bereiden. 

Op 27 augustus wapperde de VVD vlag hoog in top 

bij het strandpaviljoen West aan Zee. Maar liefst 

4 Tweede Kamerleden, diverse andere leden van-

af de wal, maar ook vanTexel kwamen af op een 

avond fundraising van het lokale VVD-netwerk. 

Ook enkele collegeleden waren van de partij, 

waaronder de burgemeester, die, zoals hij zelf 

vertelde: “Voor het eerst van zijn leven” op een 

VVD-feestje terecht kwam.”

Een deel van het gezelschap begon samen met 

Guus Schweigmann van Stichting de Milieujutter 

een uurtje rommel op te ruimen op het strand bij 

paal 7. Guus maakte van de gelegenheid gebruik 

een beroep te doen op de Kamerleden om er voor 

te zorgen dat de rommel van het strand niet lan-

ger gezien wordt als industrieel afval, met de 

daarbij behorende hoge afvoerkosten. Daarnaast 

bleek ook deze keer hoe belangrijk het is interna-

tionaal afspraken te maken om de plastic soup te 

voorkomen: we troffen meteen al de nodige bal-

lonnen aan die waren komen aanwaaien.

 

Hierna werd de bijeenkomst voortgezet bij het 

strandpaviljoen 8 waar een heerlijke barbecue 

en de beroemde vis van Douwe een goede aanzet 

gaven, tezamen met een lekker drankje, voor een 

veiling van prachtige objecten. Veilingmeester 

en tevens Tweede Kamerlid Erik Ziengs wist met 

verve mooie bedragen binnen te halen en met als 

afsluiting gitaar en zang van Renée de Beer werd 

de avond succesvol en gezellig afgesloten.

VVD FUNDRAISING TERSCHELLING



De Haagse Ockje is moeder van vier kleine kinderen 

en zit sinds september 2012 namens de partij in de 

Tweede Kamer. Volgens Ockje is het met zo’n hec-

tisch gezinsleven en haar baan belangrijk om goed 

voor jezelf te blijven zorgen, om zo de balans tussen 

werk en privé te kunnen bewaken. Dat lukt volgens 

haar alleen door tijd voor jezelf in te bouwen. Ock-

je: ‘Sporten is hoe dan ook van belang. Zo blijft het 

lijf dat het vaak moet stellen met te weinig slaap, te 

veel koffie en voortdurend in haast is, fit en gezond. 

Zo probeer ik minstens een keer per week thuis op 

het roeiapparaat 5 km te roeien. Daarnaast loop ik 

geregeld hard door de duinen. Maar dit is allemaal 

inspanning, maar geen ontspanning.  Althans, ik 

word er niet volledig rustig van. Van yoga wel, het 

helpt me namelijk m’n hoofd leeg te maken en m’n 

lichaam te ontspannen. Dus die combinatie van in-

spanning en ontspanning, dat werkt voor mij heel 

goed. Zo zorg ik optimaal voor mezelf.’

Een drukke baan en een groot gezin, dan komt het 

aan op goed plannen. ‘In de zomer, wanneer de zon 

Yoga is allang niet meer een bezigheid voor doorgewinterde India-gangers. Op allerlei 

fronten heeft yoga aan terrein gewonnen. Zelfs aan het Binnenhof wordt deze bewegings-

vorm inmiddels omarmd. Tweede Kamerlid Ockje Tellegen (woordvoerder openbare orde/

veiligheid, terrorisme en veiligheidsdiensten) kan het haar collega’s van harte aanbevelen: 

yoga is een gezonde manier om lichaam en geest in harmonie te brengen én te houden.

vroeg op is, start ik bijna iedere dag met een duik 

in de Noordzee. Ook dat is weer die ontspanning. 

Door even een paar keer door de golven te duiken, 

begin je de dag  fris en vol energie. Als de kinderen 

zin hebben om mee te gaan, liggen we er met z’n 

allen ’s morgens heel vroeg in. We ontbijten dan 

ook op het strand en daarna snel richting school 

en Kamer. Mooi toch?!’, aldus de energieke Ockje.

‘M’n liefde voor yoga is in Berlijn 

ontstaan, toen ik daar voor de 

Nederlandse ambassade werkte. 

In die stad struikel je over de 

yogastudio’s, dé hippe manier 

om te ontspannen’ 

Ockje studeerde geschiedenis en internationaal 

recht in Leiden, was politiek assistent van toenmalig 

staatssecretaris Atzo Nicolai en heeft daarna diver-

se functies binnen het ministerie van Buitenlandse 

Zaken bekleed. ‘M’n liefde voor yoga is in Berlijn 

ontstaan, toen ik daar voor de Nederlandse ambas-

sade werkte. In die stad struikel je over de yogas-

tudio’s, dé hippe manier om te ontspannen. Ik wist 

dat yoga meer was dan het op je hoofd staan, maar 

had nooit gedacht dat het me zoveel zou brengen 

en het mooiste is, er is niets zweverigs aan. Het is 

dé manier om in dit hectische 24/7 leven zo nu en 

dan even uit te loggen, tot rust te komen en even te 

stoppen met de waan van de dag. Het belangrijkste 

van yoga is de focus op je ademhaling. Dat pro-

beer ik de kinderen ook te leren. Als er bijvoorbeeld 

eentje gestrest in bed ligt over het proefwerk van 

de volgende dag, dan doe ik een ademhalingsoe-

fening met ze. Neus in, mond uit, dat is het devies. 

Vaak liggen ze dan binnen no-time als een roos te 

slapen.’

Inmiddels doet Ockje al zo’n tien jaar aan yoga. 

‘Zelfs op vakantie probeer ik minimaal eenmaal per 

week te yogaën. Er is altijd wel een yogaklasje te 

vinden. Vaak gaan de kinderen dan gewoon mee. 

Zoals deze zomer nog op Schiermonnikoog. 

Op het strand met z’n allen en een 

opgaande zon. Daarna een duik in zee. 

Beter kan je de dag niet beginnen!’ 

Door Sander Troost

‘Even balans zoeken 
en weer doorgaan’
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HET AUTEURSRECHT OP DE IN DEZE KRANT 

VERSCHENEN ARTIKELEN WORDT DOOR 

DE VVD VOORBEHOUDEN.

DE VVD HEEFT ALLE ZORG GEGEVEN AAN HET 

NAKOMEN VAN WETTELIJKE REPRORECHTEN.

IS HET DESONDANKS ZO, DAT ER RECHTHEBBENDEN 

ZIJN, DIE NIET GETRACEERD KONDEN WORDEN OF 

VAN WIE DE CLAIM OP GEBRUIKT MATERIAAL NIET 

BEKEND WAS, DAN WORDEN ZIJ VERZOCHT ZICH 

SCHRIFTELIJK MET DE VVD IN VERBINDING TE STELLEN, 

MET OPGAVE VAN HUN CLAIM EN DE UITGAVE WAAR-

OP DEZE CLAIM GEBASEERD IS.

Dit is al weer de laatste Liber van 2016. 
En wat een jaar is het geweest. Op aller-
lei fronten werd er binnen de partij, door 
heel veel VVD’ers, keihard gewerkt. 2016 
was het jaar waarin we de hele nieuwe 
partijstructuur inhoud en vorm moesten 
geven. Regio’s werden gevormd, lokale 
en thematische netwerken werden op-
gericht. Succesvolle (thematische) bij-
eenkomsten werden georganiseerd, vaak 
samen met andere organisaties en onder 
deelname van veel niet VVD-leden. Er 
werd gedacht, gesproken en geschreven 
aan ons verkiezingsprogramma. Onze 
“Bakkie Doen?”-koffietruck trok door 
heel Nederland. Er werden heel veel kop-
jes koffie gedronken en er werd van ge-
dachten gewisseld met heel veel mensen.

Ons Online Team was actiever dan ooit 
binnen de nieuwe media, o.a. met Fa-
cebook sessies en het live rechtstreeks 
beantwoorden van vragen door bewinds-
personen en Kamerleden. De Permanente 
Scouting Commissie realiseerde een in-
tensief proces voor het samenstellen van 
de best denkbare kandidatenlijst voor de 
komende Tweede Kamerverkiezingen. 
Naast een indrukwekkend aantal van 
onze leden dat hiermee een topprestatie 
leverde, veelal naast hun andere belang-
rijke werkzaamheden, hebben ook de 
medewerkers van ons Algemeen Secre-
tariaat opnieuw laten zien dat wij over 
het allerbeste partijbureau van ons land  
beschikken. 

Met al die activiteiten in 2016 hebben we 
de basis gelegd voor het vele werk dat 
voor ons ligt. Na de nationale verkiezin-
gen in 2017 gaan we bijna naadloos over 
naar de verkiezingen voor de gemeen-
teraden. Ook in de komende periode 
gaan we dus weer veel vragen van de 
VVD-leden. 

En samen gaan we de best mogelijke ac-
tieve campagnes voor beide verkiezingen 
neerzetten. Ik ben daar zeker van, want 
er is geen alternatief. We moeten succes-
vol zijn omdat het gaat om Nederland. 
Dat fantastische land waar zoveel prima is 
geregeld, maar waar ook nog heel veel te 
doen is. Als liberalen zijn wij verplicht om 
realistisch optimistisch verder te knokken, 
zodat het leven van iedereen steeds weer 
stap voor stap een beetje beter wordt. Tij-
dens de campagne gaan we, met de pet 
in de hand, aan de kiezer vragen om ons 
opnieuw hun vertrouwen te schenken. Ik 
kijk er zeer naar uit om, samen met u, aan 
de campagne vorm en inhoud te geven.

Tijdens de komende feestdagen wens ik 
u van harte veel rust en bezinning. Maar 
bovenal wens ik u de nabijheid van de 
mensen die u lief zijn.

Henry Keizer, 

Partijvoorzitter
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Als ruim 1300 partijgenoten zich verzamelen op 

één plek met één gemeenschappelijk doel dan 

weet je dat het menens is. Gewapend met het 

concept-verkiezingsprogramma, amendemen-

ten en een dosis optimisme gingen de VVD-le-

den tijdens het Najaarscongres: Zeker Neder-

land op zaterdag 19 november met elkaar in 

discussie over het verkiezingsprogramma voor 

de Tweede Kamerverkiezingen van 15 maart 

2017.  

588 INGEDIENDE AMENDEMENTEN
Na de presentatie van het concept-verkiezings-

programma door het Hoofdbestuur was het aan 

de leden. Via de ledenvergaderingen van de net-

werken konden er amendementen op het con-

cept-verkiezingsprogramma worden ingediend. 

Uiteindelijk stopte de teller op ruim 600 amen-

dementen, een uitdaging voor de organisatie 

van het congres. Op het congres werden alle in-

gediende amendementen behandeld. Eerst in de 

verschillende deelsessies door discussieleiders en 

leden van de verkiezingsprogrammacommissie, 

daarna werd er over enkele amendementen ple-

nair gestemd onder leiding van partijvoorzitter 

Henry Keizer. Om 16:00 uur, onder luid applaus, 

klonken de verlossende woorden van de partij-

voorzitter: “Dames en heren, hierbij stel ik ons 

verkiezingsprogramma vast!”  

HIJ STAAT! 
Dit congres kenden als dagvoorzitter sportcom-

mentator en VVD’ers Hans van Zetten. U her-

kent zijn stem direct. Denkt u eens terug aan de 

historische gouden turnfinale van Epke Zonder-

land in 2012. “Hij staat, ik sta, ik ga helemaal 

uit mijn dak!” Na zijn welkom, was het tijd om 

alle  kandidaat-Kamerleden aan u voor te stellen. 

Hierna was het woord aan onze lijsttrekker voor 

de aankomende Tweede Kamerverkiezingen: 

Mark Rutte. 

WEGLOPERS EN WEGKIJKERS
 "Ik gruwel bij het idee dat andere partijen de 

basis die we nu gelegd hebben straks zullen 

gaan afbreken. Partijen die weglopen als het 

moeilijk wordt. Partijen die alleen met nepoplos-

singen komen. Of de grijze wegkijkers en praters 

in het midden zonder ideeën, lef of energie om 

echt dingen voor elkaar te krijgen. Deze weglo-

pers en wegkijkers zijn allebei even slecht voor 

Nederland. Een land leiden is iets anders dan 

verslaafd zijn aan peilingen. Een land leiden gaat 

over echt dingen voor elkaar krijgen. We heb-

ben de afgelopen jaren niet zo hard met elkaar 

geknokt om de basis op orde te krijgen om nu 

door middelmatigheid weer terug te zakken naar 

de middenmoot. Wat we hebben opgebouwd is 

te kostbaar om het te laten afbreken door weg-

lopers en wegkijkers," aldus Mark Rutte op het 

Najaarscongres. 

LIVE IN GESPREK MET..
Tijdens dit congres kon iedereen die niet aanwe-

zig was, via de Facebookpagina van de VVD live 

in gesprek met onder andere Tweede Kamerle-

den Han ten Broeke, Helma Lodders en Pieter 

Duisenberg. Maar ook met Staatssecretaris van 

Veiligheid en Justitie Klaas Dijkhoff, minister van 

Defensie Jeanine Hennis-Plasschaert en minister 

van Volksgezondheid Edith Schippers. Ook mi-

nister-president Mark Rutte schoof aan bij het 

Online Team voor de marathonsessie van 10:00 

uur tot 14:00 uur.  Nu werden er dit congres 

meerdere records gebroken. Zo waren er nog 

nooit zoveel auto’s op één congreslocatie. Maar 

het hoogtepunt werd bereikt tijdens de lunch, 

er werden door de aanwezigen 1600 kroketten 

verorberd!

Na de speech van Mark Rutte resteerde het laat-

ste deel van de Algemene Vergadering, waar 

wij afscheid namen van Jan-Kees Wiebenga als 

voorzitter van de Commissie Integriteit. Aan het 

einde van de dag werd het congres afgesloten 

met de vertrouwde borrel en voor wie er echt 

geen genoeg van kon krijgen de bijbehorende 

bitterballen. 

Wij kijken wederom terug op een bijzonder ge-

slaagd congres. Wij zien u graag op vrijdag 19 en 

zaterdag 20 mei 2017 op het Voorjaarscongres! 

NAJAARSCONGRES: 

ZEKER 
NEDERLAND
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Cora van Nieuwenhuizen
Europees Parlement
Economische en 
Monetaire Zaken.
Industrie, Research 
en Energie

Jan Huitema
Europees Parlement, 
Commissie Landbouw, 
Milieucommissie

Hans van Baalen
Europees Parlement,
Buitenlandse Zaken,
Veiligheids- en Defensiebeleid, 
Internationale Handel

Europa: Less is more
Zonder duidelijke voorbodes vinden er op alle 

politieke niveaus grote verschuivingen plaats. De 

Amerikaanse verkiezingen zijn hiervan een goed 

voorbeeld. De verkiezingen volgend jaar in Ne-

derland, Frankrijk en Duitsland laten zich daar-

door niet voorspellen. De verkiezing van Donald 

Trump wordt door velen in Europa bekritiseerd. 

Dit is echter contraproductief en ongepast: het 

Amerikaanse volk heeft gekozen en de EU dient 

dat te aanvaarden. De opmerking van Jean Claude 

Juncker als voorzitter van de Europese Commis-

sie, dat  Trump minimaal twee jaar nodig heeft 

om de werking van de EU te begrijpen, getuigt 

van misplaatste arrogantie.  Nederland en de EU 

moeten vooruit en dienen met de Trump zo goed 

mogelijk samen te werken. Ook de EU moet anti-

ciperen op het veranderende politieke landschap. 

Daarom moet de EU concrete resultaten boeken 

op gebieden waar samenwerking een toegevoeg-

de waarde heeft. Geen detaillistische bemoei-

zucht, maar focus op kerntaken. Less is more. 

Dit betekent dat de EU zich moet richten op het 

handelsverdrag met Canada, dat, gezien de hoge 

standaarden op het gebied van voedselveiligheid, 

dierenwelzijn en arbitrage, kan dienen als voor-

beeld voor toekomstig handelsverdragen met de 

VS, Japan en andere landen.  Samen met het vol-

tooien van de Europese (digitale) interne markt 

zal dit zorgen voor meer banen en economische 

groei. Het opzetten van een Europees leger met 

eigen hoofdkwartieren is contraproductief. NAVO 

is en blijft de hoeksteen van onze defensie, samen 

met de VS. Wel is het van groot belang dat Neder-

land en andere lidstaten hun beloftes nakomen 

en meer gaan investeren in defensie. De Europese 

pijler binnen de NAVO heeft zijn strijdkrachten 

verwaarloosd. De vluchtelingenstroom moet wor-

den beheerst door middel van een robuuste Euro-

pese kust- en grenswacht. Alleen door het bieden 

van zichtbare oplossingen aan de kiezer, kan het 

vertrouwen in de politiek worden teruggewon-

nen. Veel beloven maar weinig leveren, speelt po-

pulisten alleen maar in de kaart. Tijdens het AL-

DE-congres in Warschau gaan we de basis leggen 

voor nieuwe Europese prioriteiten, die de kiezer 

in positieve zin direct raken: werk, veiligheid en 

het verdedigen van onze liberale beginselen.

Brand!
De decembermaand staat traditiegetrouw in het 

teken van warmte en gezelligheid met familie 

en vrienden, maar is ook bij uitstek de tijd voor 

reflectie. Wat ging er afgelopen jaar goed en wat 

kan beter? Wat gaan we volgend jaar anders doen?

Gezonder eten, meer bewegen? Of vaker iets leuks 

doen? Bij dit laatste denk je dan vast niet als eerste 

aan verzekeringen. Gezellig een avondje met z’n 

allen polissen vergelijken zie ik niet veel mensen 

doen. Toch vallen juist in deze maand veel verlen-

gingsvoorstellen op de mat. En omdat bijna ieder-

een er een hekel aan heeft de kleine lettertjes te 

lezen, worden de meeste verzekeringen jaar na 

jaar stilzwijgend verlengd. Dat is jammer, want 

de verzekeringsbranche verandert in rap tempo. 

Een voorbeeld. Een man en een vrouw zitten sa-

men op de bank. Zij kijkt tv en hij leest wat op 

zijn iPad. Plotseling roept hij verschrikt: ‘schat, ik 

denk dat we brand hebben, want Google biedt ons 

een brandblusser en tijdelijke huisvesting aan!’  

Zie je het voor je? Deze cartoon verscheen een tijd-

je geleden in de media en geeft subtiel aan hoe 

online data kunnen worden gebruikt voor per-

soonlijke aanbiedingen. Zo zijn er autoverzekerin-

gen, die korting geven als je bereid bent de data 

van je rijgedrag te delen. Leidt ook nog eens tot 

veiliger rijgedrag. Mooi meegenomen. Boven op 

de berg een berichtje krijgen of je je wintersport-

dekking wilt aanzetten, of in de rij op Schiphol je 

reisverzekering? Klinkt ook goed. Maar wat als de 

premie voor je ziektekostenverzekering omhoog 

zou gaan, omdat bekend is hoe vaak je fast food 

eet en je smart watch laat zien dat je te weinig 

beweegt? Dan worden we aanmerkelijk minder 

enthousiast. Welke gegevens wil je wel en niet 

delen? En wat is dat waard? Het gebruik van data 

door financiële instellingen staat in 2017 promi-

nent op de agenda in Brussel. Misschien toch een 

gespreksonderwerp voor de feestdagen?

Voorkomen dat we 
achter het net vissen 
Onlangs voer ik mee op de viskotter MDV-1 Im-

manuel, ook wel de Tesla van de zee genoemd. 

In plaats van 4.5 kilo brandstof verbruikt die nog 

maar 0.5 kilo brandstof per kilo gevangen vis. 

Meer dan 80% reductie in CO2, indrukwekkend! 

Bovendien is de vangst langer houdbaar aan 

boord. De Nederlandse visserijsector loopt voor-

op in innovaties, maar Europese regelgeving is 

een ramp. Voor onze vissermannen zijn er de af-

gelopen jaren grote veranderingen doorgevoerd.  

Sinds dit jaar mogen zij bijvangst niet langer te-

ruggooien. Alle ondermaatse jonge vis moet aan 

land worden gebracht om vermalen te worden tot 

vismeel. Het idee is dat dit de visser ontmoedigd 

om bijvangst te vangen. Want bijvangst telt mee 

voor de hoeveelheid vis die ze wettelijk mogen 

vangen. Ecologen betwijfelen of dit helpt, want 

levensvatbare bijvangst wordt niet meer terug-

gezet. Waarom is deze aanlandplicht er dan toch 

gekomen? Een TV-kok uit Groot-Brittannië wilde 

zich inzetten tegen voedselverspilling en kwam 

uit bij de visserijsector. Door druk van een groot-

scheepse campagne, werd met stoom en kokend 

water de aanlandplicht aangenomen. Dit ging zo 

snel, dat de effecten voor het ecosysteem onvol-

doende zijn onderzocht, een gemist kans. Neder-

land loopt voorop met vistechnieken om selec-

tiever te vissen. Een fantastisch voorbeeld is de 

pulskor: een net dat niet over de bodem sleept en 

een heel zachte stroomstoot afgeeft. De grotere 

platvissen schrikken op en komen in het net te-

recht. Een mooie oplossing, die uitstekend past in 

de manier waarop ik vind dat we beleid moeten 

maken: het doel moet leidend zijn niet de maat-

regelen. Ik zet er vol op in dat dit soort innovatief 

vistuigen toegelaten wordt. De visserijcommissie 

in het Europees Parlement wordt gedomineerd 

door Zuid-Europa, inclusief Frankrijk, en zien Ne-

derland als grote concurrent. Geen wonder dat de 

vissers het af en toe niet meer zien zitten in dit 

felle gevecht tussen de lidstaten. De Nederlandse 

visserijsector is duurzaam en zet in op verant-

woordelijke visserij, die mogen van mij daarom 

best wat meer (h)erkenning krijgen. Als we daar 

niet met zijn allen op inzetten gaan anderen er 

met de vangst vandoor. 
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OOST
Han ten Broeke
Malik Azmani

Daniel Koerhuis
 Albert van den Bosch

Remco Dijkstra
Hayke Veldman

Krijn Lock
Jenny Elbertsen

 Nick Derks
Anja Prins

NOORD
Aukje de Vries

Arno Rutte
Erik Ziengs

Joost van Keulen
Mirjam Pauwels-Paauw

Tanja Haseloop
Harry Bevers

ZUID-HOLLAND 
Mark Rutte

Halbe Zijlstra
Tamara van Ark
Sander Dekker
Mark Harbers
Bente Becker

Pieter Duisenberg
Anne Mulder

Ockje Tellegen
Martin Wörsdörfer

Arne Weverling
Foort van Oosten

Roald van der Linde
Antoinette Laan-Geselschap

Leendert de Lange
Jeroen de Veth

Bart Smals
Wendelien Tönjann-Levert

Jasper Mos
Kathy Arends-Drijver

Linda Böcker
Laurine Bonnewits

 Frederik Zevenbergen
Maarten van der Weijden

NOORD-HOLLAND 
Jeanine Hennis-Plasschaert

Barbara Visser
Sophie Hermans

Dilan Yesilgöz-Zegerius
Sven Koopmans
Jan Middendorp
Rudmer Heerema
 Wybren van Haga

Jeroen Van Wijngaarden
Martijn Bolkestein
Jacco Heemskerk
Robert van Rijn
Rosemarijn Dral
 Falco Hoekstra
Erik Struijlaart

Hennie Huisman-Peelen
Crys Larson

Midden
Dennis Wiersma
Helma Lodders

Zohair el Yassini
Judith Tielen
Mark Snoeren 
Jan de Reus
Irene Korting

André van Schie
Saskia van Dijk
Yvonne Welter

Miranda Joziasse
Dylan Lochtenberg

ZUID
Klaas Dijkhoff

Bas van 't Wout
André Bosman

Chantal Nijkerken-de Haan
Sjoerd Potters

Tobias van Gent
Thierry Aartsen

Kelly Regterschot
Barry Jacobs

VVD Internationaal
Roeland de Rijk

1  Mark Rutte 

2  Jeanine Hennis-Plasschaert 

3  Halbe Zijlstra

4  Tamara van Ark

5  Klaas Dijkhoff

6  Sander Dekker

7  Barbara Visser

8  Mark Harbers

9  Han ten Broeke

10  Malik Azmani

11  Dennis Wiersma

12  Helma Lodders

13  Bas van ’t Wout

14  Bente Becker

15  Pieter Duisenberg

16  Sophie Hermans

17  Anne Mulder

18  Aukje de Vries

19  Dilan Yesilgöz-Zegerius

20  Arno Rutte

21  Ockje Tellegen

22  Daniel Koerhuis

23  Erik Ziengs

24  André Bosman

25  Albert van den Bosch

26  Zohair el Yassini

27  Remco Dijkstra

28  Martin Wörsdörfer

29  Arne Weverling

30  Chantal Nijkerken-de Haan 

31  Sjoerd Potters

32  Foort van Oosten

33  Sven Koopmans

34  Jan Middendorp

35  Roald van der Linde

36  Joost van Keulen

37  Antoinette Laan-Geselschap

38  Judith Tielen

39  Hayke Veldman

40  Rudmer Heerema

41  Wybren van Haga

42  Leendert de Lange

43  Tobias van Gent

44  Jeroen de Veth

45  Jeroen Van Wijngaarden

46  Thierry Aartsen

47  Kelly Regterschot

48  Bart Smals

49  Mirjam Pauwels-Paauw

50  Martijn Bolkestein

51  Mark Snoeren

52  Jacco Heemskerk

53  Wendelien Tönjann-Levert

54  Robert van Rijn

55  Jan de Reus

56  Rosemarijn Dral

57  Irene Korting

58  Kathy Arends-Drijver

59  Krijn Lock

60  Falco Hoekstra

61  André van Schie

62  Erik Struijlaart

63  Tanja Haseloop

64  Barry Jacobs

65  Jenny Elbertsen

66  Saskia van Dijk

67  Jasper Mos

68  Linda Böcker

69  Roeland de Rijk

70  Yvonne Welter

71  Nick Derks

72  Miranda Joziasse

73  Harry Bevers

74  Anja Prins

75  Hennie Huisman-Peelen

76  Laurine Bonnewits

77  Dylan Lochtenberg

78  Crys Larson

79  Frederik Zevenbergen

80  Maarten van der Weijden

HET LANDELIJK BESTUURSOVERLEG (LBO) VAN DE VVD HEEFT DE KANDIDATENLIJST VOOR DE TWEEDE KAMERVERKIEZINGEN VASTGESTELD.  

DE VOLGORDE VAN DE LIJST IS NIET GEWIJZIGD TEN OPZICHTE VAN DE ADVIESLIJST DIE EERDER GEPUBLICEERD IS.

ER IS EEN LEDENRAADPLEGING GEHOUDEN ONDER DE LEDEN VAN DE VVD. HIERBIJ HEBBEN 4105 LEDEN EEN STEM UITGEBRACHT. 93% VAN 

DEZE STEMMEN WERD VIA HET INTERNET UITGEBRACHT, TERWIJL 7% STEMDE PER TELEFOON. DE OPKOMST VOOR DE LEDENRAADPLEGING 

WAS 15% EN BLIJFT DAARMEE RUIM ONDER DE VEREISTE OPKOMST VAN 50% + 1 VOOR EEN BINDENDE LEDENRAADPLEGING. ZOALS IS 

BEPAALD IN DE STATUTEN EN REGLEMENTEN STELT HET LBO DE DEFINITIEVE KANDIDATENLIJST VAST WANNEER DE VEREISTE OPKOMST 

VAN DE LEDENRAADPLEGING NIET IS GEHAALD. HET LBO HEEFT BESLOTEN DE ADVIESLIJST ZOALS VOORGESTELD DOOR DE PERMANENTE 

SCOUTINGSCOMMISSIE ALS DEFINITIEVE KANDIDATENLIJST VAST TE STELLEN.

DE KANDIDATENLIJST VOOR DE TWEEDE KAMERVERKIEZINGEN VAN 2017
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Het gaat beter met Nederland. Onze economie groeit, de werkloosheid daalt en meer mensen 

weten weer een baan te vinden. Ondernemers durven weer te investeren in hun bedrijf. Alle-

maal tekenen dat wij de economische crisis van de afgelopen jaren, achter ons aan het laten 

zijn.  Maar nog niet iedereen voelt het. Nog niet alle mensen zonder werk hebben weer een baan 

gevonden. Nog niet alle leegstaande winkelpanden zijn weer gevuld. En nog niet alle onderne-

mers durven weer nieuw personeel aan te nemen. Het is belangrijk dat we nu ook de vervolg-

stappen zetten die ervoor gaan zorgen dat iedereen het economisch herstel gaat voelen. 

Ondernemers creëren banen
Ondernemers hebben een belangrijke bijdrage 

geleverd aan dat herstel van onze economie. 

Banen worden immers niet door de overheid 

gecreëerd, maar door hen. De mensen die da-

gelijks risico’s en verantwoordelijkheid durven 

nemen. Niet alleen voor zichzelf, maar voor 

hun personeel en de toekomst van de zaak. On-

dernemers die door linkse partijen regelmatig 

worden neergezet alsof zij hun bestaansrecht 

ontlenen aan het pesten van hun werknemers. 

Door ze zo lang mogelijk in tijdelijke contrac-

ten te houden en met regelingen om de oren 

te slaan. De werkelijkheid is anders. Onderne-

mers zouden over het algemeen graag mensen 

in dienst willen nemen. Dat is immers een te-

ken dat het goed gaat met het bedrijf! Maar de 

praktijk leert dat zij het bieden van een vaste 

baan te duur en te risicovol vinden. Nog los van 

alle bureaucratie die het met zich meebrengt. 

De VVD wil de komende periode vol inzetten op 

het weer aantrekkelijk maken van het werkge-

verschap.

Want iedere baan is er één. Iedere baan zorgt 

ervoor dat iemand voor zichzelf kan zorgen. 

Maar niet alleen dat. Een baan geeft mensen 

de gelegenheid om hun kennis en kunde te ge-

bruiken. Het geeft ze een dagritme en een so-

ciale omgeving. Niet voor niets wil de VVD dat 

zoveel mogelijk mensen weer aan de slag gaan. 

Mensen die geen werk hebben, geven het zelf 

ook aan. Natuurlijk willen zij aan de slag om fi-

nanciële redenen, maar meestal schuilt er nog 

iets veel diepers achter. Zij hebben het gevoel 

dat ze er niet meer helemaal bij horen. Dat ze 

zich ongemakkelijk voelen op verjaardagsfeest-

jes waar iedereen praat over wat ze die week op 

hun werk gedaan hebben. Hoe rot het voelt om 

dan zelf niets te vertellen te hebben. Ouderen, 

die dolgraag hun jarenlange ervaring zouden 

willen inzetten voor onze maatschappij. Voor 

de jongere generatie aan wie zij zoveel over 

hebben te brengen. 

Verkiezingsprogramma
Voor al die mensen willen wij verder gaan met 

het nog beter maken van de arbeidsmarkt. Er is 

al veel gebeurd, maar in deze coalitie konden 

wij wat ons betreft niet ver genoeg gaan. Ons 

verkiezingsprogramma staat dan ook vol met 

maatregelen. Om vaste contracten aantrekke-

lijker te maken. Om flexibele contracten zeker-

der te maken. Om administratieve rompslomp 

te verminderen. Maar ook om zzp-ers de ruim-

te te geven. Want niet iedereen kiest voor een 

dienstverband.

Hoe je kiest te werken, dat maakt de VVD niet 

uit. Zo lang je de handen maar uit de mouwen 

steekt en voor zover mogelijk, je eigen broek op-

houdt. Een bijstandsuitkering is beschikbaar, 

dat is een groot goed, maar die moet je niet ge-

bruiken als het niet echt nodig is. De afgelopen 

jaren was het best moeilijk vanuit die uitkering 

weer aan de slag te gaan, maar de mogelijkhe-

den om aan het werk te gaan nemen toe. 

Voor veel mensen geldt dat zij het liefst morgen 

die uitkering zouden willen inruilen voor een 

baan. Anderen hebben een extra duw nodig. 

Daarom hebben we de afgelopen jaren werken 

juist zo veel mogelijk lonend gemaakt. Ben je 

aan het werk, dan pluk je daar de vruchten van. 

Ook de financiële. Maar dan moet je er dus wel 

op vooruit gaan! Niet voor niets hebben we de 

vijf miljard lastenverlichting ten goede laten 

komen van werkenden. Mensen die iedere dag 

vroeg de wekker zetten en naar hun werk gaan. 

Die na een snelle kop koffie en een vlugge blik 

in de ochtendkrant, in de auto of op de fiets 

stappen. 

Bijverdienen in de bijstand? 
Wij zijn dus tegen onzinnige plannen van 

andere partijen om toe te staan dat je kunt 

bijverdienen in de bijstand. Je zult het maa r 

in die krant lezen, terwijl je nog net een hap 

van je boterham neemt. Dan vraag je je toch af 

waarom jij vroeg bent opgestaan om aan het 

werk te gaan, terwijl anderen zich nog eens 

omdraaien. Dat is gewoonweg onrechtvaardig. 

Menigeen die veertig uur per week hard werkt 

voor een laag inkomen, zou dolblij zijn met het 

bedrag dat anderen als bijstandsuitkering krij-

gen, inclusief de toeslagen die daarbij horen. 

Als bijstandsgerechtigden straks bovenop die 

inkomsten twee jaar lang aan de slag kunnen 

en de helft van hun inkomsten mogen houden, 

gaat hun inkomen simpelweg omhoog. Dan 

wordt het verschil met een baan kleiner. Je zou 

wel gek zijn om dan überhaupt nog afscheid te 

nemen van je bijstandsuitkering! Want als je 

gaat werken en die uitkering vaarwel zegt, is de 

kans levensgroot dat je er financieel op achter-

uit gaat. Alle maatregelen om werken lonend te 

maken en niet in een uitkering te blijven han-

gen, worden met dit voorstel teniet gedaan. Dat 

gaat de VVD echt niet uitleggen aan hardwer-

kend Nederland.

Onze inzet voor de komende jaren is duidelijk. 

Meer ruimte voor ondernemers. Meer banen. 

Minder mensen in een uitkering. Dat is goed 

voor onze economie en goed voor mensen die 

nu nog langs de kant staan. Zo blijven we ook 

de arbeidsmarkt stap voor stap beter maken.  

De VVD werkt aan een vrij, veilig en welvarend Nederland waar 
mensen de ruimte hebben om hun eigen keuzes te maken en te le-
ven zoals ze willen. Iedere dag worden er beslissingen genomen die 
dit mogelijk maken. In deze rubriek leest u het ‘waarom’ van deze 
beslissingen. 

Op 10 december is de kandidatenlijst voor de 

landelijke verkiezingen vastgesteld. Tijdens de 

inspirerende bijeenkomst die volgde, keek ik 

de zaal nog eens rond en  was ik blij en trots 

om al die kandidaten te zien zitten! Wat is 

het toch goed om te zien hoeveel verschillen-

de mensen zich bij onze partij thuis voelen. 

Professionals  uit allerlei sectoren die ons als 

VVD'ers aan het hart gaan. Mensen die bereid 

zijn hun nek uit te steken, op die lijst te gaan 

staan en straks dag in dag uit willen knokken 

om onze ideeën voor Nederland te gaan uit-

voeren!

Alle bouwstenen liggen er nu. Onze lijsttrek-

ker staat in de startblokken. Het programma 

is vastgesteld, bomvol ideeën om ons land 

stapje voor stapje nog sterker te maken. En de 

mensen die ons, die ú willen vertegenwoordi-

gen, zijn er ook klaar voor. Voor mij als cam-

pagneleider, een goed gevoel. 

Nu is het zaak om – in een steeds hogere ver-

snelling – door te gaan met waar we al mee 

bezig zijn: in gesprek gaan met Nederland. 

Uitleggen hoe we de afgelopen jaren hebben 

gedaan wat nodig was om uit de crisis te ko-

men. Hoe wij de komende jaren doorgaan met 

het nemen van maatregelen om ons land toe-

komstbestendig te maken. En vooral, dat wij 

dat doen door met haalbare, realistische op-

lossingen voor de problemen van mensen te 

komen. Wij roeptoeteren niet, wij stropen de 

mouwen op. Wij polariseren niet, maar doen 

wat in het belang is van ons land. Zelfs als dat 

betekent dat je soms over je eigen politieke 

schaduw heen moet stappen. 

Die mooie klus begint niet nu en stopt ook 

niet op 15 maart. Wij hebben de afgelopen 

jaren geen gelegenheid onbenut gelaten om 

dat gesprek te voeren. In zaaltjes, bij de Bak-

kie Doen-koffieBus, op social media en na-

tuurlijk tijdens de debatten in de Kamer. Wij 

staan nooit stil. En is de campagne voor de 

landelijke verkiezingen voorbij, dan blijven wij 

in contact met de kiezer. In aanloop naar de 

Gemeenteraadsverkiezingen. En ook daarna. 

Zorgen en wensen van mensen zijn niet ge-

koppeld aan campagnetijd. Die zijn gekop-

peld aan hoe zij in hun leven staan en tegen 

welke problemen zij aanlopen. Of het nu de 

ondernemer is die twijfelt of hij iemand in 

dienst kan nemen, of de ouder die zich zorgen 

maakt over de toekomst van zijn kinderen.  

De vraag of je ouders de goede verpleeghuis-

zorg krijgen of de zorg 

voor de veiligheid 

van je buurt, 

die houdt niet 

op na 15 maart. 

Dus wij ook niet!

Tamara van Ark

Campagneleider

Vice-fractievoor-

zitter Tweede 

Kamerfractie

De VVD kent vele vrijwilligers die elke 

campagne door weer en wind gaan om in 

gesprek te gaan met de kiezer. Op 15 maart 

2017 is het weer zover. Nederland gaat naar 

de stembus om te beslissen over de toe-

komst van ons land. 

De afgelopen jaren heeft de VVD samen met 

al die koppige optimistische Nederlands 

hard geknokt om uit de crisis te komen. 

Dat is ons gelukt! De basis van ons land is 

op orde, maar we moeten nu verder gaan 

bouwen om ons land nog beter, veiliger én 

welvarender te maken. Iedereen moet gaan 

voelen dat het beter gaat. Maar we moeten 

er ook voor waken dat andere partijen ons 

harde werk de komende jaren niet onge-

daan maken.  Samen met al die vrijwilligers 

van de VVD willen we een vernieuwende en 

sterke campagne neerzetten om ons verhaal 

aan heel Nederland te vertellen. De hulp en 

inzet van al onze vrijwilligers is van groot 

belang om er een fantastische campagne 

van te maken! Daarom nodigden wij ieder-

een uit voor de Dag van de Verkiezingen op 

10 december in Bunnik. Natuurlijk lag de 

nadruk op de Tweede Kamerverkiezingen 

maar mogen wij ook de Gemeenteraadsver-

kiezingen van 2018 niet uit het oog verlie-

zen.

Na het welkomstwoord van partijvoorzitter 

Henry Keizer, sprak Tamara van Ark een 

volle zaal met ruim 400 VVD’ers toe over 

de aankomende campagne. Dagvoorzitter 

Stephanie ter Borg lanceerde de Communi-

ty App voor de bestuurders, waar men zich 

direct voor kon aanmelden en er ter plekke 

zelfs een helpdesk aanwezig was.

Na de plenaire opening namen de aanwe-

zigen deel aan de verschillende deelsessies. 

Hoe maak je een canvasactie tot een groot 

succes? En hoe voer je eigenlijk succesvol 

online campagne? Maar ook richtten wij 

onze aandacht op de Gemeenteraadsver-

kiezing van 2018. Het samenstellen van de 

kandidatenlijst, het schrijven van een ver-

kiezingsprogramma en de financiën van 

het netwerk, het kwam deze dag allemaal 

aan bod.

Ook werden tijdens de Dag van de Verkie-

zingen de thematische netwerken niet 

vergeten.  Hoe kunnen de thematische net-

werken zich versterken? En hoe binden we 

zoveel mogelijk liberale belangstellenden 

aan onze partij?

De dag werd afgesloten door Bas Mouton. 

Want hoe breng je nu de boodschap op de 

juiste manier over op de kiezer? Dit deed hij 

niet alleen, hij kreeg hulp van een vrijwilli-

ger uit de zaal: Mark Rutte.

Wij kijken terug op een geweldig dag vol 

enthousiasme van met name al de vrijwilli-

gers. Wij zijn klaar voor campagne. Laat die 

Tweede Kamerverkiezingen maar komen! 
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Hoewel de feestdagen nog voor de deur staan, 

de kadootjes nog onder de boom liggen en de 

oliebollen nog moeten worden gebakken, is de 

Kamer al bijna klaar voor 2017.

 

Het laatste kwartaal van het jaar wordt in de 

Kamer traditioneel gebruikt voor het behan-

delen van alle begrotingen. De departementen 

moeten immers vanaf januari aan de slag kun-

nen!

 

Bij alle begrotingsbehandelingen was een ste-

vig VVD geluid te horen. Zo is met Veiligheid 

en Justitie uitgebreid gesproken over het be-

schermen van onze vrijheid. Over de mensen 

die zich dag in dag uit inzetten zodat wij ons 

leven zo veilig mogelijk kunnen leiden. Maar 

ook over de terroristen die onze vrijheid bedrei-

gen en de maatregelen die wij nemen om hen 

aan te pakken. 

 

Bij de begroting Sociale Zaken heeft de VVD 

aandacht gevraagd voor de positie van onder-

nemers, die ervoor zorgen dat meer mensen 

weer aan de slag kunnen. Voor werknemers en 

diegenen die graag weer aan de slag zouden 

gaan. Want dat is ons doel, dat zoveel mogelijk 

mensen mee kunnen doen op de arbeidsmarkt.

 

Ook is de minister aan de tand gevoeld over 

het integratiebeleid. Wat de VVD betreft heeft 

integratie van grote groepen weinig kans 

van slagen. Daarom hebben wij – met succes 

– ingezet op het terugdringen van de immi-

gratiestroom. De mensen die wel in ons land 

mogen blijven, moeten zo snel mogelijk deel 

uitmaken van onze samenleving. Door onze 

waarden te onderschrijven, zich aan te passen 

en hun eigen broek op te houden.

 

We hebben bij de begroting VWS gesproken 

over goede zorg voor ouderen. Of dat nu in 

een verpleeghuis is of thuis. Want de kwaliteit 

van onze zorg is hoog en dat willen wij graag 

zo houden.

 

In het onderwijs zijn belangrijke stappen gezet 

om het kind centraal te zetten en het onder-

wijs aan hun individuele behoeften te passen. 

Belangrijk om kinderen zo goed mogelijk voor-

bereid aan hun leven te laten beginnen.

 

De rode draad van onze inzet voor 2017 is dui-

delijk. Mensen waar mogelijk de ruimte geven 

om zelf hun leven vorm te geven. 

En ze te ondersteunen waar 

nodig, op die gebieden 

waar de overheid wèl over 

gaat.

 

Ik wens u mooie dagen toe.

 

Halbe Zijlstra

Fractievoorzitter Tweede Kamer

gen altijd voorop staan. Marcel de Vink gaf aan dat 

er best met Trump samen te werken valt, zolang 

gedeelde interesses kunnen worden behartigd. 

Anne Mulder voegde hier wel aan toe dat de Eu-

ropese NAVO lidstaten hun eigen defensie-uitga-

ven op orde zullen moeten krijgen, aangezien de 

Amerikaanse bijdrage aan de NAVO onder leiding 

van Trump wel eens flink omlaag zouden kunnen 

gaan. Toch zal Trump ook moeten beseffen dat de 

VS en de NAVO niet zonder elkaar kunnen, even-

als dat Rusland geen ruimte moet krijgen om on-

derlinge issues binnen de alliantie uit te buiten. 

De verkiezing van Trump riep bij het publiek ook 

vragen op over het groeiend populisme in de VS 

en West-Europa. Een trend lijkt nu te zijn beves-

tigd, waarin kiezers hun steun geven aan politici 

die met hun klaar taalgebruik en simpele ant-

woorden onderbuikgevoelens weten aan te spre-

ken. Aanwezigen concludeerden ook dat de Clin-

ton-campagne een duidelijke fout had gemaakt 

door Trump-aanhangers weg te zetten als “sneue 

en verwerpelijke types”. 

Al met al was het een boeiende discussieavond, 

met een conclusie waar des te meer uit blijkt dat 

liberalen koppige optimisten met een gezonde 

dosis realisme zijn; we moeten nog maar zien 

hoe groot de geo-politieke impact van Trump gaat 

worden. Samenwerking is in ieder geval zeker wel 

mogelijk – en zoals President Obama al zei: “re-

gardless of whether your candidate won or lost, 

the sun would come up in the morning.”

Deze discussieavond is georganiseerd door VVD 

Utrecht, het VVD Thematisch Netwerk Internatio-

naal (TNI), VVD Internationaal en mede mogelijk 

gemaakt door het European Liberal Forum (ELF). 

VVD Internationaal ondersteunt zusterpartijen in 

de Balkan, de Kaukasus en de Arabische wereld 

door trainingen gericht op capaciteitsopbouw. 

Daarnaast onderhoudt VVD Internationaal con-

tacten met de Europese Liberale Partij ALDE en 

Liberal International. Ook voert zij draagvlakacti-

viteiten uit in Nederland op het gebied van inter-

nationale samenwerking. 

GRENZEN AAN DE VRIJHEID VAN MENINGSUITING
De vrijheid van meningsuiting is een fundament 

onder een open, liberale samenleving. John Stu-

art Mill zette in zijn boek On Liberty (1859) een 

viertal punten op een rij om het vrije woord te ver-

dedigen. Zijn eerste argument is dat een mening 

waaraan men het zwijgen wil opleggen, mogelijk 

tóch waar is – ook lijkt dat nog zo onwaarschijn-

lijk. Ten tweede kan een onderdrukte opvatting, 

ook als die niet waar is, toch een element van 

waarheid bevatten. Het derde argument van Mill 

is dat de heersende opvatting in de samenleving 

al gauw tot een vooroordeel verwordt. Mensen die 

de heersende opvatting delen, worden niet gesti-

muleerd hun opvatting met rationele argumen-

ten te onderbouwen. Hun mening kan dan een 

vooroordeel zijn en dat hebben ze zelf niet door. 

Heersende meningen moeten daarom steeds voor 

discussie vatbaar zijn. Ten vierde moet worden 

voorkomen dat een leerstelling een dogma wordt, 

zijn eigenlijke betekenis verliest en aan de ont-

wikkeling van nieuwe ideeën in de weg staat.

Deze argumenten voor het beschermen van de 

vrijheid van meningsuiting kunnen misschien 

wel niet vaak genoeg worden herhaald. Maar hoe 

waardevol ook, de vrijheid van meningsuiting is 

niet absoluut. Die kan juridisch begrensd wor-

den. Ons Wetboek van Strafrecht stelt bijvoor-

beeld smaad en laster strafbaar. Iets beweren over 

een ander, met als doel zijn ‘eer’ of ‘goede naam’ 

aan te tasten, is strafbaar. Het Europees Hof voor 

de Rechten van de Mens in Straatsburg beschouwt 

de vrijheid van meningsuiting als een relatief 

mensenrecht. Een inbreuk op de vrijheid van 

meningsuiting kan bijvoorbeeld gerechtvaardigd 

zijn met het oog op de handhaving van de publie-

ke orde. Denk daarbij aan het verbieden van een 

demonstratie omdat die dreigt uit te lopen op rel-

len. Maar het feit dat de vrijheid van meningsui-

ting niet absoluut is, doet niets af aan de waarde 

ervan voor een open samenleving. Liberalen kun-

nen bogen op een lange traditie van pleitbezor-

gers voor de vrijheid van meningsuiting.

Vrijheid gaat altijd samen met verantwoordelijk-

heid; met de erkenning dat een ander door jouw 

vrijheid kan worden geraakt. Een ander kan door 

jouw uitspraak (onverhoopt) worden gekwetst of 

beledigd. In een open, liberale samenleving ont-

staat dan ook als vanzelf een proces waarin de 

niet-wettelijke grenzen van de vrijheid van me-

ningsuiting worden afgetast. Zouden liberalen 

zich niet wat duidelijker mogen uitlaten over de 

manier waarop je de vrijheid van meningsuiting 

verantwoordelijk gebruikt?

Het lastige voor liberalen is, dat we in algemene 

zin weinig kunnen zeggen over deze niet-wette-

lijke grenzen aan de vrijheid van meningsuiting. 

Maar tegelijkertijd is het ook weer niet zo dat, 

omdat we liberaal zijn, we geen ideeën kunnen 

hebben over wenselijk gebruik van de vrijheid 

van meningsuiting. Ook als liberaal kan ik het af-

keuren als mensen in een kwaad daglicht wordt 

gesteld, omdat een dergelijke meningsuiting in 

mijn ogen niets bijdraagt aan een vreedzame sa-

menleving. Het zou wat kort door de bocht zijn 

als een ‘Dat moet toch kunnen’ mijn enige reactie 

is, hoe zeer dat in een liberale samenleving ook 

waar is. 

Wat liberalen wél in algemene zin kunnen zeg-

gen over verantwoordelijk gebruik van de vrijheid 

van meningsuiting, is dat dit een individuele 

aangelegenheid is. Niet de overheid bepaalt wel-

ke meningsuiting door de beugel kan. Gelukkig 

maar, als we John Stuart Mill lezen. De grenzen 

van het toelaatbare zijn bovendien nogal sub-

jectief: de één is sneller gekwetst dan de ander. 

Een van bovenaf opgelegde grens is daarom niet 

alleen onwenselijk, maar ook moeilijk vast te leg-

gen. Maar in een vrije samenleving kunnen en 

mogen burgers elkaar wel aanspreken op hun ei-

gen verantwoordelijkheid. Dat kan zelfs wenselijk 

zijn, juist omdat de grenzen van het toelaatbare 

niet objectief kenbaar zijn. ‘Nu ga je te ver’, mag 

gezegd worden. Dat is geen kwestie van juridisch 

gelijk, maar van burgerzin. 

Charlotte Lockefeer-Maas is wetenschappelijk 

medewerker bij de TeldersStichting.
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Wat zal de toekomst ons brengen nu Donald 

Trump is verkozen tot de 45e President van de 

Verenigde Staten? Met deze vraag in het achter-

hoofd verzamelden zich meer dan 60 liberalen op 

woensdag 9 november in Utrecht, om te discussi-

eren over de rol van toekomstig President Trump 

en zijn mogelijke impact op de VS, Europa, de rest 

van de wereld en natuurlijk de Nederlandse be-

langen. 

De drie panelleden van deze bijeenkomst waren 

niemand minder dan ons eigen Kamerlid Anne 

Mulder (woordvoerder Europese Zaken), de Ame-

rikaanse Brenda Childers van de American Cham-

ber of Commerce en Marcel de Vink, Directeur 

Westelijk Halfrond bij het Ministerie van Buiten-

landse Zaken. Sprekers en publiek waren in de 

goede handen van moderator Kamran Ullah. De 

avond werd afgetrapt met een spectaculaire a 

capella versie van de Star-Spangled Banner door 

alleskunner in de kleinkunst Jurko van Veenen-

daal. 

Het is duidelijk dat Nederland en Europa met 

Trump als President te maken zullen krijgen met 

een dealmaker, voor wie de Amerikaanse belan-

Kijk voor meer informatie op http://interna-
tional.vvd.nl/ of op onze Facebook-pagina, 
https://www.facebook.com/VVDinternatio-
naal/ 
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De liberale kaart
"Ik heb gemerkt dat een goede relatie met het 

middenveld noodzakelijk is om onze VVD-doe-

len maatschappelijk te bereiken. Te vaak zijn 

we krampachtig geweest met de indeling in óf 

markt óf staat. Dat is een ontkenning van het 

historisch en feitelijk gegeven, dat we in Ne-

derland een sterk maatschappelijk middenveld 

hebben. We moeten niet strijden tegen bestuur-

ders in het middenveld, maar met hen samen-

werken." 

Deze woorden sprak de politiek leider Mark 

Rutte in het Amsterdam Museum op maandag 

24 oktober tijdens het Top Event van het Libe-

raal Maatschappelijk Middenveld. Een bijzon-

der evenement, 5 jaar na de oprichting van het 

netwerk. Het liberaal middenveld was breed 

vertegenwoordigd met bestuurders van onder-

wijsinstellingen, musea, zorginstellingen, wo-

ningcorporaties, lucht- en zeehavens en nog 

veel meer organisaties. Voor iedereen voelde 

het ook als een "feestje", dat het Netwerk voor 

het Maatschappelijk Middenveld nu zo stevig 

op de liberale kaart staat. Er werd zelfs vastge-

steld dat nu het moment daar is dat de Telders-

stichting een publicatie gaat wijden aan een 

liberale visie op het middenveld. 

Krachten uit het Middenveld 
Dat ook de VVD-bewindspersonen Stef Blok en 

Sander Dekker aanwezig waren, was niet toe-

vallig. Zij hebben in hun politieke opdracht te 

maken gehad met krachten uit het middenveld 

van woningcorporaties respectievelijk onder-

wijs. Zo moest Stef Blok ingrijpen in de taken, 

de governance en de financiën van de corpora-

ties. Hiermee heeft hij een goed antwoord gege-

ven op de misstanden, die in de Parlementaire 

Enquête zijn aangetoond, met in het bijzonder 

een nieuwe Woningwet. Daarbij hielp het om 

liberale partners te hebben in deze sector van 

het maatschappelijk middenveld. Een sector 

die vooral in grote weerstand stond tegen de be-

leidsvoornemens van de Minister. 

"Voor mij is jullie netwerk een goed voorbeeld 

van wat we met de nieuwe Partijstructuur be-

oogden. Zelf actieve en initiatief nemende 

VVD'ers, die verbindingen leggen, organiseren 

en mobiliseren rond een thema." VVD-voorzit-

ter Henry Keizer complimenteerde het bestuur 

en moedigde het aan zo verder te gaan. Het 

"VVD Woonevent" in voorjaar 2017, georgani-

seerd door Regio Zuid, thema-netwerk Wonen 

en LiMM, is een praktisch voorbeeld hiervan.

Bestrijden of omarmen?
Na de speeches van Mark Rutte en Henry Kei-

zer volgende aan kleinere tafels een levendig 

debat. "VVD moet niet naïef zijn en moet zich 

nadrukkelijker bezighouden met hoe meer li-

beralen op de topfuncties in het middenveld te 

verkrijgen." Aan een andere tafel concludeerde 

men dat "ook VVD bewindspersonen, neigen bij 

negatieve incidenten in het middenveld in de 

reflex te schieten van meer regels, meer toe-

zicht en meer verantwoording." Actuele voor-

beelden vanuit zorg en onderwijs passeren de 

revue. Aan een andere tafel rees de vraag: "Moe-

ten we als VVD de vrijheid van onderwijs be-

strijden, omdat die een religieuze achtergrond 

heeft, of juist omarmen omdat het particuliere 

initiatieven mogelijk maakt en dus innovatie 

bevordert?" 

"Ik zal geen poging tot samenvatting van deze 

boeiende debatten doen" sprak Bert Wijben-

ga van Nieuwenhuizen, voorzitter van het 

LiMM netwerk aan het einde van de discussies. 

"VVD'ers zijn heel kritisch over de excessen van 

onze Nederlandse verzorgingsstaat;  betutte-

ling, armoedeval, slachtoffer-gedrag en vaak 

zelfs ontmoedigen van initiatief. Er is ook in 

het middenveld steeds breder besef dat de par-

ticipatie-samenleving beter is. Met accent op 

eigen-regie van mensen, met zoveel mogelijk 

zelfstandigheid en een gezonde balans tussen 

rechten en plichten. Met ook een positieve ver-

wachting van wat particulier ondernemerschap 

in zorg, onderwijs, cultuur en wonen kunnen 

bijdragen." Bert Wijbenga van Nieuwenhuizen 

rondde af met de woorden: "Het is betekenis-

vol dat de politieke kopstukken in onze partij 

vinden, dat zij het middenveld nodig heeft om 

effectief tot een liberaler middenveld en een ge-

slaagde transitie naar een participatie-samenle-

ving te komen."

Het LiMM spant zich in om het contact tussen 

liberalen in het maatschappelijk middenveld 

onderling én met VVD politici te versterken. Het 

topevent was daar een mooi en geslaagd voor-

beeld van. Het leent zich voor herhaling in de 

VVD-regio's met regionale bestuurders van mid-

denveld-instellingen en regionale VVD-politici. 

Want ook in de regio's geldt dat gedeputeerden, 

wethouders en raadsleden politiek meer succes-

vol kunnen zijn in partnership met liberalen in 

het middenveld.

Deelnemen?
Wilt u als liberale bestuurder in het maatschap-

pelijk middenveld ook deelnemen aan het Libe-

raal Netwerk Maatschappelijk Middenveld mail 

dan naar secretaris@maatschappelijkmidden-

veld.vvd.nl. U kunt onze groep ook vinden op 

Linkedin.
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Hij zocht een baan in de keuken, maar het werd de 

spoelkeuken. Hoewel de 14-jarige Sander Dekker 

al snel doorstroomde naar Hoofd Taartenbakken , 

liet hij zijn droom om kok te worden toch varen.

“Koken is leuk. Maar iedere avond zwetend boven 

het fornuis, zag ik bij nader inzien niet zitten.” 

Omdat hij als staatssecretaris elke avond moet wer-

ken, bestaat zijn diner doordeweeks vaak uit een 

broodje en een appel in de auto. In het weekend 

staat hij echter uren in de keuken. Zijn vrouw ver-

volgens ook, om fornuis en aanrecht weer enigs-

zins toonbaar te maken. “Het is ook in haar belang 

dat ik kook,” bezweert hij. “Soms probeert ze iets 

te maken. Dat ruik ik dan zodra ik binnenkom.” 

Enige tijd geleden trakteerde Sander Dekker zich-

zelf op een zware, stalen koekenpan. Hij claimt 

dat zijn specialiteit een goede biefstuk is (“lekker 

rood!”), maar spreekt met een welhaast ontembare 

passie over een ander toonbeeld van haute cuisine.

“Er gaat niets boven pannenkoeken met spek en 

stroop."

Onze politici werken iedere dag aan een nog beter, veiliger en vrijer Nederland. Dit alles met maar één 

doel voor ogen: Een nóg liberaler Nederland. Maar onze politici zijn ook maar gewoon mensen. Wilden 

zij altijd al de politiek in? Hebben zij bijzondere hobby’s? Of wat eten zij het liefst als zij na een lange dag 

thuiskomen? Aan de hand van bijzondere voorwerpen vertellen politici in Liber over hun voorkeuren.   

              

              Met dank aan Roelof Smit en Annemarie Litjens

Hij hoopt altijd dat er eentje overblijft. Minister 

Stef Blok trakteert zijn ambtenaren traditiege-

trouw op Bossche bollen als er een wet door de 

Kamer is. 

De lekkernij uit de stad waar hij zijn vrouw ten hu-

welijk vroeg – stoutmoedig genoeg zónder Bossche 

bol – staat daardoor op het ministerie symbool 

voor feest en opluchting: ambtenaren 

werken soms meer dan 10 jaar aan 

een wet, in de laatste fase vaak 

dag en nacht. 

Volgens de minister is het 

gebakje ‘zó veel en zó vet en 

zó zoet’ dat je ‘alle remmen 

loslaat’. Althans: als je niet te 

maken hebt met een van de vele 

nep-bollen die buiten de Brabantse hoofdstad in 

omloop zijn. Stef Blok is er in Den Haag gelukkig 

in geslaagd de juiste bakker te vinden: Boheemen, 

tegenover de crèche waar hij 4 jaar lang zijn zoon-

tje op de fiets naartoe bracht. 

De slankste minister van het kabinet heeft ook 

het definitieve antwoord op dé vraag van iedere 

liefhebber: hoe kan men een Bossche bol in vre-

desnaam netjes eten? ‘Kan niet. Ook niet proberen. 

Stropdas af en gaan.

SANDER 
DEKKER

MINISTER

STAATSSECRETARIS



FIJNE
FEEST-
DAGEN
EN EEN
GELUKKIG
2017!
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